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“Yeşil Ekonomi”

Sizleri de aramızda görmekten onur duyarız.
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İSTANBUL EKONOMİ ZİRVESİ YÖNETİM KURULU

Abdullah DEĞER
İstanbul Ekonomi Zirvesi

İcra Kurulu Başkanı

Gül Akyürek BALTA
TÜİOSB Yönetim Kurulu Başkanı

Saro BENGLIAN
AEB Hukuk Kurucu Ortak

Cem ÖZTÜRK
Sanofi Sağlık Ürünleri

Başkanı

Turhan ÖZEN
THY A.O. Genel Müdür (Kargo)

Yardımcısı

İsmail GÜLLE
Türkiye İhracatçılar Meclisi

Başkanı

Firuz BAĞLIKAYA
TÜRSAB Yönetim Kurulu

Başkanı

Haluk KALYONCU
Kalyon Holding Yönetim Kurulu

Üyesi - DEİK Enerji ve İş
Konseyi Başkanı

Kaan SALTIK
Koluman Otomotiv Endüstri A.Ş.

Yönetim Kurulu Başkanı

Demet Sabancı
ÇETİNDOĞAN

ONKİM Kök Hücre Teknolojileri
Yönetim Kurulu Başkanı

Kürşad TÜZMEN
Devlet Eski Bakanı

Yönetim Kurulu Başkanı
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İSTANBUL EKONOMİ ZİRVESİ İCRA KURULU

Abdullah DEĞER
İstanbul Ekonomi Zirvesi

İcra Kurulu Başkanı

İCRA KURULU BAŞKANI

İCRA KURULU BAŞKAN YARDIMCILARI

Merve DOĞRU
Türk Hava Yolları A.O. Kurumsal

Satış ve Pazarlama

Levent DEMİREL
TÜRSAB / Stratejik Planlama
Koordinasyon ve Pazarlama

Makbule YÖNEL
TSKB Gayrimenkul Değerleme

A.Ş. Genel Müdürü

Hakan TİFTİK
Borusan Otomotiv İcra Kurulu

Başkan

Aslı PASİNLİ
Dünya Doğayı Koruma Vakfı

Türkiye Genel Müdür

Tal GARİH
Alarko Holding A.Ş. Stratejik

Planlama Müdürü

Nilüfer ÇEVİKEL
Nil-San Tekstil / Çevikel Tekstil’

Yönetim Kurulu Başkanı

Ferhan ADEMHAN
İTO - TİM Meclis Üyesi

Ziya MURSALOĞLU
İz Bina Yönetim Hizmet ve

Kontratları Yön. Tic. Ltd. Yönetim
Kurulu Başkanı

Furkan TANRIVERDİ
Tam Yazılım Bilişim, Teknoloji ve

Danışmanlık Yönetim Kurulu
Başkanı
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İSTANBUL EKONOMİ ZİRVESİ İCRA KURULU

Emre ALKİN
Ayvansaray Üniversitesi Rektör

TİM Başkanı

Gülcan SELÇUK
Lazaza Gülcan Tekstil ve

Sanayi Ltd. Şirketi Yön. Kurulu
Bşk.

Elif BALCI FİSUNOĞLU
Türkiye Turizm Tanıtım ve

Geliştirme Ajansı İş Etkinlik ve
Turizm Ürün Geliştirme

Grubundan Sorumlu Genel
Müdür Yardımcısı

Aytül ERÇİL
AİMS Information Technologies

CEO

Bülent GÜLOĞLU
İstanbul Teknik Üniversitesi

Ekonomi Bölüm Başkanı

Ceylan PİRİNÇCİOĞLU
VIP TURİZM / Yönetim Kurulu

Başkanı

Aslı BORAKAN
Radisson Bosphorus Hotel
Director of Sales TURKEY

Ceylan DURU
Duru Group Genel Müdürü

Hikmet GÜMÜŞER
Kipaş Holding İcra Kurulu Üyesi

İbrahim Sinan AK
Zorlu Enerji CEO

Kemal GEÇER
Lufthansa Havayolları Genel

Müdürü

Markus ÜREK
SALİBA DANIŞMANLIK
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İSTANBUL EKONOMİ ZİRVESİ İCRA KURULU

Dr. Salim ÇAM
Progroup Yönetim Kurulu

Başkanı

Sibel KULAKSIZ
World Bank Ekonomist

Suzan CAİLLİAU
Santeandmore Kurucusu

Metin SALT
Vestel Ventures A.Ş. / Genel

Müdür

Nesli GEDİK
Wild@life Yönetim Kurulu Üyesi

Nuray Malari KARALAR
Türk Amerikan İş Adamları

Derneği / Ankara Şube Başkanı

Oğuz MÜLAZIMOĞLU
Abdi İbrahim Genel Müdürü

Pınar AKALIN
Sentromer DNA Teknolojileri

Genel Müdür / KADIGER Yönetim
Kurulu Üyesi

Sultan TEPE
TİM Sanayide Sürdürülebilirlik

Bilim Komitesi Sektör Temsilcisi
& TİM Kadın Konseyi Başkanı

Taner KARAOĞLU
Karaoğlu Grup / Yönetim Kurulu

Üyesi

Tülin YALMAN
HaberTürk - NTV - TV Yapımcı - 

Gazeteci

Uğur Gülek BALTA
Uğurcan Gümrük Müşavirliği

Ltd. Şti. Yön. Kr. Bşk / Patronlar
Platformu Yön. Kur. Başkanı
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İSTANBUL EKONOMİ ZİRVESİ İCRA KURULU

Uğur TALAYHAN
Swissotel Genel Müdürü

Volkan KAZOVA
Kazova Yapı Yönetim Kurulu

Başkanı

Yalçın KIROĞLU
Mars Enerji Başkanı - Afrika
Bölgesi Koordinatör Başkan
Yardımcısı - Afrika Teşkilat

Başkan Yardımcısı

Ziya AKKURT
Nurol Yatırım Bankası Yönetim

Kurulu Başkanı
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DESTEKLEYEN KURULUŞLAR VE SPONSORLAR

ANA SPONSOR

DESTEKLEYEN KURULUŞLAR

CO SPONSOR

SPONSORLAR
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VİZYONUMUZ

MİSYONUMUZ

Dünya ekonomisinde kırılganlığın arttığı ve değişim hızının öngörü oluşturmayı zorlaştırdığı bir ortamda; 
ülkeler, sektörler ve kurumlar arasında etkin koordinasyonu sağlayan, değişimleri öngörüp gelişmenin 
sürekliliği için aksiyonları tasarlayan, güçlü lobicilik faaliyetleri ile yönlendirici olan dünya ekonomisinin en 
saygın sivil tartışma platformlarından biri olmak.

Yeni yatırım fırsatlarının belirlenmesinde somut girişimlerde bulunmak ve bunların uluslararası arenada 
tanıtılmasına güçlü bir zemin oluşturmak, küresel iş dünyası paydaşları arasında etkin bir iletişim platformu 
olmanın ötesine geçerek kayda değer büyüklükte yeni ticari faaliyetleri tetiklemek ve paydaşlar arası 
ilişkilerin güçlenerek geleceğe taşınmasını sağlamaktır.
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AMAÇLARIMIZ
İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin hedefi, dünya ekonomisine yön verenlerin yeni dünya 

düzenini ve bunun getirdiği fırsatları tartıştığı bir platform olmak, katılımcı işletmelerin farklı 
ülkelerde ortak projeler uygulamalarına yardımcı olmak, değişen ekonomik ve teknolojik 
ortamda şirket birleşmelerinin temellerini atmak, yabancı sermayeli şirketlerin üçüncü parti 
ülkelerde yatırım yapmalarının temellerini atmak, yeni normale ilişkin iletişim platformlarında 
tartışılan konuların belirleyicisi olmak.

 Zirve boyunca dünya ekonomisi, küresel ekonomik faaliyetleri doğrudan 
etkileyebilecek yeni teknolojilerin belirlenmesi ve verimli kullanımları için yol haritalarının 
oluşturulması, dünyamızın karşı karşıya olduğu ekonomik sorunları kapsayan küresel hedefler 
yoğunluğunun oluşturulması, bu tartışmada üretilen önerilerin aktarılması, iş dünyasından 
politika yapıcılara kadar yerli ve yabancı katılımcılar tarafından bir platform oluşturmak 
ve sonuç odaklı ve etkin bir şekilde lobi yapmak, ayrıca dünyayı daha sürdürülebilir bir 
yörüngeye oturtmak, karşılıklı standartlar ve ulaşılabilir hedefler belirlemek, olası bir sonucun 
ardından yeniden ayağa kalkmak. Kriz, iklim değişikliğine uyum, ekonomik eşitsizlik, barış ve 
adalet, yoksulluğun azaltılması, üretken istihdam, toplumsal cinsiyet eşitliğinin ve kadınların 
güçlendirilmesi, ilerlemeyi sağlamak ve ülkeleri sürdürülebilir kalkınma yolunda desteklemek 
için riskleri yönetmek, kapsamlı büyümeyi, dayanıklılığı artırmak, sürdürülebilir enerjiye 
erişim, sürdürülebilir karasal ekosistemlerin yönetimi ve zenginlik ve refahın arttırılması. 
Politik, akademik ve iş dünyasının önde gelen isimlerini bir araya getirerek, dünyadaki mevcut 
problemleri tartışmak ve dünyadaki mevcut durumu daha iyi hale getirmektir.

GİRİŞ
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ABDULLAH
DEĞER

Sayın Bakanlar, Hanımefendiler ve Beyefendiler,

İstanbul Ekonomi Zirvesi İcra Kurulu Başkanı olarak sizleri 
beşinci zirvemizde ağırlamaktan onur duyarım.

Bu, kilit ortak ülkelerden Bakanları, üst düzey politika 
yapıcıları, ticaret odaları ve özel sektör temsilcilerinin yanı sıra 
akademi, diplomatik misyonlar, gözlemciler ve uluslararası 
ortakları bir araya getiren tarihi bir toplantıdır. Bugün burada 
olmayı seçmiş olmanız, iklim dostu yatırımlara odaklanan 
insanlar için yeni ekonomik fırsatlar yaratmaya değer 
verdiğinizi gösteriyor. Çevre konularını çok önemsiyoruz 
ve Türkiye’nin özel sektör liderleri olarak, ekonomik 
kalkınma ve büyümenin önemli iklim iyileştirmeleriyle el ele 
gitmesi gerektiği konusundaki görüşümüzü paylaşan tüm 
ortaklarımıza bu platformu sunmaktan mutluluk duyuyoruz.

AÇILIŞ KONUŞMALARI

İstanbul Ekonomi Zirvesi İcra Kurulu 
Başkanı
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Bu zirvenin arkasında bir ‘Vizyon’ var:

İstanbul Ekonomi Zirvesi Yönetim Kurulu Üyeleri olarak 
vizyonumuz, ilgili tüm ticaret ortakları için kazan-kazan olarak 
görmek istediğimiz verimli özel sektör yatırımlarıyla her yerde 
insanların yaşamlarını iyileştirmektir. Gelecek nesillere daha iyi 
bir dünya bırakmak için Birleşmiş Milletler sürdürülebilir kalkınma 
hedeflerini güçlü bir şekilde destekliyoruz. Bu platformda özel 
sektör liderleri olarak temel değerlerimiz dürüstlük, sorumluluk ve 
eylemdir. Bir etki yaratmak ve gelir dağılımı eşitsizliği sorunlarının 
çözülmesini sağlamak istiyoruz. Ayrıca herkesin aşılara erişimi 
olduğunu görmek istiyoruz.

Politika ve düzenleyici tavsiyeler konusunda bilgi alışverişine katkıda 
bulunmak için uluslararası ortaklarla diyalogumuzu güçlendirmeye 
hazırız. Küresel ortak girişimler yoluyla yeni yatırımlar ve istihdam 
yaratmaktan da heyecan duyuyoruz. Bu bağlamda, Dünya Bankası, 

IFC ve EBRD Türkiye’de yapıyor. Danimarka Yeşil Eyaleti ile özel bir 
ortaklık kurmaktan da gurur duyuyoruz.

Bu yılki zirvemizin ana teması “Yeşil Ekonomi”. Hepinizin bildiği 
gibi son yüzyılda yaşanan ekonomik faaliyetler çevre üzerinde çok 
olumsuz etkiler yarattı. Doğal kaynaklar yok edildi. Ekolojik dengenin 
bozulması ve insan yaşam kalitesi göz ardı edilerek yıkıcı üretim 
modelleri kullanıldı. Bugün gelecek nesillere daha iyi bir gelecek 
sağlamak istiyorsak, “Yeşil Ekonomi”ye geçişi hızlandırmamız 
gerektiği kaçınılmaz bir gerçektir. Türkiye’nin tüm sektörlerde “Yeşil 
Ekonomi”ye geçişi başarıyla gerçekleştireceğine ve zirvemizin bu 
yolda güçlü bir araç olacağına yürekten inanıyorum.

Türkiye’nin 6 Ekim 2021’de Paris İklim Anlaşması’nı imzalayarak 
iklim değişikliğine karşı küresel mücadeleye katıldığını belirtmekten 
gurur duyuyorum. Sera gazı emisyonlarını azaltmaya yardımcı 
olacak eylemler getirmeye kararlıyız. Türkiye, yenilenebilir enerji 

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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kaynaklarından yararlanma fırsatlarını hayata geçirmeyi hedefliyor.

Daha iyi ve daha sürdürülebilir bir geleceğe ulaşmak için 
‘Sürdürülebilir Kalkınma Hedefleri’ni son derece destekliyoruz. Özel 
sektör temsilcileri olarak, 2030 yılına kadar aşırı yoksulluğu sona 
erdirmek, eşitsizliği azaltmak ve gezegeni korumak için küresel 
planı paylaşıyoruz.

İleriye dönük olarak, reel sektör ekonomisinde fırsatlar görüyoruz. 
Tarım ürünleri, otomotiv parçaları, tekstil, beyaz eşya, mobilya 
tekstilleri ve inşaat malzemelerinde kullanılmayan çok büyük 
potansiyeller var. Ayrıca, hizmetler sektöründe büyük büyüme 
fırsatları var. Küresel bağlantı, dijital ekonomi, ulaşım ve lojistik 
sektörlerine yapılan yatırımlarla geliştirilebilir.

Özel sektör liderleri olarak, potansiyellerden eylemlere giden 
yolu açarız. Uluslararası ortaklık özellikle önemlidir. Çünkü üretim 
ve ihracatın sınırlı çeşitlendirilmesi, zayıf bölgesel bağlantılar ve 
büyük genç işsizliği gibi ortak sorunları ekonomik işbirliği yoluyla 
çözebileceğimize inancımız tamdır. Bu istikrar için doğru yön olan 
temel ekonomik ve sosyal kalkınma konularının ele alınmasına 
yardımcı olabilir.

Özetle, ekonomik dinamikleri değiştirmek için büyük bir potansiyel 
var. Türk özel sektör liderleri, ticareti çeşitlendirmeyi, doğrudan 
yabancı yatırımları ve teknoloji transferlerini güçlendirmeyi 
ve rekabet gücünü artırmayı destekliyor. İstanbul Ekonomi 
Zirvesi, üzerine inşa etmek için iyi bir platform sunuyor. Bir özel 
sektör ağı, hükümetlerle yakın istişare içinde kısa ve orta vadeli 
eylemlerin uygulanmasında etkili olabilir. Kamu ve özel sektördeki 
meslektaşlarımızın çabalarını desteklemeye devam etmekten 
mutluluk duyacağız.

Katıldığınız için teşekkür ederim ve yeni heyecan verici iklim dostu 
yatırım fırsatlarını ve eylemlerini tartışmak üzere günü sizinle 
birlikte geçirmek için sabırsızlanıyorum.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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FİRUZ
BAĞLIKAYA

Sayın Bakanlar, Sayın Büyükelçiler, İş Dünyasının Çok 
Değerli Temsilcileri, Saygıdeğer Misafirler,

Öncelikle dünya ekonomisinde hızlı dönüşümlerin yaşandığı, 
kırılganlıkların arttığı, böylesi olağanüstü bir dönemde 
yeni vizyon ve fikirler bakımından yol gösterici olacağına 
inandığım İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin gerçekleştirilmesinde 
emeği geçenlere teşekkür ederek başlamak istiyorum. Bu yıl 
beşincisi düzenlenen bu önemli zirveye hoş geldiniz. Hepinizi 
saygıyla selamlıyorum. 

Son iki yılda yaşadıklarımız bize, bildiklerimizi gözden 
geçirmemiz ve yanlışlarımızla yüzleşmemiz gerektiğini 
gösterdi.

Bir araya gelerek ortak aklı oluşturmak, bildiklerimizi 
paylaşarak çoğaltmak bu dönemlerin en önemli kazancı 
olacaktır. 

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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Değerli Katılımcılar,

İki yıldan bu yana, insan sağlığından sosyal yaşama, politikadan 
ekonomiye kadar hayatımızın her alanını zorlayan bir süreçten 
geçiyoruz.

Salgın, tüm dünyayı hazırlıksız biçimde yakalarken bildiğiniz gibi 
birçok alanda da önemli değişimlere neden oldu.

Sonuçları itibariyle adeta bir milat teşkil eden bu olağanüstü 
süreç ekonomideki geleneksel bakış açıları ile klasik teori ve 
uygulamaların sorgulanmasına yol açtı. Bu süreç ayrıca, üretim 
yöntemleri ve tüketim alışkanlıklarında da büyük dönüşüm ve 
farklılaşmaları beraberinde getirdi.

Pandemi aynı zamanda dünyamızı, geleceğimizi, çocuklarımızın 
yarınlarını etkileyecek olan küresel ölçekte yapısal sorunların fark 
edilmesine de vesile oldu.

“Sürdürülebilirlik” kavramı, hayatın her alanında yeniden önemli 
bir gündem maddesi olurken art arda yaşanan iklim felaketleri ve 
dünyamızın giderek azalan kaynakları çevreye olan hassasiyeti 
daha da artırdı.

Bu noktada “Yeşil Ekonomi” yaklaşımı daha önce olmadığı kadar 
anlam kazanmış durumda.

Kıymetli Katılımcılar, 

“Yeni Normal” olarak da adlandırılan bu dönem, turizm talebi ve 
tatil alışkanlıklarında da önemli değişikliklere sebep oldu. 

Hijyen - güvenlik gibi standartlar ön plana çıkarken tatilciler ve 
seyahat severlerin tercihlerinde çevre duyarlılığı önemli kriterler 
arasında yer almaya başladı.

Stratejilerimizin içinde sürdürülebilirlik - sosyal sorumluluk - çevre 
bilinci gibi kavramları destekleyen politikalara yer vermeliyiz.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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Bunları sadece tüketiciler bu kavramlara itibar ediyor diye değil, 
olması gerektiğinin bilinciyle hayata geçirmeliyiz. Gelecek nesillere 
daha yaşanabilir bir dünya bırakmak için üzerimizde büyük bir 
sorumluluk bulunuyor.

Turizmde gelecek, yepyeni bir vizyonla ele alınıp, yol haritalarının 
artık buna göre oluşturulması gerekiyor.

İklim değişikliği, çevre felaketleri, orman yangınları, kıtlık ve kuraklık 
gibi sorunların zaman içinde turizm hareketleri üzerinde olumsuz 
etki yaratacağını, tüm bu konulara duyarlılık göstererek önlem alan 
destinasyonların ise öne çıkacağını biliyoruz.

Bu bakımdan TÜRSAB olarak, sürdürülebilirlik konusuna büyük bir 
önem veriyoruz. 

TÜRSAB olarak, üyelerimizin bilinçlendirilmesi ve bilgilendirilmesini 
sağlamak üzere Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı (UNDP) ile 
imzaladığımız iş birliği protokolü çerçevesinde eğitim programları 
ile seyahat acentelerinin sürdürülebilirlik konusunda eğitim 
almalarını sağlamak ve aldıkları bu eğitimlerin sertifikalandırılması 
için çalışmalar gerçekleştiriyoruz. 

Değerli Misafirler,

Ekonomi alanındaki tüm değişimlerin masaya yatırıldığı, ufuk açıcı 
panelleri ile İstanbul Ekonomi Zirvesi, ortak amaçlara ulaşmamız 
açısından bir basamak rolü oynuyor.

Bu anlamda, bu etkinliğin öneminin her geçen yıl katlanarak 
arttığına şahit oluyoruz.

Zirvenin gerçekleşmesinde emeği geçenlere bir kez daha 
teşekkürlerimi sunuyor, başarılı ve verimli bir zirve olmasını 
diliyorum.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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AÇILIŞ KONUŞMALARI

İSMAİL
GÜLLE

Sayın Romanya Enerji Bakanı,

Sayın Karadağ Meclis Başkanı,

Sayın Özbekistan İnovasyon ve Kalkınma Bakanı,

Sayın İstanbul Ekonomi Zirvesi Yönetim Kurulu Başkanı,

İş Dünyasının ve İhracat Ailemizin Kıymetli Temsilcileri,

Yurt Dışından Gelen Saygıdeğer Dostlarımız,

Kıymetli Konuklar,

Sizleri, 100 bin ihracatçının tek çatı kuruluşu olan Türkiye 
İhracatçılar Meclisi ve şahsım adına saygı ve muhabbetle 
selamlıyorum.

5. İstanbul Ekonomi Zirvesi’nde sizlerle bir arada olmaktan 
büyük memnuniyet duyuyorum.

Türkiye İhracatçılar Meclisi 
Yönetim Kurulu Başkanı
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AÇILIŞ KONUŞMALARI

Bugün, Cumhuriyetimizin kurucusu Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün 
de söylediği gibi; iki büyük cihanın kesişim noktasında,  Türk 
tarihinin serveti, Türk vatanının ziyneti,  Türk milletinin gözbebeği 
İstanbul’umuzda, İstanbul Ekonomi Zirvesi’ndeyiz.

İstanbul, ürettiği katma değerle, ekonomi ve ticaretin de şüphesiz 
başkenti konumunda.

Bu anlamda, İstanbul Ekonomi Zirvesi gibi uluslararası nitelikteki 
organizasyonlar, yaratmış olduğu ekosistem ile

hem güçlü bir ekonomik katma değere hem de küresel ölçekte bir 
iş ağına zemin oluşturuyor.

Türkiye’de ihracatın tek çatı kuruluşu olan Türkiye İhracatçılar 
Meclisi olarak bizler de; İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin oluşturduğu 
bu zengin ekosistemi desteklemekten memnuniyet duyuyoruz.

Bu yıl, yine oldukça iddialı ve ses getirecek bir temada, “Yeşil 
Ekonomi” konu başlığıyla önemli sonuçlar alacağımıza inanıyorum.

Yeşil Ekonomi, giderek daha da önem kazanan, her geçen gün 
gündemimizde daha çok yer alan bir başlık.

Bugünkü kaynaklarımızın gelecek nesillere kayıpsız bir şekilde 
aktarımını sağlayacak yegane unsur: Yeşil Ekonomi.

Son dönemde tüm dünyada yerkürenin kaynaklarının hor 
kullanılmasıyla ortaya çıkan çevresel dejenerasyonun, küresel 
felaketlere sebep olduğuna pek çok kez şahitlik ettik.

Bizler, tüm dünyada çevreyle dost kalkınma ve gelişme politikalarının 
geliştirilmesi gerektiğine inanıyoruz.

Yeşil ekonomi ile mevcut kaynakların etkin kullanımının yanı sıra 
kullanım sonrası ortaya çıkan tüm atıkların da verimli kullanımı son 
derece önemli bir süreç.
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Bu noktada, Türkiye gibi gelişmekte olan ülkelerde karşımıza 
çelişen bir yapı çıkıyor. 

Üretmek ve üretirken ekolojik yapıyı korumak; gelişen bir ekonomi 
için kolay değilken, hızla artan talebe yönelik olarak daha çok 
üretmek ve üretirken ekolojik unsurları korumak birbiriyle çelişen 
durumlar.

Net bir şekilde görüyoruz ki; dünyayı bu noktaya getiren ana unsur, 
gelişmiş ülkelerin kar maksimizasyonu odaklı yaklaşımları.

Küresel karbon emisyonu rakamlarını incelediğimizde, en çok 
emisyon üreten ilk 3 ülke olan Çin, Amerika Birleşik Devletleri ve 
Hindistan’ın toplam emisyonun yarısından fazlasını tek başına 
gerçekleştirdiklerini görüyoruz.

Küresel karbon emisyonunda Türkiye’nin payı ise sadece yüzde 1.

Son raporlara göre, dünyanın en zengin ülkelerinin yaşam tarzları 
ve tüketim alışkanlıklarında köklü bir değişiklik olmazsa, mevcut 
hedeflere ulaşabilmemiz adına çok daha ağır önlemler alınması 
gerekecek.

Dünyada kişi başına karbon salınımı 4,9 ton iken, bazı gelişmiş 
ekonomiler bu ortalamanın şu anda bile 2, hatta 3 katından fazla 
kişi başı karbon salınımı gerçekleştiriyorlar.

Bugün geldiğimiz noktada, küresel ekonomi ve ticaretten istedikleri 
seviyede paya ulaşan ülkelerin, bir anda gelişmekte olan ülkelere 
sıfır karbona geçişi tavsiye etmeleri, zorlu bir süreci beraberinde 
getirmektedir. Çünkü dönüşmek, her anlamda maliyetlidir. 
Gelişmekte olan ülkelerin bir yandan ekonomik olarak büyümeye 
çalışırken, diğer yandan dönüşüm mücadelesi vermesi önümüzde 
gözüken büyük bir sorun.

Bu kısır döngüde insanlık iklim krizini bugünlere kadar taşıdı. 
Ancak, artık daha fazla zamanımız kalmadı. Çünkü bu ateş artık 
üfleyerek sönmez.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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Bildiğiniz üzere ülkemiz, geçtiğimiz günlerde Paris İklim 
Anlaşması’nı imzaladı. Sayın Cumhurbaşkanımızın liderliğinde, 
ülkemiz bu vizyonunu tüm dünyaya ilan etti.

Türkiye, bu dönüşüm sürecinde öncü ve marka olmak üzere elini 
taşın altına koymuş durumdadır.

Türkiye İhracatçılar Meclisi olarak bizler de düşük karbonlu üretim 
ve sürdürülebilir ihracatı önceleyen projelerle bu dönüşüm sürecine 
katkıda bulunuyoruz. Bu kapsamda, “Dünyayı Tüketmeden, Dünya 
İçin Üretiyoruz” diyerek, TİM Sürdürülebilirlik Eylem Planımızı 12 
ana hedefle hazırladık.

Burada en temel amacımız, sürdürülebilir kalkınma modeliyle 
ihracatımızı yükseltmek ve çevreye değer veren herkesin bir 
numaralı tercihi haline gelmek.

Bu doğrultuda, TİM Sanayide Sürdürülebilirlik Bilim Kurulumuzu 
alanında uzman hocalarımızla ve iş insanlarımızla büyük bir süratle 
oluşturduk.

Sektörel bazda değerlendirmelerde bulunabilmek amacıyla, eylem 
planlarını her sektörümüzde destekledik. Hemen ardından, Türk 
Tekstil Sektörü Sürdürülebilirlik Eylem Planımızı da açıkladık. Bizler, 
ihracat ailesi olarak elimizi taşın altına koymuş durumdayız.

İnşallah, eylem planlarımızdaki hedefleri bir bir gerçekleştirerek 
Türkiye’yi sürdürülebilirlik alanında marka ülke haline getireceğiz.

Elbette bu markalaşma, ihracatımızda yeni bir dönemi de beraberinde 
getirecek. Bildiğiniz üzere, son dönemde “Dış Ticaret Fazlası Veren 
Türkiye” hedefimize adım adım yaklaşıyoruz. İhracatımız her geçen 
gün büyük bir ivmeyle, ülkemize değer katmaya devam ediyor. Bu 
yükselen trendi, yeşil dönüşümle taçlandırarak, “Dış Ticaret Fazlası 
Veren Türkiye” hedefine ulaşacağımıza inanıyoruz.

İhracatta Kasım ayında rekor olan 21,5 milyar dolara, son 12 ayda ise 
221 milyar dolara ulaşmış durumdayız.

Ülkemize yatırım noktasında oldukça büyük bir talep var. Özellikle 
yükselen sektörlerde, yeni yatırımların ilk kurulum aşamasında Yeşil 
Ekonomi’nin gözetilmesi oldukça önemli. Böylece, doğrudan düşük 
karbonlu üretim yapan tesislere, fabrikalara ve zamanla organize 
sanayi bölgelerine kavuşacağız.

Yeni dönemde inşallah, sürdürülebilir, yeşil ve sertifikalandırılmış 
güvenli üretim ağımızla ihracatta rekorlara imza atacağız.

Saygıdeğer Bakanlar, Değerli Başkanlar, Kıymetli Hazirun,

Sözlerime burada son verirken, başta İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin 
mimarları olmak üzere tüm katılımcılarımıza teşekkür ediyor, 
hepinizi saygı ve muhabbetle selamlıyorum.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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KÜRŞAD
TÜZMEN

Sayın Bakanlar, Kıymetli Misafirler, Değerli Basın 
Mensupları,

Bu yıl “Yeşil Ekonomi” ana temasıyla beşinci kez düzenlenen 
İstanbul Ekonomi Zirvesi’ne hoş geldiniz. 

Yeşil Mutabakat bir ekonomik büyüme modeli; sektörlere 
ve şirketlere yeniden şekillenme, yapılanma ve kaynakları 
verimli kullanma imkanı veren bir strateji olarak 
bakmalıyız. Yeşil Mutabakat ile ortaya çıkacak bu fırsatları 
değerlendirebilmemiz ve olası riskleri bertaraf edebilmemiz 
için yol haritalarına ihtiyacımız var. Düşük karbonlu 
ekonomiye geçiş ile önemli kazançlar elde edebiliriz. 
Küresel iklim gündemi pandemi sürecinde bile önceliğini 
yitirmedi. Aksine AB başta olmak üzere birçok ülkede daha 
da önem kazandı. Bu dönemde Çin de dahil olmak üzere 
ülkelerin karbon nötr hedeflerini açıkladığını, ABD’nin Paris 
Anlaşması gündemine geri döndüğünü görüyoruz. Tüm 

Devlet Eski Bakanı / İstanbul Ekonomi 
Zirvesi Yönetim Kurulu Başkanı

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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bu gelişmeler çerçevesinde hem iklim değişikliği ile mücadelede 
güçlü adımlar atmak hem de küresel rekabette geride kalmamak 
Türkiye açısından oldukça önemli. Bu sebeple AB’nin yeni nesil 
ticaret anlaşmalarında da referans aldığı Paris Anlaşması’nı 
stratejik bir öncelik olarak ele almamız gerektiğini düşünüyoruz. 
Sanayimize, ihracat yoğun sektörlerimize, hizmet sektörlerimize 
yön gösterecek yol haritası ihtiyacını hem kamu hem de uluslararası 
paydaşlarımızla paylaşıyor; mevzuat çalışmalarına görüşlerimizle 
katkı sağlıyoruz. Aynı zamanda özel sektöre ilham verebilecek iyi 
örneklerin çoğalması konusunda da farkındalık çalışmalarımıza 
devam ediyoruz.

Son on yılda “Yeşil Ekonomi” hem gelişmiş hem de gelişmekte 
olan ülkelerde sürdürülebilir kalkınma için önemli bir politika 
çerçevesi olarak ortaya çıkmıştır. Özellikle küreselleşme ile coğrafi 
olarak fazlasıyla uzak hale gelmiş olan tarım ve sanayinin bir kısmı 
yeniden yerelleşmelidir. Devlet ve özel sektör iş birliği noktasında 
ise istihdam dostu yeşil işlere yatırım yapılması ile karbon temelli 
ekonomiden, yenilenebilir enerji temelli bir ekonomiye geçişin önü 
açılmalıdır.

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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VIRGIL
PAPESCU

Distinguished participants,

Ladies and gentlemen,

It’s a great honor for me to be present here, to the fifth 
edition of the Istanbul Economy Summit.Thank you for the 
opportunity to briefly present some of the aspects that 
define Romania’s energy profile regarding the renewable 
energy as a member of the European Union.

On one hand, we face the challenge of decarbonizing 
energy systems, reducing greenhouse gas emissions and 
promoting renewable sources. On the other hand, we must 
ensure security of energy supply at an affordable cost for the 
final consumer.An efficient and fair transition is the overall 
valid goal, but it can only be achieved by highlighting the 
energy potential of each state and especially its energetic 
peculiarities. 

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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Regarding the role of renewable energy sources in decarbonization, 
Romania supports the European’s approach that achieving the 
goal of reducing greenhouse gas emissions by at least 55% by 
2030 requires significantly higher shares of renewable energy, in a 
more integrated energy system.

Romania took note of the level of ambition of the EU target for 
2030 in the field of renewable energy proposed by the European 
Commission (minimum target of at least 40%) and the intention 
to maintain its mandatory nature at EU level. This target must be 
achieved through national contributions of each member state.
The transition will not be an easy process, but it will bring not 
only multiple challenges, but also a lot of opportunities. Romania 
reached in 2020 a target of 24% of total energy consumption from 
renewable sources. For 2030, we have set a target of 30.7% of 
green energy in the total energy mix by adding 6,9 GW in renewable 
power capacity. Romania plans in the near future to update its 
National Integrated Energy and Climate Plan in order to increase its 
ambition with regards to the renewable energy target from 30.7% 
to at least 34% by 2030. Romania also has good potential in future 
developments of offshore wind energy. A World Bank study stated 
that Romania has a theoretical potential to develop about 20GW 
capacities with fixed offshore generators and 50GW of floating 
offshore wind generators. A good legal and regulatoryframework 
that promotes sustainable energy development and adequate 
finance sources will ensure that Romania’s renewable energy 
targets will be achieved.

At the same time, recent transformation of the energy sector will 
certainly involve significant volumes of investment across the 
technology chain, from energy production to smart transmission 
and distribution networks, as well as the implementation 
of a new market model based on clean and flexible energy 
capacities. Moreover, investments in energy infrastructure are 
needed, to enhance connectivity, and completion of relevant 

key interconnectivity projects should remain a priority to ensure 
security of supply and the functioning of the energy market. 
Upgrading and optimizing the infrastructure is necessary in order 
to enable taking over new energy carriers such as Hydrogen and 
renewables gases.

This energy crisis has shown that Europe needs, first and foremost, 
energy security at affordable prices, because these two pillars 
underpin sustainability in the energy sector, in parallel with measures 
to reduce greenhouse gas emissions. The current situation shows 
an important fact - the success of the energy transition cannot 
be based on a unilateral approach to renewable energies. Each 
country needs to maximize the penetration of renewable energy 
within the context of its own energy transition plan, while taking 
care of its energy security needs and social impact.

The need for investment is huge throughout the entire cycle: 
investments in green technologies, the necessary infrastructure 
adequate to increase the share of RES in electricity generation, 
heating / cooling, energy security and sustainable solutions, 
require an adequate allocation of financial resources, coordinated 
with the need for operational investments. All of these are key 
elements in achieving energy and climate goals and in the whole 
architecture of a low-emission economic growth model.

For Romania, natural gas is a key transition fuel and a part of the 
just transition process. The nuclear energy has an important role 
in decarbonisation of our energy production sectorIn Romania, 
nuclear energy provides almost 20% of domestic production 
and is primarily a strategic objective to ensure energy security.
Together with the United States of America, our strategic partner, 
through the recently signed Intergovernmental Agreement on 
cooperation related the nuclear power projects in Cernavoda, 
we laid the necessary foundations for cooperation for the new 
stage of development of the civilian nuclear sector in Romania. As 
such Romania plans an ambitious nuclear programme, including 

AÇILIŞ KONUŞMALARI



32 ANA SPONSOR

the refurbishment of Cernavoda NPP Unit 1, the completion 
of additionally two nuclear reactors, one by 2030 and one by 
2031. At the same time, Romania has committed to pursue the 
development of small modular reactors and believes that the 
recent agreement signed by the American company NuScale 
Power and SN Nuclearelectrica S.A. will lead to the advancement 
of the deployment of this technology. Romania pursues to become 
an investment hub and a regional leader with regards to the local 
chain of suppliers that can supply small nuclear reactors modules 
to the countries in its region.

Moreover, to accelerate the energy transition,Romania has planned 
investments in promoting the production and use of hydrogen, as 
part of the National Recovery and Resilience Program (NRRP). 
The NRRP envisages the financing of “Hydrogen ready” intelligent 
natural gas distribution network infrastructure in the Oltenia region 
and the installation of a capacity of at least 100 MW in electrolyzes 
for the production of green hydrogen in the near future. Also, 
Romania intends to develop a National Strategy dedicated to 
hydrogen, based on the definition of a set of policies in order to 
guide, coordinate and mobilize public and private investments 
in the sector of research-development, production, storage, 
transport and consumption/use of hydrogen.There are solutions 
to overcome the global energy crisis and to take concrete steps 
towards a low carbon economy. We need to work together and to 
promote cooperation as a basic principle of energy policies and 
the main means of overcoming the energy challenges at the global 
scale. The energy future depends on the decisions we make today, 
towards a modern, innovative economy that will serve the well-
being of our peoples, but also the health of the environment in 
which we live.

Thank you for your attention!

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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IBROKHIM
ABDURAKHMONOV

Excellencies, Distinguished Guests, Ladies and Gentlemen, 

On behalf of the Ministry of Innovative Development, I would 
like to extend a very warm welcome to all participants of 
this Summit and thankChairman of the Board Istanbul 
Economy Summit, Mr Kürşad Tüzmen and professional team 
of organizersfor their initiative and endeavour to make this 
event possible.

Honourable hosts and guests,

Today we are living in a climate emergency and the 
implications of this issue is posing a greater threat to our 
planet, and future generations, affecting directly millions of 
people around the world. The Aral Sea, which was once a 
unique, beautiful and one of the largest water reservoirs in 
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the world, is practically on the verge of complete disappearance 
and is causing irreparable damage to the life of the population 
living there, the ecosystem and biodiversity.

Now, our primary task is to turn these human crises into opportunity 
by applying science, innovation and technology. With this aim in 
mind, we adopted a concept of making Aral Sea region as a zone 
of environmental innovations and technologies and organised 
the largest international conference in Central Asia dedicated to 
the effects of climate change and ecological and socio-economic 
implications of the Aral Sea tragedy.

Also, we have developed an international crowdfunding project 
of “My Garden” that allows people from any place in the world 
to plant a personal tree remotely and adopted a programme in 

the country scale with a goal of 200 milliontrees planted in just 
40days for their ultimate carbon capture and storage capacity.

Furthermore, we are allocating subsidies for scientific projects 
geared towards overcoming the implications of climate change 
and the barriers to sustainable development.For instance, our 
scientists are now developing newcotton species with more 
oxygen generating propertiesthrough preventing root rot, that 
is responsible forthe natural carbon dioxide emissionsin the 
framework of Cotton Vision 2030 concept.

Dear participants of the forum!

From the imminent risk of global environmental catastrophe, we 
have indeed learned a lesson, which once again confirmed that 
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achieving the goals of sustainable development and to become 
carbon neutral will require us to move forward towards the clean, 
renewable energy, to develop the necessary infrastructure and 
changeour way of life.

Acknowledgingthe importance of the issue, Uzbekistan is paying a 
particular importance to the development of “green” industry and 
to the transition to renewables from the fossil fuel based energy 
production.

Notably, we have allocated more than 0.5 millionUS dollars 
for research projects with a view to advance our capacity of 
production, storage and transport of hydrogen, in addition to the 
National hydrogen staregy, that is currently being draftedthrough 
examining European, American, Japanese, Korean and other 
developed nations’ experience. 

It is also worth mentioning the Biophotovoltaicsproject for 
hydrogen and photocurrent generationthat we are developing in 
collaboration with our Turkish partners. At the same time, the first 
practical results were achieved in the form of finished products 
and solutions, including electrolysis device that allows to obtain 
1 cubic metre of hydrogen with only 6 kW energy and fuels with 
heavy oxides for hydrogen powered car manufacturing.

We also creating a copper cluster by integrating the science and 
industry in the process. As the electric vehicle production requires 
larger amounts of this material, the demand will be rapidly growing 
and we are planning to expand our production volumes to 400 
thousand metric tonnes amounting to 8 billion US Dollars in the 
coming years.

The reforms in these spheres allowed our country to enter the rating 
of the Global Innovation Indexfor the first time after a long break. 
We ranked 86th out of 132, which is a significant increasefrom 
122nd in 2015.

We could not have achieved the same end without the international 
community and we value our cooperation with our partners across 
the globe.To date, over 6million dollars was allocated to support 
70international research projectswith foreign partners.In order to 
consolidate the gains, the Ministry is doing its utmost to ensure 
that international scientific collaboration is being advanced further. 

Honourable hosts and guests,

We believe that by joint efforts we will be able to give new 
dynamics and impulse to further mutually beneficial cooperation.

Let me once again welcome you and wish you fruitful work in the 
framework of this forum.

Thank you for attention!

AÇILIŞ KONUŞMALARI
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ALEKSA
BECIC

Dear Mr Değer, 

Dear Mr Tüzmen, 

Dear participants, 

It has been proven that there is a lot that we still have to do 
regarding green policy. 

We still have to resolve problems from the past, we still have 
to find the models for resolving them in the future and we 
still have to fulfil our commitment and firm promise that 
green policy would become a priority.

Dear colleagues, I am very proud of the fact that the 
Parliament of Montenegro has been declared the most 
transparent parliament in the Western Balkans area, that it 
has upgraded and modernised its work, at the same time 
strengthening its control, oversight and legislative role, but 
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I would like to emphasise, with special pleasure, the steps taken 
regarding green policy. 

Namely, the Parliament of Montenegro will be the first in the region 
to install on the roof of its building the solar power plant with 248 
solar panels, producing thus 50% of its electricity. For us, this is a 
significant saving, for Montenegro a modest contribution to green 
policies. 

We will provide electric vehicles for the needs of our staff at the 
highest legislature, that will be charged with electricity from the 
parliamentary power plant. 

We have implemented the E-Parliament project, whereby we will 
completely digitalise the legislative process and eliminate paper 
usage, which is, I am certain that you agree, an excellent example 
how a small country and a state institution can serve as an example 
to contributing and improving the green policies. 

AÇILIŞ KONUŞMALARI



38 ANA SPONSOR

By thoroughly renovating the parliamentary house, now we have 
energy-efficient building of the Parliament”.

We are about to open the “Green Room” in the parliamentary 
building, which will be devoted to Day of proclaiming Montenegro 
an ecological state.

Our aim are the deeds which will leave a visible trace. Trace to 
be continued by you. Trace to be continued by your children and 
the trace which, over time, will become part of our culture, our 
tradition, our inheritance and, ultimately, part of us. 

“Man, nature can do without you. And you without her? We have 
not inherited the Earth from our parents, we have borrowed it from 
our children”.

I believe that these words ring a bell to all of you, but they are not 
yours nor mine. These are the words of the great Albert Einstein 
who said: “There is more perfection in a single water drop than in 
any man-made machine”.

And slowly, we are coming to conclusion that nature is ours. But 
we also reached the essence here. 

We need concrete acts. I am ready for this. I am ready, because 
there is no alternative for the beauty of Montenegro, its rivers, 
mountains, lakes and sea.

Recently, I heard a comment which reads: “nature is big and a man 
is small”. We should prove, by our actions, that we also can and 
should be big. Our state and our peoples deserve that. 

Dear friends, as the youngest president of parliament in Europe, 
as a representative of the first ecological state in the world, I 
am taking this opportunity to send a message from this spot by 
quoting Mr Jean-Jacques Rousseau: 

“I have closed all the books, but only one will remain open to all 
eyes for all the times - the book of nature”. 

Hoping that we will be able to write new pages, the green ones, 
once again let me greet you all warmly and thank you for your 
attention. 
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ANNEMARIE 
STRAATHOF

Good morning Ministers, Ladies and Gentlemen. I am truly 
honoured to be opening such a distinguished conference as 
the Istanbul Economy Summit and am particularly pleased 
that today’s topic is the Green Economy.

The European Bank for Reconstruction and Development, 
which I represent at this conference, last year despite the 
pandemic, unveiled an ambitious plan to scale up even 
further its climate and environmental finance and its work 
supporting a green, low-carbon and resilient future. Our 
Board of Directors approved the new Green Economy 
Transition Approach 2020-2025 last year. This plan forms 
part of our overall strategy for the next five years (the 
Strategic Capital Framework or the SCF) to become a 
majority green bank by 2025 building on success in the past 
five years, during which the average green finance ratio rose 
to 40 from 25 per cent. Important to note that in addition 
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to Green our SCF also has two other priorities: the Equality of 
Opportunity and the Digitalisation approaches.

With regards to the Green agenda, already at the forefront of 
climate and environmental action, the EBRD is now considering a 
goal of devoting over 50 per cent of our annual investments to the 
green economy by 2025.

We launched the Green Economy Transition (GET) approach in 
2015 in the run-up to the Paris climate talks at the end of that 
year. The scaled-up approach (GET 2.1) defines clear action areas 
to support a green economic recovery in its regions of operations 
taking account of the impact of the coronavirus pandemic.

Under GET 2.1, we also step up policy work to ensure our 
38 emerging economies can effectively achieve climate and 
environmental goals.

We will scale up investment by innovating across a set of specific 
environmental and climate mitigation and adaptation thematic 
areas such as greening the financial sector and energy systems, 
industrial decarbonisation, sustainable cities, food systems and 
connectivity, and natural capital preservation. In developing these 
thematic areas, particular attention will be given to just transition, 
gender considerations, circular economy opportunities, green 
digital solutions and the role of energy efficiency.

KEYNOTE SPEAKER
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And, as climate change mitigation is a key GET 2.1 objective, the 
Bank would seek to achieve cumulative greenhouse gas (GHG) 
emissions reduction of 25 to 40 million tonnes per year by 2025.

As part of GET 2.1, we will screen all investments for alignment 
with the Paris Climate Agreement and national climate-related 
action plans, taking into consideration the priorities set in EBRD’s 
country and sector strategies. We will also increase our capacity 
to support countries, regions and sectors to develop low carbon 
and climate resilience strategies and scale up its efforts to mobilise 
climate finance.

The EBRD is working towards full alignment with the Paris 
Agreement by the end of 2022, applying the methodology jointly 
developed by the Multilateral Development Banks.

As the Chief Risk Officer of the EBRD, I would like to draw your 
attention to a newly emerged type of risk - climate risk, how it can 
be addressed and what EBRD is doing about it in concretely.

Climate risk is one of the biggest challenges of this century and 
the urgency to address it, is strongly articulated by politicians and 
central banks alike. Translating this into action, the implementation, 
and embedding climate risk awareness into the organisation is a 
complex and evolving task.

EBRD was the first MDB to become a signatory to the Task Force 
for Climate-related financial Disclosure (TCFD) in 2018, the aim 
of which is to provide consistent and transparent climate risk 
disclosure to global financial markets.

At EBRD, we see climate risk as a financial risk, arising from 
our clients’ exposure to climate change. This is in contrast to 
environmental risk, which focuses on the impact that EBRD 
projects have on the outside world, an area where the Bank is 
already highly engaged.

In line with TCFD recommendations, we split climate risk into 
carbon transition risk and physical risk. Carbon transition risk 
targets the challenges arising regulatory change, demand changes 
and new technologies that arise from transition to a low carbon 
economy. As to physical climate risk, we distinguish between 
chronic and acute; these are risks arising from changing weather 
patterns such as floods, droughts, fires etc.

Consequently, the EBRD has developed methodologies to assess, 
quantify, manage and disclose climate risks.

The bottom line from our initial assessments is that currently 
EBRD is relatively resilient to adverse climate risk scenarios, but 
there is still a lot to do such as further reviewing, optimising and 
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expanding climate risk methodologies to cover all of EBRD’s clients 
and portfolios, as well as optimising climate risk stress tests.

It is important to recognise the challenges ahead. Big hurdles are 
the lack of data and lack of consistency across organisations due 
to the absence of a detailed agreed standard.

There is increasing awareness that climate change is a source of risk 
– and of opportunities – for businesses and finance, both through 
the physical impacts of climate change and through the necessary 
transition to a low-carbon economy. Emerging markets face the 
greatest risks from climate change, yet many emerging markets 
companies have little visibility on their climate risk exposure. We 
see this in the gap between levels of governance and disclosure 

of climate-related risks in developed and emerging markets. The 
latest market report issued by the Financial Stability Board’s TCFD 
shown that as of mid-September, 82% (2,051) of TCFD supporters 
came from developed markets and just 16% (409) from emerging 
markets.

The shift towards for better climate risk management and disclosure, 
and towards better corporate climate governance (CCG) more 
broadly, is also being reinforced by recommendations and emerging 
regulatory frameworks from influential bodies such as the TCFD, 
the Network for Greening the Financial System (NGFS), the EU 
Commission’s Sustainable Finance Action Plan and a number of 
national regulatory and supervisory bodies. Companies need to 
adjust their business models and internal corporate governance 
by enhancing their CCG and related disclosures in order to align 
their business operations with low-carbon and climate-resilient 
pathways, in line with these emerging best practices.

Since approving its Green Economy Transition Approach 2020-
2025 last year, the Bank has supported more than 20 clients on 
corporate climate governance, ranging from large corporate 
firms in the agribusiness sector, to major energy utilities and 
partner financial institutions. The Bank is also engaged with 
relevant upstream processes that will influence market activity on 
corporate climate governance and disclosure in the EBRD region, 
such as the EU Sustainable Finance Action Plan, the NGFS, and the 
G20 Sustainable Finance Working Group.

In January 2022, the Bank will launch its CCG Client 
Advisory Facility, a flagship platform to encourage a more 
systematic orientation of market behaviour and to achieve the 
transformational change in the markets in which the Bank invests. 
The Facility will provide policy, capacity building and specialised 
technical advisory services and support financial and non-financial 
companies in strengthening their corporate climate governance 
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and disclosure practices and to increase their access the capital 
markets through climate bonds and equity investments.

Finally, let me say a few words how EBRD can help Turkish 
corporates to step up on the Green agenda.

To date, the EBRD has provided €7 billion green financing in 
Turkey – mostly to the private sector, but also to Turkish cities and 
households.

Only this year, the Bank invested:

-  50 million USD in QNB Finansbank’s first green bond; QNB 
Finansbank will use the proceeds to finance internationally-
certified green building projects.

-  75 million USD in Aydem Renewable Energy’s first green 
bond; as part of this investment, the company will not 
only develop greater renewable energy capacity, but will 
also promote career opportunities for women, improve 
conditions for women employees, put in place safeguards 
to prevent gender-based violence and harassment, and 
facilitate access to reliable childcare.

-  83 million EUR in Arcelik’s first green loan, which is also the 
first externally- verified green loan in Turkey’s manufacturing 
sector; the loan will help the company to develop greener 
processes and products and operate cleaner plants.

This shows how the EBRD is already contributing a great deal to 
Turkey’s transition to a green economy, and the Bank will strive to 
help the country even more on this path.

We have all been enormously pleased to learn about Turkey’s 
ratification of the Paris Agreement at the beginning of October, 
and about the country’s official goal to achieve carbon neutrality 
by 2053.

These are significant steps towards a greener future in Turkey, 
which will benefit the entire country.

EBRD stands ready to assist the country in adopting and 
implementing policies that promote renewable energy and the 
decarbonisation of the economy.

These policies will also facilitate more green investments in the 
private sector and a greater preparedness of Turkish companies 
to meet the higher climate and environmental standards required 
by international markets, particularly the EU – Turkey’s primary 
export market.

EBRD will not only work with the authorities in this endeavour, but 
will also engage directly with Turkish companies and support them 
through technical assistance and finance.

The Bank plans to:

-  Roll out a green economy financing facility for Turkish 
companies via local financial institutions;

-  Support decarbonisation strategies of Turkish companies, 
especially in energy intensive industries;

-  Develop circular economy roadmaps and strengthen the 
Turkey Materials Marketplace as a platform for exchange 
of ‘by products’ and reusable waste between Turkish 
companies;

-  Improve climate action corporate governance at company 
level; and

-  Mobilise concessional financing from the Global Environment 
Facility and Climate Investment Funds.

With this, let me wrap up my introductory remarks and thank you 
all very much for your
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PLAKET TAKDİMİ

Karadağ Parlamento Başkanı Sayın Aleksa Becic’e Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından plaket takdimi yapılmıştır.

Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu’ya Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen, İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer ve Türk Hava Yolları (Kargo) Genel Müdür Yardımcısı 
Sayın Turhan Özen tarafından plaket takdimi yapılmıştır.

Özbekistan Cumhuriyeti Yenilikçi Kalkınma Bakanı Sayın Ibrokhim 
Abdurakhmonov’a Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen 

ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket 
takdimi yapılmıştır.

EBRD Risk ve Uyum Başkan Yardımcısı ve Risk Başkanı Sayın 
Annemarie Straathof’a Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad 

Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 
plaket takdimi yapılmıştır. 
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PLAKET TAKDİMİ

Türkiye İhracatçılar Meclisi Başkanı Sayın İsmail Gülle’ye Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız 

Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdimi yapılmıştır. 

Türkiye Seyahat Acentaları Birliği Başkanı Sayın Firuz B. Bağlıkaya’ya 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu 

Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdimi 
yapılmıştır.
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İstanbul Ekonomi Zirvesi Ana Sponsoru Kalyon PV’ye Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer 
tarafından ana sponsor plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Kalyon PV adına Teknoloji ve Yatırımlardan Sorumlu İcra Kurulu Üyesi Sayın Dr. Peter Fath 

almıştır. 

SPONSOR PLAKET TAKDİMİ
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İstanbul Ekonomi Zirvesi Co Sponsoru Türkiye Turizm Tanıtım ve 
Geliştirme Ajansı’na (TGA) Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad 
Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 

Co Sponsor plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Türkiye Turizm Tanıtım ve 
Geliştirme Ajansı adına Etkinlik ve Turizm Ürün Geliştirme Grubundn 
Sorumlu Genel Müdür Yardımcısı Sayın Elif Balcı Fisunoğlu almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Koluman Otomotiv’e Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. 
Plaketi Koluman Otomotiv adına Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kaan 

Saltık almıştır.

İstanbul Ekonomi Zirvesi’ni Destekleyen Kuruluş Türkiye İhracatçılar 
Meclisi’ne Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu 
Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından Destekleyen Kuruluş plaketi 
takdim edilmiştir. Plaketi Türkiye İhracatçılar Meclisi adına TİM Başkanı 

Sayın İsmail Gülle almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Borusan Otomotiv BMW 
Türkiye’ye Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra 
Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru 

plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Borusan Otomotiv BMW Türkiye adına 
İcra Kurulu Başkanı Sayın Hakan Tiftik almıştır. 

SPONSOR PLAKET TAKDİMİ
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İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Turkish Cargo’ya Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. 
Plaketi Turkish Cargo adına Türk Hava Yollar (Kargo) Genel Müdür 

Yardımcısı Sayın Turhan Özen almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Gala Yemeği Sponsoru Acarsan Holding’e 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından Sponsorluk 
Plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Acarsan Holding adına Yönetim Kurulu 

Üyesi Sayın Halit Acar almıştır.

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Zorlu Enerji’ye Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. 
Plaketi Zorlu Enerji adına Zorlu Enerji CEO’su Sayın İbrahim Sinan Ak 

almıştır.

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru TÜİOSB’ye Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. 
Plaketi TÜİOSB adına Bölge Müdürü Sayın Ebru Karalar Akdeniz almıştır.

SPONSOR PLAKET TAKDİMİ
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İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Türkiye Seyahat Acentaları 
Birliği’ne Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından 

Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Türkiye Seyahat 
Acentaları Birliği adına TÜRSAB Başkanı Sayın Firuz B. Bağlıkaya almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Sponsoru Kibar Enerji’ye Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah 
Değer tarafından Sponsorluk Plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Kibar Enerji 

adına Kibar Enerji Genel Müdürü Sayın Ahmet Taha Yıldız almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Sanofi Türkiye’ye Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer tarafından Panel Sponsoru plaketi takdim edilmiştir. 
Plaketi Sanofi Türkiye adına Sanofi Global Influenza Medikal Direktörü 

Sayın Dr. Meral Akçay almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Öğle Yemeği Sponsoru AEB Hukuk’a Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 
Abdullah Değer tarafından Sponsorluk Plaketi takdim edilmiştir. Plaketi 

AEB Hukuk adına Kurucu Avukat Sayın Turgay Aşcı almıştır. 

SPONSOR PLAKET TAKDİMİ
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İstanbul Ekonomi Zirvesi Sponsoru Schneider Electric’e Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah 

Değer tarafından Sponsorluk Plaketi takdim edilmiştir. Plaketi Schneider 
Electric adına Türkiye ve Orta Asya Ülke Başkanı Sayın Bora Tuncer almıştır. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi Panel Sponsoru Pekhan İnşaat’a Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Sayın 
Abdullah Değer tarafından Sponsorluk Plaketi takdim edilmiştir. Plaketi 
Pekhan İnşaat adına Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Zeki Peker almıştır.

SPONSOR PLAKET TAKDİMİ
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ANA SPONSOR KALYON PV

Kalyon Holding Yönetim Kurulu Üyesi / DEİK Enerji İş Konseyi Başkanı
Haluk Kalyoncu 
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ANA SPONSOR / KALYON PV

KALYON GÜNEŞ 
TEKNOLOJİLERİ 
FABRİKASI VE 
KARAPINAR GÜNEŞ 
ENERJİ SANTRALİ

Haluk KALYONCU
Kalyon Holding Yönetim Kurulu Üyesi - DEİK Enerji 
ve İş Konseyi Başkanı
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KALYON GÜNEŞ TEKNOLOJİLERİ FABRİKASI
Kalyon Güneş Teknolojileri Fabrikası, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın katılımıyla 19 Ağustos 2020 tarihinde açıldı. Güneş 
paneli üretiminin entegre olarak tek çatı altında toplayan ve bu 
özelliği ile dünyada tek olan fabrika; 400 milyon dolar yatırım 
ile kuruldu. Fabrikada üretilecek paneller ilk aşamada, 1 milyar 
dolar yatırım ile hayata geçirilecek olan Karapınar Güneş Enerji 
Santrali’nde kullanılacak.

• Kalyon Holding tarafından Ankara Başkent Organize Sanayi 
Bölgesi’nde kurulan Türkiye’nin ilk ve tek tam entegre güneş 
paneli üretim fabrikası.

• 400 milyon dolarlık yatırım ile kuruldu.
• Şu an yıllık 500 Megavat güneş paneli üretim kapasitesine 

sahip. 
• 1400 kişiye istihdam sağlıyor. Kapasite artışından sonra 2100 

kişiye istihdam sağlayacak.

• Toplam 100 bin metrekare kapalı alanı bulunuyor.
• AR-GE dahil tüm üretim aşamalarını tek çatı altında entegre 

olarak bir araya getiren bu büyüklükteki dünyadaki tek fabrika.
• 1000 Megavat AC (1300 MW DC) kurulu güce sahip olacak 

Karapınar Güneş Enerji Santrali’nin panelleri burada üretilecek. 
Böylelikle Karapınar’da yüzde 75’in üstünde yerlilik oranı 
sağlanacak.

• Karapınar Güneş Enerji Santrali faaliyete geçtiğinde Türkiye’nin 
elektrik üretimindeki güneş enerjisinin payı da yüzde 20 artacak.

• Hem Ankara Sanayi Bölgesi’nde üretilecek güneş panelleri hem 
de Karapınar Güneş Enerjisi Santrali’nde üretilecek elektrik 
ile cari açığın kapatılmasına yıllık 400 milyon dolar katkı 
sağlanacak.

• Tesiste önemli bir AR-GE Merkezi kuruldu. Böylece Türkiye’de 
yeni ve verimli teknolojilerin geliştirilmesi sağlanacak. AR-GE 
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Merkezi’nde 100’den fazla araştırmacı çalışıyor.
• Temiz enerji üretimiyle her bir kilowat saatte 500 gram fosil 

karbondioksit emisyonu engellenecek. Bin megavatlık güce 
sahip yenilenebilir enerji santrali ile her yıl 1.5 milyon ton 
karbondioksit salımı da engellenmiş olacak. 

ÜRETİM AŞAMALARI
Birinci aşama İNGOT:
Yerli güneş panel üretiminin ilk adımı silindirik şekildeki ‘ingot’ ya 
da diğer ifadeyle ‘kütük’ üretimidir. Ingot’u üretmeyen bir fabrikada, 
yüzde yüz yerli üretimden bahsetmek imkansız. Ingot üretiminde 
hammadde olarak, kumda bulunan silisyumun işlenmesiyle elde 
edilen ve milyarda on saflık derecesine sahip olan poli-silisyum 
kullanılıyor. Poli-silisyum çok özel bir fırının içinde 1450 santigrat 

derecede eritiliyor. Czochralski yöntemiyle katılaştırılan eriyik 
haldeki silisyum  mono-kristal ingot haline getiriliyor. 

Monokristal ingot üretimi çok özel ekipmanlar ve ileri mühendislik 
teknikleri kullanılarak atmosfer kontrollü 72 adet fırında yapılıyor. 
Yaklaşık 350 kilo ağırlığında ve 4-5 metre boyundaki bir ingotun 
üretimi dakikada sadece 1,5 milimetre ilerlemeyle iki gün sürüyor.  
Üretim aşamasında elde edilecek saflık, ortaya çıkacak ürünün 
kalitesini doğrudan etkileyeceği için üretim sahasının sterilizasyonu 
da çok önemli. Bu nedenle ingot üretim alanı bağımsız ve korunaklı 
bir yapı olarak kuruldu.

İkinci aşama WAFER:
Wafer, yaklaşık 16 santimetrekare ve 180 mikron kalınlığında dilim/
yaprak diyebileceğimiz bir plaka olarak tanımlanıyor. Bu işlemde, 
önce silindir şeklindeki ingotun uçları yani baş ve kuyruk adını 
verdiğimiz kısımları kesiliyor. Özelliğine göre 30-75 cm boylarda 

ANA SPONSOR / KALYON PV



57ANA SPONSOR

bir kez daha kesilen ingot parçalarının yuvarlak kenarları da 
kareleme işleminde kesiliyor ve ortaya köşeli bir külçe çıkıyor. 
Üretilen külçeler, elmas kaplı 55 mikron kalınlığında, saniyede 
15 metre hıza sahip tel testereler ile 180 mikron kalınlığında 
dilimleniyor. Bir başka ifadeyle 350 kilogram ağırlığındaki 
kütük, yaprak kalınlığında kesilerek yaklaşık 15 bin adet dilim 
elde ediliyor. Bu işlem sırasında da ileri teknoloji ekipmanlar 
kullanılıyor. Elde edilen wafer, daha sonra özel yöntemler 
kullanılarak temizlenip, ayrıştırılıyor.  

Üçüncü aşama HÜCRE:
Bu aşamada, elde edilen wafer ileri teknoloji ürünü haline 
getiriliyor. Yine özel ve ileri teknoloji yüzey işleme, nano kalınlıkta 
yüzey kaplama ve değişik kimyasal prosesler kullanılıyor. Hücre 

fabrikasında silisyum dilimler 10’dan fazla kimyasal ve fiziksel 
yarı iletken üretim sürecinden geçerek, fotovoltaik güneş hücresi 
özelliği kazandırılıyor. Öyle ki her iki yüzeyi de güneş ışığını 
elektrik enerjisine dönüştürecek yeteneğe kavuşmuş oluyor. Ön 
yüzey güneşten doğrudan gelen ışığı elektriğe dönüştürürken, 
arka yüzey ise yansıyan güneş ışıklarından elektrik üretiyor. 
Üretilen her bir hücrenin verimlilik oranı yüzde 22.

Dördüncü aşama PANEL:
Burada hücreler birleştirilerek güneş paneli üretiliyor. Üretilecek 
panele göre 72 adet hücre özel bir zemin üzerinde yine özel 
teknikler kullanılarak birbirlerine lehimlenerek birleştiriliyor. 
Bugüne kadar Türkiye’de bu üretim işlemlerin sadece 4. aşaması 
yapılabiliyordu. Yani panel montajı. Bugünden itibaren Türkiye 
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artık 4 aşamaya da sahip. Hatta bu 4 aşamayı entegre olarak 
dünyada tek çatı altında toplayan ilk ve tek fabrika…

KARAPINAR GÜNEŞ
ENERJİ SANTRALİ
Konya Karapınar Güneş Enerji Santrali, 1 milyar dolarlık yatırımla 2 
bin 600 futbol sahasına eşit 20 milyon metrekare alanda kurulacak 
ve tek başına yıllık 2 milyon kişinin evsel elektrik ihtiyacını 
karşılayacak. 

Santralin kurulduğu alan 20 milyon metrekare, boyu 12 
kilometre eni ortalama 1600 metre. Bu anlamda tek bir parsel 
üzerinde, tek bir yatırımcı tarafından yapılan dünyanın en büyük 
santrallerinden biri. Konya Karapınar Güneş Enerji Santrali’nin 
kurulumu tamamlandığında Türkler tarafından yapılan ve uzaydan 
görülebilecek ilk yapı olacak. Güvenlik sisteminde ve panellerin 
arıza tespitinde dronelar da kullanılacak.

Karapınar Güneş Enerji Santrali’nde toplam 3.5 milyon adet panel 
kullanılacak. Her ay yaklaşık 100 bin adet panel kurulumu yapılıyor. 
Paneller Ankara’da üretilmeseydi yurtdışından ithal edilmek 
durumunda kalınacaktı ve bu da yaklaşık 400 milyon dolara denk 
geliyor.

Karapınar Güneş Enerji Santrali güneşi takip eden bir sisteme sahip. 
Paneller doğuşundan batışına kadar güneşi takip edecek. Böylece 
yüzde 12 daha fazla elektrik üretecek. 

Kullanılacak panellerin iki yüzü de elektrik üretecek. Paneller ön 
yüzüne ışınları doğrudan aldığı gibi dolaylı yoldan gelen ve panelin 
arka yüzüne yansıyan ışınlardan da elektrik üretecek. Burada da 
yüzde 15 civarında bir elektrik üretim artışı daha sağlayacak.

Karapınar Güneş Enerji Santrali’nde panellerin kurulumuna 19 
Ağustos 2020 tarihinde başlandı. Bugüne kadar ise 40 Megavat 
kurulu güç elektrik üretmeye başladı. 

Karapınar Güneş Enerji Santrali’nde sembol bir yönetim merkezi 
inşa edilecek. Bu merkezde ziyarete gelen gruplara sunumların 
yapılacağı konferans salonları, atölyeler, üniversitelerden gelen 
araştırmacıların çalışmalarını sergileyeceği alanlar olacak.
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CO SPONSOR / Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme Ajansı 

YALÇIN
LOKMANHEKİM

Temel stratejisi Türkiye markasını ve turizmini yurt dışına 
tanıtmak olan Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme Ajansı 
(TGA), 15 Temmuz 2019’dan beri Türkiye’nin turizm 
hedeflerine ulaşmasına, mevcut turizm olanaklarının dünya 
çapında tanıtılması ve pazarlanmasına ve potansiyel turizm 
olanaklarının keşfedilerek geliştirilmesine ilişkin tüm tanıtım, 
pazarlama ve iletişim faaliyetlerini yürütmektedir. 

TGA, Türkiye turizminin Kovid-19 sürecini başarıyla 
geçirmesine sağladığı katkılarla ön plana çıkmaktadır. TGA, 
tatilini Türkiye’de geçirecek tüm ziyaretçilere ulaşımdan 
konaklamaya, tesis çalışanlarından yolcuların kendi sağlık 
durumuna uzanan geniş bir yelpazede alınması önerilen 
bir dizi tedbirleri tanımlayan “Güvenli Turizm Sertifika 
Programı”nın oluşturulması ve koordinasyonunu üstlenmiştir. 
Türkiye’nin hem ziyaretçilerinin hem de turizm çalışanlarının 

Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme 
Ajansı Genel Müdürü
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güvenliğinin garantiye alınmasını sağlayan program, sektöre ve 
ziyaretçilere güven aşılamış, 2021 yılında 30 milyonu aşkın turistin 
Türkiye’yi tercih etmesine önemli katkı sağlamıştır. 

Türkiye’nin Global Sustainable Tourism Council (GSTC) ile Ocak 
2022’de imzaladığı işbirliği anlaşmasının süreçlerini de yürüten 
TGA, Türkiye’nin güvenli turizminin yanı sıra sürdürülebilir 
turizmde de dünyada rekabetçi olmasını sağlayacak çalışmalara 
liderlik etmektedir. Dünyanın önde gelen çevre ve sürdürülebilirlik 
kuruluşu olan GSTC ile Ulusal Sürdürülebilir Turizm Programı 
hazırlamak amacıyla yapılan bu anlaşma, Türkiye turizm endüstrisini 
sürdürülebilir uygulamalar çerçevesinde yeniden yapılandıracaktır. 
Bu işbirliği ile birlikte hali hazırda devam etmekte olan Güvenli 
Turizm Sertifika Programı, “Güvenli ve Yeşil Turizm” adı altında yeni 
bir boyut kazanacaktır.

Turizmi 12 aya ve 81 ile yaymayı hedefleyen İl Tanıtım ve Geliştirme 
Programı, TGA’nın Türkiye turizminin sürdürülebilir bir nitelik 
kazanması için koordinasyonunu yürüttüğü çalışmalar arasında 
yer almaktadır. Çalışmalarını Tanıtma Genel Müdürlüğü ile TGA 
işbirliğinde yürüten İl Tanıtım ve Geliştirme Programı, Türkiye’nin 
il ve alt destinasyonlarının ulusal ve uluslararası alanda daha 
etkin tanıtımını ve markalaşmasını sağlayacak, ülkenin turizm 
ürünlerini çeşitlendirerek destinasyon portföyünü genişletmesine 
katkıda bulunacaktır. 2021 yılında İl Tanıtım ve Geliştirme Programı 
çerçevesinde 76 il kurulu oluşturulmuş, Antalya, Isparta, Erzurum, 

Kars, Malatya, Van, Kütahya, Muğla, Sivas, Düzce, Bolu, Giresun, 
Gümüşhane, Ordu, Rize, Balıkesir, Çanakkale, Edirne, Kırklareli, 
Sakarya ve Tekirdağ illerinde il kurul toplantıları yapılmıştır. 

Türkiye’nin cazibe merkezlerinin yurt dışında doğru ve kapsamlı 
olarak tanıtılması için etkinlik koordinasyonundan basın 
ağırlamalarına kadar çok geniş bir çerçevede faaliyet gösteren 
TGA, 2021 yılında pandemi şartlarına rağmen 209 etkinlik 
kapsamında yurtdışından 3770 kişiyi ağırlamıştır. 23 ülkenin 
televizyon kanallarında ve kendi dillerinde Türkiye’nin reklam 
ve tanıtımlarının gösterilmesini, 81 ülkede ise dijital mecralarda 
Türkiye’nin reklamının yapılmasını sağlamış; başta Avrupa, Rusya 
ve Türki Cumhuriyetler olmak üzere 62 ülkeden toplam 3770 basın 
mensubu, influencer, seyahat acentası, tur operatörü ve kanaat 
önderini Türkiye’nin önde gelen destinasyonlarında misafir etmiştir. 

Türkiye markasının bilinirliğine yaptığı katkılarla ön plana çıkan, 
yurt dışında doğru tanıtım adımları atarak, turizmde hedeflerin 
üstünde bir başarıya ulaşılmasına katkı sağlayan TGA, 2022’de de 
çalışmalarını bu doğrultuda sürdürmeye devam etmektedir. 2022 
döneminde turist profillerine yönelik özel tanıtımlar gerçekleştirmeyi 
hedefleyen TGA, 21 ülkede televizyon, 86 ülkede dijital, 15 ülkede 
200’ün üzerinde basılı yayında reklam kampanyaları yayınlayacak; 
basın mensubu, kanaat önderi ve tur operatörünü ülkemizde 
ağırlayarak PR faaliyetleri gerçekleştirecektir. 
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Prof. Dr. EMRE ALKİN
Ayvansaray Üniversitesi Rektörü ve TİM Danışmanı 

Buraya gelirken bir baktım pantolonum sökülmüş ve dedim ki; yukarıya çıkıp kıyafetimi değiştireyim. Takım elbisemin dolapta yedeği vardı. 
Hâlbuki sürdürülebilirlik adına bu kadar fazla şey almayacaktık ve insanlar talep etmedikçe lüzumsuz üretimler olmayacaktı.  Yedek takımı 
üstüme giyerken bir baktım ayakkabı dolabında da kıymetli markalarımızın sürekli model değiştirmesi yüzünden bulamayacağımdan 
dolayı endişe ettiğim yedek ayakkabılarım var. Aynısını kullanıyorum fakat bir tane de yedeğini satın almışım. Kesilen hayvanları, lüzumsuz 
çöpe giden derileri de hatırladım ve içim tuhaf oldu. Sonra kravatımı düzeltim derken tedarik zincirinin kopması sebebi ile gelmesi zor 
olacağını düşündüğüm deodorantlarım ve parfümlerim asker gibi dizilmişler orada bana bakıyorlardı. Tam çıkarken hatırladım, bir ara 
gelmedi diye sabahları zevkinden mahrum olduğum fıstık ezmesi kavanozlarından 8 tane de yedekte bekliyorlardı. Aynı zamanda badem 
sütü de içtiğim için 12 tanede kenara koymuşum. Bulamam diye koyduğum piller, kaybederim korkusu ile yedeğini aldığım kulaklığım da 
çabası derken, neme lazım diye stokladığım tuvalet kağıdı ve havlu kağıtlar aklıma geldi. 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI PANELİ
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Tüm bunlar 1+1 stüdyo dairemde. Otoparkta %100’lük elektrikli araç 
bekliyor. Bütün avuntum bu, yani sürdürülebilirlik adına yaptığım 
tek şey hayatımı 1+1 eve sokmak ve aşağıda da hidrokarbonları 
kullanmayayım diye elektrikli bir araç kullanmak. Güya çok 
sürdürülebilirliğe saygı duyan bir insan olduğumu kanıtlamak. 
İçimdede bir heyecan var ki, bu akşam güzel bir restorana 
gideceğim ve orada yüzlerce kişi benimle büyük atıklar ve israflar 
yaratarak çok eğlenecekler. Bende onlara katılacağım. Aşağı indim 
baktım bütün otomobiller çalışır vaziyette. Neden? Bütün patronlar 

birazdan gelecek ve soğuk arabaya binmesinler diye arabanın 
içini ısıtmak için şoförler çalıştırıyor. Bu arada bizim gibi ülkelerde 
zenginler, fakirlere göre çok daha fazla karbon salınımı yapıyor 
haberiniz olsun. Yani ne kadar az gelişmişlik o kadar karbon salınımı. 

Şimdi tekneleri, uçakları ve sürdürülebilirlik iddiası ile konuşurken 
etrafı ne kadar kirlettiğimizden, sadece bir üniversite profesörü ve 
bir rektör olarak bunun günahında ne kadar payım olduğunu size 
özel olarak anlatarak bu söze başlamak isterim. Çünkü işlemediğim 
günahla kimseye ukalalık etmiyorum. Bu günahı bende işliyorum. 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI PANELİ
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MUSTAFA GÜLTEPE
TİM Başkan Vekili

İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin bu yılki teması ‘Yeşil Ekonomi’. 

Dünyamız için, insanlık için özellikle gelecek nesiller için hayati bir konu. Yaşlı gezegenimizde kaynaklar sınırlı, ne yazık ki kalkınma adına 
bu kaynaklar hoyratça kullanıldı.  Sadece kaynaklar sorumsuzca harcanmadı. Hem üretim aşamasında hem tüketim süreçlerinde hem 
de ömrünü tamamlayan ürünleri gelişi güzel doğaya atarak dünyamızı kirlettik. Neyse ki mevcut durumun sürdürülebilir olmadığı artık 
biliniyor.  Gidişatı acil olarak durdurmak hatta geri çevirmek zorundayız. 

Bugün zirvenin gündemini belirleyen ‘Yeşil Ekonomi’ bir fantezi değil, zorunluluk. Bir an önce eyleme geçmek, hızla aksiyon almak 
zorundayız.  Ağırlıkla bugünün sanayileşmiş ülkelerinin eseri olan sorun ortada, çözümü biliyoruz. Önümüzde iddialı bir hedef ve bir yol 
haritası var. Yeşil Mutabakat’dan bahsediyorum. 
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Yeşil Mutabakat 2050’ye kadar AB coğrafyasında karbon 
emisyonunu sıfırlamayı hedefliyor. AB ticarette Türkiye’nin stratejik 
ortağı. Ülkemizin toplam ihracatının yarıdan fazlasını AB’ye 
yapıyoruz. Hazır giyimde oran yüzde 70’e yaklaşıyor.  Daha önemli 
bir şey söyleyeyim. 

AB merkezli markaların çoğu 2050’yi beklemeyecek. Birçok marka 
2025’ten itibaren tedariklerini sürdürülebilir ürünlerden yapmaya 
başlayacak. Ve onların büyük bölümü Türkiye’den her yıl milyarlarca 
dolarlık alım yapıyor. Dolayısı ile Yeşil Mutabakat’a uyum dışında 

bir seçeneğimiz yok.  Yeşil Mutabakat bir zorunluluk ama aynı 
zamanda bizim için fırsatları da içinde barındırıyor.  

Mevcut alt yapımızla AB pazarında rakiplerimizden avantajlıyız. 
Avantajlarımızı fırsata dönüştürmek için zamanımız kısıtlı, ev 
ödevlerimiz çok fazla. Özel sektör ve kamu otoritesi olarak el ele 
vermek, dijitalleşme ve sürdürülebilirlik temelinde alt yapımızı 
güçlendirmek zorundayız.  

AB merkezli markaların 2025 hedefinden bahsettim. Yeşil 
Mutabakat’ta henüz hazır giyim sektörünü bağlayan bir konu yok.  
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Ancak sektör için ‘Sınırda Karbon Düzenlemesi’ büyük olasılıkla 
2026’da devreye girecek.  Sınırda karbon vergisinin ton başına 30 
veya 50 Avro olacağı öngörülüyor. Sadece hazır giyim sektörümüz 
yıllık 130 – 190 milyon Avro’luk bir maliyetle karşı karşıya kalacak. 
Doğal olarak diğer sektörler için yüksek bir maliyet ortaya çıkacak. 

Bildiğiniz gibi ülkemizde bu konuda birçok hazırlık var. Önce, Yeşil 
Mutabakat’ın uygulanmasına dair Cumhurbaşkanlığı Genelgesi 
yayımlandı. Hemen ardından Ticaret Bakanlığımızca Sürdürülebilirlik 
Eylem Planları açıklandı. Bu arada Paris İklim Anlaşması, Türkiye 
Büyük Millet Meclisi’nde kabul edilip yayımlandı.  

Biz de hem TİM hem de İHKİB olarak bu büyük değişim ve 
dönüşümün farkındayız. Dönüşümü kolaylaştırmak ve sağlıklı 
yönetmeye çalışıyoruz. Yıllardır yürüttüğümüz çalışmalarla epey 
mesafe aldık. Sürdürülebilir üretime dönüşümde rakiplerimize göre 
daha avantajlıyız.  Mevcut avantajımızı devam ettirmek için yeni 
projeleri uygulamaya geçiriyoruz. 

TİM olarak ‘Dünyayı Tüketmeden Dünya için Üretiyoruz’ başlığı ile 
eylem planımızı açıkladık. 

Sürdürülebilirlik eylem planımızın 12 ana hedefi bulunuyor. 

Bu konudaki çalışmalarımızı yönlendirecek bir İklim Komitemiz ve 
Bilim Kurulumuz var. Üyeleri de aramızdalar. Çalışmalar konusunda 
detaylı bilgi verecekler.

İHKİB olarak ise 2017’de hazırladığımız Hazır Giyim Sektörü Vizyon 
Belgesi’nin iki hamlesi bu dönüşümle ilgili. 

Vizyon belgemizle;

• Türkiye’yi hazır giyimde en dijital tedarik zinciri yapmayı, 

• Hazır giyim sektörümüzün sürdürülebilir, çevreci üretim 
yetkinliğini geliştirmeyi hedefliyoruz. 

2018’de Dört Dörtlük Plan adını verdiğimiz yol haritamızı hazırladık.  

Dört Dörtlük Plan’la ‘Üretimde Yeniden Yapılanmayı’ ilk hedef 
olarak belirledik. Yani biz aslında geleceği dünden kurgulamaya 
başladık. Sürdürülebilirlik kapasitemizi artıracak projelerimizden 
bazılarını sizinle paylaşmak isterim. 

• IPA II kapsamında AB’nin 10 milyon Euro hibe desteği ile dijital 
dönüşüm projemizi yakın gelecekte tamamlayacağız.  

• IPA III kapsamında sektörün ‘Karbon Ayak İzi’ni azaltacak 
projemizde AB tarafının onay sürecini bekliyoruz. Bu projeyi 
TİM ile kimya ve lojistik sektörlerimizle yapıyoruz. 

• Beşi tamamlanmış, 10’un üzerinde küme projemiz var. 

Konuşmamın başında belirttim. 

Yeşil Mutabakat’a uyum sağlamak zorundayız. Bu çerçevede 
Türkiye Hazır Giyim Sürdürülebilirlik Strateji Belgesi’ni hazırlıyoruz.  

2022’nin ilk çeyreğinde çalışmayı tamamlayıp hem bakanlıklarımıza 
hem de AB’ye sunacağız.  

• İHKİB’in iştiraki Ekoteks aracılığı ile EKS 308 Eko etiket programı 
başlattık.

• Organik ya da sürdürülebilir pamuk üretiminin artırılması için 
Tarım Bakanlığımızla çalışıyoruz.

• İnsan kaynaklarımızı dönüşüme uygun hale getiriyoruz. 

Örnekleri çoğaltmak mümkün. Küçüklü büyüklü projelerle değişim 
ve dönüşüme öncülük yapıyoruz.  Ancak bu büyük bir dönüşüm 
için ülke düzeyinde de altyapı değişimleri gerekiyor.

Sektörümüz bugüne kadar küresel dönüşümlerin hepsinden 
başarıyla çıktı. Ben bu dönüşümden de güçlenerek çıkacağımıza 
inanıyorum. 

Dinlediğiniz için hepinize teşekkür ediyorum. 
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FATİH KEMAL
EBİÇLİOĞLU
TİM Yönetim Kurulu Üyesi & TİM İklim Komitesi Üyesi 

İklim değişikliğinin sıcak bir konu olmasının sebebi bu konuda yeterince hassas bir bakış açısına sahip olmamamızdır. Bu konuda telaşa 
kapılmış durumdayız ve birtakım tedbirler almaya çalışıyoruz. İklim sorunu dünün konusu değil, epey zamandır insanoğlu bu durumun 
farkında. Paris İklim Anlaşması bunun çok önemli mimari yapılarının başında gelmektedir.

 İhracatçılar olarak bizim açımızdan önemli bir gelişme Avrupa’da meydana geldi. Avrupa’nın iki dönüşüm şeklinde adlandırdığı ‘’GreenDeal’’ 
dediğimiz ‘’Yeşil Mutabakat’’ ve Dijital Transformasyon konusu 2019 yılında ilan edilmesiyle beraber bence Türk ihracatçısı, Türkiye İhracatçılar 
Meclisi de dahil olmak üzere bu değişime reaksiyon gösterme ihtiyacı hissetti. Bu konunun önemli olduğunu düşünüyorum. Baktığımız 
zaman dünyada 3 büyük güç var: Amerika, Çin ve 6.2 trilyonluk ithalatıyla Avrupa. Bizim bunun içinden aldığımız pay 1.4 seviyesindedir. 
Fakat Avrupa’nın dönüştürebilme gücü vardır. Bunu nerden hissediyoruz? Birçok ülkenin hızla buna yanıt verdiğini gözlemledik. Çin 
karbon emisyonu konusunda bir hedef belirledi. Japonya, Güney Kore’de hedeflerini belirledi. Biz de 2053 yılı itibariyle Türkiye olarak 
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karbon emisyonunda nötr konuma geleceğimizin deklarasyonunu 
yaptık. Biz de Türkiye ihracatçılar Meclisi olarak burada üzerimize 
düşen sorumlukların farkında olarak bu gelişmeleri yakından izliyor 
ve komisyonlarımızla değerlendirmelerimizi yapıyoruz. Üyelerimizi 
bilinçlendiriyoruz. 

Bu konunun önemini aslında şöyle anlamak lazım: Niye Avrupa’dan 
çıktığının birçok nedeni olabilir. Ekonomik açıdan yeniden bir 
yapılanmaya gidiyorlar, yeniden bu ekonomik gelişmenin önemli 
bir aktörü olma arzusundalar. Sınırda karbon düzenlemesi gibi 
önemli bir çalışmaları ve değişimi tetikliyorlar. Dünya ticaretinde 
bizim çok alışık olmadığımız bir koruma yapısını iklim değişliği 
konsepti adı altında ortaya atıyorlar. Ticaretin serbestleşmesi 
konusunu konuşurduk ama aslına bakarsak yerde bir bariyerden 
bahsediyoruz. Türk ihracatçısının burada başarılı olabilmesi için 
aktif bu konuları takip ediyor olması gerekir. Biz de bu anlayışla 
hareket ediyoruz. Bir taraftan da şunu göz ardı etmemek lazım; 
Dünya vatandaşı, dünya insanı, özellikle Avrupa vatandaşı insanı 
bu konuda daha hassas ve duyarlı. Türk İhracatçısının Avrupa 
raflarında mallarının yer alması için bu konuya duyarsız kalabileceği 
bir dönemi çoktan geçtiğimizin farkındayız. Farkında olduğumuz 
için de ciddi bir şekilde birçok inisiyatifi takip ediyoruz. 

Avrupa Birliği bir önemli gelişmeyi daha birkaç gün önce 
paylaştı. Global Gateway açıklaması yaptı. Bu ikiz dönüşümü 
daha ayakları yere basar şekilde oturtabilmek açısından altyapı 
yatırımlarını desteklemek üzere bu konsepti ortaya attı. Çin’in 
’’onemanonerod’’ inisiyatifinin benzeri fakat daha radikal bir 
değişimin arifesine bizi hazırladı. Bunu niye önemsiyorum? Çünkü 
Avrupa bizim doğal pazarımız. İhracatımızın %50’den fazlasını 
buraya yapıyoruz. Avrupa Birliği’nin bu konudaki samimiyetini 
esas alacaksak bizim açımızdan bir fırsat olarak değerlendirmemiz 
gerektiğine inanıyorum. Buna uygun hazırlıklarımızı yürütmemiz 
gerektiğini düşünerek üyelerimizle bu yönde iletişim kuruyoruz 
ve geleceğe bu yönde hazırlık yapmalarını teşvik ediyoruz. İklim 
değişimine hazırlıklı olmak ve şirketlerimizi destekleyebilmemiz 
açısından olağanüstü bir imkan var. Türk ihracatçısı bunun 
farkında ve hazırlıklarını buna göre yapıyor. Bir şeyden kaçmaya 
çalışıyoruz, bunun altını da çizmek isterim. Göz boyama işinden 
yani Avrupalıların ‘’Greenwashing’’ dediği konudan uzak durmaya 
çalışıyoruz. Herkesin dilinde bu var fakat biz eylemlerimizle bunu 
yapmak zorunda olduğumuzun farkındayız. Çünkü biz raflarda yer 
almak istiyoruz. 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI PANELİ
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NİLGÜN ÖZDEMİR
TİM İklim Komitesi Üyesi & TİM Kadın Konseyi Başkan Yardımcısı

TİM Sürdürülebilirlik Eylem Planı

Dünyayı Tüketmeden, Dünya İçin Üretiyoruz!
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TİM Sürdürülebilirlik Eylem Planı’ndaki 12 ana hedefimiz
Hedef 1:

TİM Sanayide Sürdürülebilirlik Bilim Kurulunu oluşturmak

Hedef 2: 

İhracatta Sıfır Atık Seferberliği

Hedef 3: 

Dijital Mentörlük ve Eğitim programları

Hedef 4: 

Kurumsal karbon ayak izi çalışmaları

Hedef 5:

Sanayide döngüsellik ve ileri kazanım

Hedef 6: 

İleri arıtma teknolojileri

Hedef 7: 

Sürdürülebilir tedarik zinciri yönetimi

Hedef 8: 

Standardizasyon uygulamaları

Hedef 9:  

Sertifikasyon uygulamaları

Hedef 10:

Her alanda yenilenebilir enerji kaynaklarına odaklanmak.

Hedef 11:

Sürdürülebilir ekonomik büyüme ve istihdam 

Hedef 12:

Dijital ürün pasaportu ve izlenebilirlik uygulamaları

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI PANELİ
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SULTAN TEPE
TİM Sanayide Sürdürülebilirlik Bilim Komitesi Sektör Temsilcisi 
& TİM Kadın Konseyi Başkanı 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI 

Küresel Karbon Projesi (Global Carbon Project) çıktılarına göre özellikle de fosil yakıt kullanımı sonucu atmosfere son 270 yılda 1,5 trilyon 
tonu aşan karbondioksit salındı.

Toplam emisyonların yarıdan fazlası (%51,2) ise 1990 sonrası yani sadece son 30 yıl içerisinde gerçekleşti. Bu artışa yol açan başlıca sera 
gazı ise CO2. 

9 Ağustos 2021’de yayımlanan Hükümetlerarası İklim Değişikliği Paneli (IPCC) Değerlendirme Raporu’na göre atmosferdeki CO2 
konsantrasyonu son 2 milyon yılın en üst değerine yükseldi. Sanayi öncesi dönemde atmosfere düşük miktarda karbon emisyonu 
veriliyordu. 1950’lere geldiğimizde bu değer bir miktar artış sonucunda yıllık bazda 6 milyar tona çıkarak yine nispeten düşük seyretti. 
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Ancak 1990’larda karbon emisyonları dörde katlanarak 22 milyar 
tonlara ulaştı. Günümüz verilerine göre ise atmosfere her yıl 37-40 
milyar tonun üzerinde CO2 salınıyor. 

1990’lı yıllardan bu yana katlanan emisyonlarla birlikte her 10 
yıllık süreçte küresel sıcaklık değerinde 0,20C artış yaşanıyor. 
Emisyonların bu denli seyretmesi halinde de ne yazık ki 2030 yılında 
küresel sıcaklık artışının +1,50C değerine ulaşacağı öngörülüyor. 

Peki 270 yılda bu emisyonların oluşmasında en büyük sorumluluk 
kimin?  

İlk sırada 420 milyar ton değer ile ABD’nin geldiğini görüyoruz. 
Küresel bazda atmosfere verilen ve hala orada biriken her 4 birim 
karbondioksitin bir tanesinin kaynağı ABD. 

İkinci sırada sanayi inkılabının beşiği İngiltere ve komşu Avrupa 
ülkelerinin oluşturduğu AB geliyor. 350 milyar tonu aşan 
karbondioksitin kaynağı olan AB nisbi açıdan da yüzde 22 ile her 5 
karbondioksitten birisinin müsebbibi. 

Üçüncü sırada özellikle 1990 sonrasında büyük bir atılım yapan Çin 
geliyor. Çin 200 milyar tonu değerini aşan ve hâlihazırda yıllık 10 
milyar ton aşan miktardaki salımlarla tarihsel açıdan payı yüzde 
12,7 mertebelerinde. 

Çin’i Rusya takip ediyor. 101 milyar tonu bulan katkısı bu minvalde 
bir sonraki Hindistan’ın 2 katından fazla bir değere sahip. 

Hindistan ise 48 milyar ton ile beşinci en büyük tarihi sorumluluğu 
üstleniyor. 

Türkiye’nin ise bu süreçte toplamda sadece 10 milyar ton 
dolaylarında emisyon katkısı ile tarihi sorumluluğu binde 6 
dolaylarında. Yani Türkiye’nin 270 yıldaki toplam emisyonu Çin’in 
halihazırda sadece bir yıldaki emisyonu kadar. 

Her ne kadar Türkiye olarak oluşan emisyonda diğer ülkelere göre 
dünyaya verdiğimiz zarar çok çok az olsa da, değişen tedarik 
zinciri sürecinde elbette diğer ülkelerin kararları Türkiye’yi de 
etkileyebiliyor. 

Önceden ihracatta aranan belli başlı kriterler varken, artık birçok 
sürdürülebilirlik sertifikası, denetim süreçlerinden geçmek 
zorundasınız. Artık sürdürülebilirlik konusu hayatımızın her alanında 
gündemimizin ana maddesi olarak yer alıyor. Hem üreticiler hem 
de tüketiciler nezdinde de sürdürülebilir ürünlere olan talep ve 
hassasiyet haklı olarak artıyor. 

Bu doğrultuda herkes bir an önce elini taşın altına koymaya 
başlamalı dedik ve Tekstil ve Hammaddeleri Sektör Kurulu olarak 
TİM öncülüğünde sürdürülebilirlik eylem planını açıklayan ilk sektör 
olduk. 

Bununla birlikte, TİM öncülüğünde Tekstil ve Hammaddeleri 
Sektör Kurulumuzun eylem planı kapsamında açıkladığı; sektörde 
farkındalığı artırıp bilgi paylaşımını sağlamaya yönelik ilk ve tüm 
tarafları bir araya getiren kapsamlı bir faaliyet olarak Sustainability 
Talks programımızı hayata geçirdik. 

Her ortamda altını çizdiğimiz gibi tekstil sektörü olarak 
sürdürülebilirlik konusunu bir tercih değil, zorunluluk ve sorumluluk 
olarak görüyoruz. Bu kapsamda sektörümüzde kalıcı bir dönüşüm 
sağlayarak; Avrupa Yeşil Mutabakatı normlarına en üst düzey 
uyumu ve küresel ihracattaki pazar payımızı daha da artırmayı 
hedefliyoruz. 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK ODAKLI İHRACAT UYGULAMALARI PANELİ
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GELECEK BEKLENTİLERİ –SEKTÖRLERİ BU KONUDA NELER 
BEKLİYOR? 

Tekstil sektörümüz; 2021 yılında 12 milyar dolar değerinde ihracatla 
Cumhuriyet Tarihi rekoru hedefliyor. 

Yaşanan salgına rağmen, küresel ligde bir basamak atlayarak 
dünyanın en büyük 5. ihracatçısı olan Türk tekstil sektörümüz, 
salgın sürecinde dâhi 150 bini aşkın istihdam artışı ile 1,2 milyon 
istihdama ulaştı. Geçtiğimiz yıl AB’nin ithalatından yüzde 14,5 pay 
alan tekstil sektörü olarak bugün AB’nin ithalatından yüzde 17’nin 
üzerinde pay alıyoruz. 

Üretimde, istihdamda ve ihracatta yaptığı atılımla basamak atlayan 
tekstil sektörü olarak, uluslararası tüm marka ve paydaşlarımıza; 
küresel ticaret ve tedarik zincirinde en güvenli limanın TÜRKİYE 
olduğunu gösterdik. 

Şimdi ise sürdürülebilirlik konusunda yarattığı farkındalıkla;

Enerji verimliliği ile,

Sıfır atık prensibi ile, 

Geri dönüşüm yaklaşımı ile, 

En başarılı limanının yine Türk tekstil sektörü olacağının altını 
çiziyoruz.  Çünkü Türk tekstil sektörü olarak; sürdürülebilirlik 
olgusunu, bir risk değil dönüşüm süreci olarak görüyor ve fırsat 
olarak değerlendiriyoruz. 

Gelecek nesiller için yaşamı sürdürülebilir biçimde iyileştirmek 
hepimizin görevi. Bu kapsamda ORTAKLIK RUHUYLA ilerlemenin 
gerekli olduğunun bilincindeyiz. Zira bu sorumluluk, sadece 
üreticinin değil, aynı zamanda global markaların ve hatta 
tüketicilerin ortak sorumluluğu. 

Çünkü yakın gelecekte ürünün kalitesi, artık ne kadar sürdürülebilir 
olduğu ile ölçülecek. 

Bugün sektörümüzde bir katma değer unsuru olan;

Döngüsel ekonomi, 

Susuz tekstiller, 

Geri dönüşüm,

Karbon ayak izinin azaltılması, 

Ve sosyal uygunluk kriterlerine uyum gibi tüm çevresel konular, 
sektörümüzün küresel markalara ihracat gerçekleştirebilmesi için 
bir zorunluluk olmaya başlamıştır.

Birçok küresel marka 2025 yılına kadar tedarik edecekleri tüm 
tekstil ürünlerinin sürdürülebilirlik standartlarına sahip olma 
zorunluluğu getirmektedir. Bu yeni dinamiğe hazırlıklı olmalı, tüm 
strateji ve hedeflerimizi daha temiz bir çevreyi önceliklendiren 
bakış açısıyla yeniden kurgulamalıyız. 

Sürdürülebilirlik olgusunu, bir risk değil; dönüşüm süreci olarak 
görmeli ve fırsat olarak değerlendirmeliyiz. 

Tekstil materyallerinin yüzde 95’i geri dönüştürülebilmektedir.

Tekstil sektörümüzün enerji tüketiminde yüzde 60’a varan oranlarda 
düşüş sağlanabilmektedir. 

Tekstil sektörü olarak atık suların geri kazanımı ve yeniden 
kullanımında yapacağımız küçük yatırımlarla su tüketimini 
azaltmakta öncü rol oynayabiliriz. Üstelik yapılan ufak yatırımlar; 
yüzde 50’nin üzerindeki tasarruf oranları ve yaratılacak katma değer 
ile karşılaştırıldığında, firmalarımıza büyük avantajlar sağlayacaktır. 

Türk Tekstil sektörü olarak Türkiye İhracatçılar Meclisimizin 
öncülüğünde; başta denim sektörümüz olmak üzere gerçekleştirilen 
başarılı sürdürülebilirlik çalışmalarını, sektörümüzde tabana 
yaymayı ve sektörümüzün dönüşümünde öncü rol oynamayı 
hedefliyoruz.
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Ayvansaray Üniversitesi Rektörü ve TİM Danışmanı Prof. Dr. Emre 
Alkin’e İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Plaket 

Takdim Edilmiştir.

TİM Yönetim Kurulu Üyesi & TİM İklim Komitesi Üyesi Fatih Kemal 
Ebiçlioğlu’na İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından 

Plaket Takdim Edilmiştir.

TİM Başkan Vekili Mustafa Gültepe’ye İcra Kurulu Başkanımız 
Abdullah Değer Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

TİM İklim Komitesi Üyesi & TİM Kadın Konseyi Başkan Yardımcısı
Nilgün Özdemir’e İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından 

Plaket Takdim Edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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TİM Sanayide Sürdürülebilirlik Bilim Komitesi Sektör Temsilcisi & TİM Kadın Konseyi Başkanı Sultan Tepe’ye İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer 
Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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İSMAİL
GÜLLE

Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM), Türkiye’nin dış ticaretine 
yön vermek, ihracat politikasını belirlemek, pazar çeşitliliğini 
geliştirmek ve uluslararası arenada ihracatçıların rekabetini 
kolaylaştırmak için kökleri, Cumhuriyetimizin kurucusu Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk’ün talimatlarıyla; 4 Mart 1937 tarih 
ve 2/6107 sayılı Kararname ile kurulmuş olan Canlı Hayvan 
İhracatçıları Birliği Türk Anonim Şirketi’ne dayanan İhracatçı 
Birliklerimizin çatı kuruluşudur.

TİM, 27 sektör, 61 İhracatçı Birliği ile 100 bini aşkın ihracatçıyı 
temsil eden Türkiye ihracatının tek çatı kuruluşudur. 1993 
yılında Bakanlar Kurulu kararıyla kurulan Meclisimiz, 2009 
yılında Resmi Gazete’de yayınlanan Kanun (3 Temmuz 
2009, Resmi Gazete, Sayı : 27277, Kanun No. 5910 Türkiye 
İhracatçılar Meclisi İle İhracatçı Birliklerinin Kuruluş Ve 
Görevleri Hakkında Kanun) çerçevesinde faaliyetlerine 
devam etmektedir.

Türkiye İhracatçılar Meclisi Başkanı

DESTEKLEYEN KURULUŞ TİM
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Kurumun öncelikli misyonu; dış ticaret fazlası veren Türkiye 
hedefine ulaşmak amacıyla sürdürülebilir dış ticaret hacminde artış 
sağlamak, iş birliği yaptığımız ticari partner ülkeler ile ikili ticari, 
sosyal ve kültürel ilişkileri geliştirmek, bu hedef doğrultusunda 
yapılacak etkinliklerde özel sektör ve kamu arasında köprü görevi 
görmektedir.  

TİM, kamu ile ihracatçılar arasındaki diyaloğun kesintisiz devamını 
sağlamak için sanayi, üretim ve ihracat önündeki tüm engellerin 
kaldırılmasına yönelik faaliyetleri güçlü bir şekilde yürütmektedir. 
Ülke ekonomisi ve ihracatının gelişimi için stratejik planlar 
hazırlayıp Hükümet ile paylaşan Meclisimiz, ihracat stratejisi, 
inovasyon stratejisi, kuluçka merkezleri ve Türkiye’nin tanıtımı, 
Türk Ticaret Merkezleri gibi önemli çalışmaların koordinasyonunu 
yürütmektedir.

Kendisine bağlı faaliyet gösteren ihracatçı birlikleri vasıtasıyla 
hizmet verdiği kitlesiyle her geçen gün daha da etkin olan TİM, 
işbirliği içerisinde bulunduğu ülkelerin dış ticaret camiaları ile 
ilişkileri de koordine etmektedir. Bu çerçevede International Trade 
Center (ITC)’ye üye olan Meclisimiz, Türkiye’yi ITC nezdinde temsil 

etmekte ve ITC’ye üye diğer dış ticaret geliştirme kuruluşları ile 
ilişkilerini geliştirmektedir.

Yurtdışında Türk ihracatçısının ticari faaliyetlerinin desteklenmesini 
sağlamak için birçok organizasyon ve ticari heyetler düzenleyen 
TİM; ticari partner olan ülkelerle ile iyi niyet sözleşmeleri imzalayarak 
ilişkilerin gelişmesinde önemli rol oynamaktadır. Ayrıca, Türk ihraç 
mallarının yurtdışındaki itibarı ile ilgili araştırma faaliyetleri yürütme 
ve algı araştırmaları ile Türk mallarının bilinirlik, güvenilirlik ve tercih 
edilmesi konularında saha araştırmaları yapmaktadır.

TİM, ihracatçıların üretim ve dış ticarette avantaj elde etmelerini 
sağlamak için birçok teşvik ve desteğin sağlanması çalışmalarına 
katkıda bulunmakta; Ar-Ge, tasarım ve girişimcilik alanlarında bir 
ekosistem oluşturarak, girişimcilerimizin yurtdışına açılmalarına, 
uluslararası arenada başarı elde etmelerine de yardımcı olmaktadır. 
Bu hedefe yönelik olarak Anadolu’nun birçok bölgesinde açık 
iletişim platformu niteliğindeki TİM Anadolu Meclisi ve TİM KOBİ 
İhracat Eğitim Seferberliği çalışmalarını yürütmektedir.

Ulusal ve uluslararası arenada gösterdiği başarı nedeniyle Türk 
ekonomisinin sürekli yükselen grafiğindeki en önemli aktörlerden 
birisi olan TİM; nihai hedefini “Dış Ticaret Fazlası Veren Türkiye” 
olarak belirlemiş, bu hedefe giden yolu ise

•  Güçlü Altyapı,

• Güçlü İnsan Kaynağı,

• Güçlü İhracat,

• Güçlü Ekonomi,

• Güçlü Türkiye 

olmak üzere kısaca 5G olarak özetlemiştir.

Dış Ticaret Fazlası Veren Türkiye, İhracatla Yükseliyor….

DESTEKLEYEN KURULUŞ TİM
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Dr. PETER FATH
Kalyon PV Teknoloji ve Yatırımlardan Sorumlu İcra Kurulu Üyesi 

Ladies and Gentlemen! 

What a pleasure to be moderator of this exciting panel. I think we have the most challenging panel of this Summit because we will discuss 
how we can make this transformation process happen from the existing energy Supply system to renewable energy. 

So, as I mentioned to you, we have to discuss a very substantial change in our society in the next 30 Years. An unbelievable change will 
happen and I want to show you what aspects should be discussed. We are, as Kalyon, already a strong renewable energy owner. We 
have hydropower plants, about one GW wind power plants in the development stage. We are now building a 1.3 GW solar power plant in 
Karapana and we have a 1.2 GW solar factory. Therefore, we are in this renewable energy field and manufacturing.
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So one aspect which needs the transformation process to happen 
is, of course, the products. How we can transform our energy 
Supply system when we don’t have solar panels, when we don’t 
have wind turbines. I just want to show you our factory in Ankara, 
just as a quick snapshot. So we have established that 1.2 GW panel 
Factory which is producing solar panels as a key product to make 
solar energy power plants.

 it’s the largest in the Europe and in the region. 1.2 GW and we have 
the full value chain to be independent from outside suppliers. we 
are making ingots wave a sell module because the supply chain 
and transportation will be discussed in our panel. So that capacity, 
I mentioned already 1.1 GW we are producing, different types of 
products.

And also it’s very important that we need the talents to enable this 
transformation process. We need educated engineers, specialists, 

and innovation. In our case, we have established an R&D Center 
inside our factory wiith about 100 researchers. That’s why we have 
to talk about innovation.

And also we have to train our people, to establish good Engineers, 
good scientists to make the transformation process happen. In 
our factory, we have established a solar academy which is training 
students from all over Turkey and our own employees at the same 
time.

And then we have to materialize, if the factor is running, it is in the 
power plant. So that means our panels are shifted to 1.3 GW power 
plant which is the fifth largest in the world and it’s in Karapana. 
We also have panels on our roof, so that means our solar energy 
is used to make solar panels. In other saying, we are using solar 
energy to make solar panels. That is also an idea of green industry, 
green manufacturing.
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Our challenges are in the slide of a graph which was prepared by 
the International Energy Agency. It clearly shows that %90 of the 
global electricity should be from renewable energy in 2050. As 
you can see on the left slide most will come from solar and wind. 
That means existing sources will decline based on fossil fuels and 
the new renewable energy sources will come heavily.

However, we have now installed 1000 GW so far. I have been in 
solar for 30 years, I’m an old guy, when I started, we were 25 MW, 
now we have 1000 GW. It’s a big improvement but if we want to 
follow our global leader, we have to keep global warming at 1.5 to 
2%. That is our global leader’s decision. As I said, all 30 years 1000 
GW were installed. Now, to make our big leaders scenario come 
true, we have to install 1400 GW of new renewable energy sources, 
especially solar and wind every year globally. Can you imagine 
that we have to do it every year what we did in 30 years to reach 
that 90%-80% goal? That means we have to move capacity, we 
have to build factories, we have to build power plants like machine 
guns. I’m so happy that I have my distinguished panelists together 
with me. It’s a huge challenge and we will talk about each detail 
in this panel. I want to say to you, I believe, my panelist might 
agree or not agree, this is a most difficult challenge transformation 
process as a global duty. In the past England, Germany, and the 
USA did something, but now it is a global challenge to change 
the first electrical energy supply system to 90% renewable energy. 
Number one globally, second mobility has to be changed into 
green fuels. Third challenge transportation, fourth industrial sector. 
Green fuels have to come, we cannot use any more oil, gas and 
so on to produce our products. Green fuels are in demand. the 
industry sector has to change. And we just have 25 years left. I 
think my panelists, it is time to start the panel discussion to see 
how we can do it. I want to listen to your ideas, thank you. I think 
you are the most distinguished experts that we have in this sector 
in Turkey and also all over the world. My first question to the Solar 
Energy boss Mr. Sinan Ak. What is your idea and perspective on 
this tremendous transformation process? What do you see as a 

future in the energy supply globally and in Turkey as well? I want 
to listen to your perspective and your vision. 

- Mr. Sinan AK’s speech-

Thanks a lot for your very good introduction and motivation for 
the challenges. 

I want to move to our distinguished guests from Bulgaria. We 
should listen to him because Mr. Pançev who is executive director 
of Thrace Economic Zone which is one of the largest in Europe. 
It would be wise to listen to our friend from Bulgaria. How can 
we establish such a huge manufacturing cluster and what is 
your perspective on how to set up big factories based on your 
experience in Bulgaria?

- Mr. Plamen Pançev’s speech-

I think that is very interesting information that you have given as 
a general manager of a huge industrial zone. Your producers are 
pushing you to make the factory step by step. You even mention 
that only 10 years %100 carbon free. I mean all the energy should 
come from solar or wind etc. That is very interesting news. That 
means the industrial sector is already sensitized for this type of 
transition which is also very good news.

If you don’t mind I want to move forward to our next panelist 
Mr. Mortensen. I think you might also give us a little bit of your 
perspective about this transformation process. My question is 
what governments and the society can contribute, please?

- Mr. Finn Mortensen’s speech-

Thanks a lot. I think it also gives a good example from the North 
of Europe where there is no sun but a lot of wind as compared 
to Turkey where generally too much sun in summer and not 
enough wind. Thank you Mr. Mortensen for sharing your interesting 
perspective.

I want to invite Mr. Yıldız who is the General Manager of the Kibar 
energy to give his perspective. We especially want to know your 
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perspective on the discussion because Kibar Energy has one leg in 
the traditional energy. 

-Mr. Ahmet Taha Yıldız’s Speech-

Thanks a lot Mr. Yıldız. I think it is a good idea because it touches 
on other aspects of this discussion on this big transformation 
apart from do we have the capacity, how we integrate it, how the 
government can support, how it should be subsidized. If you allow 
me, there are more aspects which I want to discuss with you. Is 
the renewable energy transition which takes so fast on such a big 
scale should it be affordable for the people and the energy price 
should not jump up? Secondly, Should it be reliable, should there 
be power crashes, should the liquid not become unstable? Should 
it be socially acceptable because some people don’t like to see 
wind turbines or solar panels everywhere. We have this sustainable 
development goal as G7 and I want to discuss this aspect. How we 
can make this transfer motion process socially accepted and how 
we can make it reliable and sustainable. Mr. Sinan, or somebody, 
if you have any idea about how we can make this transformation 
process acceptable by our people? 

Does anybody have a comment on the reliability because we need 
energy digitalization. I think digitalization can help to master all 
these scattered small power plants on roofs in small villages. That’s 
why I also want to listen Mr. Sinan’s idea of digitalization. 

-Mr. Sinan-

Thank you. Mr. Yıldız, do you have any comment on the sustainability 
and affordable and reliable energy discussion. 

-Mr. Yıldız-

Thank you.

I want to invite our audience to raise questions to us. Are there any 
questions, please?

Question: Do you think that Turkish electricity distribution facilities 
should be totally privatized?

If you allow me to make a comment on this specific question on 
the manufacturing of panels and solar products. First of all we can 
say we have a very sharp decline of the energy impact to produce 
a panel. When I started my career we used about seven times more 
than we are using now. So now we need to produce panels as one 
aspect of sustainability in the production of panels. We need 0.6 
years of putting the energy harvesting for the panel as we need for 
the production, after 0.6 years these panels will be in the sunshine 
and we will have all the energy back to produce it. We have very 
serious auditing happening, especially from European clients who 
are sending auditors to our factories to Ankara and checking every 
detail. It is very accurately monitored and reported. If you are above 
a certain co2 carbon footprint, you are not allowed to install panels 
in France or any other European countries. I can really say, in our 
factory we have very strong recycling measures, for example, we 
make wafers cutting big crystals and all this silicon is recycled. 
We have one of the highest recycling rates of this in all the sector. 
For example, in China the recycling rate is %38 which is average. 
Even though %44 is the maximum rate that you can recycle all the 
silicon, in Ankara, in our factory, we have %42. That means we are 
in a sustainable sector like energy usage to produce our panels, 
like co2 carbon footprint, like waste reduction. This is very serious 
in this sector. And believe me, the sector is especially European 
producers, Turkish producers are taking care, Asian producers, I 
cannot say, most likely not so much, but Western producers are 
taking care.

If there are no more questions, no final remarks from the panelists, 
we can close that section. It was a fruitful and very exciting 
discussion. I thank all the panelist, including myself, for this 
interesting discussion. Thanks a lot.
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PLAMEN PANCEV
Trakya Ekonomi Bölgesi İcra Direktörü 

In Bulgaria we are developing an innovative pilot project for Europe – Carbon Neutral Industrial Parks 

Eng. Plamen Panchev, founder and executive director of Trakia Economic Zone / TEZ / - the largest and most sustainable industrial 
zone in Bulgaria and also in the Southeastern part of the European Union. 

The team of Trakia Economic Zone / TEZ / is developing the “new generation” of zones – Carbon Neutral Industrial Parks / TEZ-CNIP /, a 
pioneering, innovative project not only for Bulgaria but also for the European Union. We created a Consortium of the same name, which 
includes 5 districts, and the project is supported by 5 large municipalities: Plovdiv, Haskovo, Burgas, Gabrovo and Ruse. 
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Our targets for reducing harmful emissions are more ambitious 
than those of the EU: we aim to increase the share of renewable 
energy sources / RES / in energy consumption in TEZ-CNIP to 45% 
in 2025, 60% in 2030 and 100% in 2040. 

This pioneering project is a strong argument in attracting investors 
who want to use “green” energy for the production of products 
and goods. We have aroused serious interest among foreign and 
Bulgarian entrepreneurs who aim to reduce the carbon footprint 
of the elements and goods they produce, which serve the growing 
markets for zero-emission goods and services. The road to CNIP 
is the natural continuation of TEZ in the quest to provide more 
services to the investor. Thus, the investor receives not only the 
rapid implementation of his project due to the built infrastructure, 

but also the great advantage - the use of green energy, 
including and hydrogen. This automatically increases the 
competitiveness of its production. Investment in Carbon 
Neutral Industrial Parks is an investment in the future and 
accelerates the decarbonisation of industry. 

In one of the 6 subzones of TEZ, located near Plovdiv, 
the second largest city in Bulgaria, we are starting the 
construction of a photovoltaic plant, whose “green” 
electricity will be part of the electricity mix for the plants 
in this area. Some companies are starting to build solar 
roofs on their buildings. We are currently negotiating the 
construction of a plant for “green” hydrogen. I hope that 
electricity from various sources at some point will stabilize 
its price, we will be able to guarantee constant electricity 
prices for business for a long time. 

We are also starting the construction of a railway ring 
that will connect Plovdiv with all parts of Trakia Economic 
Zone - ecological transport that will alleviate congestion 
and air pollution from cars. 

Trakia Economic Zone is one of the centers in Europe of 
electric mobility. Here are the companies “Maxcom” and “Leader 
96”, which are one of the largest manufacturers of electric bicycles. 
Maxcom has entered into a strategic partnership with the Austrian 
leading manufacturer of motorcycles and motorcycles, the giant 
Rierer Groer, and together they will build a new plant.

Another company - Milara International, has started mass 
production of Bulgarian electric trucks suitable for the logistics 
industry, which are exported abroad, and several Bulgarian 
municipalities are already using them for utilities. 

A logistics project, part of the Consortium Carbon Neutral Industrial 
Parks, emphasizes the creation of storage areas on the outskirts of 
major cities, as far as trucks can reach, and within cities, goods can 
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be transported by electric transport. Digital tracking systems can 
help identify where emissions are concentrated so that companies 
can take steps to reduce them. 

The coronavirus pandemic has given a huge boost to the process of 
achieving a zero carbon footprint. How? By prompting companies 
to shorten supply chains and reduce transport costs, helping to 
make nature cleaner. One of the best Bulgarian examples in this 
regard is the “birth” in the period of the pandemic of the idea, and 
we are currently in the process of implementing the first in Europe 
factory for nitrile gloves - a purely Bulgarian investment. Until now, 
the continent was supplied with such gloves mainly from Asia. 
The big goal is to develop biodegradable gloves - to preserve the 
environment. 

Why do investors choose TEZ as their “home”? In Trakia Economic 
Zone, the investor saves 25% of the initial investment compared 
to starting his business in the „bare field“. The savings come from 
the built infrastructure, the connection to the various operating 
utility companies, the cleared rights of use or ownership of the 
land, the various services offered here, as well as the cost of time, 
which the business values highly. Investors in TEZ are part of a 
“family” - partnership and care for everyone is paramount. Here 
the investor can also count on excellent logistics, skilled labor 
and assistance from local authorities. TEZ is the community of 
successful, prosperous companies! 

Extremely important - TEZ is not only an industrial project, it is 
also a social project. Trakia Economic Zone offers entrepreneurs 
not only road and communal infrastructure, but also social. It is 
in TEZ that the first of its kind in the country have been realized - 
training and medical center in the industrial zone. The construction 
of a kindergarten and dormitories for the workers is in progress. 

Brief information about Trakia Economic Zone

Trakia Economic Zone (TEZ) is the largest and most sustainable 
industrial zone in Bulgaria and the Southeastern part of the 

European Union with an area of 10,700,000 m2, of which 4.7 
million m2 is already occupied. Launched as a brand officially 
in 2013, TEZ is a successful project of Sienit Holding Jsc., their 
partners from Italy and Israel, and one of the most important 
industrial companies in Bulgaria - KCM 2000 AD. It unites 
6 industrial subzones in the region of Plovdiv - “Maritsa”, 
“Rakovski”, “Kuklen”, Industrial Park “Plovdiv”, High-Tech Park 
“Plovdiv” and Agrocenter “Kaloyanovo”. Since the start of the 
first zone in 1996, more than 200 companies have been attracted, 
most of which are world leaders in their field, more than 3 billion 
euros have been invested and more than 35,000 jobs have been 
created.

TEZ managed to implement and coordinate the joint work with 
local and state authorities, educational institutions, associations 
and business communities and thus created a successful model 
of public-private partnership. 

Thanks to the achievements of Trakia Economic Zone, the city of 
Plovdiv is one of the ten best medium-sized cities of the future 
in the global ranking of the authoritative world media “Financial 
Times” for 2020/2021.

Enterprises, trade and logistics bases have built world leaders 
such as ABB, Liebherr, Latecoere, Sanmina, Socotab, Schneider 
Electric, Schenker, Agri Bulgaria, Shell Gas, Hanon Systems, 
Sensata Technologies, William Hughes, Kaufland, Zobele, 
Mecalit, Aktaş Holding, Turkuaz Textile / part of TURKTEX /, MAN, 
Jumbo, Intrama, Odelo Bulgaria / part of Bayraktarlar Holding 
/, Willi Elbe Gelenkwellen, SMC Industrial Automation, Milara 
International. Here is one of the most important companies in 
Bulgaria - “KCM 2000” AD. The iconic Bulgarian brands - “Bella 
Bulgaria”, “MAXCOM”, “Dimitar Madjarov”, “Biofresh”, “Refan”, 
“Ataro Klima”, “Andi”, “Agria - Bulgaria”, “Biomashinostroene”, 
“Interlink Group”, Vitanea and Leader-96 also have plants at 
TEZ. This is where PIMK operates - the largest road carrier in the 
country.
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İBRAHİM
SİNAN AK
Zorlu Enerji CEO

Thank you Peter, you made a good presentation actually.

As far as I see, we need approximately 1.5 GW, 1.500.000 MW, sounds like that, to support the next mission. As of today only 200.000 
MW or 200.050 maybe, we will see the numbers by the end of this year. Mainly China and the USA are sucking all the panels. That’s 
why finding panels today in Turkey is not easy. Even though you have the factory, you use it for your internal consumption, it is not 
easy to find the sources, the equipment as of today. When prices of electricity went up because of the oil and gas prices, all the factory 
owners that are here, I’m sure that they are trying to put panels on top of the rooftops. It creates an additional demand. The Green Deal 
also creates additional demand. That causes an important deficit between supply and demand. The capacity of the factories should 
significantly ramp up in the 5 years, including Turkey. Because if Turkey wants to reach solar panels in the short run, they have to bring 
factories. Prices should not be the issue here because the prices are going up as well, you know last year the prices were around $0.20 
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per kW in China today is $0.30. And it goes up to $0.35-40 from 
China to Turkey, so the prices are going up for sure. In order to 
reduce the deficit, we need to build factories for sure. We need to 
get some additional support and to be honest in order to do so, 
we need government’s support as well. We need to see the future.  
We don’t see the amount of capacity supply from the government. 
In order to construct a project you need time for environmental 
issues and for development issues. We are using that time today 
because the number of projects that are available in the market is 
very limited as of today. So the government immediately has to let 
people develop projects and open the road for them. So that the 
factories can find a way to sell their products. There is a chicken 
and egg issue here. If the government does not move, even if we 
need power and need to reach zero emissions, we cannot provide 
that. The most important issue is to evaluate the tariffs. Tariffs are 
not usable currently because of  devaluation of the Turkish lira. 
They are very low compared to one year ago. 

Firstly, the tariff mechanism has to be readjusted, maybe the time 
period. And then the government has to support developers to 
start producing projects. It is a chain process if they don’t produce 
the projects then the factories will be affected. From my point of 
view the government has to make a radical change in the way they 
think today. They need to understand the panels are not there 
and they will not come immediately. And if you want to buy from 

abroad it is going to cost a lot of money. This is how I see and start 
the process.

From the world point of view, you know that the building of 1.5 
million MW every year will not happen today. Therefore, they 
are going to start discussing the nuclear issue again. We will see 
whether nuclear green or not in the coming years. Suddenly, 
France, Japan and other countries will start to talk about that issue.

It is a major problem because everybody in this room will become 
an investor soon one way or another. In the past, large companies 
were investing into energy business, but today every individual can 
invest. That is why it is to be regulated as well in the short run. There 
are other means of doing it. Sometimes the new blockchain trend 
can be another solution for this. This locally-produced electricity 
has to be locally distributed, you cannot do it nationwide. As of 
today, everything is done nationwide in Turkey from east to west 
or north to south everywhere that uses the same electric prices. 
But it is not the case actually, the cost for Istanbul or Adıyaman is 
different but still everybody pays the same bill. In the future, when 
everybody starts to become a producer, they can use internal 
consumption but they sometimes need to sell their neighbors 
and all that stuff. It has to be done through artificial intelligence 
and blockchain technology which is going to come soon, not 
more than five years, this is our assumption. It’s going to be more 
transparent of course, the pricing will be relatively decided in the 

YENİLENEBİLİR ENERJİDE DEĞİŞİM VE DÖNÜŞÜM SÜRECİ PANELİ



89ANA SPONSOR

YENİLENEBİLİR ENERJİDE DEĞİŞİM VE DÖNÜŞÜM SÜRECİ PANELİ

neighborhood and has to be affected by the price increases on 
the oil but more affordable. To be honest, I recently saw a new 
technology and want to mention it. There’s a new inventor. He just 
put it in the back of the panel and plug, thanks to this you can start 
producing electricity. So it is so easy to do it now and it’s so close. 
And also, there will be batteries and electric cars in our lives. So 
the environment around us has to be electrified and digitalized, it 
is not possible to run away from it. Turkey sometimes brings the 
technology to the later stage and implements it very well. We can 
see it from the telecommunication sector and renewable sector. I 
believe this technology will come to Turkey within a couple years. 
The Turkish National Car TOGG is going to be produced next 
year and then we will be able to reach electric cars. Today there’s 
only 5000 cars in Turkey which is quite lower than Europe. We 
will be able to reach electric cars starting from next year. Today, 
Borusan also displays their car in the garden of the palace as far as 
I have seen. But, you know it’s an expensive car, so we need more 
affordable ones. At the end of the day, when these cars come, the 
solar panels are used in the houses. It is a targeting area for us.

The privatization of the distribution companies was done maybe 
10 years ago. When the government supported the construction 
of the unlicensed projects in Turkey for wind, solar and other 
stuff. When the tariffs were good, suddenly, a lot of investors 
jumped in and they contracted almost 8000 MW of solar farms 
in Turkey between 2017 and 2019. It happened with the help of 
the distribution companies. Today, they are all connected to the 
private distribution network. It actually is easier for the companies 
to get connected because they are privatized. But the issue is we 
still need the government’s support. It can say that it’s good for 
internal consumption, but they don’t give the connections as of 
today. If the connections are opened by the government, I see that 
there are so many investors in Turkey and they are willing to invest 
in wind and solar farms through these distribution networks. To be 
honest, last time there were some brown houses in Turkey with the 
help of those solar farms, which were constructed in those days, 

we didn’t even fill it. If those assets were constructed, we would 
have a major problem last summer. It is also very important. It is 
good for people to produce their own electricity, so we should let 
them do it as much as possible.

The cost of gas is $1,000 today and it used to be $100 last year so 
it jumped ten times because of the demand-supply problems in 
Europe and also all over the world. As of today, renewable energy 
is the best technology and it has a comparative advantage. The 
gas price can go worse and become $200, in Russia they use it 
for $70, it is quite low in some other countries like in the Nordic 
countries. When you go to those low numbers, the production 
of the panels and the wind turbines goes down as well. It is like 
following the root. As a result they are still comparative. They 
announced a tender in Israel last week. They finalized a tender for 
1,400 MW solar and the tariff was $2.7 for 25 years. I don’t see 
that any other way of producing electricity can compete with that 
number today. Even though the price of gas goes down to $70 
or $100. The technology for the solar panels has not stopped, it 
is going to be better and better for the wind as well as the same. 
Now we are talking about 20-30 MW turbines on offshore fields. 
And the price of those offshores went down significantly as well. 
Maybe 2-3 years ago we were not discussing the offshore wind in 
Turkey, but today, because of the environmental issues, you know 
that people don’t want to see wind turbines next to their houses, 
so it gives a challenge to the manufacturers. That’s why the cost 
of producing wind turbines on offshore sites is very low. There are 
floating turbines, which was a dream 4 years ago but happening 
today. I believe the cost of producing electricity will become 
around $0.01 from renewables for wind and solar, not more than 
2-3 years. However, the cost of producing electricity can be at 
minimum $0.03-$0.04 from gas and coal. I guess, it is the matter 
of bringing the storage systems. And green hydrogen systems are 
coming up. To be honest, Europe spent more money than anything 
else into hydrogen fields in the last two years. That’s why hydrogen 
will be the solution for us to become greener. 
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FİNN MORTENSEN
Denmark State Of Green Executive Director 

Like many, Denmark was once entirely dependent on imported oil and other fossil fuels. Back in the 1970s, Denmark was amongst the 
most dependent on imported energy. In fact, we imported 99% of all energy. While the global oil crisis severely affected the society and 
led to restrictions on how people lived, worked, and played, the crisis also sparked a wave of green initiatives. Today, more than 50% of 
Denmark’s electrical grid is powered by wind and solar energy, and we expect renewables to meet 100% of our electricity needs in just 
five years from now. 

While progress has been made, the real journey has just begun. In 2019, a broad majority of the Danish parliament enacted a legally 
binding Climate Act with a set of ambitious climate goals for the future. Going forward, Denmark aims to achieve a 70% reduction in 
greenhouse gas emissions by 2030 compared to 1990. In 2050, Denmark put an end to oil and gas extraction in the North Sea and aim 
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to reach climate neutrality. These targets are ambitious. To some, 
perhaps overly ambitious. But we are confident that we can do it. 
Why you may ask? 

Denmark’s green edge has a 50-year-strong foundation. In 1971, 
we established the world’s first ministry of environment, and five 

years later a first national energy action plan was introduced. 
Since then, green transition has been at the heart of political 
and societal development. Leveraging on long-term planning, 
supportive framework legislation and broad political agreements, 
Denmark is home to some of the leading industry players within 
water, energy efficiency and green transition at large. Today, of the 
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private players creating jobs and growth have sustainability and 
green transition at the core of their business models. 

In sum, Danish experiences firmly state that green business is good 
business. Since 1990, our economy has grown by more than 66%, 
but our energy consumption has remained more or less the same. 

Based on this legacy, I am optimistic for the future. Our next shot 
at changing the global energy prospect is by establishing an 

artificial energy island in the North Sea. This island will be home to 
hundreds of wind turbines, industrial halls, and fuel tanks providing 
clean electricity, clean fuels, and green innovation for millions of 
European households. 

To some it sounds like a moon shot to build an island in the middle 
of the ocean. To us, the world’s first energy island is a much-
needed reality. Just like the establishment of Vindeby, which was 
the world’s first offshore wind park in 1991. Over the past four 
decades, Denmark has developed a cutting-edge wind industry. 
Thanks to innovative technologies, smart regulation, and financial 
support from the government, wind energy in Denmark is now as 
cost competitive as that generated by fossil fuels. Today, onshore 
wind power is the cheapest energy source available in Denmark. 
In just a few years, we expect offshore wind power to be as cost 
competitive. The Danish government’s investment in energy 
islands is a recognition of this soon-to-be reality.

These future offshore energy hubs will provide low-cost green 
electricity to millions of households in Europe. In time, the energy 
islands will further allow us to turn green electricity into green 
hydrogen for use as fuels in industries not suitable for direct 
electrification. This achievement will mark a groundbreaking uptick 
in the potential for offshore wind. In fact, it could solve one of the 
major challenges we face in combating climate change: curtailing 
transportation emissions from ships, trucks, and planes.

Enabling these industry engines to go green is a key component 
of Denmark’s climate agenda, and it is catalyst for global, green 
transition.

This decade is crucial in the fight for our planet, environment and 
future livelihood - but together, we can make the needed progress. 
Through international collaboration, State of Green hopes to spur 
action and inspire green transition with likeminded partners. 
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AHMET TAHA YILDIZ
Kibar Enerji Genel Müdürü 

Last year, we saw the effects of the pandemic. We are also in a non-green business which is a natural gas business. We see that the prices 
can incredibly increase in a matter of time, maybe in six months, it can come to ten times what it was. From the zero carbon perspective, 
it is environmental and I totally agree with that perspective. In addition to this plus side, there is an economic side of renewable energy. 
Because you make an investment once, and then you have the cost of your energy which is stable. In the commodity market, even now 
you cannot find some commodities whenever you want. This is also a matter of energy supply. Therefore, what I believe is that we and 
also governments should make wise decisions to make green investments like panels on the roof and any kind of things. It has a value for 
the economy of the countries, too. It is a matter of energy supply security. From these perspectives, the most important thing is when 
you make a small investment, even one or two megawatt into your roof, you calculate. The loans for this kind of investments should be 
well-measured. People will try to make investments more easily and try to make investments more easily. This is what I believe and our 
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group has a roof panel fabric. Not a solar panel, but a roof panel. 
We want to present a combined solution with solar panels into 
our roof panels. Because most of the big industrial investors can 
use our panels. This kind of solution will increase the green energy 
investments, so it would be beneficial for everybody in the country 
in which they live. So, these are my perspectives, thank you. 

Actually, in order to increase usage, people need to understand 
that there is a company or producer who is guaranteeing their 
investment just in case of problems. People need to understand the 

service business of this solar business. For example, when we buy 
a washing-machine for our home, we know that there is a brand 
behind it. so we are buying only the brands that we believe and we 
rely on. Solar panels are not a cheap investment, so as a foreign 
individual. I think there needs to be branding of these products 
too. Because, even for me, some products are just produced on the 
other side of the world. I do not know whether they have enough 
service business here. I think, this is another crucial part of this 
topic in order to increase the usage of solar panels or any other 
renewable products. 
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Kalyon PV Teknoloji ve 
Yatırımlardan Sorumlu 
İcra Kurulu Üyesi Peter 

Fath’a Koluman Otomotiv 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Kaan Saltık Tarafından 

Plaket Takdim Edilmiştir.

Trakya Ekonomi Bölgesi 
İcra Direktörü Plamen 
Pançev’e İcra Kurulu 
Başkanımız Abdullah 

Değer Tarafından Plaket 
Takdim Edilmiştir.

Denmark State Of Green 
Executive Director Finn 
Mortensen’e İcra Kurulu 

Başkanımız Abdullah 
Değer Tarafından Plaket 

Takdim Edilmiştir.

Zorlu Enerji CEO’su 
İbrahim Sinan Ak’a TÜİOSB 
Başkanı Gül Akyürek Balta 
Tarafından Plaket Takdim 

Edilmiştir.

Kibar Enerji Genel Müdürü 
Ahmet Taha Yıldız’a  

İstanbul Ekonomi Zirvesi 
İcra Kurulu Başkan 

Yardımcısı Ziya Mursaloğlu 
Tarafından Plaket Takdim 

Edilmiştir.
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İstanbul Ekonomi Zirvesi ve Denmark State of Green Arasında Yeşil Enerji Anlaşması İmzalanmıştır. 
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KISA KISA…

Enerji sektörünün farklı alanlarında faaliyet göstermek amacıyla 
1993 yılında temeli atılan Zorlu Enerji küresel ölçekte entegre 
hizmet sunan bir enerji şirketidir.

Zorlu Enerji şirketleri bünyesinde yer alan ve halka açık tek şirketi 
olan Zorlu Enerji tarafından yürütülen elektrik ve buhar üretimi ile 
bunların satışı başta olmak üzere elektrik ticareti, elektrik dağıtımı, 
solar panel satışı ve kurulumu, doğal gaz ticareti ve dağıtımı, 
santrallerin inşası ve işletim-bakımı, elektrikli araç şarj istasyonları 
ağı gibi enerji sektörünün farklı alanlarındaki faaliyetleri ile 
bütünleşmiş bir hizmet karmasına sahiptir.

HANGİ ALANLARDA ÇALIŞIYORUZ?

Zorlu Enerji sektörün farklı alanlarında yirmi beş yıllık tecrübesiyle 
faaliyet gösteriyor. Faaliyet alanlarımızdaki mühendislik, tedarik, 
inşaat, işletme, bakım ve onarım hizmetlerimizi köklü deneyimimiz 
ve kurumsal değerlerimizle tamamlayarak sektördeki oyuncular 
arasında fark yaratıyoruz.

Güneş enerjisinden elektrikli araçlara, şarj ünitelerinden elektrik 
santrallerine, proje geliştirmeden işletmeye kadar her alanda 
enerji çözümleri sunduğumuz çalışmalarımızı aşağıdaki faaliyet 
alanlarında sürdürüyoruz:

• Elektrik Üretimi

• Elektrik Dağıtımı

• Elektrik Satışı ve Ticareti

• Doğal Gaz Dağıtımı

• Doğal Gaz Ticareti

• Enerji Santralleri Yapımı (Mühendislik, Satın Alma, Yapım - EPC)

• İşletme ve Bakım (O&M)

• Güneş Panelleri Ticareti (Solar)

• Akıllı Sistemler

• Elektrikli Araç Şarj İstasyonları

Yüksek kapasiteli üretim gücümüz, nitelikli insan kaynağımız, 
dengeli portföyümüz, kaynak çeşitliliğimiz ve yenilikçi çözümler 
üretme yetkinliğimizle sahip olduğumuz operasyonel gücümüzü 
küresel enerji dönüşümünün kalıcı ve öncü bir parçası olmak için 
kullanıyoruz.

PANEL SPONSORU
ANA SPONSOR
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Aşcı Etci Benglian Avukatlık Ortaklığı, hukukun tüm alanlarında 
hizmet veren, kapsamlı uzmanlık ve deneyimi bir araya getiren 
bağımsız bir avukatlık bürosudur.

Özel kişilerden, orta ve büyük ölçekli şirketlere, devlet 
kuruluşlarından uluslararası ve küresel holdinglere varıncaya kadar 
her ölçekten müvekkillerin hukuki ihtiyaçlarına yönelik hizmet 
vermekteyiz.

Uluslararası bakış açısına sahip, kurumsal bir avukatlık bürosuyuz. 
Stratejimiz, uluslararası vizyon sahibi, ticari işlemler çerçevesinde 
her alanda çalışabilecek avukatlar yetiştirmek üzerine kuruludur. 
Detaylara odaklanan, konusuna yoğunlaşarak, karmaşık işlemleri 
basite indirgeyebilen bir bakış ve beceriye sahip olduğumuz iş 
çevrelerince bilinmektedir.

Müvekkillerimizin değişen ihtiyaçlarına doğru ve etkin bir şekilde 
cevap verebilmek için onların faaliyet gösterdiği sektörlerdeki 
gelişmeleri yakından takip etmekte, hukuki bilgilerin yanı sıra bu 
sektörlere ilişkin ticari bilgileri de edinerek bilgi dağarcığımızı 
zenginleştirmekteyiz. Uzman, dinamik ve kendini mesleğine 
adamış profesyonellerden oluşan ekibimiz, iyi derecede İngilizce ve 
Fransızca bilmektedir. Gerektiği takdirde hizmetlerimizi Yunanca 
ve Ermenice olarak da sunmaktayız.

Faaliyet alanlarımız, Kurumsal Yönetim Departmanı ve Uyuşmazlık 
Çözüm Departmanı olarak iki temel başlık altında toplanmaktadır. 

Kurumsal Yönetim Ekibimiz, geniş yelpazedeki ticari işlemlere 
yönelik danışmanlık hizmeti sunmakta olup, Uyuşmazlık Çözüm 
Departmanımız ise dava ve icra takibi alanlarında çalışmalarını 
yürütmektedir. Müvekkillerimizi, çoğunlukla, finans, bankacılık, 
gayrimenkul, inşaat, telekomünikasyon, taşımacılık gibi çeşitli 
sektörlerle ilişkili uyuşmazlıklarda temsil etmekteyiz.

ÖĞLE YEMEĞİ SPONSORU AEB HUKUK
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TURHAN ÖZEN
Türk Hava Yolları (Kargo) Genel Müdür Yardımcısı

ÖĞLE SEANSI AÇILIŞ KONUŞMASI

Sayın Bakanlarım, Türkiye ve Dünya Ekonomisine Yön Veren, Güç ve Emek Veren Kıymetli Katılımcılar,

Saygıdeğer Basın Mensupları,

Değerli Panelistler,  Hanımefendiler, Beyefendiler,

Bugün 5. İstanbul Ekonomi Zirvesi kapsamında Türk Hava Yolları ve onun lojistik markası Turkish Cargo ekibiyle birlikte aranızda olmaktan 
büyük bir onur ve mutluluk duymaktayım. Hepinizi en içten duygularımla ve saygıyla selamlıyorum. 

İki yılı aşkın süredir tüm dünyada etkisini sürdüren Covid-19 küresel salgınının etkilerinin, hızla devam eden aşılama süreçleri neticesinde 
biraz olsun hafiflemesiyle birlikte, yüz yüze ve bir arada olmanın mutluluğunu yaşıyoruz. Temennim odur ki ilerleyen dönemde salgının 
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etkileri günden güne azalarak tamamen silinecek ve yeryüzünü 
daha yaşanabilir bir hale getirecek sürdürülebilir bir ekonomi ve 
gelişim modeli ile insanlığın dönüşümüne adım adım birlikte yön 
vereceğiz.

Bugün 5.’si düzenlenen ve ‘Yeşil Ekonomi’ ana temasıyla bir araya 
geldiğimiz bu zirvede sizlere Turkish Cargo’nun yakın geçmişi ve 
gelecek vizyonu, hava kargo sektöründe meydana gelen güncel 
gelişmeler ve sürdürülebilirlik adına attığımız adımlara yönelik kısa 
bir bakış ortaya koymak istiyorum.

Bilindiği üzere Covid-19 tüm sektörlerde olduğu gibi havacılık 
sektörünü de derinden etkiledi. Bu süreçte küresel ekonomi için 
genel olarak global tedarik zincirinin ve lojistik sektörünün, özel 
olarak da hava kargo taşımacılığının rolü ve öneminin farkına bir 

kez daha vardık. İçerisinde bulunduğumuz dönemde özellikle 
aşı, ilaç, test kiti, tıbbi ürün ve koruyucu ekipman sevkiyatı başta 
olmak üzere en hayati üretimlerin devam ettirilebilmesi, ihtiyaç 
duyulan ürün ve malzemelerin dünyanın bir ucundan diğer ucuna 
ulaştırılabilmesi çok büyük ağırlıkla hava kargo taşımacılığının 
sürdürülebilmesi ile imkan buldu. Bu kapsamda küresel hava kargo 
taşımacılığı; hızı, güvenliği ve performansıyla bu zorlu dönemde 
adeta bir can simidi olarak karşımıza çıktı.

Turkish Cargo bu zorlu dönemde esnek ve dinamik yapısıyla, 
aldığı hızlı kararlar ve attığı stratejik adımlar neticesinde çoğu 
havayolu markasından çok daha üstün performans sergilemeyi 
başardı. Kurumsal hız ve çevikliği dünya genelinde birçok şirkete 
örnek oldu. Pandeminin zirve yaptığı dönemlerde Turkish Cargo 
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uçuş ağı ile dünyayı birbirine bağlamaya devam eden nadir 
hava kargo organizasyonlarının başında yer aldı. Bu doğrultuda 
pandemi öncesi dönemden bu yana süregelen istikrarlı yükselişi 
yaşanan tüm zorluklara rağmen kesintiye uğramaksızın devam 
etti ve 2023 hedeflerinden biri olan küresel sıralama ve hizmet 
kalitesi bakımından dünyanın ilk 3 hava kargo şirketinden biri 
olma vizyonuna bir adım daha yaklaştı. Pandemi döneminin sektör 
genelindeki tüm olumsuzluklarına rağmen dünyanın dört bir yanına 
aralıksız olarak ilaç, tıbbi malzeme, maske, medikal ekipman, insani 
yardım ve gıda taşıyarak insani sorumluluğunu da yerine getirdi. 
Bu kapsamda Turkish Cargo gösterdiği bu performans neticesinde 
birçok saygın uluslararası organizasyon tarafından ödüllere layık 
görülerek söz konusu başarısını taçlandırdı.

Değerli Katılımcılar,

Çok değil sadece 5 sene geriye gittiğimizde bile Turkish Cargo’nun 
değişim ve dönüşüm serüvenine ve olağanüstü başarısına şahitlik 
edebiliriz. Bu çerçevede gerek gelir, pazar payı ve küresel sıralama 
hususlarında dikkat çekici bir yükseliş performansı sergilenirken 
gerekse sürdürülebilirlik ve inovasyon anlamında önemli projelere 
imza atıldı. 

Bu çerçevede 2015 yılında IATA’nın dünya genelinde taşınan kargo 
sıralaması bakımından %1.8’lik pazar payı ile 22. sırada yer alan 
Turkish Cargo, 2019 yılında %4.5 pazar payı ile 8. sıraya tırmanmış, 
2021 yılında da %5.5 pazar payı ile 5. sıraya yükselerek küresel 
çapta imrenilerek bakılan bir ilerleme kaydetmiştir. Gelirini ve pazar 
payını her geçen gün artıran Turkish Cargo, global hava köprüleri 
kurma misyonunu da benzer şekilde durmaksızın geliştirmektedir. 
Bu kapsamda 2016 yılında 56 noktaya kargo seferi icra edilirken bu 
sayı 2021 itibariyle 98 noktaya yükselmiş ve dünyanın açık farkla en 
geniş kargo uçağı uçuş ağı oluşturulmuştur. 

Kıymetli Dinleyiciler,

Tüm dünyada ve ülkemizde adeta dijital bir dönüşüm süreci 
her sektörde inşa edilmektedir. Çağın gereklerinden olan hızlı 

teknolojik gelişmelere uyum ve yön verme yeteneği ile birlikte 
yarınlara başarıyla kavuşabilmemizde anahtar konumunda olan 
sürdürülebilir modeller artık bugünün ötesini düşünebilen şirketler 
için de zaruri bir yapı taşı konumundadır. Bu kapsamda bizler Türk 
Hava Yolları ve Turkish Cargo ailesi olarak bu değişim ve dönüşüm 
sürecinde de merkezi bir role sahibiz. Bu doğrultuda attığımız 
ve atacak olduğumuz adımlarla çağı yakalamakla kalmayıp aynı 
zamanda çağın ötesine geçerek sektörde öncü ve yol gösterici 
kimliğimizi daha da geliştirme ideali ve arzusu içerisindeyiz. 
Bu minvalde insanı ve gezegenimizi koruma ve yaşatma 
misyonunu birincil önceliğimiz kabul ederek birçok projeyi hayata 
geçiriyoruz. Uygulamaya koyduğumuz sürdürülebilirlik projeleri ve 
programlarıyla birlikte sürdürülebilirlik kültürümüzü daha kapsamlı 
ve köklü bir şekle dönüştürüyoruz. Karbon emisyonu dengeleme 
programı, yüksek sürdürülebilirlik derecesi sertifikaları, bu alanda 
halihazırda süregelen sosyal sorumluluk projelerini destekleyerek 
ve de en önemlisi yeni evimiz ve tesisimiz, otonom ve robotik 
sistemlerle donatılmış SmartIST ile iş süreçlerimizin her aşamasında 
sürdürülebilir ve çevreci bir model ile yarınlara daha temiz bir 
dünya bırakmayı amaçlıyoruz.

Bizler mevcut uçuş ağımızı daha da geliştirerek ve tüm dünyanın 
kalbi konumunda olan İstanbul’un coğrafi avantajını da kullanarak 
uçuş ağı lideri konumumuzu daha da geliştirmek, sektöre teknoloji 
ve sürdürülebilirlik anlamında öncülük etmek, nitelikli iş gücü 
yetiştirmek ve sektörde en çok tercih edilen şirketlerden biri 
olma hedeflerimize ekosistemimiz ile birlikte uyum içerisinde 
emin adımlarla yürüyoruz. Yaşanan çevreci dönüşüm, değişim 
ve oluşan farkındalıkla birlikte gelecek günlerin bugünlerimizden 
daha güzel olacağı inancıyla sözlerime son verirken siz kıymetli 
katılımcılarımızı İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin birbirinden nitelikli ve 
doyurucu oturumlarıyla baş başa bırakıyorum.

Sağlıcakla kalın.
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CORNELIS
PAUL DE MAN
Türk Hava Yolları Kargo Satış Başkanı

We are here at this fantastic place, in Istanbul, the center of global crossroads. It’s been for centuries. It has been linking east to west and 
north to south and it has been doing it for many decades. And it has a fantastic geographical position. That is now providing the fertile 
foundation to the new ways of growth that is coming. The growth is built on this economic center of gravity. Istanbul is becoming more 
and more. Especially with the new airport that has recently been opened, which made Turkish Airlines womby to fly the most destinations 
in the world and the dominant global player become even more dominant. I just have some feedback on the quality of the Service of the 
Turkish Airlines. Thank you for that Joe. Sometimes we forget how good Turkish Airlines is as a passenger airline. I invite you to try another 
airline and compare it to Turkish Airlines. Remember again, why it is such a high quality airline and why we should be so proud to have 
and being part of that airline. It is a national flag carrier of this great country. For Turkish Airlines that leading position in the passenger 
industry and also a great stepping stone to build on the growth of Turkish Cargo which is becoming and already being a dominant player 
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in the air cargo market. We have the sophisticated and I will do an 
introduction to the question that we have. 

So after decades of four globalization, the different actors in this 
play needed supply and demand chains around the world into a 
very complex, a very interdependent and interconnected web of 
increasingly complex physical and virtual exchange relationships. 
Containerization has changed the face of ocean shipping and has 
motivated many to shake out in the past 34 years. And that has led 
to oligopoly, so only a few players left. And a market that plays to 
points where skill was thought to be the only component factor for 

the raised the bottom pricing tactics that the industry seems to be 
the only alternative to survival. The same applied for the trucking 
industry. They tried to optimize its loads versus fuel efficiency at 
the lowest labor cost for its drivers and operators. And that brings 
me to the fact that it didn’t happen in real cargo and we all know 
real cargo is a bit slower industry from that innovation perspective. 
Although they are now building iron silk robes, it’s more stable. 
It brings us to the air cargo as the only mode of transportation 
that shows itself in developing supply chain friendly solutions. 
Proving that the hybrid model of simultaneous growth of both 
passengers and cargo networks brings benefits to the most critical 
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of independent supply and demand chains. But also here the price 
seems to be praying for the bottom.  That led to the causality 
in freighter fleets and focus on fuel efficiency at a cost of cargo 
capacity. When the interdependence of global complex supply 
chains is at a low, it might take too long.

First of all, the pandemic of our era hit the world hard and fast. 
As the virus moved from town to town and then from country to 
continent, governments imposed lockdowns and restrictions and 
people worked from home. During the lockdown, the demands of 
products and home deliveries enlarged. This situation brings us a 
different point, not enough containers. There is still huge demand 
versus very strong market prices with little to no guarantees of 
space and transit times. Vaccines had to be carried by containers 

to different countries in the world. They would still be 
stuck in the Suez Canal or outside the LA port waiting 
to be charged. The ports and ground handlers suffer 
from labor shortages. Further disruptions to logistic 
and ground  transportation followed. It is the air cargo 
community, which I am proud to be part of, proving 
again to be the most reliable mode of transportation 
for the most critical ones of the goods. We can say 
that covid-19 broke the supply and demand chance 
from that perspective. We welcome these four brilliant 
panelists for discussion on the new balances in the 
supply chain broken by covid-19.  So, very welcome  
and thank you for being here, thank you for taking 
your time. I am very curious what you will say.

My first question which I will start by asking Glyn is 
that has the world become too dependent on complex 
supply chains? Too many companies accept the fact 
that a product can consist of many components that 
are produced in as many different regions, countries 
or continents. And doing so has the general public 
being kept only from accepting the effect of  Covid-19 
on their lives from a supply and demand chain 

perspective.

Thank you Glyn. Actually, turning to Joe who has a different 
perspective on manufacturing and the distribution of vaccines and 
medicines. So Joe, what is your opinion on that? 

Moving on to my second question and this one will be to Jos. Jos, 
from your perspective, what could airlines and air cargo carriers 
do differently in the future? Some air cargo are being credited for 
their contributions for saving the world. But the number of critical 
supply chains has lost critical resources. From a fixing supply 
chain perspective, should air cargo not be more solidly integrated 
elements of the supply chain? How do you see the development of 
air cargo in the future?
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Thank you very much. My next question is for Ayşem Ulusoy. 
Ms. Ulusoy, I am honored that you allocate time for this panel. 
Environmental friendliness, sustainability and ecological footprint 
are factors that will determine the way we plan, we operate, and 
we manage supply chains in the future. From your perspective, 
what does that mean and what do you expect will happen or has 
to happen in the future?

Thank you for that great answer. Let’s move back to Glyn. Glyn, 
you worked for the IATA for a very long time and you were head 
of cargo and then the leader for the The International Air Cargo 
Association (TIACA). I think the airline industry has been moving 
again after the worldwide crise to be the critical factor to transport 
the most desperately needed goods to remote locations over 
night. What role do you feel the governments should take next to 
the existing agreements on tax, fuel, etc.to stimulate a solid global 
airline community to the benefit of restoring global supply and 
demand? 

Thank you very much Glyn. 

So, you are calling it urge there and you feel that by the time there 
is already new technology which is even better. 

Having Joe on this panel is a great chance because he comes 
from another very highly competitive industry. And my question 
to you is from a bit different angle to be looking at our industry. 
For people working in the airline industry, the time has been very 
tough. Despite all the challenges of the future, it requires airlines 
to attract the talents, the bright, the smart, the hard-committed 
workers. From your perspective, how do you think the industry 
can be kept, if it already is, or be made attractive to tell now and 
the future because I know that you are also scrambling to attract 
talents for your industry. 

Jos, what is your opinion on attracting talents to the airline 
industry?

My question goes to Ayşem again. Ayşem, the pandemic also 
showed the value but also the dependency on information and 
communication technology systems. Online meeting programs like 
zoom are now household names in many companies. The influence 
of  Facebook, now called Meta, Amazon and etc. are going 
furter. Every single day, records in China, given by e-commerce 
facilitators,  brokes again. How do you think that information and 
communication technology can help us to rebuild that broken 
supply chain and preferably make it stronger and more resilient to 
watch future changes ? 

Thank you Ayşem, very good answer. I see that we are very slowly 
nearing the end of the time slot. I have one final question for each 
and every one of you. Let’s call it a one minute question which can 
take up to 5 minutes to be answered. We will start with you Glyn. 
We are in Istanbul which is the center point of gravity for many 
supply chains and more certainly for many air cargo supply chains. 
As a speaker to the audience, from your discipline, what would you 
advise them to do differently in the future to ensure that they both 
45 supply chain and a stimulating growth and prosperity of turkey 
as well their own company? Which advice would you give to this 
fantastic audience?

Thank you very much. Ladies and gentlemens, I want to thank 
the panel, I want to thank you for being here, for your time and 
thank you very much for great speeches. Thank you for coming 
to Istanbul and I hope this helps to reach the next level of growth 
in Istanbul and Turkey as a country and for Turkish Airlines and 
Turkish cargo to grow to the next stage. Thank you very much. See 
you next time. 
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GLYN HUGHES
TIACA (Uluslararası Hava Kargo Derneği) Genel Müdür

It’s a pleasure to be speaking to such a great audience on such a wonderful topic. The theme of this event is crucial not just at this 
particular juncture but for generations and decades to come. I think from the air cargo industry perspective, we take the same view. The 
global economy is very much about interconnecting communities around the planet. The last 20 months have shown how we need to 
interconnect those communities. First by producing PPE and moving it around the world in an unprecedented fashion then of course it’s 
about moving medical supplies in treatment programs and more recently and I think we’ll hear from one of our esteemed panelists about 
moving the vaccines. These are just human aspects of the global supply chain but there are other aspects of the global supply chain 
which is the role that we play in supporting developing economies. When we have situations where the UN sustainable development 
goals are focusing on equality amongst all members of the global community and the global society. Air cargo was there to support 
whether or not it’s fresh produce supply chain components from being manufactured all around the world and being transported to the 
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ultimate consumer. So, I think the way that the air cargo industry 
has actually developed over the last few decades is very much 
about supporting the global economy and the global community. 
And when it comes to a value perspective and percentage here or 
a number air cargo and this is a number that surprises many. Only 
transports about 1% of global trade by volume and 35% by value 
which just goes to show that the Air Cargo supply chain is there 
to move the most time-sensitive, high-value, time-critical products 
that are moving around the global economy. 

That’s a great question and I think if we look at pre-covid times 
one thing we need to understand is about 50% of the global air 
cargo moved in the bellies of passenger aircraft. So as just was 
saying when we got to the middle of March last year and basically 
the world’s passenger fleet was grounded that meant that 1600 
aircraft where cargo could actually fly on normally no longer 
wass available. Freighters took up a lot of that flack but also what 
Airlines did which was very innovative is they actually started 

operating passenger aircraft for cargo only. There were about 
3000 passenger aircraft utilized in that fashion. Of those there 
were about three or four hundred which had the seats completely 
removed which then created two things. One very innovative spirit 
created a little bit of a problem for the ground handlers when they 
arrived at an airport. Instead of seeing 275 passengers that would 
work themselves off at triple seven, they now saw 4000 boxes 
which were basically being very rude and just sitting and waiting 
for somebody to take them off. So the industry was made aware 
of the fact that the two models were separated for the first 100 
years of this industry. It was pretty much passenger aircraft that 
were sometimes built in the cargo configuration but it was the 
same asset. So when the industry realizes that both passenger 
and cargo industries are different, the governments need to also 
respond to that.

Right now, I think we have a huge crisis that the industry is facing 
because of lack of harmonization across governments. I’ve been 
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flying pretty much consistently and I’ve been to 18 countries since 
august. If I were to open my phone, you would see 12 different apps 
that I have had to download for every country I fly from. I have 
had 16 PCR tests, 32 aniteg tests, I have had to fill out thousands 
of pieces of paper which you fill them out and nobody asks then 
for you. So, you have filled them out for no reason whatsoever. 
But that lack of harmonization means that it’s very difficult for 
the passenger networks to resume.If you don’t have the networks 
being resumed you cannot have that cargo capacity, that’s so 
crucial. I think there is one immediate thing governments can take 
which is to look at harmonizing the restart and the recovery of 
the passenger industry. But then longer-term I think governments 
need to look at things like the international regulatory regime and 
say that these wonderful freighters and again I’m going to add my 
voice to those already expressed, Turkish Airlines wonderful airline, 
great combination of freighter fleet as well as great passenger 
aircraft. But one thing that we have to recognize is that air cargo 
moves in one direction. Passengers mostly go and come back. To 
make a freighter fleet viable, you need to be able to move that 
aircraft where the cargo demand is in a timely fashion. We need 
an international regulatory regime which has and forgive me for 
getting technical for something called seventh freedom which 
gives the airlines the access and the ability to move aircraft where 
they’re needed. So they can actually fly to wonderful airports 
like Maastricht. So they can provide the capacity so the ISOM’s 
members can actually go to all of the customers so that Joe and 
his businesses can have the right access to the right capacity. And 
that really helps support the theme of this conference because 
efficient and optimized utilization of assets is the most green 
efficient way to use those assets. There are lots of things I think 
governments can do.

First of all I think we’ve said Turkey is the center of the planet 
no matter which map you look at other than the maps designed 
by the UK obviously where Great Britain tends to be a little bit 
too large and little bit to Central. But most normal maps would 

actually show that turkey is incredibly well positioned for the 
global economy and global trade flows. You have got great 
ports, great airlines, airports. And also you have got a wonderful 
young educated technically connected workforce. You have got a 
destination which people want to come to whether or not it’s the 
beaches or the culture. So you have got a destination you have 
got a thriving manufacturing industry, you have got global leading 
textiles and other products that you actually produced. These are 
the plus. However, there is a risk. The risk is, I’m going to actually 
link to the World Bank, every two years the World Bank produces 
a study called the Logistics Performance Indicator, the LPI. They 
actually measure and go through a very detailed study of looking 
at a country’s infrastructure, customs procedures, connectivity, 
education, training etc. All the factors which actually implemented 
this all impact the supply chain. And in 2012 Turkey, which is a 
solid G20 member, was ranked number 27. In 2014 it was ranked 
number 31. In 2016 it was 37 and in 2018 it was ranked 47. Sadly, 
that to me is a risk and again if you are saying the addressing 
to the people in this audience and people beyond this audience 
elsewhere in the country. As the global Supply chains are moving 
even more increasingly to high quality, high-tech, high-sensitive, 
digital connected supply chains as time is becoming increasingly 
important. E-commerce is not about waiting till next week, it’s 
about waiting till yesterday. So, I think the challenge to the people 
in this room is to never rest on your laurels. The rest of the world 
has caught up in some cases and overtaken. You have got a 
world-class airline. Let’s make sure that we can have a world-class 
infrastructure. You have got wonderful freight forwarders, I have 
worked very closely, you have got manufacturers, etc. But, I think 
you need to make sure that the entire ecosystem, governments, 
regulatory agencies, airport authorities, supplies, etc. are all 
working much more collaboratively to make sure you can leverage 
the assets that you’ve got.
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JOS ROEVEN
Maastricht Aachen Airport CEO

New Balances in the Supply Chain Broken by Covid-19

Introduction to the Subject and the Panel

After decades of Globalization, the different actors in this play, knitted the Supply and Demand Chains around the World into a Complex, 
Interdependent and Interconnected Web of Increasingly Complex Physical and Virtual Exchange Relationships.

The containerization changed the face of Ocean Shipping and motivated a shake out, that led to an Oligopoly. A market where players 
tuned their operations to a point where scale was thought to be compensating for the `race to the bottom´ pricing tacticsthat the 
industry seemed to see as the only alternative for survival.
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The same applied for the trucking industry that tried to optimize 
its loads versus fuel efficiency and lowest cost labor costs for its 
drivers and operators.

The Rail Cargo Industry by definition is not marked by breakthrough 
developments, apart from the Iron Silk Road initiatives.

Which brings us to Air Cargo as the only mode of transportation 
that challenged itself in developing supply chain friendly solutions, 
proving that the hybrid model of a simultaneous growth of both 

Passenger and Cargo networks, brings benefits to the most critical 
interdependentsupply and demand chains. But also here, the price 
seemed to be a prey for the dreaded ´race to the bottom´ leading 
to a scarcity in Freighter Fleets and a focus on Fuel Efficiency at 
the cost of Cargo Belly Capacity.

And at that point in time – when the interdependency on this 
Global complex supply chain, at a low – and some might say, too 
low – cost basis for the asset based service providers that literally 
make the supply chains  – and therefore our World - move. 
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At that point, the first Pandemic of our era hit the World hard 
and fast. As the virus moved from town to town, from province to 
country and on to continents, Governments imposed lockdowns 
and restrictions. People worked from home, quarantined or locked 
down and the demand for products and at home deliveries surged.

But with that surge for products, due to the unevenness in demand 
and the broken down supply of critical labor, other elements 
started to dislocate from where they where needed. Not enough 
containers caused and are still causing a huge demand versus 
strong market prices: with little to no guarantees on space and 
transit times. The Ports and Ground Handlers suffer from labor 
shortages leading to further disruptions and Logistics centers and 
ground transportation followed. And it is the Air Cargo community 
that is now proving – again – to be the most reliable port to port 
mode of transportation for the most critical of goods.

We can say that Covid – 19 Broke the Global Supply and Demand 
Chains and from that perspective we welcome these four esteemed 
Panelists for a discussion on the New Balances in the Supply Chain 
Broken by Covid-19.

Introduction of the Panel

Dear Panelist, 

Thank you for your support to this Panel. Below please find the Bio 
that you provided, can you please review and amend in the form 
and way that you would like to be introduced to the audience by 
the moderator. Thank you.

1- Mrs. Ayşem Ulusoy: She undertook the Presidency of UTIKAD 
as a result of General Assembly elections held in September 2021. 

After having graduated from Bilkent University Faculty of 
Humanities and Letters, Department of English Language 
and Literature, she started her career at combined transport 
department of Türksped International Transport Trade. Inc. 
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She has been working as the General Manager of her family 
company ATC Group International Transport & Commerce Ltd 
since 2002. 

She has training in psychodrama and she is actively engaged in the 
art of sculpting. 

A member of the Trade Facilitation Coordination Committee of 
Turkey representing UTIKAD, Mrs Ulusoy

is a member of FIATA Road Working Group,

is a member of CLECAT Road Working Group.

She speaks English and French. She is married with one child.

2- Dr. Emre Öztelli: PhD EU and International Economic Relations 
at Ankara University, Director General of Ministry of Trade, Dr. Emre 
Öztelli has deep dive knowledge on international and commercial 
relations with more than 15 years experience in different positions 
under Turkey Prime Ministry of Foreign Trade. 

3- Glyn Hughes : Director General, TIACA: Glyn has been involved 
in Air Cargo for over 38 years having started his career with British 
Caledonian in the UK.  He joined IATA in 1991 and become IATA’s 
Global Head of Cargo in June 2014.  In February 2021, Glyn joined 
TIACA as its first Director general where he works with the Board to 
deliver the organization’s vision for a safe, profitable and united air 
cargo industry that embraces modern technologies and practices, 
to sustainably serve trade and social development worldwide.  He 
is dedicated to developing collaborative relationships and is a 
firm believer in supporting the next generation of industry leaders 
and innovators. Glyn spends a large amount of time on outreach 
programs with training and other educational establishments.

4- Jos Roeven: Held various senior positions in Air Cargo, currently 
Managing DirectorCEOrole at Maastricht Aachen Airport. He is 
Experienced Vice President Sales with a demonstrated history 
of working in the airlines/aviation industry.With a management 
experience more than 20 years in the Airfreight industry, working 
for a Forwarding Agent, an Airline and a Ground Handling Agent. 
He is skilled in Freight, Safety Management Systems, Air Freight, 
Airport Management, and Logistics Management. Strong business 
development professional graduated from Maritime academy.

Suggested Questions

Below please find the concept questions. Please be so kind and 
feel free to amend the questions, suggest additional questions or 
indicate which ones to remove. 

We only have a limited time so please also be so kind to indicate 
which of the below questions has your preference.

First Question

Has the World become too dependent on complex supply chains, 
have too many companies accepted the facts that one product 
can consist of many components that are produced in as many 
different regions, countries or continents. And in doing so, has 
the public been kept uninformed and therefore not accepting 
the effects of Covid 19 on their lives from a Supply and Demand 
perspective?

Second question

From your perspective, what could Airlines and Air Cargo carriers 
do differently in the future? By some Air Cargo has been credited 
for its contributions to have `saved the World´, for a number of 
the most critical supply chain. In a number of instances this was 
performed as a last resource, having tried other modes first. From 
a fixing the supply chain perspective, should Air Cargo not be a 
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more solidly integrated element in supply chains. How do you see 
Air Cargo developing in the future?

Airlines with their own freighter fleet suffered less from the 
COVID-19 crisis. The last decade cargo shifted more from freighters 
to pax widebody this should be reviewed again to re-establish the 
balance in a changed supply chain. Aircargo has not only saved the 
world it has also saved many airlines. The importance of Aircargo 
should be higher on the agenda of airlines (and airports) especially 
since transportation of Covid related goods will continuefor a 
number of years ahead of us. 

Third question

The Airline Industry has proven again – as it did after WWII – to be 
the critical factor to transport the most desperately needed goods 
to remote locations, overnight if needed. But at a cost. What role 
do you feel the World´s Governments should take – next to the 
existing agreements tax free fuel etc. – to stimulate a solid Global 
Airline Community to the benefit of a restored Globalized Supply 
and Demand?

The need for Aircargo will only increase in the years to come but 
further (financial) stimulation from especially EU governments is 
not expected in fact climate targets enlarge the possibility is that 
fuel and airlines tickets will be taxed in the near future. This in 
combination with a blending obligation of bio-fuel will make the 
movement of passengers and cargo much more expensive for 
consumers than pre-covid.

I would like governments to continue to adapt as quickas they did 
during the outbreak last year where in weeks or days regulators 
worldwide authorized to load cargo boxes on passenger seats and 
even take out seats to store cargo, as an industry we are trying 
for 20 years to become paperless and thrownback constantly by 
regulators for the necessity of physical document, therefore the 

industry is so far behind compared to for example to passenger 
movement

Fourth question

Environmental friendliness, sustainability and ecological footprint 
are factors that will determine the way we plan, operate and 
manage supply chains in the future. From your perspective, what 
does this mean for the different modes, what do you expect will 
happen or has to happen in the future?Aviation in all aspects 
will become more expensive (tax on tickets and fuel) and a SAF 
blending obligation. Airlines groundhandlers and airports have to 
make investments in net zero ground operation and fleet renewal 
whereby phasing out older types will be accelerated.

Fifth Question

Airlines have been suffering around the Globe, some of them made 
sacrifices and kept themselves afloat, others needed additional 
support from their governments. Do you think the World needs 
to agree to a sort of common pricing system that eliminates the 
outliers on the higher and lower side, and provide more of a stable 
priced service, on a global scale. Could that be the future?

Sixth Question

Are passenger flights too cheap, or is cargo now finally being 
priced at the point that it should be priced. Just as Ocean and 
Road Logistics costs seem to be staying strong for years to come. 
What is your vision on what is a fair cost of Supply Chain Cost 
against Value Delivered?

Passenger tickets are currently too cheap (driven by low-cost 
carriers) compared to other modalities and given itsCO2 footprint 
it is a matter of time before exemptionof tax on tickets and 
fuel disappears in order to create a level playground with other 
modalities 
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For air cargo on the midterm I reckon prices will continue to be 
more expensive than before Covid-19 butless than todaywith high 
demand and not enough lift

Seventh Question

For people working in the Airline Industry, the times have been and 
still are extra though. Despite all the challenges, the future requires 
airlines to attract talent: the bright, the smart, the hard committed 
workers. How do you think the industry can be kept – if it already 
is – or be made attractive to talents now and in the future?

In the beginning of this century the Erasmus University (RTM)was 
the first university in the world offering Aviation studies, other than 
pilot trainings or technical aircraft manufacturing studies,where 
also air cargo was part of the program, later universities in HKG 
and SIN followed. This resulted in young skilled talent on the 
market from 2010 onwards with similar passion and enthusiasm 
as we have. Now on the eve of sustainability young talents want 
to concur the challenges with us as sustainability is high on the 
agenda of all young people.It is our task to guide and coach them 
wherebythe new generation needs to be challenged constantly and 
does not believe in vision and mission statements on a wallposter, 
they want to see it on the shopfloor and feel it in the DNA of the 
company.

Eight Question

The Pandemic also showed the value and the dependency on ICT 
systems. MS Teams and Zoom are now household names in many 
companies. Facebook (Meta) and Amazon saw their influence 
grow further and in China the recent singles days broke record, 
again, driven by e-commerce facilitated sales. But how do you 
think that ICT can help us to rebuild the broken supply chains 

and preferably, making them stronger and more resilient towards 
future challenges.

e-commerce will further increase over the years and Zoom/MS 
Teams are great tools that in many occasions are very functional 
but I miss uniform ICT solutions to create full transparency in 
Air Cargobusiness with its many players in the supply chain  to 
operate paperless, as a passenger you blieb three times with your 
phone and you are on an aircraft while freighters take 25 kilos of 
paperwork on board each flight.

Ninth Question

There is a saying that the Market Price for any service and any 
product consists of only two elements: the actual cost to produce 
or deliver the service, and the emotional value. Whereby the latter 
determines the final pricing. How do you see this for the coming 
years: is emotional value an element that will help build back the 
supply chains?

Tenth (final) Question - 1 minute answer

We are at Istanbul, the Centre Point of Gravity for many supply 
chains and most certainly for many Air Cargo Supply Chains: as 
a speaker to the audience, from your different disciplines, what 
would you advise them to do differently in the future to ensure 
they both stimulate the growth and prosperity of Turkey as well as 
that of their own company?

Great geographical locationwith its transit function between east 
and west,your home-carrier has an excellent destination network, 
a young fleet and a substantial home marketso in my view the 
future looks bright for Istanbul !
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AYŞEM ULUSOY
UTİKAD Yönetim Kurulu Başkanı

Fourth question

Environmental friendliness, sustainability and ecological footprint are factors that will determine the way we plan, operate and manage 
supply chains in the future. From your perspective, what does this mean for the different modes, what do you expect will happen or 
has to happen in the future?

The sustainability and the future of the logistics industry depend largely on the transformation of the industry. This transformation 
requires adaptation of new models of business in every transportation mode. The changing legal infrastructure such as the European 
Green Deal and the Paris Agreement necessitate a thorough change in the industry. 

For instance, road transport is a significant mode of transportation in Turkey’s foreign trade. However, increasing global awareness and 
legal requirements on sustainability will require a modal shift of large volumes of freight from road to rail. The rail infrastructure in Turkey, 
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however, is far from meeting the expectations of the industry. 

Therefore, there is an urgent need;

• to incentivize rail freight operations, 

• to make ports have rail connections,

• to enable uninterrupted rail transport in east-west direction,

• to develop infrastructure for intermodal transport. 

These important requirements to enable rail and intermodal freight 
operations necessitate urgent action from public and private 
bodies. 

Rail transport has proved to be a sustainable mode of transportation 
during the pandemic. It served as an alternative through enabling 
“touchless trade”. 

Decreasing environmental impact of logistics activities 
necessitates use of clean energy, alternative fuels and vehicles. The 
management of the supply chain will be called, in short term, the 
management of sustainable supply chain, which means integrating 
environmentally and financially viable practices into the complete 
supply chain lifecycle. 

The ocean and air transport are also going to be shaped by 
sustainability efforts in the industry. The use of low-sulphur fuel in 
line with International Maritime Organization’s regulation to meet 
emission targets and the conversion of ship engines are some 
of the steps taken in maritime industry to reduce environmental 
impact. However these steps have the possibility of capacity 
reduction and increase in freight market, which is already at its 
peak due to imbalanced supply and demand in container market. 

As a late development, European Green Deal has significant 
outcomes for European transport industry and it is going to have 
serious repercussions for the immediate economies of the EU. 
Turkey’s half exports are shipped to European countries; therefore 
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more environmentally friendly transport solutions need to be 
developed and adopted by the freight industry in Turkey. 

Eight Question

The Pandemic also showed the value and the dependency on ICT 
systems. MS Teams and Zoom are now household names in many 
companies. Facebook (Meta) and Amazon saw their influence 
grow further and in China the recent singles days broke record, 
again, driven by e-commerce facilitated sales. But how do you 
think that ICT can help us to rebuild the broken supply chains 
and preferably, making them stronger and more resilient towards 
future challenges.

I see this period of time as “pandemic-led digitalization”. Even 
governments, which can be described as more “conservative” 
compared to private enterprises, had to lead digitalization 
processes especially in international trade. The development of 
new ways of doing business has clearly demonstrated the need 
to expand contactless and digital applications. For this reason, 
institutions that develop more advanced digitalization and 
automation applications in logistics and transportation processes 
will stand out a few steps. This issue is of vital importance for the 
supply chains to continue without interruption and to increase 
their impact even more.

The adaptation of ICT can definitely facilitate trade and we all know 
that trade is key in growth. This is especially important during the 
recovery economies which are severely affected by the COVID-19 
pandemic.

However, the ICT systems are not enough by themselves. Resilient 
supply chains require physical infrastructure which enable 
uninterrupted flow of goods and services. The measures set in 
Trade Facilitation Agreement, to which Turkey is a party, should be 
regarded as a guide in terms of the recovery of world economies.

As UTIKAD, we continue to keep issues such as e-commerce and 
digital applications on our agenda as well. Currently we are working 
on a Turkish Digital Logistics Platform which aim at unifying and 
digitizing all data transactions between different parties of the 
logistics industry.

Tenth (final) Question – 1 minute answer

We are at Istanbul, the Centre Point of Gravity for many supply 
chains and most certainly for many Air Cargo Supply Chains: as 
a speaker to the audience, from your different disciplines, what 
would you advise them to do differently in the future to ensure 
they both stimulate the growth and prosperity of Turkey as well 
as that of their own company?

I have three advices: firstly, the old-ways of doing business have 
quickly become history. Supply chain and logistics parties need to 
re-invent their strategies to adapt themselves into the requirements 
of the digitalization. 

Secondly, Istanbul and Turkey have the greatest potential for 
freight operations. Our physical infrastructures enable the 
freight operations in all modes of transport. In order to increase 
our competitive advantage, transit freight operations require 
facilitation, incentives and optimization of legal framework. 
Turkey’s potential to be a logistics hub in its region can only be 
possible through physical and legislative infrastructure which 
enable smooth freight operations. 

Thirdly, integrating the “Airport Community System” and 
single-window applications in a cloud environment among the 
stakeholders of airport ground services temporary storage 
facilities, such as airlines, airports, forwarders, customs, can 
contribute to the development and acceleration of digitalization 
both on the customs side and operational processes. (e-AWB, 
e-freight, e-customs, e-booking, e-chamber of commerce, etc.)
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JOSEPH HERNANDEZ
Blue Water Veaccines Genel Müdürü

Covid 19 has reshaped every company’s logistic chain. About 20 years ago when I started with the pharmaceutical giant Merck, we 
had initiatives to diversify our supply chain and to look for low cost suppliers in Asia and beyond. That allowed for more inexpensive 
pharmaceutical components, better product margins and a distributed supply chain which encompassed numerous countries. That 
themed has continued in every company I have worked for or lead for the last 20 years. It has permitted my companies to thrive and 
improve gross margins and created jobs in parts of the world we would historically never hire from. This was all a benefit. This connected 
world and worldly supply chain came crashing down thanks to covid.  When borders closed and docks closed and truckers where 
not working to transport goods across the USA, we knew that the global supply chain would come to a screeching halt. We recently 
experienced this when we were manufacturing vaccine product but could not find vials or bottles to place the vaccine product in. Our 
traditional supplier did not have any because they had been shut down. Our backup suppliers in Asia had product but could not ship 
them to us for several months. This unfortunately is the new normal.  However, there is a silver lining, companies are bringing their supply 
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chains closer to home to reduce shipping risks. They are using air 
freight when historical they used sea transport, which is beneficial 
to companies like Turkish Cargo. They are planning or building new 
infrastructure locally to supply their important raw materials. And 
they are looking to new places, like Turkey, to supply them with 
their much needed raw materials. All this is good news for new 

economies wanting to enter the pharmaceutical supply chains. It 
helps economies with highly educated and young workforces and  
entrepreneurs wanting to develop new opportunities in the world’s 
pharmaceutical and vaccine supply chain.  I am delighted to be 
here to discuss my experiences regarding the impact covid 19 has 
had on the world’s supply chain. Thank you for the opportunity.
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Türk Hava Yolları (Kargo) Genel Müdür Yardımcısı Sayın Turhan 
Özen’e Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu ve İcra Kurulu 
Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

Türk Hava Yolları Kargo Satış Başkanı Sayın Cornelis Paul De Man’e 
Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu ve Yönetim Kurulu 

Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

TIACA (Uluslararası Hava Kargo Derneği) Genel Müdür’ü Sayın Glyn 
Hughes’a Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu ve Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Plaket Takdim 

Edilmiştir.

Blue Water Veaccines Genel Müdür’ü Sayın Joseph Hernandez’e 
Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu ve Yönetim Kurulu 

Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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Maastricht Aachen Airport Ceo’su Sayın Jos Roeven’e Romanya Enerji 
Bakanı Sayın Virgil Papescu ve Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın 

Kürşad Tüzmen Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

UTİKAD Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Ayşem Ulusoy’a Romanya 
Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu ve Yönetim Kurulu Başkanımız 

Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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Dünyada 60’tan fazla başkente 7 saatlik uçuş mesafesiyle benzersiz 
bir konumda yer alan Turkish Cargo, 97’si direkt kargo olmak üzere 
320’den fazla uçuş noktasına hava kargo operasyonu düzenliyor. 
Başarılı marka, 23’ü direkt kargo uçağı olan 373 uçaktan oluşan 
filosuyla küresel rekabette en önemli oyuncular arasında yer 
alıyor. Altyapısı, operasyonel kabiliyetleri, filosu ve alanında uzman 
kadrosuyla sürdürülebilir bir büyüme sağlayan millî marka, 2023 
vizyonu kapsamında dünyanın en iyi 3 hava kargo markasından biri 
olma hedefine istikrarlı ve emin adımlarla ilerliyor.

Positioned at a unique location with a flight distance of 7 hours to 
more than 60 capital cities in the world, Turkish Cargo performs air 
cargo operations to more than 320 destinations, 97 of which are 
direct cargo. With its fleet, consisting of 373 aircraft, 23 of which 
are freighters, the triumphant brand ranks among the key players 
involved in global competition. The nationally-built brand, which 
has been achieving a sustainable growth thanks to its infrastructure, 
operational capabilities, fleet and expert staff, is taking firm steps 
towards to its target to become one of the top 3 air cargo brands 
in the world, as part of its vision for 2023.
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PROF. DR. TANKUT 
ACARMAN
Galatasaray Üniversitesi 

“ChangingMobilityEcosytemandOurAutonomousFuture” başlığı aslında kendi içerisinde gelişimi ve evrimi de gösteriyor. 2000 senesi 
itibari ile sürücü hatalarını azaltmak üzere muhtemel tehlikeleri, kazaları algılayabilen, kurallara uymak üzere sürücüleri uyarabilen ve araca 
müdahale edebilen sürüş destek sistem teknolojileri hızlıca hayatımıza girdi. Daha sonra “Vision Zero” yani trafik kazalarının sıfırlanması 
ile ilgili girişimler başladı. Avrupa Birliği kaza oranlarını azaltmayı, yol kazalarına bağlı can kayıplarını ve ciddi yaralanmaları 2010 senesine 
göre yarıya düşürmeyi 10 senelik vadeler ile hedefleyerek 2050 senesine kadar sıfırlayacak şekilde regülasyonlarını, araştırma hedeflerini 
ortaya koymaktadır.

ChangingMobilityEcosistem ise kazaların azaltılmasının ötesinde insan ve kargo taşımacılığını, ulaşım ve ulaştırmayı kapsayacak şekilde 
genişleterek temiz, çevreci, karbon ayak izi düşük, artan nüfus ve hareketliliğe rağmen ekosisteme, canlılara daha duyarlı zarar vermeyen 
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teknolojilere geçişi regüle etmeyi hedeflemektedir. Bunun ile 
birlikte, Avrupa Yeşil Anlaşması 2050’ye kadar, Avrupa’nın ilk iklim 
nötr kıtası olmasını hedefliyor. Mobilite ekosistemi ile ilgili olarak 
ulaşımdan kaynaklanan sera gazı emisyonlarının azaltılması,  enerji 
verimliliğini artırma, yenilenebilir enerji ve AB ülkelerinin enerji ve 
iklim politikaları yönetiminin güçlendirilmesini istemektedir.

Dolayısı ile “Vision Zero” yani trafik kazalarına bağlı can kayıplarını 
hızlı şekilde azaltmak  ile başlayan teknoloji başarı hedefleri, 

küresel iklim değişikliği anlaşması ile takip edilmektedir. Çok 
değerli panelistlerimiz ile yeşil ekonomi ve yeşile verilen önem, 
şehir içi kargo taşımacılığına hizmet veren kamyon teknolojileri 
için elektrifikasyon sıfır emisyona geçiş aşamalarında karşılaşılan 
teknik zorluklar, yolcu, yük hareketlilik ekosisteminde karbon 
emisyonu açısından incelediğimizde bıraktığımız ayak izi, elektrikli 
araç teknolojisine geçişin etkileri ile birlikte mobilite, otonom sürüş 
teknolojileri ile birlikte hukuk ve etik konularında çözümlerinin 
neler olduğunu detaylı olarak konuştuk ve inceledik.
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KAAN SALTIK
Koluman Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı

Yeşil Dönüşüm

Bu sene başından itibaren Avrupa ile uyumlu olarak yeşil dönüşüm için holding içinde özel bir ekip kuruldu ve başta KOE olmak üzere 
karbon ayak izi ölçümlerimiz ve azaltma çabalarımız başladı. 

2020 yılında otomasyon ve süreç iyileştirmelerinde 54 faaliyet ile 57.72 ton CO2 azaltmışken, 2021 yılında üretimimizi iki katına çıkarmamıza 
rağmen karbon salınımındaki azaltma 10 ayda 93.2 ton CO2 yani 4245 ağaç olmuştur. Süreçlerimizin %80’ini dijitale taşımış bir şirketiz, 
tüm süreçlerimizi kağıtsız yapma çabası içindeyiz.

Hedefimiz kapasitemizi 2022 yılında ikiye katlayacak olmamıza rağmen 2023 yılına kadar mevcut karbon salınımımızı sabit tutmak ve 
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2025 yılında karbon salınımımızı %50 azaltarak,2050 yılında ise 
karbon nötre ulaşmaktır.

Yeni geliştirdiğimiz bütün ürünlerimizde akaryakıt sarfiyatını 
azaltıcı, karbon ayak izini gözeterek yenilikçi dizaynlar yapıyoruz. 
Bu konuda ARGE merkezimizce yapılan akademik yayınlar sektöre 
rehber niteliği taşımaktadır. Ayrıca özellikle kişisel olarak bu başlığa 

verdiğim önem ve ekip arkadaşlarımızın ilgisi bizi üniversitelerde 
bu başlıkta yapılan tüm seminer ve müfredatı desteklemeye itiyor.

Arge merkezimiz ve yeşil dönüşüm ekibimiz yurtiçi-yurtdışı konu 
ile alakalı tüm etkinlikleri takip etmekte ve bizi tüm yeniliklerden 
faydalandırmaktadır. Yeşil dönüşüm çocuklarımız için bir gereklilik 
değil, zorunluluktur.
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SÜER SÜLÜN
Mercedes Benz Türk A.Ş. Yönetim Kurulu Başkanı 

Değerli Katılımcılar,

Hepiniz hoş geldiniz. 

Bugün “Değişen Mobilite Ekosistemi ve Otonom Geleceğimiz’’i değerlendirmek için buradayız. 

Bu konular şirketimizin global stratejisinin de bir parçası olan geleceğine dair trendleri Connected, Autonomous, Electric stratejimiz 
etrafında şekilleniyor. Bu alanların her birinde çok önemli gelişmelerle karşılaşacağız. Bu strateji Daimler tarafından sistematik olarak 
geliştirilen ve akıllıca birleştirilen, bağlanabilen (Connected), otonom sürüş imkânı sunan (Autonomous Driving) ve elektrikli sürüş 
sistemine sahip (Electric Drive) araçların stratejik olarak gelecekteki alanlarını ifade ediyor. 
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Stratejimizde de görünen “Electric Drive” konusunu ön plana 
çıkaran ve hepimizin ortak gündem maddesi olan “Çevre” konusuna 
değinmek istiyorum. 

İklim değişikliği sorunu yıllardır global olarak gündemde olan bir 
konu. Ancak son dönemde iklim değişikliği gündemi hayatımıza 
daha da fazla girmeye başladı. “Yeşil Ekonomi” kavramı ile birlikte 
çevre ve iklim değişikliği konusunun ele alınışı da uzun bir süre 
daha gündemimizde kalacak gibi görünüyor. 

“Yeşil Ekonomi” alanında elbette ki 
otomotiv sektörüne de büyük görevler 
düşüyor. Bu da gelecekteki mobilite 
ekosistemini etkileyecek en önemli 
konuların başında geliyor. 

Sera etkili gaz salımının çevreyi 
etkileyen faktörlerin başında geldiğini 
söyleyebiliriz. Otomotivde de sera etkili 
gaz salımı çıktısı söz konusu. Verimli 
taşımacılık söz konusu olduğunda 
kamyonların ekonominin merkezi 
olduğunu söylemek mümkün. Karayolu 
taşımacılığı arttıkça emisyon da artış 
gösteriyor. Kaynaklara göre ağır 
ticari araçlar karayolu taşımacılığında 
CO2 emisyonunun yaklaşık dörtte 
birini oluşturuyor. Bu nedenle yakıt 
tüketiminin ve CO2 emisyonunun 
azaltılmasında ağır ticari araçlar önemli 
bir rol oynuyor.

CO2 salımına yönelik atılan önemli 
adımlardan biri Paris İklim Anlaşması. 
2016 yılında yürürlüğe giren Paris 
Anlaşması kapsamında anlaşmaya 
dahil AB ülkeleri, sera gazı salınımını 

2030 yılına kadar 1990 düzeylerine göre %50 azaltmayı, 2050 
yılına kadar ise karbon nötr olmayı hedefliyor.

Paris Anlaşması’nın asıl uzun dönem hedefi; küresel ortalama sıcaklık 
artışını sanayileşme öncesi döneme göre 1,5 - 2 derece altında 
tutmaktır. Buna ek olarak anlaşma, ülkelerin iklim değişikliğinin 
etkileriyle başa çıkma yeteneklerini artırmayı ve düşük sera gazı 
emisyonları ve iklime dayanıklı bir yol ile tutarlı finansman akışları 
sağlamayı hedefliyor. 
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Türkiye ise bu kapsamda referans senaryoya göre (2030 yılında 
olması beklenen sera gazı emisyonu hacmine göre) emisyonu %21 
azaltmayı taahhüt ediyor ve Paris Anlaşma çerçevesinde 2050 
yılı karbon nötr hedefini takip ediyor. Buna göre Türkiye dahil 
anlaşmaya taraf tüm ülkeler her 5 yılda bir belirlenen hedeflerdeki 
durumunu otoritelere raporlamaktadır. Tarafların sundukları 
katkılara (INDC) ilişkin hedeflerini yerine getirmelerini amaçlayan 
yasal yükümlülükleri var, bu sebeple yurt içi azaltım önlemlerini 
devam ettirmek zorundalar. Bu amaçla otomotiv endüstrisi de 
karbon salınım değerlerini düşürmek amacıyla alternatif yakıtlara 
yöneldi. 

Daimler Truck çatı stratejimiz kapsamında global çapta 2030 
yılına kadar ürünlerimizin %50’sinin sıfır emisyonlu olmasını, 2039 
yılı itibariyle de %100 karbon nötr ürün portföyü oluşturmayı 
hedefliyoruz. Bu hedefe ulaşmak için elektrikli araç teknolojileri 
olan enerjisini batarya veya hidrojen bazlı yakıt hücresinden alan 
tahrik sistemlerini kullanarak çift kollu bir strateji izliyor. Daimler 
Truck, teknolojileri bu şekilde birlikte kullanarak müşterilerine özel 
kullanım senaryoları için en iyi araç seçeneklerini sunuyor. Yük 
hafifledikçe ve mesafe kısaldıkça batarya elektrikli kamyonların 
kullanılma olasılığı artarken yük ağırlaştığında ve mesafe uzadığında 
hidrojen bazlı yakıt hücreli kamyonlar daha fazla tercih edilecek. 
Ayrıca araç portföyüne 2027 yılından itibaren seri üretim hidrojen 
bazlı yakıt hücreli araçlar ekleyerek yelpazesini zenginleştirmek 
istiyor. 

Daimler Truck sıfır emisyon sağlayan uzun dönem stratejisini iki 
teknoloji üzerine kurdu. Bunlardan ilki Batarya Elektrikli Araçlar 
(BEV). Batarya Elektrikli Araçlar, üzerindeki bataryalar aracılığıyla 
elektrik motorunu çalıştıran bir teknoloji. Diğeri ise Hidrojen 
Bazlı Yakıt Hücreli Araçlar (FCEV). Bu teknolojide de aracın yakıt 
depolarında bulunan sıvı hidrojen (H2), yakıt hücrelerindeki oksijen 
ile reaksiyona girerek elektrik motoru için enerji üretiyor. Her iki 

teknolojide de içten yanmalı motor bulunmuyor, bu sayede sıfır 
emisyon salımı sağlanıyor.

Batarya teknolojisinin yaygınlaşma hızı bugün sektör için oldukça 
fazla. Mevcut teknolojiler ile şu anda elektrikli kamyonumuz ile 
400 km’ye kadar menzil sağlıyor iken 2025’e kadar geliştirilmesi 
planlanan batarya teknolojileri ile kamyon ve çekici sektörü için 
500 km menzil planlanıyor. Bugün, uluslararası taşımacılık sektörü 
için kullanılan, bin 200 litre yakıt deposuna sahip bir çekici, 5 
dakika içerisinde yakıt dolumunu tamamlayıp durmadan 4 bin km 
yol gidebiliyor. 500 km menzil ile BEV çekici için bunu sağlamak 
mümkün olmasa da sıfır emisyona sahip uzun yol taşımacılığı için 
ancak planlı rota imkanı sağlayan batarya şarj yönetimi sistemleri 
ve yüksek şarj istasyon alt yapısı yatırımlarıyla mümkün gözüküyor. 
Dolayısıyla kısa vadede batarya teknolojisinin,400 km’ye kadar 
menzil sağlayan eActros kamyonumuz ile daha çok şehir içi dağıtım 
kamyonlarında kullanılması bekleniyorken uzun yol taşımacılığı 
çekicilerinde ise Daimler Truck’ın ikinci teknolojisi olan, 1000 km 
ve üzeri menzil sunması planlanan yakıt hücreli GenH2 çekicileri 
planlanıyor.

Ayrıca çevreci ulaşım çözümlerine yönelik ürünlerine her geçen gün 
yenilerini ekleyen Mercedes-Benz olarak, elektrikli şehir otobüsü 
eCitaro’nun AR-GE faaliyetlerini Mercedes-Benz Türk AR-GE 
Merkezi’nde yürüttük. Körüklü ve Solo olarak farklı uzunluklarda, 
farklı güç seviyeleri ve menzil sunabilen eCitaro şehir otobüslerinin 
karoserisi, dış kaplamaları, iç donanımı, belirli elektrik kapsamları 
ve diyagnoz sistemleri Türkiye’ye emanet edildi. eCitaro’nun yol 
testleri, ekipman dayanıklılık testleri ile birçok donanım ve altyapı 
çalışmaları Hoşdere Otobüs AR-GE Merkezi’nin sorumluluğunda 
yapıldı. Öte yandan 2018 sonu itibariyle şehir içi otobüsümüz 
Citaro’nun elektrikli versiyonu olan eCitaro’nun seri üretimine 
başlandı. eCitaro görülür ve hissedilir bir ses, gaz ve ısı emisyonu 
oluşturmuyor. Bünyesine yerleştirilen lityum-iyon bataryalarda 
sakladığı enerjiyi arka aksta yer alan elektrik motoruna aktaran araç, 
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modüler bir batarya tasarımına sahip. Bu sayede farklı amaçlar için 
özelleştirilebilen elektrikli Citaro, yüksek enerji verimliliği bulunan 
bir klima sistemini de beraberinde getiriyor. 

Biraz önce ifade ettiğim batarya teknolojisi için en önemli 
konulardan biri şarj istasyonu altyapısı. Günümüzde iki çeşit şarj 
istasyonu var: “Alternatif Akım” ve “Doğru Akım” istasyonları. 

Bunların da kendi içlerinde şarj kapasitelerine göre farklı seviyeleri 
bulunuyor. Alternatif akım şarj istasyonları daha yaygın ve genellikle 
otomobiller için kullanılıyor. Doğru akım şarj istasyonları ise 
alternatif akıma göre daha yüksek şarj kapasitesi sunuyor ve daha 
yüksek batarya kapasitesi bulunan ağır vasıtalar için kullanılıyor. 
Günümüzde en fazla şarj kapasitesi sunan doğru akım istasyonu (5. 
seviye) 350 kW kapasiteye sahip. 500 km menzile sahip bataryalı 
bir çekicinin batarya kapasitesi yaklaşık 650 kW. Buna göre bu 
kamyonu en güçlü şarj istasyonu ile şarj etmek bile yaklaşık 2 saat 
sürüyor. Bu araçların ticari amaçlı kullanıldığını düşündüğümüzde 
bu oldukça uzun bir süre. 

Diğer konu ise şarj istasyonu yatırımları. 1 adet doğru akım 5. 
seviye şarj istasyonu maliyeti 200 bin doların üzerinde. Bu oldukça 
yüksek bir tutar. Mercedes-Benz Türk olarak biz elektrikli kamyon 
ve çekiciler için yüksek voltaj şarj dolum istasyonu kurulumu ile 
Türkiye’de bir ilke imza attık ve iki aşamada tamamlanmasını 
planladığımız projemizin ilk etabında tek seferde 350KW kapasite 
sağlayan 2 adet şarj dolum istasyonu yatırımı gerçekleştirdik. Aralık 
2021’de devreye almayı planladığımız bu yatırım için yaklaşık 400 
bin Euro’luk yeni yatırım yaptık.

Bu yatırımın temelinde 2021 yılı içerisinde Almanya’da seri üretimine 
geçtiğimiz aracımız eActros bulunuyor.  Bu yıl 7 Ekim’de önemli 
bir dönüm noktası yaşadık. İlk seri üretim tamamen elektrikli ve 
yaklaşık 400 km menzil sunabilen eActros modelimiz Almanya’nın 
Wörth şehrinde yer alan Future Truck Center’ın üretim bandından 
indirildi.

2018’den günümüze analiz edilen müşteri testlerinin sonuçlarına 
göre geliştirilip seri üretime alınan eActros’ta, Mercedes-Benz Türk 
Kamyon AR-GE ekibimizin imzası bulunuyor. Mercedes-Benz yıldızı 
taşıyan ilk seri üretim elektrikli kamyon Mercedes-Benz eActros’un 
çeşitli kapsamları, Mercedes-Benz Türk Kamyon AR-GE ekiplerimiz 
tarafından geliştirildi. 

eActros için Mercedes-Benz Türk Kamyon AR-GE ekibimizin 
geliştirdiği bazı sistemler, Daimler çatısı altındaki ağır ticari 
araçlarda ilk defa yer alırken; başlangıç aküsü ve kabloları ile düşük 
gerilim güç dağıtma üniteleri gibi sistemlerin sorumluluğu ise 
tamamen Mercedes-Benz Türk Kamyon AR-GE ekiplerimizdeydi.

Herhangi bir uluslararası taşımacılık filosunun araçlarını bataryalı 
olarak değiştirmesi için ciddi bir yatırım yapması gerekiyor. Burada 
kamu teşviklerinin de nasıl olacağı; bu değişimler için önemli bir 
etken.

Diğer sıfır emisyon teknolojisi ise sıvı hidrojen yakıtlı elektrikli 
araçlar. Bu teknoloji, batarya teknolojisine göre 2 kata yakın menzil 
sağlayabiliyor ve bin km’nin üzerinde menzil sınabiliyor. Her ne 
kadar içten yanmalı motora göre hala düşük olsa da uzun yol 
taşımacılık için batarya teknolojisine göre daha kabul edilebilir 
gözüküyor. 

Elektriğe geçiş sürecinde Daimler Trucks, esnek ve zorlu uzun 
yol kullanımları için hidrojen bazlı yakıt hücrelerine güveniyor. 
Bu sayede yakıt ikmali olmadan 1.000 kilometre ve üzerinde bir 
menzil hedefleniyor. 2020 yılında tanıtılan GenH2 Kamyon’un yeni 
ve daha da geliştirilmiş prototipinin kapsamlı testlerine Nisan ayı 
sonunda başladık ve böylece seri üretime giden yolda önemli bir 
adım attık. Daimler Trucks, bu yıl sona ermeden GenH2 Kamyon’un 
trafiğe açık yollarda testlerinin yapılmasını öngörürken, müşteri 
testlerinin de 2023 yılında başlaması planlanıyor. Gerçekleşen 
testlerin ardından, ilk seri üretim GenH2 Kamyon’un 2027 yılından 
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itibaren müşterilere teslim edilmesi hedefleniyor. Bir önemli dönüm 
noktamız ise Mercedes-Benz GenH2 Kamyon’un geliştirilmiş olan 
prototipinin Ekim ayı itibarıyla kamuya açık yollarda kullanımına 
izin verildi.

Çatı şirketimiz Daimler Truck bu alanlarda ilerlemesini hızlandırmak 
için globalde önemli anlaşmalara imza attı ve batarya teknolojisi ve 
şarj altyapısı alanlarında bazı önemli ortaklıklar gerçekleştirdi.

CO2 nötr, elektrikli karayolu yük taşımacılığı vizyonu ile hareket 
eden Daimler Truck AG, alanında dünya lideri lityum-iyon batarya 
üreticisi ve geliştiricisi Contemporary Amperex Technology Co. 
Limited (CATL) ile mevcut ortaklıklarını geliştirdiklerini açıkladı. Bu 
da CATL tarafından, 2024 yılında seri üretime geçmesi planlanan 
ve tamamen elektrikli Mercedes-Benz eActros LongHaul için 
lityum-iyon bataryaların tedariği anlamını taşıyor. Elbette diğer 
kamyon modellerimizde de bu avantajlı altyapının kullanılacağını 
söyleyebiliriz. Tedarik anlaşmasının 2030 yılı ve sonrasında da 
devam ettirilmesi planlanıyor. Söz konusu bataryalar, uzun hizmet 
ömrü ve hızlı şarj özelliği ile yüksek enerji yoğunluğu gibi niteliklere 
sahip. Bataryalar böylece, elektrikli uzun yol kamyonlarının 
gereksinimlerini karşılayabiliyor.

Batarya elektrikli araçlar dışında hidrojen yakıt hücreli araçlara 
yönelik de ortak girişimlerimiz var. Daimler Truck AG ve Volvo 
Group bu yıl içinde, yeni yakıt hücresi ortak girişimi “cellcentric” 
stratejisini duyurdu. “cellcentric” ortak girişimi, karayolu yük 
taşımacılığının karbon-nötr olması açısından çok büyük öneme 
sahip olan uzun mesafeli elektrikli kamyonlarda hidrojeni çevreci 
enerji kaynağı olarak kullanmayı hedefliyor.“cellcentric”, dünyanın 
önde gelen yakıt hücresi sistemleri üreticilerinden biri olma 
hedefiyle hareket ediyor. Şirket bu amaçla Avrupa’nın en büyük 
seri üretim yakıt hücresi sistemlerinden birini kurmayı planlıyor. 
Üretimin 2025 yılında başlaması planlanıyor.

Cellcentric girişiminin aldığı sonuçlar ve sektörün gelişimi 
doğrultusunda ülkemizde de uzun vadede altyapı çalışmalarını 
görebiliriz.

Daimler Truck ayrıca, Traton Group ve Volvo Group arasındaki 
anlaşma ile 2022’de faaliyete geçirilmesi planlanan bir ortak 
girişimin de temellerini atıyor. Taraflar, beş yıl içerisinde ortaklaşa 
500 milyon Euro yatırım yaparak karayollarına yakın konumlara, 
lojistik noktalarına en az bin 700 adet yüksek performanslı yeşil 
enerji şarj noktası kurmayı ve işletmeyi planlıyor. 

Ortak girişimin en önemli hedefi, Avrupa Birliği’nin 2050 yılına kadar 
karbon nötr yük taşımacılığına geçiş yapmayı amaçlayan “Yeşil 
Mutabakat”ın gerçekleştirilmesinde hızlandırıcı ve kolaylaştırıcı bir 
rol oynamak.

Otomotivde son dönemlerdeki önemli gelişmelerden biri de 
otonom ve akıllı sürüş. Bu da bizim stratejimizde “A – Autonomous” 
kısmına geliyor. Otonom teknoloji, bir insan tarafından kontrol 
edilmeden işlev görebilen ve görevleri yerine getirebilen herhangi 
bir teknolojiyi ifade ediyor temel olarak. Otonom sürüş teknolojisi 
sayesinde trafikteki bütün araçlar birbiriyle konuşabilecek. Bu 
sayede daha güvenli yolculuklar söz konusu olabilecek. Bunun yanı 
sıra hepimizin ortak sorunu olan trafik problemine ve efektif sürüşe 
olumlu katkıları olacağı ortada. 

Otonom araç (AV) teknolojisi, ulaşımı temelden değiştirme imkanı 
sunuyor. Bu teknolojiyle muhtemelen kazaları, enerji tüketimini ve 
kirliliği azaltacak ve trafik sıkışıklığının maliyetlerini azaltacak. 

Şirket olarak stratejimizin bir parçası olan “Autonomous” 
konusunda neler yaptığımızdan bahsedecek olursam; 2021 yılı 
itibarıyla Mercedes-Benz marka otobüslerimizde sunduğumuz 
öngörülü sürüş sistemimizden bahsetmek isterim. Öngörülü Sürüş 
Sistemi (PPC) sayesinde Avrupa ve Türkiye otoyollarının yüzde 
95’ini kapsayan dijital yol haritaları ve GPS bilgilerini kullanılarak, 
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vites değişim zamanları ile vites seçimlerinde optimizasyon 
sağlanıyor. Bu sayede sistem, yakıt tasarrufuna katkıda bulunuyor. 
Öngörülü Sürüş Sistemi, hız sabitleme sisteminde kaydedilen 
hızın belirli bir tolerans değerinde üzerine çıkabiliyor veya altına 
inebiliyor. Bu sistem tüm fonksiyonlarıyla kullanıldığında sadece 
yakıt tasarrufu sağlamakla kalmıyor aynı zamanda sürücünün 
yükünü de hafifletiyor.

Ayrıca Yeni Actros sahip olduğu yenilikçi asistan sistemleri 
sayesinde kaza riskini azaltarak; sürücünün, aracın ve yükün 
emniyetini artırıyor. Yeni Actros’un standart özellikleri arasında 
sunulan Aktif Fren Asistanı 5 ile Mercedes-Benz, ağır ticari 
araçların güvenliği hususunda da öncü konumunun altını çiziyor. 
Sahip olduğu radar ve kamera sistemi sayesinde 50 km/s hıza 
kadar olan sürüşlerde Aktif Fren Asistanı 5, yayaları da algılayarak 
otomatik frenleme gerçekleştirebiliyor. Ayrıca 90 km/s hıza kadarki 
sürüşlerde; sabit ve hareket halindeki nesneleri algılayarak olası 
bir çarpışma riski öngördüğünde sürücüyü uyarıyor ve sürücünün 
reaksiyon göstermemesi halinde otomatik fren müdahalesinde 
bulunuyor. Sürücünün manuel olarak tepki vermemesi halinde ise 
sistem, gerektiğinde aracı tamamen durduruyor ve eş zamanlı 
olarak Elektronik Park Freni’ni devreye sokuyor. Yeni Actros 
çekicilerde standart olarak sunulan Aktif Fren Asistanı 5, sağladığı 
seyir emniyeti sayesinde sektördeki rakiplerinden ayrışıyor. Yolun 
topoğrafyasını önceden algılayarak aracın hızını ve vites geçişlerini 
hassas bir şekilde ayarlayan Öngörülü Sürüş Sistemi ise; otoyollarda, 
şehirlerarası ve şehir içi yollarda %5’e varan yakıt tasarrufu sağlıyor. 
Sistem ayrıca gereksiz fren, hızlanma ve hatta vites değişiminin de 
önüne geçiyor.

Aktif Sürüş Asistanı da Yeni Actros’un en önemli özelliklerinden 
biri olarak dikkat çekiyor. Belirli bir hızdan sonra devreye giren 

diğer sistemlerin aksine yeni Aktif Sürüş Asistanı tüm hızlarda yarı-
otonom sürüş özellikleriyle sürücüyü destekliyor. Seyir halindeyken 
öndeki araca yaklaşılması halinde aracı yavaşlatan ve öndeki 
araç uzaklaşmaya başladığında belirlenen hıza kadar yeniden 
hızlanmayı sağlayan Aktif Sürüş Asistanı alt yapı olarak; dur-kalk 
özelliğine sahip Mesafe Kontrol Asistanı, Aktif Fren Asistanı 5 ve 
Şerit Takip Asistanı’nı kullanıyor. Sistem ayrıca sürücünün aktif 
şekilde manevra yapmasına gerek kalmadan aracın şerit içerisinde 
seyretmesini sağlıyor. Aktif Sürüş Asistanı sayesinde sürücünün 
işi; hafif virajlı yollar, sıkışık dur-kalk trafik, yoğun akıcı yollar ve 
otoyollar gibi pek çok farklı sürüş koşulunda kolaylaşıyor. Böylece 
araçlarımız ikinci seviye otonom sürüş imkanı sunabiliyor. 

Tüm bunlar ışığında sözlerimi sonlandırmadan önce, ülkemizin 
bu alanlardaki sorumlulukları ve yapmamız gerekenlere de kısaca 
değinmek isterim. Mercedes-Benz Türk olarak otobüs ve kamyon gibi 
ağır vasıtaların üretimi ve satışı haricinde AR-GE konusunda global 
sorumluluklarımızı her geçen gün artırıyoruz. Sadece bu alanlarda 
sorumluluklarımız bulunsa da ülke olarak, yeni yönetmelikler ve 
yeni teknolojiler kapsamında nasıl konumlanacağımız oldukça 
önem taşıyor. Avrupa’da yaşanan bu değişime bir an önce ayak 
uydurmamız gerekiyor. Türkiye, otomotiv sektöründe hem OEM 
hem de yan sanayisiyle AB’nin en önemli tedarikçilerinden biri. 
Ülkemizin Paris İklim Anlaşmasını imzalamasıyla karbondioksit 
emisyonsuz araçlarla ilgili bir yol haritası için daha somut bir adım 
atılmış oldu.  İmzalanan Paris İklim Anlaşma’sının neticesinde uzun 
yol haritalarının belirlenmesiyle bu araçlara verilecek hükümet 
teşviklerinin yoğunluğu artarak devam edeceğini öngörüyoruz.   

Hepinize en içten sevgi ve saygılarımı sunarak konuşmamı 
sonlandırıyorum. 
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BORA GEMİCİOĞLU
Gemicioğlu Hukuk Bürosu Kurucu Ortak

Önemli CEO’lardan birinin yaptığı tespite göre günümüzde insanlar, kullandıkları cep telefonları ile cyborgolmakta ve insanların bugün ile 
30 yıl önce yapabildikleri karşılaştırıldığında bugün hepsinin birer süper insana dönüştüğü gözlemlenmektedir. 

Otomotiv sektörü de büyük bir değişimin eşiğindedir. Gerek çevresel faktörler gerekse de otonom araç teknolojileri bu değişime neden 
olmaktadır. Sayın Süer Sülün ile yaptığımız sohbetlerde kendisi otomotiv sektöründeki bu dönüşümün bir devrim niteliğinde olmasa da bir 
evrim niteliğinde olduğunu dile getirmiştir.  

Otonom araçlar özelinde bugün öngörülen 5 seviye bulunmaktadır. Birinci seviye araçlar, hiç otonomi olmayan araçlardan sonra 
gelmektedir ve sürücü destek sistemleri moduna sahip (hızı ve mesafeyi ayarlayan dinamik sürüş modu olan) araçlardır. İkinci seviye 
araçlar, bu sayılanlara ilave olarak direksiyon kontrol sistemleri olan araçlardır. Üçüncü seviye araçlar, bazı koşullarda otonom olarak 
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kullanılabilen araçlardır. Örneğin; şehrin trafikli, dar sokaklarında 
değil de otobanda otonom sürüş yapılabilen araçlar. Dördüncü 
seviye araçlar, yüksek seviyede olan otonom araçlardır ve ilk 
3 seviyedeki araçlardan daha fazla ortam ve koşulda otonom 
olarak kullanılabilirler. Beşinci seviye araçlar ise her koşulda ve her 
durumda otonom sürüş yapabilen araçlardır. 

Otonom araçlar kullanılmaya başlansa da Dünya’da buna ilişkin 
regülasyon çalışmaları henüz yeni başlamaktadır. Türkiye’de ise bu 
konuda herhangi bir mevzuat çalışma yapılmamış ve bir mevzuat 
çıkarılmamıştır. Bu konuda öncü olabilecekler; Çin, Amerika ve 
Avrupa Birliği ile Birlik içerisinde özellikle Almanya’dır.



145ANA SPONSOR MOBİLİTE EKOSİSTEMİ VE OTONOM GELECEĞİMİZ PANELİ

Avrupa Birliği’nin 27 Kasım 2019 tarihli 2019/2144 sayılı 
Yönetmeliği’nde otonom araç ve çeşitleri tanımlanmış ve otonom 
arabaların sahip olması gereken teknik yükümlülükler başlık olarak 
(detay verilmeden) sayılmıştır. 

Almanya’nın 26 Kasım 2020 tarihli Yol Trafik Kanunu’nda yaptığı 
değişiklik ile otonom araçlara ilişkin düzenleme yürürlüğe girmiştir. 
Alman Kanunu bu kapsamda otonom sürüşe aşamalı bir geçişi 
öngörmektedir. Kanunda sürücünün adı, teknik süpervizör olarak 
değişmiştir. Alman Kanunu belli konularda kararın teknik süpervizör 
tarafından alınmasını ve bu çerçevede teknik süpervizörün 
de varlığını zorunlu tutmaktadır. Alman Kanunu’nda, teknik 
süpervizör’ün görev ve sorumlulukları, otonom sürüş fonksiyonları, 
üreticilerin yükümlülükleri, data işleme ve data koruma, kaza 
önleme sistemleri, otonom araçların testleri ve diğer teknik hususlar 
düzenlenmektedir. 

Amerika Taşımacılık Departmanı otonom araç konusunda bir 
planlama dokümanı çıkarmış ve bu konudaki politikalarının neler 
olması gerektiğini açıklamıştır. Bu planda hedeflerini ortaklar ve 
konunun sahipleri ile işbirliği ve transparan yaklaşım, otonom araç 
teknolojileri önündeki engelleri kaldırmak üzere hukuk sisteminin 
modernize edilmesi, taşımacılık sistemini hazırlanması başlıkları 
altında toplamıştır. Bu planda Amerika’nın otonom araç konusunda 
inovasyon ve yaratıcılığı destekleyen bir konumda olması gerektiği 
ifade edilmiştir.

Çin’de 24 Mart 2021 tarihinde Yol Trafik Güvenlik Kanunu’nda 
değişiklik yapılmasına yönelik bir taslak çıkarılmıştır. Yine 23 Mart 
2021 tarihinde Shenzhen Özel Ekonomik Bölge’de konu hakkında 
bir düzenleme taslağı çıkarılmıştır. Yol Trafik Güvenlik Kanunu’nda 
değişiklik yapılmasına yönelik tasarıda yol testleri ve otonom 
araçların özellikleri konularına yer verilmiş ve ayrıca trafik kazalarını 
önlemeye yönelik zorunluluklar belirtilmiştir. Shenzhen taslak 
düzenlemesinde ise yol testleri ve demonstrasyon uygulamaları, 
kayıt ve işleyiş, siber güvenlik ve data koruma, trafik kazalarını 

önlemek için sistemler ve kurallar, işletme ruhsatı konuları ele 
alınmaktadır. Bu konuda son olarak unutulmamalıdır ki standartların 
global düzeyde olması gerekmektedir. Zira ülke değiştiren bir 
aracın bir anda çok farklı bir regülasyona tabi olması beraberinde 
pek çok zorluk getirecektir.

Otonom araçların sosyal etkileri hakkında da birkaç şey söylemek 
gerekirse konu hakkında önemli bir tartışma, bir kaza anında 
yapılacak tercihlerin nasıl belirleneceğidir. Kaza esnasında 
insandan çok daha hızlı değerlendirme yapabildiği için seçim 
hakkı olan otonom arabanın olası zararlar arasında nasıl tercih 
yapacağı konusu değerlendirilmelidir. Tercihler arasında sürücü ve 
otobüs durağındaki yayalar olduğu zaman otonom araç hangisini 
tercih edecektir? Bu konuda toplumsal bir dilemma vardır. Araç 
müşterileri bu durumda sürücünün korunmasını tercih edecektir. 
Ancak toplumsal iyi için de daha az zarar tercih edilmelidir. 

Bu noktada Isaac Asimov ile başlayan robotlarla ilgili etik kurallara 
ilişkin tartışmalar yol gösterici olabilir. Alman Kanunu bu noktada 
iki prensip getirmiştir. Birincisi insanlar öncelikli olarak korunacaktır. 
İkincisi insanlar arasında tercih yapılacak ise insanların kişisel 
özellikleri dikkate alınmayacaktır. Bu noktada kişinin kariyeri veya 
kim olduğu önem taşımayacaktır. Her durumda otonom araç 
teknolojisinin trafik kazalarında %98 oranında olan insan hatasını 
ortadan kaldırdığı dikkate alınmalıdır. 

Son olarak yaşadığımız şehirler ulaşım düzeni ile paralel olarak 
değişmektedir. Otonom araba kullanımı şehirlerde park alanlarına 
olan ihtiyacı azaltmaktadır. Ayrıca olası değer yaratan hizmetler 
ile otonom arabalar sürücüden ayrı olduğu zamanlarda da kendi 
başına değer yaratabilecektir. Seyir anında direksiyondan arınmış 
bir arabada insanlar pek çok ihtiyaçlarını görebilecektir. Tüm bu 
değişiklikler planlanması gereken değişikliklerdir. Devletlerin 
bu konuda öncü rol alması bu çerçevede gelişecek olan yeni 
ekonomide elzemdir. 

Saygılarımla.
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TOLGA KAAN
DOĞANCIOĞLU
TEMSA CEO

“TÜRKİYE OTOMOTİVDE TEKNOLOJİK CAZİBE MERKEZİ OLABİLİR”

5. Ekonomi Zirvesi panelinde konuşmacı olarak yer alan TEMSA CEO’su Tolga Kaan Doğancıoğlu, Avrupa Yeşil Mutabakat Eylem Planı 
kapsamında otomotiv sektörünün önümüzdeki dönem sürdürülebilir yol haritasını değerlendirdi.

İklim değişikliği, ekolojik etkenler ve bu doğrultuda şekillenen kurallar çerçevesinde sektörün dönüşümünün tartışıldığı zirvede, Türkiye’nin 
bu alandaki teknolojik çalışmaları ve sektör oyuncularının gelecek dönem planları masaya yatırıldı. 

“YEŞİL MUTABAKAT BİZİM DÜNYAYA BORCUMUZ”

Yeşil Mutabakat kapsamında şirketlerin operasyonlarını çevik bir biçimde yeni yönetmeliklere uygun biçimde dönüştürmesi ve faaliyetlerini 
güncellemesi gerektiğine dikkat çeken TEMSA CEO’su Tolga Kaan Doğancıoğlu, “Otomotiv sektörü, 500 milyar dolar ihracat hedefi ve birinci 
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ihracatçı sanayi olması vizyonu çerçevesinde 20 yılı aşkın süredir 
Türkiye’de birinci ihracatçı konumunu sürdürüyor. Kırılan teknoloji 
ve verdiğimiz taahhütlerle bunu sürdürebilmek ancak yenilikçi 
teknolojilere geçişle mümkün. Bu kapsamda Yeşil Mutabakat’ın 
otomotiv endüstrisi açısından bizim için iki anlamı var. Birincisi 
dünyayı daha yaşanabilir halde bırakma mecburiyetimiz. Çünkü 
bu bizim dünyaya bir borcumuz. İkincisi ise, Türkiye ve otomotiv 
teknolojisinin geleceği açısından da çok büyük bir anlam ifade 
ediyor. Dolayısıyla bir taraftan çevreye olan etkimizi azaltmalı diğer 
taraftan ülke ekonomisinin refahına katkı açısından bu dönüşümü 
hızlandırmalıyız” diye konuştu.

TOPLU TAŞIMA, YILDA BİN 500 TON KARBONDİOKSİT 
SALINIMINI ENGELLİYOR

Uluslararası Enerji Ajansı’nın verilerine göre yakıt kaynaklı 
emisyonların yüzde 25’i ulaşım araçlarından geldiğinin altını çizen 
Doğancıoğlu, bunun yüzde 80’inin kara taşıtlarından geldiğini 
vurguladı. Toplu taşımanın Yeşil Mutabakat kriterleri açısından 
önemli bir yerde olduğuna dikkat çeken Doğancıoğlu şunları 
söyledi: “Toplu taşıma araçları doğası itibariyle emisyonu azaltıyor. 
Bir de bunun üzerine elektriklenmeyi ve hidrojeni koyduğumuzda 
çarpma etkisi yaratıyor. 9 metrelik şehir içi taşıma aracı ortalama 60 

aracı trafikten kaldırıyor. Ya da 12 – 18 metrelik bir belediye otobüsü 
90 ila  120 aracı trafikten kaldırabiliyor. Bunu rakama dönüşmesi ise 
yılda bin 500 ton karbondioksit salımını engellemek demek.”

TÜRKİYE SIFIR EMİSYON HEDEFİNİ ÖNE ÇEKTİ

Türkiye’nin Yeşil Mutabakat konusunda en erken hareket eden 
ülkelerden bir tanesi olduğunu belirten Doğancıoğlu şöyle devam 
etti: “Bu konuda taahhütlerimizi öne çektik. 2050 yılına sıfır 
emisyon hedefi beklerken bütün otomotiv şirketleri olarak 2030’da 
araçların yüzde 30’unu sıfır emisyonda yapacağımızı, 2040’ta ise 
yeni araçlarımızın tamamının sıfır emisyonlu olacağını söylüyoruz. 
Otonom ve Yeşil Mutabakat’ı bir araya getirdiğimizde bunun ilk 
evresi elektrikli araçlar. Elektrikli araçların Türkiye’de kullanımının 
artması gerekiyor. Bizim özelimizde de bunun ticari araç 
vasıtalardaki artışı önemli. Otomotivi bir yerden bir yere taşınma 
ihtiyacının çözülmesi olarak göremeyiz artık. Biz o ihtiyacın ne 
kadar çevreci ve sessiz yapıldığına da öncelik vermeliyiz. Hem 
elektrikli araçlarda hem otonom dünyasında küresel ölçekte buna 
hazır olduğumuzu söyleyebiliriz. Otomotiv sanayi bu alanda 
liderliği üstlenmek mecburiyetinde. 

TEMSA olarak da yol planımız buna uygun. 2014 yılından itibaren 
hem elektrikli araç teknolojisiyle hem de otonom araçlar üzerine 
çalışıyoruz. İhracatımızın şu an yüzde 6’sı bu sıfır emisyonlu 
elektrikli araçlardan geliyor. Her yıl da bu artarak devam edecek. 
Yine bir başka hedefimiz, 2025 yılında toplam otobüs hacmimizin 
yarısından fazlasını elektrikli araçlar tarafından karşılamak. Bugün 
elektrikli ürünlerimiz Silikon Vadisi, İsveç, Romanya, Prag gibi 
ülkelerde yollarda. Ancak Türkiye’deki uygulaması az. Öncelikle 
Türk otomotiv sanayinin bu dönüşümü hak ettiğine inanmamız 
daha sonra da hızlı eyleme geçmemiz gerekiyor.

Türkiye’nin insan gücü, Ar-Ge’si, bu alana inanmış sermayecileri, 
büyük küresel ve yerli oyuncuları var. Böyle bir fırsatı varken burayı 
bir teknolojik cazibe merkezi haline getirme imkanımız yüksek.”
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Galatasaray Üniversitesi Prof.Dr. Sayın Tankut Acarman’a Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket takdim 

edilmiştir.

Mercedes Benz Türk A.Ş. Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Süer Sülün’e 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket 

takdim edilmiştir.

Gemicioğlu Hukuk Bürosu Kurucu Ortak Sayın Bora Gemicioğlu’na 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket 

takdim edilmiştir.

TEMSA CEO’su Sayın Tolga Kaan Doğancıoğlu’na Yönetim Kurulu 
Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen ve İstanbul Ekonomi Zirvesi İcra 
Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ziya Mursaloğlu tarafından plaket 

takdim edilmiştir.
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Koluman Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kaan Saltık’a Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket takdim edilmiştir.
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KOLUMAN Otomotiv Endüstri A.Ş.

Koluman Holding Mustafa Koluman ve Türkay Saltık tarafından 
1965 yılında kurulmuştur. Koluman, Mercedes-Benz Türk A.Ş.’nin 
en büyük yerli ortağıdır. Holdinge bağlı grup şirketi olan Koluman 
Otomotiv Endüstri A.Ş. ise Tarsus/Mersin lokasyonunda bulunan 
üretim fabrikasıdır. 80.000 m2 kapalı üretim alanı ve 312.000 m2 
toplam yerleşim alanına sahiptir. Üretim fabrikasında yaklaşık 400 

personel istihdam edilmekte olup yıllık kapasitesi 15.000 adet 
üründür.

Fabrikaya 2016 yılından bu yana 70 milyon €’luk yatırım yapılarak 
kapalı alan 22.000 m2’den 80.000 m2’ye çıkartılıp üretim tesisleri 
son teknoloji ile modernize edilmiştir. Ürünlerde yerlileştirme 
çalışmalarına hız verilerek istihdam yaratmaya devam edilmektedir.

PANEL SPONSORU
ANA SPONSOR
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Koluman Otomotiv, Mersin Bölgesi’nin ilk AR-GE merkezi olma 
unvanına sahiptir ve her yıl cirosunun yüzde 3’ünü AR-GE’ye 
yönlendirmektedir. Ürünlerini AR-GE merkezi olan fabrikada, kendi 
mühendisleri ile tasarlamaktadır.

Koluman Otomotiv, Türkiye’nin en geniş ürün gamına sahip treyler 
ve üstyapı üreticisidir. Ürün gamı olarak 4 ana iştigal konusu 
vardır. Bunları inşaat sektörü, lojistik sektörü, kamu ve savunma 

sanayi çözümleri olarak ayırabiliriz. İnşaat 
sektörü için beton pompası üstyapısı, 
kamyon üstü damper ve damper treyler 
gibi ürünler yapılmakta olup lojistik 
sektörü için semi treyler grubu ürünler 
sunulmaktadır. Kamu için ise havaalanı 
pist süpürgesi, yol süpürme araçları, tuz 
serici ve kar bıçağı ürünleri mevcuttur. 

Savunma Sanayii içinde çok farklı 
özelliklerde çözümler sunmaktadır. İlk 
milli füze fırlatma aracı olan Hisar Projesi 
de dahil olmak üzere Abrollkipper hidrolik 
üniteli konteyner taşıyıcı aracından, F16 
ve Casa uçaklarına yakıt ikmali yapan 
Aircraft Refueller’a kadar birçok ürünü 
yapmaktadır. Ayrıca DERMAN markası 
adı altında taktik tekerlekli 8x8 Kamyon 
ve çekici araçları Nato standartlarında 
kabin zırhlandırma ve askerileştirme 
faaliyetlerini yaparak üretmektedir.

Koluman Otomotiv, günümüzde dünya 
devlerinden elde ettiği deneyimleri 
uluslararası standartlarda üretim, satış, 
satış sonrası hizmetler ve pazarlama 
anlayışıyla buluşturarak, Türkiye’nin 
küresel rekabet gücünde stratejik rol 

oynayan otomotiv sektörünü uluslararası pazarlarda da temsil 
etmektedir.

Son yıllarda ihracat odaklı çalışılmakla birlikte, şu anda üretimin 
%55’i ihraç edilmektedir. İhracat yapılan ülkeleri; başta Rusya olmak 
üzere Almanya, Cezayir, Azerbaycan, Türki Cumhuriyetler, G.Kore, 
Belarus, İsrail, Irak ve farklı Afrika ülkeleri vs. olarak sıralayabiliriz. 
Hedefimiz ilerki yıllarda üretimin en az %60’ını ihraç etmektir.

PANEL SPONSORU
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İnovasyon: 

KOE Ar-Ge merkezi, Mersin’in ilk Ar-Ge merkezi olarak kuruldu.

11 üniversite ile aktif işbirliğimiz mevcuttur. GSÜ bunlardan 
biridir. GSÜ, ACARTEC akıllı araç teknolojileri ve KOE arasındaki 
sinerjinin altını dolduran önemli projelerden birisi de Otonom Araç 
Süpürgesi’dir. Yeşil ekonomi açısından KOE için önemli bir çıktı, 
gelecek teknolojilerin kullanması açısından da örnek bir projedir.

Otonom: 

Bu zirvede Türkiye’nin ilk otonom süpürgesini tanıtmanın heyecanını 
yaşıyoruz. Özelliklerinden bahsetmek isterim. 

Durumsal farkındalık: (Çevrenin araç tarafından algılanması, 
süpürge sisteminin çevresel koşullara yol yüzeyinde bulunan 

nesnelerin hacmine göre değerlendirilmesi, engellerin süpürülme/
temizlenme durumuna göre ayarlanması sağlanmaktadır.)

İleri seviye algılayıcı teknolojileri kullanılarak yol koşullarının/
yüzeyinin algılanması.

İdeal teknik operatör olarak sürülebilir ve süpürülebilir yol yüzeyinin 
tespiti ve takibi ile verimli ve etkili yol süpürme görevinin yerine 
getirilmesi.

Araç sürüş otonomisi: Yol süpürge aracının insan yoğunluğunun 
az olduğu zaman aralığında (sabah erken saatler gibi..) insan 
müdahalesi gerekmeksizin kendi kendine çalışabilmesi.

Süpürge sisteminin otonom kontrolü (ideal teknik operatör 
davranışı): Yerel ve değişken kirlilik ile toplanacak atıkların 

Otonom
Geleceğimiz
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yoğunluğuna göre süpürge sisteminin sürücüden bağımsız karar 
alması ile yakıt tüketiminin, CO2 emisyon salınımının ve karbon 
ayak izinin azaltılması.

Otonom sürüş teknikleri sayesinde sürüş esnasında meydana 
gelebilecek muhtemel tehlikeli durumlar ve kazaların eliminasyonu.

Araç hidrostatik olduğu ve tek motor kullanıldığı için çift motorun 
oluşturduğu yüksek emisyon seviyesi ve gürültünün de söz konusu 
olmaması otonom süpürgenin yeşil dönüşüme katkısı.

Akıllı Treyler:

Koluman Otomotiv Endüstri A.Ş. olarak lojistik sektöründe daimler 
onaylı üst yapıcı olarak arge-departmanımızda treyler grubundaki 
araç üretiminde teknolojik gelişmeleri yakından takip ederek 
müşteriden gelebilecek potansiyel taleplere yönelik tasarım ve 
geliştirme çalışmalarına önem veriyoruz. Özellikle son dönemlerde 
treyler kazalarının hasarlarının ciddi boyutlara ulaştığı gözlenmesi 
ile birlikte firmamızın Ar-Ge çalışmalarında bu problemin çözülmesi 
için Aktif Güvenlik Önlemini Hedef Alan Makine Öğrenme Sisteminin 
Akıllı Treyler Sistemiyle Bütünleşen Tasarımı (Akıllı Treyler) adı 
verilmiş bir proje ile TÜBİTAK TEYDEB desteği kapsamında hayata 
geçirilmesi konusunda çalışmalarımız bir aşamaya kadar ulaştı ve 
son dönem raporuna kadar tüm aşamaları başarı ile gerçekleştirdi, 
hibe desteği aldı.

Akıllı Treyler kapsamında proje içeriğinde, sürücü analiz takip uyarı 
sistemi ile;

Sürücü dikkatsizliği kaynaklı muhtemel kazaları önleyebilmek amacı 
ile treyler araçlarında yük taşınırken sürücüyü uyarabilecek entegre 
bir sistem tasarlanmaktadır. Yolov5, CNN, RCNN gibi makine 
öğrenmesine dayalı görüntü işleme algoritmaları ile tasarlanan 
yapay zeka modelleri ile sürüş ortamını ve sürücü davranışlarını 
tanıyabilen sistemler oluşturulmaktadır. Farklı modellerin 
birleştirilerek daha düzgün sonuçlar elde edilmesi amacı ile ızgara 

sistemi kullanılmış ve sürücü aktivite doğrulama oranları %90-95 
oranında olmaktadır. Yeni yapılan Ar-Ge araştırma çalışmaları ile 
bilimsel makaleler oluşturulmuş ve başarı ile yayınlanmıştır.

İleri çarpışma ve yol izleme takip uyarı sistemi ile;

Trafikte ilerlerken öndeki araca yaklaştığınızda mesafe artırım 
uyarısı, öndeki araç durmuş ise ve trafikte aracınız durduğu zaman 
öndeki araç hareket halinde ise sesli ve görüntülü olarak çarpmama 
uyarısı, yaya çarpışma mesafesine girildiğinde oluşabilecek kaza 
riskine karşı sesli ve görüntülü uyarı verilmesi sağlanmaktadır.

Şerit Takip Uyarı Sistemi ile;

Trafikte seyir halinde iken şerit çizgileri görüntü işleme modelleri 
ile birlikte belirlenecek ve şerit değişiminde yönle birlikte uyarı 
verir. Özellikle uzun yolda dalgınlık ve uyuma gibi durumlarda 
şeritten çıktığı durumlarda bu uyarı sistemi sürücüyü koruması için 
tasarlanmıştır.

Treyler kargo bölümü koruma sistemi ile;

ESP32 wifi haberleşme modül sistemi ile kargo bölümünde 
hareket değişimi olduğu durumlarda wifi dalgaları ile CSI verileri 
analizi yapılarak kargo bölümündeki hareketlilik sürücü tarafına 
bildirilecek şeklinde tehditler gösterilecektir. Park halindeyken 
hırsızlığa karşı savunmasız olan treyler aracı, sensörler ile birlikte 
içeride oluşabilecek tehditleri anlık olarak bildirebilen ve sistemi 
kilitleyen güvenli bir paket ile treyler sahiplerini hırsızlığa karşı 
daha güvende olduklarını hissettirecektir.

Yeni tip Lidarlar ve Otonom Projelerinde yaygın olarak kullanılan 
Zed kamera sistemleri ile birlikte yapılan projeler çağımızın en 
yeni teknolojilerini bir araya getirecek ve günümüz koşullarında 
kullanım kolaylığı sağlayan ergonomik ve güvenli bir treyler 
tasarımını oluşturarak, ülkemize katkı değer sağlayarak devletimizi 
muasır medeniyetler seviyesine çıkarmak için bir adım daha ileriye 
taşıyacaktır.
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MERCEDES-BENZ TÜRK A.Ş.
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1967 yılında Daimler-Benz AG’nin % 36 ortaklığı ile Otomarsan 
unvanıyla İstanbul Davutpaşa’da kurulmuştur. Marka, efsanevi O302 
tipi otobüslerin üretimine kuruluşundan yalnızca bir yıl sonra, 1968 
yılında başlamıştır. 1970 yılında ilk ihracatını gerçekleştiren şirket, 
1984 yılında Mercedes-Benz Türkiye Genel Mümessili olmuştur.

Şirket, 1984 yılında Türkiye’nin büyüme potansiyelini göz önünde 
bulundurarak Anadolu’ya yatırım yapma kararı almış, 1986 yılında 

yatırım kararının meyvesi olan Aksaray Kamyon Fabrikası’nı açarak 
kamyon üretimine başlamıştır.

Otomarsan’ın ticari unvanı, Türkiye ve ihracat yaptığı ülkelerde 
gördüğü itibar ve kabul neticesinde 1990 yılında Mercedes-Benz 
Türk A.Ş. olarak değişmiştir. Daimler Truck AG’nin Mercedes-Benz 
Türk sermayesindeki payı % 67’dir.

SPONSOR
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Mercedes-Benz Türk, 2020 yılına kadar Mercedes-Benz marka 
hafif ticari araçların ve Daimler AG çatısı altındaki tüm otomobil 
markalarının ithalatını ve satışını da gerçekleştirmiştir. Ana şirketi 
Daimler AG’nin tüm dünyada başlattığı yeni yapılandırma süreci ile 
birlikte Mercedes-Benz Türk A.Ş., 01.01.2020 itibarıyla Kamyon ve 
Otobüs gruplarından sorumlu olarak Daimler AG çatısı altında yasal 
bağımsızlığı olan “Daimler Truck AG” şirketi altında faaliyetlerine 
devam etmiştir. 

01.12.2021 itibarıyla da küresel olarak tamamen yasal bağımsızlığını 
alan “Daimler Truck AG” şirketi altında; Mercedes-Benz Türk A.Ş, 
Kamyon ve Otobüs gruplarından sorumlu olarak faaliyetlerine 
devam etmektedir. 

1,3 milyar avroyu aşan yatırım hacmiyle Mercedes-Benz 
Türk A.Ş. bugün Türkiye’nin en büyük yabancı sermaye 
yatırımlarından biridir ve 6.300’ü aşkın personel istihdam 
etmektedir. 

Günümüzde yurt içi pazarında satış yapmak ve 
uluslararası pazarlara ihraç etmek üzere İstanbul Hoşdere 
Fabrikası’nda şehir içi ve şehirler arası otobüsler, Aksaray 
Fabrikası’nda ise ağır sınıf kamyonlar ve çekiciler üreten 
Mercedes-Benz Türk; ana şirketi Daimler Truck AG’nin 
üretim ve  AR-GE ağının önemli bir parçası konumundadır. 

Ürünlerinde ve marka kimliğinde mükemmeliyetçiliği 
ilke edinen, tutku, saygı, dürüstlük ve disiplin değerlerini 
benimseyerek faaliyetlerini sürdüren Mercedes-Benz 
Türk, 2017 yılında yarım asrı devirmiş, Türkiye’deki 50. yıl 
dönümünü kutlamıştır.

Tarihi baştan sona bir tutkunun öyküsü olan Mercedes-
Benz Türk’ün kuruluşu ve geçen birbirinden değerli 50 
yılının hikâyesine www.benzersiz50sene.com adresinden 
ulaşabilirsiniz. 
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OTOMOBİL SEKTÖRÜNDE
ELEKTRİFİKASYON DÖNÜŞÜMÜ PANELİ
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HAKAN ÇELİK
Gazeteci

Sayın Bakanlarım, Uluslararası Kuruluşların, Sivil Toplum Örgütlerinin ve Meslek Kuruluşlarının Temsilcileri, 

Sayın TÜZMEN, Sayın DEĞER, Sayın TİM Başkanı, Sayın TÜRSAB Başkanı, Sayın Özbekistan İnovatif Kalkınma Bakanı, Sayın Karadağ 
Parlamentosu Başkanı, Keynote Speaker olarak programımıza katılan Sayın Annemarie Straathof EBRDVicePresidentof Risk 
andComplianceandChiefiıskOfficer, Değerli Basın Mensupları… 

Bu yıl 5.’sini düzenlediğimiz İstanbul Ekonomi Zirvesi’ne hoşgeldiniz.  Zirve bu yıl ‘Yeşil Ekonomi’ teması ile düzenleniyor. Küresel ısınma, 
enerji dar boğazı, küresel ekonomik sorunlar, nüfus artısı, kıtlık ve ticaret savaşları geride bıraktığımız dönemin en fazla konuşulan konuları 
oldu. 2019 yılından bu yana dünya pandemi ile mücadele ediyor. Bir taraftan da mevcut sorunlarında daha da derinleşmesine neden olan 
pandemi şimdiye kadar ötelenen meselelere daha fazla vakit kaybetmeden çözüm üretilmesi gerçeğini ortaya koydu. Birçok malın üretim 
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ve arz sıkıntısı tedarik merkezlerinin çeşitlendirilmesi ve daha 
rasyonel alanlara yatırım yapılması gerektiğini hepimize göstermiş 
oldu. Bugünkü zirvemizde sürdürülebilirlik, yüksek teknoloji 
kullanımı, dijitalleşme temiz enerji ve kaynakların verimliliği 
odaklandığımız ana konular arasında. Kendi alanlarında uzman 
uluslararası katılımcılarında varlığı ile önemli bilgilere ulaşacağımızı 
ve ciddi bir görüş alış verişi fırsatı oluşturacağını düşünüyorum. 
Ayrıca önümüzdeki süreçler içinde yeni iş birliklerinin kapısını 
aralayacağına inanıyorum.
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HAKAN TİFTİK
Borusan Otomotiv İcra Kurulu Başkanı 

Borusan Otomotiv Grubu olarak elektrikli araçlarla olan birlikteliğimiz, yolculuğumuz, 2013 yılında BMW markamızın BMW i3 ve BMW i8 
modellerini üretmesi ve bizim de bu araçları Türkiye’ye getirmemiz ile başladı. O dönemde elektrikli araçlarla ilgili ve Türkiye’de şarj alt 
yapısı yeterince gelişmemişti. Hem satış hem satış sonrası ekiplerinin eğitimi ve sertifikasyonunun öne çıkması çok önemliydi ve ciddi 
çalışmalar yapıldı. Müşterilerin bilgilendirilmesi, tüketicinin bilgilendirilmesi, çalışanların bilgilendirilmesi ve eğitilmesi çok önemliydi.

İnsan sağlığı, çevre bilinci çok yüksek olan bir grup Borusan Grubu. Bu doğrultuda baktığımız zaman 2013 yılından sonra da temsil 
ettiğimiz tüm markalarımızın plug-in hybrid veya elektrikli otomobil dediğimiz ürünlerini getirmeye dünyayla eş zamanlı olarak devam 
ettik. Son dönemlerde de sürdürülebilirlik konusunda özellikle öne çıkardığımız ve kendimize misyon edindiğimiz “Türkiye Otomotiv 
Sektörünün Elektrifikasyon Dönüşümüne Öncü Olmak” misyonumuz var. Geçen sene, özellikle yoğun bir şekilde tekrar artışa geçen 
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elektrikli otomobillere başladık. Daha sonra bu sene BMW iX3 ve 
aşağıda hepinizin görme şansı elde ettiği yeni BMW iX modelimiz 
var. BMWiX modelini iX40 ve iX50 olarak iki farklı kategoride 
sunuyoruz. BMW iX40 450 kilometre, BMW iX50 ise 630 kilometre 
menzile sahip ve tamamen elektrikli platform üzerine kurulmuş çok 
özel bir araç. 

Bu yolcumuz durmayacak, tam tersi artacak. 2023’e kadar 
Türkiye’ye 12’si tamamen elektrikli model olmak üzere toplam 
25 tane elektrikli ve hibrit araç getirme hedefimiz var. Seneye 
BMW i4, daha sonra BMW i7, daha sonra 2024 yılında BMW iX1, 
BMW i5, MINI Countryman gibi modellerimiz ile devam edecek. 
Ve bundan sonraki gelen araçlarımız ağırlıklı elektrikli ve hibrit 
olarak sunulacak. Bu doğrultuda kendimize somut bir hedef 
koyduk; 2030 yılına geldiğimizde BMW ve MINI markalarımızdan 

sattığımız her 100 aracın 75’i elektrikli olsun istiyoruz. Yani 
sattığımız araçların %75’ini elektrikli araçlardan oluşturacağız. Olay 
sadece elektrikli araç satmak değil. İklim krizine yol açan emisyonu 
azaltmak da üreticimiz tarafından gelen döngüsel ekonomiyi en iyi 
şekilde nasıl kullanırız konusu. BMW’nin bu konuda “4R” dediği, 
“Reduce” azalt, “Reuse” yeniden kullan, “Recycle” geri dönüştür 
ve “Rethink” yeniden düşün stratejileri doğrultusunda döngüsel 
ekonomiyi kullanarak elektrikli araçların emisyonunun sıfır olması 
değil, elektrikli araçların enerjisinin de veya üretilirken ki karbon 
ayak izinin de minimum %50’lere düşürülmesinin hedeflediği bir 
program. Şöyle ki, aracın içinde ve dışında kullanılan malzemelerin 
çevreci olması, sürdürülebilir olması ve daha az kullanılması. Bu da 
“SecondaryFirst” adı altında vegan deri kullanılmasından tutun, bio 
bazlı hammaddeler kullanılmasına kadar kullanılan malzemelerin 
%45 daha düşük karbon ayak izi salınımı yapması demek. Güneş 



164 ANA SPONSOR

enerjisinden üretilen aluminyum, karbonsuz çelik, kobalt, nikel gibi 
malzemelerin tekrardan kullanılabilme fırsatlarının belirlenmesi 
de bu başlık altında yer alıyor. Ayrıca, yeni nesil akü teknolojisi ile 
yüksek voltajlı akünün karbon ayak izini mevcut Gen5 teknolojisi 
için temel değerin yarısından daha aza indirmesi hedefleniyor. Ve 
bir ilk olarak BMW Group, tüm tedarikçilerine 2030’a kadar çok 
somut, net karbon ayak izini ve karbon emisyon azaltma hedefini 
veren bir şirket. 

Özetle, geleceğimiz elektrikli araçlarla devam edecek. 

Sürdürülebilirlik bizim uzun bir süredir odaklandığımız, üstüne 
durduğumuz bir konu. Borusan Otomotiv Grubu olarak da bundan 
üç yıl evvel bu konuyla ilgili yeni bir yapılanma içine girdik. Çalışma 

gruplarımızı ve ekiplerimizi yapılandırdık ve kendimize 
bir vizyon belirledik. Vizyonumuzun hem kendi iş 
alanımızda olmasını hem de insanlara çocuklarımıza 
ve çevreye dokunmasını amaçladık. Türkiye otomotiv 
sektöründeki elektrifikasyon dönüşümüne liderlik 
etmek, öncülük etmeyi vizyon edindik ve bu 
doğrultuda baktığımız zaman amacımız yeni nesillere 
bir değer yaratabilmek, temiz bir çevre bırakabilmek, 
yaşanabilir bir dünya bırakabilmek için biz üstümüze 
düşen ne yapabiliriz diye düşündük. Bu bağlamda 
iklim, insan ve inovasyon “İ3” odak alanlarında çok 
farklı aksiyonlar alıyoruz. 

Bu aksiyonlara baktığımız zaman elektrifikasyon 
dönüşümü doğrultusunda içten yanmalı motorlu 
araçların elektrikli araçlara dönüşümünde çok fazla 
paydaş var. Bu paydaşların hepsiyle beraber çalışmak 
gerekiyor. Bugün burada, bu panelde de aslında o 
paydaşların bir kısmı ile bir araya geldik. Bu paydaşlar; 
otomotiv üreticileri, şarj altyapısı sağlayıcıları, enerji 
üreticileri, akaryakıt istasyonları, kamu kuruluşları, 
regülatörler, kanun koyucular, sivil toplum kuruluşları, 
pil üreticileri, geri dönüşümcüler, bankalar, medya ve 
sosyal medya. Bu saydıklarımın her biri aslında beraber 

çalışılması gereken ve aslında bir şeyler elde etmek istiyorsak kol 
kola hareket etmemiz gereken paydaşlar. Şarj altyapısı güçlenerek 
artacak ve önümüzdeki dönemlerde, medyada da görme şansınız 
olmuştur, belli bir miktarda şarj cihazı ve altyapısı kurulması için 
lisanslamalar yapılacak, ihaleler açılacak. Ama şu çok önemli ki 
içten yanmalı araçlardan elektrikli araçlara geçerken nerede nasıl 
bir şarj sistemi kullanılacak ve şarj alt yapısını da nasıl bir enerji 
besleyecek? Yani biz çok hızlı bir şekilde elektrikli araçlara geçiş 
yaparsak ve temiz enerji kaynakları; çevreci, sürdürülebilir enerji 
kaynakları eğer bu hızı takip edemezse o zaman ihtiyaç olan enerji, 
fosil yakıtlı enerjilerden alınmak zorunda kalınacak. Bu da iyi bir 
şey değil çünkü bu seferde elektrikli araçların artışı fosil yakıtlı 
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enerjinin artışına paralel bir şekilde gitmiş olacak. Burada dikkat 
edilmesi gereken çok önemli bir unsur var. Bizim buradaki bu 
sürdürülebilirlik stratejimizdeki elektrikli araç dönüşümüne liderlik 
etmek, öncülük etmek dediğimiz sadece daha fazla elektrikli 
araç satmak değil. Borusan Otomotiv Grubu olarak bu konuda 
neler yapıyoruz? Borusan Enerji sadece yenilenebilir çevreci 
enerji üretimine odaklıdır. Kardeş kuruluşumuz Borusan Enerji ile 
beraber özellikle kendi müşterilerimize, biraz daha büyüyebildikten 
sonra tüm elektrikli araç müşterilerine açmayı planlıyoruz bunu 
ama özellikle kendi müşterilerimize, kendi şarj alt yapımızla ve 
sadece yenilenebilir, çevreci enerji ile hizmet vermek istiyoruz. Ve 
burada aslında herhangi bir kâr amacı gütmeden bile bu enerjiyi 
müşterilerimize ucuz bir seviyede vermeyi taahhüt etmek istiyoruz. 
Diğer taraftan tabii ki bu işin olmazsa olmazı finansman kaynağı ve 
bu bir sürü yatırımın finanse edilebilmesi. Örneğin bu konuda biz 
özellikle elektrikli araçların satışı veithalatı ile ilgili yaptığımız tüm 
yatırım ve harcamalara yönelik olarak en son kendi sektörümüzde 
de bir ilk olarak “greenloan” dediğimiz yani yeşil finansmana 
HSBC bankasıyla 45 Milyon Euro’luk bir desteğe imza attık. Bu 
doğrultuda özellikle elektrikli araç almak isteyen müşterilerimize de 
daha avantajlı, daha uygun krediler sunmak için devreye giriyoruz. 
Bunun yanı sıra regülatörlerin, kanun koyucuların burada çok büyük 

desteğine ihtiyaç var. Birçok Avrupa ülkesinde ve Batı ülkelerinde 
bu dönüşümü desteklemek ve özellikle tüketicilerin tarafında 
elektrikli araçlara olan motivasyonunu arttırmak için, elektrikli 
otomobiller aslında baktığımız zaman doğası, üretim maliyetleri 
bakımından içten yanmalı araçlardan daha pahalı. Birçok Avrupa 
ülkesinde hem nakit destek hem de vergisel destek söz konusu, 
örneğin hem gelirler vergisi olarak hem de kurumlar vergisi olarak 
desteklenmesi ve özendirilmesi çok çok önem kazanıyor. Sektör 
çalışanlarının, tüketicilerin bu konudaki farkındalığı, eğitimi çok 
önemli. Z kuşağının, yeni neslin bu konuyu sahiplenmesi, temiz bir 
çevreyi sahiplenmesi de aynı zamanda çok önem arz ediyor. 

Bu konuda aslında konuşacak çok şey var tabi. Baktığımız zaman 
neredeyse 35 senedir aslında çevre, çevre sağlığı, çevre temizliğini 
konuşuyoruz. Filtrasyonlar ile başlandı ve bugüne kadar da 
hep böyle zorlamalarla, regülasyonlarla, hükümetlerin koyduğu 
sınırlamalarla bir noktaya kadar gelindi. Ama artık hepimizin bu 
sürdürülebilirlik gerçeğinin çok daha içsel bir mesele olduğunu 
kabul etmemiz gerekiyor. Benim gördüğüm ve beni sevindiren 
şeylerden birisi bugünün dünyasında tüm paydaşların çok daha 
samimi ve çok daha çözüm odaklı davrandıklarını görüyorum. 
İnşallah güzel ve doğru bir şekilde bu dönüşümü yaparız ve tüm 
dünya 2030-2035 hedeflerini tutturabilir diye düşünüyorum. 
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CHRISTIAN BAHOO
BMW Group, Head of Government Affairs and 
Communications Importer Regions
(Africa, Middle East, Eastern Europe)

Dünyada son bir yıl içerisinde gerçekleşen çarpıcı değişikliğe inanmak oldukça zor. Koronavirüs pandemisi tüm dünyada önemli bir etki 
yaratmaya devam ediyor. Pandemi, ekonomilerimizin ne kadar küresel, birbirine bağımlı ve savunmasız olduğunu ortaya koydu. Ancak, 
aynı zamanda toplumların ne kadar dayanıklı ve değişime açık olduğunu da gösterdi. 

Geride bıraktığımız yıla baktığımızda, pandeminin küresel ekonomideki yapısal değişiklikleri hızlandırmış olduğu konusunda hemfikir 
olacağımızı düşünüyorum. Öne çıkan bir başka gösterge de özellikle dijital ekonomideki esnek iş modellerinin canlanmaya öncülük etmesi. 

İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin temelinde ileriye bakmak, fırsatları yakalamak ve geleceği şekillendirmek yer alıyor. Şu anda dünya 
gündemindeki en önemli konu ne? Toplumumuz ne için çabalıyor? Hangi öncelikli sorun hepimizi etrafında topluyor? Bu sorunun yanıtı 
şüphesiz ki CO2 salınımlarını önemli ölçüde azaltmak. İklim değişikliğiyle etkin bir şekilde mücadele etmek, gelecek nesilleri en çok 
ilgilendiren konu olarak öne çıkıyor. Bu nedenle, Paris Anlaşması’na ve UN Global Compact’a açıkça bağlılığımızı sürdürüyoruz.
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Elektrifikasyona geçişin merkezinde iki temel nokta yer alacak: 
Bunlardan ilki, sürdürülebilirliği dünyayı birbirine bağlayan yeni 
anlayış haline getirme gerekliliği. Sürdürülebilirlik, hepimizin 
paylaşması gereken güçlü bir değer olarak öne çıkıyor. İkinci 

nokta ise iş birliği ve çok taraflılığın yeni bir seviyeye yükseltilmesi 
yönündeki ihtiyaç.

Birinci noktayı ele aldığımızda; tarihte ekonomik büyümenin her 
zaman çevreden ödün verilerek gerçekleştiğini görüyoruz. Tüketim, 
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bir bakıma çevrenin zarar görmesine neden oluyor. Önümüzde bu 
denklemi değiştirmek için tarihi bir şans olduğuna inanıyorum. 

Bugüne kadar hep doğrusal bir eksende düşündük. Üretiyoruz, 
kullanıyoruz ve ardından atıyoruz. Gelecekte ise döngüsel bir 

model ekseninde düşünmemiz gerekiyor. Döngüsel ekonomi, 
tüketim ve çevre arasındaki bu ikileme çözüm getirmemize katkıda 
bulunabilir. Bunların ışığında, Yeşil Teknolojilere yönelen küresel 
talebin bir büyüme fırsatı sunduğunu görüyoruz. 
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İkinci temel nokta ise iş birliği. Şu an önemli bir yol ayrımındayız. 
Gelecek daha küresel, daha bağlantılı, daha çok taraflı mı olacak? 
Yoksa daha bölgesel, daha birbirinden kopuk ve daha tek taraflı mı 
olacak? 

Günümüzde, her zamankinden daha küresel, daha bağlantılı ve 
daha çok taraflı hareket etmek için teknolojik ön koşullara sahip 
olduğumuza inanıyorum. Bununla beraber, 2030 yılına kadar 
kullanım fazındaki CO2 emisyonlarında küresel ölçekte %50 
gerileme kaydetmek gibi iddialı hedeflerimize ulaşmak için net 
görevler ve sorumluluklar belirlememiz gerekiyor. 

Karar alıcılar, hedefleri belirleme ve destekleyici çerçeveler 
sağlama görevlerini üstlenmeliler. Sektörün ise sürdürülebilirliği 
artık bir rekabet avantajı olarak görmesi gerekiyor. Sonuç olarak, 
bu hedeflere ulaşmamızı sağlayacak çözümleri yalnızca sektör 
sağlayabilir.

Elbette bu hedeflere ulaşırken esas noktayı gözden kaçırmamamız 
gerekiyor. 

İklime zarar vermeyen bir düzen oluşturulmasında en etkili itici güç 
elektrikli mobilite olacak. Önümüzdeki on yıl içerisinde tamamen 
elektrikli yaklaşık on milyon otomobili yollara çıkarmayı planlıyoruz. 

2030 yılına kadar, BMW Group küresel satışlarının en az yarısını 
tamamen elektrikli otomobiller oluşturacak.

Uygun şarj altyapısı gibi değişkenlerden yola çıkarak, gücünü 
elektrikli bataryadan alan motorları kullanmanın akla yatkın ve 
mümkün olduğu tüm senaryolarda %100 oranında bataryalı 
elektrikli otomobillere odaklanıyoruz. 

Elektrikli mobilitenin büyüme hızına ayak uydurabilmek için 
altyapıların şu ankinden beş kat daha hızlı gelişmesi gerekiyor.

Bununla birlikte elektrikli otomobiller, yalnızca tüm değer zincirinin 
sürdürülebilir olması durumunda iklim değişikliğini kontrol altına 

alma konusunda gerçekten anlamlı bir katkı sağlayabilir. Bu nedenle, 
yeşil elektriğin ötesine odaklanmamız gerekiyor. Herkesi, gelecekte 
kaynakların kullanımı konusunda daha fazla odaklanmaya davet 
ediyorum.

2017 yılında dünya nüfusu ilk kez bir yıl içinde 100 milyar tondan 
fazla kaynak tüketti. Otomotiv sektörü olarak bu trende karşı 
koymamız gerekiyor. Bu nedenle, birincil malzeme kullanımını, 
kaynakların çevre açısından zararlı şekilde tüketimini ve bu 
kaynakların yoğun CO2 salınımı ile işlenmesini azaltmak, özellikle 
de kaynakların yoğun şekilde kullanıldığı sektörlerin başında gelen 
otomobil üretimi için çok önemli bir yer tutuyor. 

Bu hem ekolojik hem de ekonomik sürdürülebilirlik ile ilişkili stratejik 
bir konu. Otomobillerde kullanılan yüksek voltajlı bataryaların 
üretimi için gerekli olan kobalt, nikel ve alüminyum gibi maddelerin 
fiyatlarındaki güncel gelişmeler, sınırlı kaynaklara bağımlı bir 
sektörün karşı karşıya kalacağı etkiyi ortaya koyuyor.

İklim değişikliğine karşı verdiğimiz mücadele ve kaynakları 
yönetme biçimimiz, hem toplumların hem de BMW Group’un 
geleceğini belirleyecek. Premium bir otomobil üreticisi olarak, 
öncü olmakla yükümlüyüz. Gelecek nesiller için sorumluluk alıyor 
ve sürdürülebilirliği gelecekteki faaliyetimizin odağına alıyoruz. 

Science Based Targets Initiative (SBTi) liderliğindeki bir eylem 
çağrısı olan Business Ambition for 1.5°C’ye katılan ilk Alman 
otomobil üreticisiyiz.

2030 yılına kadar, tamamen elektrikli otomobillerin küresel 
satışlarımızın yarısını oluşturmasını ve üretim sürecimizi çok daha 
iklim dostu hale getirmeyi istiyoruz. Uluslararası Race to Zero 
girişiminin bir parçası olarak, en geç 2050 yılına kadar tüm değer 
zincirimizi karbon nötr hale getirmek istiyor.
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HAKAN ÖLEKLİ 
KMPG Türkiye Otomotiv Sektör Lideri, 
Denetim ve Güvence Hiz. Şirket Ortağı

Öncelikle bu oturuma davet ettiğiniz için teşekkür ederim. KPMG olarak biz düzenli bir şekilde dünyadaki otomotiv endüstrisinin trendlerini 
takip etmeye gayret ediyoruz. Bu konulardan bir tanesi de elbette ki elektrikli otomobiller. Ancak sondan başlayayım, bahsettiğiniz 
rapordan bir girizgâh yapmak isterim. Bu rapor yeni yayınlandı. Bu sene 22.’sini düzenlediğimiz “Uluslararası Otomotiv Yöneticileri 
Araştırması Raporu’ndan” bahsediyorum. Bu dünya çapında yaklaşık 100 otomotiv üst düzey yöneticisinin katıldığı bir anketti. Her sene 
bunu yapıyoruz. Makro trendde ve mega trendde görmeye çalışıyoruz. Ben burada kabaca ana beş başlık var onlara değinmek isterim. 
İçerisinde zaten elektrikli otomobillerden de bahsediyor olacağım. 

Katılımcıların yaklaşık %53’ü gelecekten oldukça umutlu. Yöneticilere, gelecek 5 yıl içerisinde büyümeyi karlı bir şekilde sürdürebileceklerini 
düşünüp düşünmediklerini sormuştuk. Ve %53’ü gelecek 5 yılda iyi bir büyüme yakalayacaklarını ve karlı olacaklarını öngörüyorlar. 
Özellikle Almanya’da %49 bu sayı, Amerika’da %66. Gelecekteki motor teknolojisi trendleri için görüşlerini sorduğumuzda da elektrikli 
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otomobillerin 2030’a kadar dramatik bir şekilde yükseleceğini ve 
bunun da önemli bir pay olacağını düşünüyorlar. Şöyle buna bir 
örnek vermek isterim. Otomotiv yöneticilerinin tahminlerinde, 
mesela Almanya’nın da içinde bulunduğu Batı Avrupa, Amerika, 
Çin ve Japonya gibi ülkelerde yöneticiler yaklaşık 2030’a 
kadar otomobillerin %50’sinin elektrikli olacağını öngörüyorlar. 
Hindistan gibi ülkelerde ise %40 seviyelerinde bu öngörülüler. 
Çok çeşitli dereceler var bu konularda. Herkes batarya yatırımı ve 
pazar payları için bir tahmin yapmaya çalışıyor. Bir diğer önceki 
raporumuzda ise 2030’a kadar bizim kendi yaptığımız analizler 
ile yaklaşık %37 gibi bir tahminde bulunmuştuk. Ama buradaki 
varsayım şu: 2030’a kadar elektrikli otomobillerin maliyetinin 
içten yanmalı motorlu otomobillerin maliyetini yakalayacağı 
öngörüsü var. Burada geleceğin teknolojilerinin gelişmesi için bir 
diğer önemli faktör de aslında hızlı şarjın yetenekleri. Sorduğumuz 
yöneticilerin aynı zamanda tüketici olduklarını da düşünürsek 
verdikleri cevaplar ilginç. %77’si 30 dakikanın altında %80 ve 
üzerinde bir şarj bekliyorlar. Şu an günümüzdeki kapasitelerdeki 

ortalamada 3 saati aşkın bir süre mevcut. O yüzden hızlı şarj ve 
bunun pazarda yaygınlaşması yine önemli bir etken. Karşımızdaki 
tüketiciler, alıcılar artık dijitalleşiyor ve dijital bir deneyim yaşamak 
istiyorlar. Yöneticilerimizin verdiği cevaplar arasında çok ilginç bir 
bulgu daha var. Bu yönetici çoğunluğunun yaklaşık %75’i ileride 
satılacak otomobillerin %40’ının artık direkt otomotiv üreticileri 
tarafından nihai tüketicilere, müşterilere satılacağını öngörüyor. 
Burada tabii çeşitli faktörler var. Bir tanesi özellikle satın almadan, 
sahip olmaya ve kullanmaya kadar gelen pürüzsüz ve soluksuz 
bir müşteri deneyimi. O yüzden burada tüketicinin, özellikle 
otomotiv üreticilerinin bunu daha fazla sağlayacağı yönünde bir 
öngörüsü bulunmakta. İkincisi ise verinin güvenliği. Hep araştırıp 
fiziki güvenliğinden bahsederiz ama artık verinin güvenliğinden de 
bahsediyoruz. O yüzden tüketici tarafındaki güven, daha fazla alıcı 
gruplarda değil, otomotiv üreticilerinde. Bu oran da epey yüksek. 
Yaklaşık %80’lerde diyebilirim. Bir diğer taraftan da özellikle bu 
otomotiv sektörünün hem elektrikleşmesi hem de mobiliteye 
doğru kaymasıyla beraber inanılmaz bir veri üretimi oluşacak. 
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Bunu zaten herkes tahmin ediyor. Bu verinin artık paraya dönmesi 
herkesin beklediği bir nokta. Burada da şunu söyleyebilirim; 
yaklaşık yöneticilerin %43’ü üretilen verinin sigorta şirketlerine 
satılacağını öngörüyorlar. Yeni teknolojiler ve diğer pazara yeni 
girişler önemli bir başlık. Bildiğiniz gibi otomotiv sektörü 130 yılı 
yakalamış bir sektör, büyük bir sektör, hiç görmediği değişimleri 
şu anda yaşıyor. Eskiden olduğu gibi bir tedarik zinciri ile bir 
satış pazarlama ayrı ayrı gitmiyor artık. Teknolojiler ile el ele, kol 
kola iyi fikirleri kovalıyorlar. Yöneticilerin önemli bir kısmı Google, 
Apple, Amazon ve Huawei gibi teknolojilerin elektrikli otomobil 
pazarına gireceklerini düşündükleri ortaya çıkıyor. Bir diğer önemli 
bulgu ise özellikle içten yanmalı motorlara yatırım yapmış, eski 
otomotiv üreticilerinin varlıkları ile ilgili öngörü ilerliyor. Elektrikli 
otomobillerin özellikle 2030’a kadar yükselmesiyle beraber 
bir öngörü de 2030’da %30’luk bir elektrikli otomobil pazarı 
yakalanırsa, 200 fabrikanın boşta kalacağı. Bu rakam sadece 
otomotiv üreticilerini kapsıyor. Bu örneğin; tedarikçileri içermiyor. 
Otomotiv yöneticilerinin önemli bir kısmı ki bu yaklaşık 3/4’üne 
tekabül ediyor, ileride stratejik olmayan varlıkların satışı ve buradan 
gelen parayla yeni teknolojilere, inovasyonlara, yetenekli iş gücüne 
yatırım yapılması ve ortaklıklar kurulmasını planlıyor. O anlamda 
artık yeni şeyler göreceğiz. Eskiden yüksek bariyerli olan otomotiv 
sektörü start-up’lar, teknolojiler, atılımlar ile başka bir yöne doğru 
kayıyor. 

Ve son başlık da hepimizin bildiği gibi tedarik zincirinin hassas 
bir dönemde olması. Tedarik zincirindeki endişeleri hala otomotiv 
üreticileri taşıyor. Özellikle az bulunan değerli metallerde; mesela 
bakır, alüminyum, nikel, çelik ve özellikle iletken konusunda 
otomotiv sektörü yöneticileri endişeli. Bu konunun da zaman 
zaman araştırmalarda ortaya çıktığını biliyorsunuz. Evlilikler, joint-
venture’lar ve direkt yatırımlarla bu sorunu aşmaya çalışıyorlar. Ve 
tabii bunların fiyat ve pazar yansımaları yönetilmesi zor faktörler 
olarak karşımıza çıkıyor. 

Bir diğer faktör de artan enflasyon. Dünyanın her tarafından bir 
enflasyon baskısı var. Ücretlere nasıl yansıyacak ve azalan iş gücü 
temel konular. Başka alanlara kayan, azalan iş gücünün yerine 
konması için neler yapılacak? Özellikle yöneticilerin %55’i bu 
konuda endişesini taşımaya devam ediyor. Buradan KPMG olarak 
bizim söyleyebileceğimiz net bir öngörü bulmak mümkün değil. 
Gördüğünüz gibi çok değişken var. Tahmin edilen ama sonucu 
bilinmeyen değişkenler var. O yüzden KPMG olarak buna adını 
verdiğimiz yöntem mozaik yönetimi. Hem farklı tip otomobillerin, 
farklı coğrafyalarda, farklı düzenlemelerde, farklı dinamiklerde 
yönetilmesi gerekiyor. Otomotiv şirketlerinin ileriye daha değişken, 
hızlı, atak bir şekilde sürekli senaryolara bakması gerekiyor. Aslında 
az önce rapor sonuçlarından bahsettiğim gibi elektrifikasyon 
olacak ama tam anlamıyla hangi yılda, ne kadar seviyede olacağı 
tahmin edilemiyor. Dediğim gibi bu birçok konudan etkileniyor. 
Altyapı, müşteri tercihleri, yerel yönetimlerin açıklamaları, 
teşvikler, uygulamalar, bir yandan dünyanın karbonsuzlaşmaya 
doğru attığı adımlar ve bunların ne zaman gerçekleşeceği… Hepsi 
bunun bir tarihte olacağını ama tam olarak hangi tarihte olacağını 
söyleyemememize neden oluyor. Bu kadar bilinmezliğin içerisinde 
iş yürütmek zor ama çeşitli senaryolarda çalışmak lazım. Elektrikli 
otomobillerin mutlaka, günümüzde illa ki konuşulduğu bu dünyada 
kaçınılmaz olacağı, 2030 olur, 2040 olur, 2050 olur, geleceği çok 
muhtemel zaten. 

Siz demin Kıvılcım Hanım’a elektrikli otomobil tavsiye eder misiniz 
diye sordunuz. Ben kullanmıyorum ama bu kadar konuşmadan 
sonra ben bile tavsiye ederim. Dünya buraya doğru gidiyor. Sosyal 
sorumluluğumuzu unutmamamız lazım. 

Amerika’da bir araştırmaydı tam sonuç önemli değil ama hatırımda 
kalanını söyleyeyim. Yapılan araştırmalarda yaklaşık %77 ya da 
%80 otomobil alımlarını hanımefendilerin etkilediği söyleniyor. 
Yani erkekler kendi başlarına otomobillerini seçmiyorlar, mutlaka 
eşlerine soruyorlar ya da eşlerinin istediği otomobilleri alıyorlar.
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KIVILCIM PINAR
KOCABIYIK
Yuvam Dünya Derneği Yönetim Kurulu Başkanı 

Biz Yuvam Dünya olarak iklim krizini odak noktamıza alıyoruz. İklim krizi konusunda neslimizin hikayesini değiştirmek üzere yola çıktık. 
Bu ne demek? Aslında kolektif bir hareket yaratmaya çalışıyoruz. Çünkü bu krize neden olan kültürü değiştirmemiz gerekiyor. Bugün hep 
beraber şirketlerimizi konuştuk. Biliyoruz ki, iklim krizine karşı en iyi çözümleri tabii ki hükümetler ve özel sektör yaratacak ama özel sektör 
dönüşürken bireylerin de dönüşmesi şart. Eğer ki biz sadece kendi işimizi dönüştürürsek ve herkes bir mutabakat, green deal çerçevesinde 
değişmek zorunda olduğu için değişirse, bu bir kültür dönüşümü olmuyor. İlk önce bizim bireyler olarak değişmemiz gerekiyor ve bireyler 
olarak bu kolektif hareketi yaratmamız gerekiyor. Eğer bir hareket yaratabilirsek sosyal normları beraber değiştireceğiz. Hiç olmayacak 
denilen şeyler, hareketlerle beraber bütün ülkelerde görüyoruz ki geçmişe, tarihe baktığımızda kabul edilir hale geliyor. Hareketler; ayakları, 
elleri, kalpleri ve sesleri olan rüyalar aslında. Bir hareket haline gelebilmek ve kültür dönüşümünü sağlayabilmek için de öncelikle her 
birimizin karşımızda nasıl bir iklim krizinin var olduğunu anlaması gerekiyor. Bunu ilk önce hep beraber içselleştiriyor ve dönüştürüyor 
olmamız gerekiyor. 
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Biz Yuvam Dünya olarak çalışmalarımızı iklim krizi özelinde 
kurumsal şirketlerde kültür dönüşümü programları, okullarda 
eğitim programları, geniş çaplı toplumda etki programları olarak 
üçe ayırıyoruz. Biz bu krizi biraz daha farklı anlatmaya çalışıyoruz. 
Bunu biraz daha sanatla, sporla anlatmaya çalışıyoruz. Bu krizin 

şarkısını yapıyoruz. Örneğin Beşiktaş her maç öncesinde artık 
bizim iklim krizi ile ilgili verdiğiniz bilgileri vermeye başladı. 
Çünkü biz topluma bu bilgileri nasıl katabiliriz? Sadece burada 
konuşmalarımız bazen bir kulağımızdan girip bir kulağımızdan 
çıkabiliyor. Özellikle gençlere baktığımız zaman, devamlı takip 
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ettiğimiz bir dizi oyuncusunun, takip ettiğimiz bir futbolcunun bize 
söylediği bazen çok daha fazla aklımızda kalabiliyor. 

En önemli projelerimizden bir tanesi de Millî Eğitim Bakanlığı ile 
iklim krizini müfredata sokma üzerine çalışmamız.  Bu çalışma 
tamamlandı ve 2022-2023 yılında Türkiye’de artık ortaokulda 
seçmeli ders olarak, anaokulu ve ilkokul kademelerinde ise 
toplamda her kademede 1 buçuk milyon öğrencinin bu krizi 
öğrenmesi için çalışıyoruz. Bu çok önemli bir şey. Çünkü eğer 
ki çocuklarımız bu krizi bilmezlerse, bu krizin etkilerinden çok 
daha fazla etkilenecekler.  Önümüzdeki 10 yıl içerisinde bilim 
insanları 30 milyon mülteci bekliyor. Biz şu an 2-3 milyonda neler 
yaşandığını biliyoruz ki, 30 milyon mültecinin geldiğini düşünün. 
Yaşayabileceğimiz iç çatışmaları, içinde oluşabilecek ekonomik 
problemleri düşünün. İklim krizi aslında sadece çevresel bir kriz 
değil. İklim krizinin çok yönlü parçaları var ve şirketlerimizde de her 
bir çalışanımızı bu konuda bilinçlendirmek bizim yükümlülüğümüz. 
Her birimizin bu konuyu biliyor olması lazım. Sadece üretimimizden, 
belli konulardan sorumlu kişilerin bu konuda çalışıyor olmaması 
gerekiyor. Biz Yuvam Dünya olarak çokça rapor, çokça rehber 
yayınlıyoruz. Lütfen sizler de onları takip edin, çünkü iklim dostu 
şirket rehberlerimiz var. Benzer raporlarımız var, dönüştürme 
raporlarımız var. 

BMW i3 çok keyifli bir otomobil ama birçok kişinin de yaşadığı 
gibi ben de nerelerde şarj ederim diyerek hep yola çıkmadan önce 
özellikle de mesela şehir dışına seyahatimiz varsa her zaman bir 

kontrol etme durumundaydım. Şu an her şey çok daha ilerledi. Üç 
yıl öncesine göre çok daha farklı bir yerdeyiz. Bir de artık menzil 
çok daha arttı. O yüzden çok daha rahatız. İlk çıkan otomobille 
şu an yeni BMW i3’ün arasındaki menzil bile çok farklı. O yüzden 
teknoloji çok hızlı gelişiyor ve bizim de alt yapı çalışmalarımız 
arttıkça mutlaka daha iyi hale geleceğimizi düşünüyorum. 

Teşviklerin mutlaka artırılması ve regülasyonların değişmesi 
gerekiyor. Dünyada gelişmiş ülkelerin neler yaptığını çok iyi 
görüyoruz. Nasıl teşviklerle bu hale geldiklerini ve ne kadar çok 
altyapıya yatırım yaptıklarını görüyoruz. Tabii ki elektrikli otomobili 
öneriyoruz. Sonuçta sürdürülebilir ulaşım bizim için çok önemli 
bir şey. Sürdürülebilir ulaşım; sosyal eşitlik, ekonomik verimlilik ve 
çevresel sorumluluk olarak özetleniyor. Ama biz çevresel tarafa 
baktığımızda da Türkiye’de elektrikli otomobiller şu an daha %0,1 
seviyelerinde ancak akaryakıt ihtiyacının tamamını ve fosil yakıtları 
ithal eden bir ülke olarak bir taraftan da elektrik üretimimizin %45-
%50’sini kendi üreten bir ülkemiz var. Bu çok değerli bir şey ve 
gitgide artıyor. Biz Borusan Enerji olarak Türkiye’nin en büyük 
rüzgâr enerjisi üreticilerinden bir tanesiyiz. Bunu sıkı takip ediyoruz, 
bu yüzden elektrikli otomobil aslında yatırımının yapılması çok 
önemli. Elektrikli otomobili en çok kullanılabilecek ülkelerden 
birinde yaşıyoruz. O yüzden de bunun mutlaka artarak devam 
etmesi gerekiyor. Bu kent hayatında hava temizliğini de mutlaka 
etkileyecektir. Sadece fosil yakıtlar ve iklim krizi değil, bunun birçok 
farklı çevresel faktörü var. 
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TAMER ŞENGÖNÜL
Turpak A.Ş. CEO ve Sharz.Net Ortağı 

35 yıldır akaryakıt sektöründeyim ve 35 yıl boyunca da fosil yakıtlar tarafındaydım. Elektrifikasyon içerisinde de önemli girişimlerim 
var. Şimdi bu akaryakıt sektöründeki gelişmelere bakarsak biz, 7000 akaryakıt istasyonunda Türkiye’nin akaryakıtının %80’ini EPDK’ya 
gönderen bir şirketiz ve dolayısıyla fosil tarafından geliyoruz. Ben de 35 yıldır fosil tarafı otomasyonunda hizmet veren bir kişiyim. Ve son 
3 yıldır da değişimleri görerek hem kamu tarafında hem özel idare tarafında elektrifikasyonun ne kadar önemli olduğunu hem otomotiv 
sektörüne hem akaryakıt sektörüne hem de diğer bütün kullanıcılara anlatmaya çalışan kişiyim. 

Dünyadaki bu değişiklik otomotiv sektörünün çok önemli bir rol oynadığı bir yerde. Şöyle ki, dünyada ilk 1880 yılında elektrikli otomobil 
üretildi fakat akaryakıtçıların baskısıyla 1908 yılında Ford seri üretiminin %30 daha ucuza çıkarılmasıyla elektrikli dünyayı, akaryakıt 
dünyasına çevirmiş oldu. Ve geçen yüzyıl içerisinde de hayatımızda akaryakıt ve fosil yakıtlar vardı. Otomotiv sektörü yine bu değişimde 
önemli rol oynadı. Biliyorsunuz Tesla önemli bir şekilde, epey önce bu işe başladı. Ardından diğer ülkeler bu işte yatırımlarına başladı. 
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Ve otomotivcilerin kendi elektrikli otomobillerinin dünya çapında 
hareketini sağlayabilmesi için akaryakıt istasyonları yerine şarj 
istasyonları açması ihtiyacı doğdu. Şimdi burada da olmayan 
değişiklikler olmaya başladı ki Avrupa’da Tesla’ya karşı Volkswagen, 
Audi, BMW ve Mercedes bir araya gelerek IONITY markasında 
istasyonlar açmaya başladı. Dolayısıyla elektrikli otomobillerin 

dünyada hareket edebilmesi için istasyonlara ihtiyaç var. Bu ihtiyaç 
da büyük değişikliklerin eseri olacak. 

Altyapı değişiklikleri olmak üzere sürücülerin alışkanlıklarının 
değişimleri de başlayacak. Şimdi şarj istasyonlarına çok 
ihtiyacımız var. Şarj istasyonları olmadan elektrikli otomobillerimizi 
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kullanamıyoruz. Ama ben 2 yıldır elektrikli otomobil kullanıyorum 
ve 2 yıldır kendi şarj istasyonlarımdan dahi şarj etmedim. Bu da 
enteresan bir sorun. Demek ki sürücü alışkanlıkları da değişiyor. 
Evimde şarj ediyorum, iş yerimde şarj ediyorum. Ola ki ihtiyacım 
olursa şehirlerarasında da şarj ediyorum ve rota belirliyorum. 
Alışkanlıklar değişiyor, ticari alışkanlıklar değişiyor. Akaryakıt 
sektörü önemli bir küçülme içerisine giriyor. Akaryakıt sektörünün 
küçülmesinin yerini dolduracak 2 tane sektör ortaya çıkıyor. 
Bunlardan bir tanesi elektrik, enerji sektörü diğeri ise otomotiv 
sektörü. Otomotiv sektörü mutlaka bu iş içerisinde olmak zorunda 
çünkü şarj cihazlarıyla otomobiller artık konuşma haline giriyor. 
Yani akaryakıt istasyonundaki gibi pompayı alıp otomobilinize 
taktığınız zaman otomobille pompa konuşmuyor. Fakat burada 
elektrik pompasıyla otomobil bir konuşma/görüşme halinde. Bir 
otomobile ciddi enerji veriyorsunuz ve onun ısınma seviyelerini 

ölçüp elektrik seviyelerini düşürmeniz gerekiyor. Dolayısıyla 
otomotivciler bu işin içerisinde olmak zorunda. Otomotivciler 
bu işin içerisinde olunca ben artık benzin istasyonlarında şarj 
etmez duruma geliyorum. BMW’nin, Audi’nin, Mercedes’in diğer 
otomobillerin vermiş olduğu şarj istasyonlarında veya evimde, 
işimde şarj ediyorum ya da şehirlerarasında yine otomotivcilerin 
desteklediği şarj istasyonlarında şarj ediyorum. Bu durumda ne 
oluyor? Otomotivciler bu işin içine girmiş oluyor. Ben bir otomotiv 
sektörünün bana verdiği istasyonda şarj ettiğim zaman onun 
kafeteryasını kullanıyorum, onun dinlenme tesisini kullanıyorum. 
O zaman akaryakıt istasyonları ikinci plana gelmiş oluyor. Onun 
dışında nerelerde şarj ediyorum? AVM’lerin otoparkında, sinemanın 
otoparkında, restoranda, kafede ya da siz şu anda burada otururken 
otomobilleriniz dışarıda şarj ediliyor durumda oluyor. 
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O yüzden hızlı ve yavaş şarj istasyonları ortaya çıkıyor. Yani 
oturduğunuz yerde şu anda şarj ettiğiniz zaman yavaş şarj 
istasyonlarına ihtiyacınız var. Çünkü ben burada 100 tane otomobili 
hızlı şarj istasyonunda şarj etmeye kalksam ne bu binanın ne 
bu bölgenin elektriği buna yeter. O yüzden nasıl ben şu anda 
cep telefonuyla şurada bir şarj istasyonu varsa şarj edebilirim, 
otomobillerden aynı şekilde, otomobilinizi park ettiğiniz yerde 
şarj edeceksiniz; evinizde ve iş yerinizde. Ama dünya önemli bir 
değişimde, ticari dengeler değişiyor. Bu dengelere elektrik firmaları 
ve otomotiv firmaları da giriyor ve akaryakıt firmaları da bu konuda 
önlem almaya başladılar. Logolarını dahi değiştirmeye başladılar. 
Mesela Total Enerji logosunu dahi değiştirdi. Çünkü nasıl ki 
elimizde şu an bir tuşlu telefon yoksa nasıl ki burada artık bir tüplü 
televizyon yoksa nasıl ki bu odada artık sigara içen bir insan yoksa 
elektrikli otomobilde hayatımıza bu kadar hızlı girecek. Ve benzinli 
otomobilleri bulamayacağız. Benzinli otomobilleri bulamadığımız 
gibi akaryakıt istasyonları da bu seviyede kendilerini değiştirerek 
elektrifikasyona uyum sağlayacak. 

Şu anda Türkiye’de yaklaşık 6000-6500 tane elektrikli otomobil 
var ki sayı çok az. Buna rağmen 1300 tane lokasyonda da birden 
fazla olmak üzere de şarj ünitesi var. Yani toplam 3-4 bin tane 
otomobilden söz ediyoruz. Ama şarj ünitesi sayısı 1300 tane 
değil, 5000’lerin üzerinde. Çünkü benim evimde de var, benim 
iş yerimde de var. Onları saymıyorum. Ve artık yeni dünyada 
elektrikli otomobil alışkanlıkları kişinin kullanışına göre değişecek. 
Yani ben koskoca bataryayı günde 100 km, 50 km yol yapıyorsam 
otomobilimde taşımak zorunda değilim. Ona göre otomotiv 
üreticileri değişikliklerini yapacaklar zaten. Kamu çok ciddi emek 
sarf ediyor. Şarj komitesi adı altında bütün şarjcılar; ZES, E-Şarj, 
Voltrun, Gersan ve diğer firmalar ve biz, birleşik bir şekilde kamuya 
bu konuda destek veriyoruz. Yakın zamanda, yani önümüzdeki 
sene istasyon sayılarında ciddi lisanslamalar ile artışlar olacak. 

Özetle şunu söyleyebilirim; elektrik şarj altyapısında, şarj 
cihazı ünitesi kurulmasında, istasyon kurulmasında bir sıkıntı 
yaşamayacağız. Ancak, dediğim gibi kullanıcılar değişiyor artık. 
Evinde şarj edecek, işinde şarj edecek ve şehirlerarası yolda 
giderken de oralarda hızlı şarj cihazları olacak. Elektrikli otomobil 
sempatizanı olarak tuşlu telefon versem, telefonunuzu değiştirir 
misiniz, salonda kimsede tuşlu telefon olduğunu zannetmiyorum. 

Borusan Otomotiv’e bu konuda ayrıca teşekkür etmek istiyorum. 
Çünkü Türkiye’de elektrikli otomobilin tanımını, iletişimini yapan bir 
firmadır. Öncülüğünü yapan bir firmadır; BMW i’lerle, BMW i3’lerle. 
Ve çoğu kişi bu nedir ya derken Borusan Otomotiv bu işe girdi, 
taşın altına elini koydu. 

Otomotiv sektörü geçmiş yüzyılda hayatımızı değiştirdi ve öncülük 
etti. Bu yüzyılda Türkiye’nin bunun gerisinde kalmaması için 
kooperatif çalışmamız gerekiyor. Otomotiv sektörü, elektrik ve 
akaryakıt istasyonları dahil olmak üzere bütün enerji sektörünün 
güzel bir çalışma ortaya çıkarması lazım. Otomotiv sektörü artık bu 
konuya liderlik ediyor ve Borusan Otomotiv’i de bu konuda takdir 
ediyorum, teşekkür ederiz. 

Son olarak bilinmesi, akıllarda kalması gereken bir şey var. 21 milyon, 
bakın bu rakamın aklınızda kalmasında fayda var; yerin altından 
yalnızca Türkiye olarak 21 milyon ton akaryakıt alıyoruz ve bunu 
atmosfere veriyoruz. Şu anda burada oturduğunuz sürece iki tane 
benzinli aracı çalıştırsak bir saat içinde hepimiz burada ölürüz ama 
dışarıda sanıyoruz ki hava çok bol. Veriyoruz gazi yukarıya halbuki 
öyle değil. Dolayısıyla 21 milyon aklınızda kalsın bunu da 21 milyon 
otomobile yaklaşık bölerseniz bir ton çıkar otomobil başına. Yani 
kullandığı her otomobil senede bir ton yakıtı atmosfere veriyor, 
böyle bakabilirsiniz.

OTOMOBİL SEKTÖRÜNDE ELEKTRİFİKASYON DÖNÜŞÜMÜ PANELİ
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Gazeteci Sayın Hakan Çelik’e İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah 
Değer tarafından plaket takdim edilmiştir.

Turpak A.Ş. CEO ve Sharz.Net Ortağı Sayın Tamer Şengönül’e İcra 
Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdim 

edilmiştir.

BMW Group, Head of Government Affairs and Communications 
Importer Regions (Africa, Middle East, Eastern Europe) Chrisian 

Bahoo’ya İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 
plaket takdim edilmiştir.

Yuvam Dünya Derneği Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kıvılcım 
Kocabıyık’a İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer ve TÜİOSB 
Başkanı Sayın Gül Akyürek Balta tarafından plaket takdim edilmiştir.
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Borusan Otomotiv İcra Kuru Başkanı Sayın Hakan Tiftik’e  İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer ve Koluman Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı 
Sayın Kaan Saltık  tarafından plaket takdim edilmiştir.
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KMPG Türkiye Otomotiv Sektör Lideri, Denetim ve Güvence Hiz. Şirket Ortağı Sayın Hakan Ölekli’ye İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer 
tarafından plaket takdim edilmiştir. 

PLAKET TAKDİMİ
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Borusan Otomotiv Grubu; Borusan Otomotiv İthalat, Borusan 
Otomotiv Pazarlama, Borusan Oto ve Borusan Oto Kıbrıs, Borusan 
Otomotiv Premium, BOM Motor Sporlarıolarak altışirketiyle 
premium otomobil segmentinde hizmet vermektedir.

Borusan Holding ve Almanya’da faaliyet gösteren Giwa Holding’in 
ortaklığı olan Borusan Otomotiv Grubu, 1984 yılında 47 kişilik 
ekibi ile BMW Türkiye distribütörlüğünü üstlenmiş ve 1992 yılında 

motosiklet tutkunlarının gözdesi BMW Motorrad’ın, 1998’de en 
iyi 4x4 araçların üreticisi Land Rover’ın, 1999’da küçük otomobil 
segmentinde fark yaratan MINI’nin ve son olarak da 2014 yılında 
lüks, konfor ve performansın birleşimini temsil eden Jaguar’ın 
katılımıyla marka yelpazesi tamamlamıştır. 

Borusan Otomotiv İthalat, 35 yılı aşkın süredir Türkiye’de BMW, 
MINI ve BMW Motorrad markalarının distribütörlüğünü yürütürken, 

PANEL SPONSORU
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Borusan Otomotiv Pazarlama ise Jaguar ve Land Rover markalarının 
distribütörü olarak hizmet vermektedir.

Borusan Otomotiv Grubu, 21 adet yetkili satıcı ve 42 adet yetkili 
servisle faaliyetlerini sürdürmektedir. Borusan Oto ise, Borusan 
Otomotiv’in Türkiye’de temsil ettiği tüm markaların satış ve satış 
sonrası hizmetlerinde faaliyet göstererek, Borusan Otomotiv Yetkili 
Satıcısı ve Yetkili Servisi olarak 10 tesisinde, Borusan Oto Kıbrıs ise 
Jaguar ve Land Rover Yetkili Satıcı ve Yetkili Servisi olarak Kuzey 

Kıbrıs’taki tesisinde müşterilere en iyi deneyimi sunmak odağıyla 
hizmet vermektedir.

Borusan Otomotiv Premium ise bir Borusan Otomotiv Grubu 
iştiraki olarak 2012 yılından itibaren faaliyetlerini sürdürmektedir ve 
Borusan Otomotiv’in distribütörlüğünü yaptığı BMW, MINI, Jaguar 
ve Land Rover marka otomobillerin kiralama, finans, kasko ve ikinci 
el satış hizmetlerini tüm yetkili satıcılarında sunmaktadır.

PANEL SPONSORU
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Ayrıca Türkiye’de motor sporlarının gelişimine ve Türkiye’nin 
yurt dışında tanıtımına katkıda bulunmak amacıyla Borusan 
Otomotiv tarafından 2008 yılında kurulan ve bu süreçte 4 kıtada 
20 ülkede36 farklı pistte gerçekleştirilen 370’ten fazla yarışta 
start almış ve 18 şampiyonluk kazanmış olan Borusan Otomotiv 
Motorsport (BOM), bünyesinde BOM Akademi, BOM E-Team 
ve BOM Karting kuruluşlarını barındırmaktadır. BOM Akademi, 
Gençlik ve Spor Bakanlığı, Türkiye Otomobil Sporları Federasyonu 

lisanslı eğitim kurumu olarak 
hizmet vermektedir. BOM 
E-Team, 2018 yılında yükselen 
e-spor endüstrisinde yer almak 
ve bu alanda Türkiye’yi temsil 
etmek amacıyla kurulmuştur. 
BOM Karting ise 2020 yılında 
motor sporlarına genç sporcular 
kazandırmak ve bu sporun alt 
yapısının gelişmesine katkıda 
bulunmak amacıyla kurulmuştur.

Borusan Otomotiv Grubu, 
sektöründe yenilikçi hizmetleriyle 
müşterilerine benzersiz deneyim, 
paydaşlarına sürdürülebilir 
değer sunmaktadır. Vizyon 
olarak ise premium otomobil ve 
motosiklet segmentinde, öncü 
ve tercih edilen ilk şirket olmayı 
belirleyen Borusan Otomotiv, 
stratejik hedefleri ışığında güçlü 
bir sinerji yaratarak katma 
değer odaklı iş süreçlerine imza 
atmaktadır. 

Borusan Otomotiv Grubu, 
teknolojik yenilikleri yönetim 
ve müşteri süreçlerine adapte 

edebilmek amacıyla 2018 yılında sektöre örnek teşkil eden bir 
teknoloji şirketi olma hedefiyle hızlı bir dijital dönüşüm sürecini 
başlatmıştır.

Grup, dijital dönüşüm sürecinde müşterilerini tüm çalışmalarının 
odak noktası haline getirerek, müşterilerin deneyimlerini pazarlama, 
satış ve satış sonrası aşamalarında en iyi şekilde yürütmek amacıyla 
vizyonunu oluşturmuştur. Müşteri yaşam döngüsünü optimum 
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şekilde yöneterek en iyi müşteri deneyimini sunmak ve veri odaklı 
çalışmalarını güçlendirmek amacıyla belirli hizmetleri kapsayan yol 
haritasını hayata geçirmiştir.

Borusan Otomotiv Grubu, en iyi müşteri deneyimini sunmayı 
odağına alarak, dijital teknolojiler ile iş süreç dönüşümüne ve dijital 
kültür değişimine devam etmektedir. Öncü vizyonu ile sektörde 
dijital dönüşüm konusunu odağına almış bir şirket olarak, değişen 
müşteri tüketim alışkanlıkları trendlerine paralel olarak dijital 
taraftaki olgunluğunun avantajından faydalanmaktadır. Temsil 
ettiği tüm markalar için online satış platformuna sahip olması 
ve satış sonrası tarafındaki online uygulamaların desteklediği 
“temassız servis” konsepti gibi çalışmalarla fark yaratmaya devam 
etmektedir.

Borusan Otomotiv Grubu şirket genelindeki sürdürülebilirlik yol 
haritasını topluma, çevreye ve müşterilere fayda ilkesi paralelinde 
“Türkiye Otomotiv Sektörünün Elektrifikasyon Dönüşümünde Öncü 
Olmak” vizyonu ile belirlemiştir.  Böylelikle Türkiye’de otomobil 
kullanımına yeni bir yaklaşım kazandırarak, çevre dostu ulaşıma 
çözüm üreten öncü şirket olmayı hedeflemektedir.

Ayrıca; Borusan Otomotiv Grubu, çalışan ve müşteri mutluluğunu 
sürdürülebilirlik çalışmalarının ana odağına alarak, faaliyetlerine 
devam etmektedir. Bu kapsamda 2020 yılında İcra Kurulu Başkanı 
liderliğinde, şirketin tüm marka ve kritik fonksiyonlarında yer alan 
yöneticilerden oluşan Borusan Otomotiv Grubu Sürdürülebilirlik 
Komitesi kurulmuştur.

Sürdürülebilirlik kavramını iş süreçlerinin temel yapı taşlarından 
biri olarak gören Borusan Otomotiv ve BMW, sistematik 
sürdürülebilirlik anlayışıyla, sektördeki yeni standartları belirliyor. 
Bu kapsamda Borusan Otomotiv’in temsil ettiği BMW markasını 

da bünyesinde barındıran BMW Group, kullanılan kaynaklardan, 
enerji tüketimi ve geri dönüşüm oranına kadar otomobillerin yaşam 
döngüsüne ilişkin kendine yeni öncelikler koyuyor. Önümüzdeki 
yıllarda elektromobilite stratejisini genişletmeyi sürdürerek 2023 
yılına kadar 12’si tamamen elektrikli olmak üzere toplamda 25 
elektrikli modelini tutkunlarıyla buluşturacak. Borusan Otomotiv, 
BMW’nin de yer aldığı bu elektromobilite stratejisine paralel olarak 
X ailesinin tamamen elektrikli ilk modeli olan Yeni BMW iX3’ü 2021 
yılı başında ve BMW’nin teknoloji amiral gemisi BMW iXde 2021 
yılının son çeyreğinde otomobil severlerle buluştu.

Otomobillerinin iklim üzerindeki etkilerini nötr hale getirmeyi 
hedefleyen BMW, emisyonsuz mobilite vizyonunun ancak elektrikli 
motor teknolojisinin çeşitlendirilmesiyle başarılabileceğine inanıyor. 
Aynı zamanda, kullanıcı ihtiyaçlarına uygun olarak daha fazla 
teknolojiyle hidrojen yakıt hücrelerinin geliştirilmesi yönündeki 
taahhüdünü de desteklemeye devam edecek. 2022 yılında BMW 
i Hydrogen NEXT’in daha kompakt bir versiyonunun tüm dünyaya 
lanse edilmesiplanlanıyor.

Geri dönüştürülen ve yenilenebilir ham maddelerle kendi ihtiyacını 
karşılayan, sürdürülebilir bir değer zinciri yaratmayı hedefleyen 
BMW, CO2 emisyonunun azaltılmasını da Borusan Otomotiv’le 
birlikte sektördeki temel öncelikleri arasında konumlandırıyor. 
Bunu başarmaya yönelik tedarik zincirinde karbon ayak izinin 
azaltılmasını da önemli bir kriter olarak belirlemiş durumda. Bu 
çerçevede, tedarik zinciri açısından kendine CO2 hedefleri koyan 
ilk otomobil markası olarak da öncü bir rolü üstleniyor. Borusan 
Otomotiv ise bu anlamda kendi kurumsal hedefleriyle de örtüşen 
bir markanın Türkiye distribütörlüğünü üstlenmekten mutluluk 
duyuyor.
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GÜL AKYÜREK
TÜİOSB Yönetim Kurulu Başkanı

Değerli Katılımcılar,

Bir kez daha İstanbul Ekonomi Zirvesi’nde sizlerle birlikte olmaktan duyduğum memnuniyeti dile getirmek istiyorum.

Yeşil Ekonomi ana teması ile düzenlenen bu yılki zirvede TÜİOSB olarak koordinasyonunu üstlendiğimiz bu panelimizde Dijital Tarım ve 
Temel Gıda’yı konuşacağız. Bugün bizimle olan değerli panelistlerimiz; 

Vodafone Türkiye İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Özlem Kestioğlu, gerçek bir hayalperest ve değişim yaratıcısı, hayallerin ancak sürekli 
değişimin gücü ile limitlerin zorlanması ile gerçeğe dönüşebileceğine inanıyor. 22 yıllık kariyeri boyunca bir değişim öncüsü ve büyüme 
hackerı. Bir kadın olarak gururla bahsetmek istiyorum. Kendisi etkili bir sosyal lider, kadınlara kendilerini geliştirme yolculuklarında yardımcı 

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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olan, onları destekleyen ve ekonomide daha fazla yer almalarına 
teşvik etmeye heveslidir. Aynı zamanda, girişimcileri geliştirmeye 
de meraklıdır ve bu nedenle teknoloji kuluçka merkezlerinde aktif 
mentör ve danışman olarak yer almaktadır. Ülkemizin böyle rol 
modellere ihtiyacı var. Hoş geldiniz. 

Schneider Electric Türkiye, Pakistan ve Orta Asya Bölge Başkanı 
Bora Tuncer, 2003 yılında Schneider Electric’e katıldı. 2010 yılında 
Genel Müdür Yardımcısı oldu. 2013’ten itibaren Schneider Electric 
Türkiye Ülke Başkanı ve 2017’den beri Türkiye, Orta Asya ve 

Pakistan’ın Küme Başkanı olarak görevini sürdürüyor. Adım adım 
yükselişinizi yakinen takip eden bir imalatçı bayiniz olarak, gururla 
takip ettiğimi söylemek istiyorum. Hoş geldiniz.

MEXT Teknoloji Merkezi Grup Direktörü Efe Erdem, Ford 
Otosan’da 15 yıl ürün geliştirme ve imalat mühendisliği alanlarında 
yöneticiliklerinden sonra İcra Kurulu Üyesi olarak yer almıştır. 
2018’den bu yana Türkiye Metal Sanayicileri Sendikası, MESS 
Teknoloji Merkezi Mext’in grup direktörlüğü görevini yürütüyor. Aynı 
zamanda Dünya Ekonomik Forumu (WEF) ile işbirliği kapsamında 
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oluşturulan “Türkiye Dördüncü Sanayi Devrimi Merkezi”nde; 
kamu ve özel sektörün ortak geliştirdiği teknoloji yönetişimi 
projelerini yönetmektedir. İlave olarak TÜSİAD bünyesinde faaliyet 
gösteren “Yeni Nesil Sanayi Çalışma Grubu” Başkanlığı görevini 
yürütmektedir. Hoş geldiniz.

Değerli Misafirler,

Dünya gündemi özellikle son yıllarda küresel ısınma, kaynakların 
etkin kullanımı, karbon ayak izinin azaltılması ve doğal kaynak 
yönetimi gibi kavramlar üzerinde yoğunlaştı. 

Birleşmiş Milletler, İklim Değişikliği Çerçeve Sözleşmesi kapsamında 
Türkiye dahil 197 ülke arasında imzalanan Paris Anlaşması ile 
2050’ye kadar sera gazı emisyonlarının sıfırlanması için ülkelerin 
ortak çalışmalarını teşvik etmektedir. 

Avrupa Birliği (AB), sürdürülebilir kalkınmayı ve tüm ekosistemi 
tehdit eden öncelikli risklere karşı Avrupa Yeşil Mutabakat Çağrısı 
ile sanayiden tarıma, ulaştırmadan enerjiye, karbonsuz bir ekonomi 
modelini hayata geçirip ticareti yeniden şekillendirecek yol 
haritasını netleştirdi.

Tüm dünya, sanayisini ve endüstri 4.0, dijital dönüşümünü hızla 
tamamlama yarışında. Pandemi ile tarımsal üretim ve gıda 
konusunda ise temel beslenme ihtiyaçlarının karşılanması endişe 
verici bir hal aldı.

Birleşmiş Milletler Gıda ve Tarım Örgütü (FAO), Uluslararası Tarımsal 
Kalkınma Fonu (IFAD), Birleşmiş Milletler Çocuklara Yardım Fonu 
(UNICEF), BM Dünya Gıda Programı (WFP) ve Dünya Sağlık 
Örgütü (WHO) tarafından ortaklaşa yayınlanan raporda, 2020’de 
dünyadaki açlığın dramatik bir şekilde kötüye gittiğinin altını 
çizdi. BM ajanslarının açıkladığı raporda, küresel nüfusun yaklaşık 
onda birinin yani yaklaşık 811 milyon kişinin yetersiz beslendiği 
tahmininde bulunuluyor. Bu sayı gösteriyor ki, 2030 yılına kadar 

açlığı sona erdirme taahhüdünü yerine getirmek muazzam bir çaba 
gerektiriyor.

Hijyenik, güvenilir, uzun süre saklanabilir gıdaya erişim yani 
insanların en temel ihtiyacı olan beslenme, ülkeler için sağlık kadar 
önemli bir konu haline geldi.

Pek tabii sağlıklı gıdanın hammaddesi, sürdürülebilir tarım 
politikaları ve bugünkü ana başlıklarımızdan bir tanesi olan; dijital 
tarım çözümü ve tarımsal sanayiyi dijitalleşme ile geliştirerek, 
yüksek teknoloji ile işlenmiş, kendi kendine yetebilen ülke olmak 
son derece önem arz ediyor. 

İşte bizler TÜİOSB olarak tam da bu amaca uygun bir projeyi hayata 
geçirdik. Şimdi dilerseniz kısacık bir videomuz var, onu izleyelim.

1- Sayın Özlem Kestioğlu

Özlem Hanım sizinle dijital tarım konusuna girmeden önce, 
bir Telekom operatörü olan Vodafone’u son zamanlarda dijital 
dönüşümün ana oyuncularından birisi olarak görüyoruz. Kendinizi 
kurumsal ‘dijital iş ortağı’ olarak konumlandırıyorsunuz. Kurumların 
dijital dönüşümünü desteklemek için verdiğiniz hizmetlerden 
başlayabilir miyiz?

2- Sayın Bora Tuncer

Bildiğiniz üzere İstanbul Ekonomi Zirvemizin ana temalarından 
biri de sürdürülebilirlik. SchneiderElectric olarak, geçtiğimiz 
yıl Corporate Knight tarafından dünyanın en sürdürülebilir 
şirketi seçildiniz. Yaklaşık 200 yıldır faaliyette bulunan, enerji ve 
otomasyon alanında dünyanın lider firmalarından birisiniz. Hem 
sizleri biraz tanıyalım istiyoruz hem de sürdürülebilirlik ve dijital 
alt yapılar konusunda yaptığınız çalışmalar çerçevesinde Schneider 
Electric’i biraz daha yakından tanımak istiyoruz? Buyurun söz sizde.

3- Sayın Efe Erdem

MEXT ile Türkiye’de Metal Sanayisi başta olmak üzere tüm 
sanayinin dönüşümüne öncülük ediyorsunuz. Gıda sanayisini 
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dönüştürmek için nasıl hareket etmeliyiz? Hangi anahtar konuları 
hayata geçirmeliyiz?

Hem sizleri biraz daha yakından tanımak hem de MEXT’in Dijital 
Fabrika, Olgunluk Değerlendirme Merkezi, Ekosistem ve Yetkinlik 
Geliştirme Merkezi olmak üzere dörtlü bir oluşumdan meydana 
gelen yapısını kısaca bizlere anlatmanızı rica edebilir miyiz?

4- Sayın Özlem Kestioğlu

Nesnelerin İnterneti teknolojisi artık geleceğin değil bugünün 
teknolojisi. Birçok başarılı teknoloji dönüşüm projesinden 
bahsettiniz. Biz de TÜİOSB olarak yapmış olduğunuz tüm bu 
başarılı çalışmalardan dolayı Akıllı Tarım projemizde Vodafone 
olarak sizinle ilerlemeye karar verdik. Bu projelerde kazandırdığınız 
faydalardan bahseder misiniz? Bunun yanında TÜİOSB, Vodafone 
ve Mersin Toroslar Belediyesi olarak ortak Dijital Tarım Çözümü 
projesini hayata geçiriyoruz. Bu projeden ve gerçekleştirmeyi 
hedeflediğimiz sonuçlarından bahseder misiniz? 

5- Sayın Bora Bey

Bora Bey, TÜİOSB olarak bizler endüstri 4.0 felsefesine uygun 
dijital ve yeşil OSB hedefi ile yola çıktık. Sürdürülebilirlik alanında 
da ülkemizin lider OSB’lerinden biri olmayı hedefliyoruz. Tarladan 
Çatala Dijital Değer Zinciri’ni oluşturacağız ve tüm bu sistemleri de 
sizlerle birlikte hayata geçireceğiz? TÜİOSB özelinden baktığımızda 
çözüm ortağı olarak yer alacağınız kapsamlı ve entegre altyapı 
ve üstyapı ile ilgili sürdürülebilirlik üzerine kurulacak sistemlerin 
detaylarını ve hedeflenen sonuçları sizden alabilir miyiz?

6- Sayın Efe Bey 

Firmalara ve kurumlara yönelik donanım ve yazılım ayağında 
önemli bir rol üstleniyorsunuz. TÜİOSB olarak oluşturduğumuz 
DigiGreenFoodValley kurumsal markamız adı altında kurmakta 

olduğumuz tarım ve gıda ekosisteminde vereceğiniz eğitim 
ve danışmanlık süreçlerinden bahsederek ulaşmak istediğiniz 
hedefleri anlatır mısınız? 

TÜİOSB olarak bizler de nesnelerin interneti, internetin hizmetleri 
ve siber-fiziksel sistemler olmak üzere üç aşamadan oluşan 
Endüstri 4.0 felsefesine uygun Türkiye’nin ilk dijital ve yeşil OSB’sini 
kuruyoruz.

Türkiye’nin yeni nesil ilk ihracatçı dijital ve yeşil Organize Sanayi 
Bölgesi olan, endüstri 4.0 hedefiyle, çevreye ve insana saygıyı 
esas alan TÜİOSB’de; Avrupa Yeşil Mutabakatı’na uyumlu, 
sürdürülebilir üretime dayalı dijital tarım ve gıda ekosistemini 
kuruyoruz. Bu ekosistemin en önemli bileşeni, yüksek kaliteyi 
ifade eden DigiGreenFoodValley sertifikasıyla ürünlerimizi ihraç 
ederek, ülkemize katma değer sağlayacak yatırımlarımızı TÜİOSB 
ile büyüteceğiz.

Gıda sektöründe tüm bu süreçlere uyum sağlanmasının yolu 
tarladan çatala değer stratejisinin oluşturulmasından ve tedarik 
zincirinin tamamının dijitalleşmesinden geçmektedir.

Mersin’in ilk ihtisas OSB’si olan TÜİOSB, dünyada ve ülkemizde 
belirlenen yeşil dönüşüm stratejileri paralelinde tarımsal ürün 
işleme ve gıda sektöründe faaliyet gösteren yatırımcı firmaların 
dijitalleşme, Avrupa Yeşil Mutabakatı ve Endüstri 4.0 odaklı 
sürdürülebilir üretim altyapısının güçlü bir şekilde oluşturulması 
için çok yönlü çalışmalar yürüterek dijital tarım ve gıda ekosistemi 
oluşturmaktadır.

Bunun sonucunda küresel iklim hedeflerine ulaşma noktasında 
büyük önem taşıyan stratejiler ortaya çıkmıştır.
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BORA TUNCER
Schneider Electric Türkiye ve Orta Asya Ülke Başkanı

1- 2020 yılında Corporate Knights tarafından dünyanın en sürdürülebilir şirketi seçildiniz. Bu başarının ardındaki temel inisiyatifler 
neler?

2020 yılına kadar Schneider Electric tarafından yerine getirilen taahhütler

Schneider Electric, bu yıl sürdürülebilirlik kriterlerinde gösterdiği güçlü performans nedeniyle, Corporate Knights tarafından oluşturulan 
dünyanın en sürdürülebilir şirketleri 2021 Global 100 listesinde en üst sırada yer aldı. Geçen yıla göre 29 basamak birden yükselerek 
liderliğe yerleşti ve 2025 itibariyle altı uzun vadeli taahhütte bulundu.
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Bu ödül sürdürülebilirlik yolculuğumuzda bizimle olan herkese, 
çalışanlarımıza, ortaklarımıza, müşterilerimize, yatırımcılarımıza 
verdiğimiz taahhütlerin bir sonucu. Bu ödülü almamızı sağlayan 
en önemli taahhütlerden biri ise sunduğumuz dijital çözümlerimiz 
sayesinde müşterilerimizin 134 milyon ton karbondan tasarruf 
etmeleri.

2021-2025 yılları arasında BM hedeflerine paralel olarak yerine 
getireceğimiz taahhütler

Birleşmiş Milletler Sürdürülebilir Gelişme Hedefleri’ne paralel olarak 
2021-2025 yılları arasını kapsayan 6 ana hedefimiz var. Öncelikle 
iklim açısından pozitif bir dünya yaratmak üzere eyleme geçmek. 
Yeşil gelirlerimizi %80 oranında artırmayı, müşterilerimizin 800 
megaton karbondan tasarruf etmesini hedefliyoruz. Ayrıca en 
büyük 1000 tedarikçimizin operasyonlarından kaynaklanan CO2 
emisyonlarını %50 azaltmayı planladık.

İkincisi ise kaynakları verimli kullanmak. Ürünlerimizde yeşil malzeme 
içeriğini %50 artırma, birincil ve ikincil ambalajlarımızın %100’ünü 
tek kullanımlık plastikten arındırma ve geri dönüştürülmüş karbon 
kullanmak hedeflerimiz arasında. Diğer önemli bir hedef ise güven 
ilkelerine uygun hareket etmek. Ayrıca işe alımlarda adil fırsatlar 
yaratmak ve cinsiyet çeşitliliğini artırmak istiyoruz. Tüm nesillerin 
gücünden faydalanmayı istiyoruz. Bu yüzden stajyerler, çıraklar ve 
yeni mezunlar için iki kat fazla fırsat yaratmayı hedefledik. Bunun 
yanı sıra limitli imkanlara sahip 1 milyon kişiyi enerji yönetimi 
alanında eğiteceğiz. Bugün çevreyle dost ürün ve çözümlerden 
oluşan gelirlerinin %70’i, enerji, karbon ve kaynak verimliliği 
sağlayan Schneider Electric’in hedefleri arasında, 2025 yılında bu 
oranı %80’e çekmek yer alıyor.

Enerji yönetimini ve endüstriyel süreçleri optimize eden ürünler 
ve yazılım araçları aracılığıyla müşterilerin karbon ayak izlerini 
azaltmalarına yardımcı olan Schneider

Electric’in taahhütleri arasında 2050 yılına kadar net sıfır karbon 
emisyonuna sahip olmak bulunuyor.

2- Bu yıl başında Istanbul Genel Merkezinizde hizmete açtığınız 
İnovasyon Merkezi’nde tarım ve gıda da dahil olmak üzere 
sektörlere sunduğunuz dijital çözümleri örnekleri ile sergiliyor ve 
konuda firmalara danışmanlık yapıyorsunuz.

Dijital çözümler diğer bir deyişle teknoloji ve inovasyon gıda ve 
tarım sektörünü nasıl değiştirecek?

İnovasyon Merkezi

Schneider Electric Türkiye olarak enerji kaynaklarının daha verimli 
kullanmasına destek olmak amacıyla yatırımlarımıza devam 
ediyoruz. Bu doğrultuda İstanbul’daki İnovasyon Merkezimizi 
hizmete açtık. Böylelikle Türkiye’deki sektörlerin karbon 
emisyonunu azaltma ve enerji verimliliğini en üst düzeye çıkarma 
hedeflerini gerçekleştirmede daha etkin olarak destekler duruma 
geldik. 

İnovasyon Merkezimizde başta bina, endüstri, veri merkezi ve altyapı 
sektörleri olmak üzere müşterilerimiz, ihtiyaçlarına göre terzi usulü 
oluşturulan, enerjiyi verimli kullanan çözümleri gerçek zamanlı test 
edebiliyorlar. İnovasyon Merkezimiz üniversite öğrencilerimiz için 
de bir laboratuar görevi görüyor. Ortadoğu ve Afrika Bölgesi’nde 
bir ilk olan İstanbul İnovasyon Merkezimiz sayesinde 30 yılı aşkın 
bir süredir hizmet verdiğimiz Türkiye’nin ulusal enerji verimliliği 
stratejilerine, sırasıyla 2023, 2030 ve 2050 hedeflerine ulaşmasına 
katkı sağlamayı amaçlıyoruz.

Sektörlere sunduğumuz başlıca dijital çözümler

Schneider Electric olarak pandeminin başlamasıyla birlikte özellikle 
enerjinin kritik önem taşıdığı hastaneler, veri merkezleri ve gıda 
sektörlerine, uzaktan enerji yönetimi, bakım onarım hizmetleri 
gibi dijital çözümlerle destek vermeyi sürdürüyoruz. Böylelikle 
işletmeler işlerine kesintiye uğramadan ve güvenle devam ederken, 
enerjiyi de verimli kullanıyor ve maliyetlerini düşürüyorlar. 

İşletmelere EcoStruxure adını verdiğimiz teknolojimizle sahadan 
çok sayıda ve önemli veri almaları noktasında birbiriyle bağlantılı 
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ürünler sunuyoruz. Böylelikle daha akıllı bir alt yapıya sahip oluyorlar. 
Bu verilerin toplanması ve yazılımlarla yönetilmesi noktasında edge 
çözümlerimiz sayesinde enerjiyi yüzde 30’a varan oranda daha 
verimli yönetiyorlar. Bunlara ilave olarak apps, analiytics ve servis 
çözümlerimiz içinde pek çok yazılım kullanıyoruz.

Gıda endüstrisinin karşı karşıya olduğu zorluklar/tüketici 
davranışlarında değişiklikler ve yeni talepler

Gıda endüstrisi, maliyet baskısı, çeşitliliğe yönelik artan tüketici 
talebi ve artan düzenlemeler nedeniyle derin bir dönüşümden 
geçiyor. Kısacası bir dizi önemli zorluk var:

Gıda endüstrisinin karşı karşıya olduğu zorluklara kısaca değinecek 
olursak;

•  Mevzuat ve regülasyon değişiklikleri- en büyük 3 riskten biri

•  İklim değişikliği - en büyük 10 riskten biri

•  İtibar kaybı veya marka değer kaybı- yine en büyük 10 riskten 
biri

•  Gıda sektöründe globalde yaşanan olumsuz olayların 1 yıl 
öncesine göre artış miktarı %15

•  Gıda sahtekârlığının globalde yarattığı etkinin karşılığı 50 
milyar $.

Diğer yandan tüketici tarafında yurt dışında yapılan araştırmalar 
(Fortune)

• Tüketicilerin %65’inin ürünün nasıl üretildiğini bilmek 
istediklerini

•  Tüketicilerin %35’inin sürdürülebilirlik stratejilerine dikkat 
ettiğini

•  Tüketicilerin %45’inin ise marka tercihlerinde daha 
sürdürülebilir markalara yöneldiğini ortaya koyuyor.

Tüm bu zorlukları gözden geçirdiğimizde ve araştırmalara 
baktığımızda dijital teknolojilerin diğer bir deyişle uçtan uca 
izlenebilirliğin gıda endüstrisinin sürdürülebilirliği için çok önemli 
olduğunu söyleyebiliriz.

Teknoloji neler yapabilir? Bu zorlukları nasıl yönetebilir?

Schneider Electric olarak tüm bu zorluklara yanıt vermek için farklı 
konuları ele alan bir değer önerisi geliştiriyoruz. Gıda sektörü için 
oluşturduğumuz EcoStruxure mimarimiz ile si adını verdiğimiz 
teknolojik çözümlerimiz sürdürülebilirlik, verimlilik ve izlenebilirlik 
sağlıyor.

Türkiye’de özellikle son birkaç yılda uçtan uca izlenebilirliğe doğru 
daha fazla yönelim olduğunu görüyoruz. Yiyecek ve içecek şirketleri, 
yalnızca kendi fabrikalarında değil, tedarik zinciri süreçlerinde de 
uçtan uca izlenebilirlik sağlamak istiyorlar. 

Gıda ve tarım sektöründeki Schneider Electric dijital çözümleri

• Uçtan uca izlenebilirlik

• Şeffaf tedarik zinciri yönetimi

• Üretim operasyonlarının dijitalleştirilmesi

• Siber güvenlik

• Lojistiğin takip edilmesi

• Tüketici tarafından şeffaflık

3- Dijital dönüşüm sürdürülebilirliği nasıl etkileyecek?

Pandemi dijitalleşmeye olan talebi artırdı ve sadece dijital 
teknolojilere sahip şirketler artan tüketici ihtiyaçlarına hızlı bir şekilde 
yanıt verebiliyor. Gıda Sektörü’nde bunu yapabilmek yine teknolojik 
çözümlerle mümkün. Fabrikalarda arıza süresini azaltmak, çalışma 
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süresini iyileştirmek ve nihayetinde daha az elektrik ve su ile daha 
fazlasını üretmek için 5G, IoT ve AI gibi teknolojiler kullanılıyor. Söz 
konusu gıda ve tedarikçi yönetimi olduğunda tarıma ve tarımda 
dijitalleşmeye de değinmek gerekiyor.

Schneider Electric olarak dijitalleşmenin tarım endüstrisine olan 
etkilerini yakından takip ediyoruz. Birim alandan daha kaliteli ve 

daha fazla hasat elde etme noktalarında üreticilerimize destek 
oluyoruz. Bildiğiniz gibi Hollanda 17 milyon nüfusa sahip ve tarıma 
elverişli alanları sınırlı bir ülke ancak dünyada tarım ihracatında 
Amerika’nın ardından 2. Sırada (94.5 Milyar Euro) Bu başarının 
arkasında yatan ana neden ise Hollanda’nın tarım endüstrisinde 
dijitalleşme trendlerini takip etmesidir. Akıllı tarım çözümlerini 
uygulayarak katma değeri yüksek ürün üretebiliyorlar.
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Tarımda dijitalleşme hem birim alanda kaynak kullanımını minimize 
etmesi, hem de veriye dayalı bir sistem olması nedeniyle daha fazla 
ürün yetiştirilmesini sağlıyor. Tarım uygulamalarında otomasyonun 
kullanımını ölçümleyecek olursak, en az geleneksel tarımda, en 
çok ise topraksız tarımda olduğunu söyleyebiliriz. Topraksız 
tarım kapalı bir alanda suni bir aydınlatma ve iklimlendirme ile 
yapılabildiğinden, sizi tarımın en büyük sorunlarından olan çevre 
faktörlerinden bağımsız hale getiriyor. Dikey tarım uygulamalarında 
mümkün olduğu kadar küçük bir alana olabildiğince çok ürünü 
sığdırmak için yüksek yoğunluklu aydınlatma kullanılıyor. Işıkların 
günün üçte ikisinde çalıştırılması gerekiyor. Aynı zamanda ısıtma, 
havalandırma ve klimaya (HVAC) ihtiyaç duyuyor.

Geleneksel çiftliklere göre %95 daha az su ve %99 daha az arazi 
gerekiyor ve yazılımlar ile izlenebiliyor. Bu da onları inanılmaz 
derecede verimli kılıyor. Ve çoğu zaman yenilenebilir kaynaklarını 
kullanıyor, mikro şebekelerden enerji sağlıyor. Tüm bu gelişmeler 
eşliğinde gıda zinciri düşünüldüğünde, eskiden uçtan uca 
izlenebilirlik konusunda en zayıf halka tarım iken, bugün hangi 
ürün, hangi sertifikalı çiftçi tarafından, hangi coğrafyada ve 
hangi koşullarda üretilmişe kadar detay bilgiye erişebiliyorsunuz. 
Sonrasında da tüketicinin eline geçen paketli ürüne yerleştirilen bir 
barkod ile de bu yolculuğu görünür kılabiliyorsunuz.

Bizim yapmak istediğimiz, bu sektörü desteklemek için yenilikçi 
çözümler geliştirmek. İhtiyacımız olan şey, yeni sürdürülebilir tarım 
konseptlerini teşvik edecek en iyi uygulamaları paylaşmak ve destek 
mekanizmaları geliştirmek. Bunun için teknoloji sağlayıcıları ve 
hükümet yetkilileri birlikte çalışmalı. Dünya çapında dikkate değer 
yenilikler oluyor. Yeni teknolojileri, fikirleri paylaşarak hükümetlerin 
gıda güvenliği programlarını hızlandırmalarına yardımcı olabiliriz. 
Teknoloji hem gıda sektörünü daha iyiye dönüştürecek, hem de 
toplumumuz ve ekonomimiz için değer yaratacaktır.

• COP26 Schneider Electric Back to 2050 raporu

• Boğaziçi Üniversitesi ile yaptığımız Öğretmen İklim Eğitimi 
Projesi

Geçtiğimiz günlerde gerçekleştirilen COP 26’nın da en önemli 
gündem maddelerinden biri çocuklara ve gençlere yönelik ‘İklim 
Değişikliği Eğitimi’ verilmesi gerektiği oldu. Tüm dünyada konunun 
okul müfredatlarına alınması gerektiği yönünde yapılan çağrıda 
Birleşmiş Milletler, çocukları ve gençleri sorumluluk almaya 
davet etti. Biz de buna paralel olarak Boğaziçi Üniversitesi İklim 
Merkezi ve Birleşmiş Milletler Sürdürülebilir Kalkınma Çözümleri 
Ağları - SDNS Türkiye liderliğinde, Türkiye’nin İklim Seferberliği 
kapsamında öğretmenlerin eğitimi için hayata geçirilen projeye 
destek veriyoruz. Öğrencilerin sürdürülebilir bir dünya vizyonunu 
kazanmalarında öğretmenlerin etkisinden hareketle hazırlanan 
“İklim 2030: Eğitimciler Özel İklim Değişikliği Eğitimi” projesinde 
öğretmenlerin iklim değişikliğinin temel kavramları, fiziksel 
temelleri, iklim değişikliğinin azatlım ve uyum boyutu, konuların 
öğretmenler bilgilendiriliyor.

Ek olarak COP 26’da ‘2050’ye Dönüş’ (Back to 2050) adı 
verilen yol haritamızın da duyurusunu yaptık. Schneider Electric 
Sürdürülebilirlik Araştırma Enstitüsü tarafından yayınlanan raporda 
devlet ve şirketler daha fazla çaba harcamaya davet edilirken, iklim 
değişikliği hedeflerine ulaşmak için artık tüm dünyanın hızlanması 
gerektiğinin altı çiziliyor.

Schneider Electric Sürdürülebilirlik Araştırma Enstitüsü’nün 
raporuna göre daha fazla yeşil elektrik ve dijital teknolojiler, karbon 
emisyonlarını azaltmak ve iklim değişikliğiyle mücadele etmek için 
gerekli en önemli yollar olarak belirtiliyor. Bu doğrultuda raporda 
2050’ye kadar net sıfıra ulaşmak için ekonominin hızlı bir şekilde 
modernize edilmesi ve inovasyonlar üzerine inşa edilmesi gerektiği 
vurgulanıyor.

• Yenilenebilir kaynaklar ve dijital çözümlerin iklim değişikliğine 
katkısı
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• OSB’lerden somut projeler

21. yüzyılda hala yaklaşık 2 milyar insanın güvenilir bir enerji 
kaynağına ulaşamadığına inanabiliyor musunuz? 2050 yılında ise 
dünyamızda 2,4 milyar insan daha olacak. Bu tam olarak, gelecek 
otuz yılda 5 yeni İstanbul şehrinin kurulması demek. Bu aynı 
zamanda daha fazla bina, havaalanı, fabrika, veri merkezi ve altyapı 
anlamına geliyor.

Sonuç olarak, enerji ihtiyacımız ikiye katlanırken hem bu gelişimi 
desteklemek, hem de iklim değişikliği ile mücadele etmek istiyorsak, 
karbon emisyonunu da yarı yarıya azaltmak zorundayız. Bu da 
basit bir hesapla, enerji kullanımında 4 kat daha verimli olmamız 
gerektiğine işaret ediyor. 

Elektrik sahip olduğumuz en verimli kaynak. Elektrik aynı zamanda 
en iyi karbondan arındırma aracı. Kısacası elektrik bize Yeşil 
Geleceğe giden yolu sunuyor. Günümüzde, dünyanın büyük bir 
bölümünde güneş enerjisi santralleri kurmak, doğalgaz ya da 
kömürle işleyen santraller kurmaktan daha ucuz. Daha da önemlisi, 
güneş enerjisi ve rüzgar enerjisi dünya nüfusunun üçte ikisi için en 
ucuz enerji türü olacak. 

Yenilenebilir enerji, enerjiye erişim biçimimizi de değiştirecek. Bunun 
bir örneği de, şebekeden bağımsız enerji sağlayan mikro şebekeler. 
Şebekelerimizin daha iyi yönetimi hem enerjiye erişimin, hem de 
enerji verimliliğinin temelini oluşturuyor. Örneğin Kayseri Organize 
Sanayi Bölgemiz 51 Mw’lık kapasiteyle kendi güneş enerjisi tesisine 
de sahip. Mikro şebekeyle yönetilen bu tesis, ana şebekede herhangi 
bir sorun meydana geldiğinde endüstriyel müşterilerine kesintisiz 
hizmet sunabiliyor. Kayseri’deki EcoStruxure yazılımımız sayesinde 
elektrik ve su şebekelerinin tüketimi, gerçek zamanlı olarak kontrol 
ediliyor. Böylece yaklaşık 1,200 ağır sanayi müşterisine daha 
güvenilir, güvenli ve sürdürülebilir enerji sağlanıyor. Türkiye’deki 
müşterilerimizin enerjiyi daha verimli kullanması ile ilgili bir örnek 
daha vermek istiyorum. Türkiye’nin en büyük sanayi bölgelerinden 

Kütahya Organize Sanayi Bölgesi 400MVA kurulu güce sahip. 
50 trafo merkezinde EcoStruxure teknolojilerimizi uygulayarak 
bölgedeki sanayi kuruluşlarına verilen hizmeti kesintisiz hale 
getirdik. Bu sayede Sanayi Bölgesi’nin elektrik altyapısı kaynaklı 
kesintileri %20 azalırken, enerjiyi de yüzde 25 oranında daha 
verimli kullanabilecek. 

Yine mikro şebeke ile yönetilen Mersin Tarsus Organize Sanayi 
Bölgesi’nin gerçek zamanlı uzaktan izlenmesi ve kontrolü Schneider 
Electric EcoStruxure Power SCADA Operations çözümü ile 
sağlanıyor. Bu sayede operatörlerin güvenliği en optimum düzeyde 
tutulurken, arıza tespiti ve müdahale süreleri kısalıyor. 50 istasyonu 
besleyen Organize Sanayi Bölgesi’nin elektrik dağıtım sistemi ise 
Schneider Electric Orta Gerilim Hücreleri sayesinde artık çok daha 
güvenli bir enerji altyapısına sahip. Tesis, ana şebekede herhangi 
bir sorun oluşsa bile müşterilerine 7/24 kesintisiz enerji sağlıyor. 
EcoStruxure yazılımı sayesinde elektrik ve su tüketimleri gerçek 
zamanlı takip ediliyor. Böylece yaklaşık 300 sanayi müşterisine 
daha güvenli ve sürdürülebilir enerji sağlanabiliyor.

Schneider Electric olarak hem globalde, hem de ülkemizde 
dijital dönüşüme liderlik ediyoruz. Gezegenimizin karşı karşıya 
kaldığı zorluklarla mücadele edecek, geleceğin endüstrilerini, 
veri merkezlerini, altyapı ve binalarını oluşturacak çözümlere 
sahibiz. Verimli ve bağlantılı teknolojiler, yenilenebilir enerji 
uygulamaları, bilgi paylaşımı ve başarılı çözüm uygulamaları 
ile birleştiğinde karbon emisyonlarında azalma gerçekleşecek. 
Enerji ise her zamankinden daha uygun maliyetli olacak. İklim 
değişikliğini yaşayan bir nesiliz, bugün elimizde gerekli teknoloji 
var. Elektrifikasyon, karbondan arınma ve verimlilik sayesinde iklim 
değişikliğinin yörüngesini değiştirecek nesil yine bizler olmalıyız.

Bilmemiz gereken en önemli şey: Herkes için ilerleme ve 
sürdürülebilirlik sağlamak istiyorsak ister yenilikçi, ister yönetici, 
ister yatırımcı olalım herkesin, hepimizin aktif katılımı gerekiyor.

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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ÖZLEM KESTİOĞLU
Vodafone Türkiye Kurumsal İş Birimi Sorumlu İcra Kurulu 
Başkan Yardımcısı

YENİ NESİL İLETİŞİM ALTYAPISI

Bir ‘teknoloji iletişimi şirketi’ olarak küresel uzmanlığımızı yerel deneyimimizle birleştirerek işletmelerin öne çıkan ihtiyaçlarına odaklanıyoruz. 
Şu an tüm sektörlerde en büyük temel ihtiyaç enerji yönetimi/tasarrufu ve makinelerden veri okuyabilme konusunda yetkinlik. 

Vodafone Grubu, bağladığı nesne sayısı itibariyle dünyanın en büyük IoT hizmet sağlayıcısı konumunda. 50’yi aşkın ülkede 100 milyondan 
fazla ‘nesneye’ hayat veriyor. Grubumuz aynı zamanda, araştırma şirketi Gartner tarafından altı yıl üst üste makineler arası iletişim (M2M) 
teknolojilerinin lideri olarak ilan edildi. 

Dünya lideri olan grubumuzun yetkinliğinden aldığımız güçle, işletmelerin kurumsal ‘dijital iş ortağı’ olarak finanstan perakendeye, her 
sektörün ihtiyaçlarına uygun çözümlerle müşterilerimizi geleceğin dünyasına hazırlıyoruz.

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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IOT VE BULUT

İşletmeleri geleceğin dünyasına hazırlarken yakın dönemde 
pandeminin etkisiyle öne çıkan IoT ve Bulut çözümlerimizden 
kısaca bahsetmek isterim. 

Vodafone IoT Teknolojileri ve çalıştığı IOT projeleri sayesinde her 
sektörde yüzlerce farklı versiyonda enerji yönetimi ve makine 
verimlilik metotlarını çalıştırmakta ve sürekli geliştirmektedir. 

Vodafone’un IoT teknolojisinden gücünü alan özellikle 
müşterilerimizin varlıklarını takip ederek verimliliklerini arttıran 
Enerji Takip, Ortam Takip ve Sosyal Mesafe Takibi çözümlerimizi 
işletmelerin hizmetine sunduk.

Farklı farklı sektörlere sunduğumuz Enerji Takip çözümlerimiz 
sayesinde işletmelerin enerji tüketimlerini takip ederek, verimlilik 
artışı sağladık ve bu sayede karbon ayak izini azalttık.  
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İşletmelerin ortamlarındaki sıcaklık, nem başta olmak üzere birçok 
değeri gerçek zamanlı takip ederek İşletmelerin olası risklerini takip 
etmesini ve olası kayıpları minimize etmesini sağladık. Bu sayede 
özellikle gıdalardaki bozulmalarını engelleyerek atık gıdada azalma 
sağladık.

Tak/çalıştır çözümlerimiz sayesinde işletmelerimiz varlıklarının hem 
lokasyonlarını hem de ortam verilerini kolaylıkla takip ediyor. 

Sosyal Mesafe Takip çözümümüz ilk üretimden son kullanıcıya kadar 
işletmelerimizin tüm iş süreçlerinde çalışanların sosyal mesafeyi 
korumasına imkân tanıyor. Vaka olması durumunda etkilenen 
çalışan veya çalışanların hızlıca tespit edilerek durumun kontrol 
altına alınmasına yardımcı oluyor. Bu sayede tüm çalışanların 
sağlığı korunurken, müşterilerin de güvenliği sağlanmış oluyor.

Bulut Santral çözümümüzle lokasyon bağımsız çalışmayı 
destekledik. Pandemi sürecinde şirketlerin en büyük ihtiyaçlarından 
biri uzaktan çalışma teknolojileri oldu. Biz de Vodafone Business 
Bulut Santral çözümümüz ile ofise gitmeye gerek kalmadan 
lokasyon bağımsız çalışmayı destekledik. Bulut Santral çözümümüz 
iletişim altyapısı, yönetim ve bakım maliyetlerini ortadan kaldırıyor. 
Tüm telefon altyapısını tek bir merkezde topluyor ve yönetiyor. 
Bulut Santral sayesinde sabit ya da mobil telefonla bulut sistemine 
bağlanarak fiziksel santralin sağladığı tüm avantajlar ve bulut 
mimarinin getirdiği ek avantajlardan faydalanılabiliyor.

5G

İşletmelere sunduğumuz çözümlerde 5G teknolojisinin de önemi 
büyük. Önümüzdeki dönemde sağlıktan finansa, turizmden eğitime, 
perakendeden bankacılığa kadar her sektörde köklü değişikliklerle 
karşılaşacağız. Bu değişikliklerin temelinde yer alacak 5G de 
gelecekte birçok teknolojinin altyapısını oluşturacak.

AKILLI FABRİKA VE İNSAN TAKİBİ

5G’ye giden yolda Geleceğe Hazır Şebeke ve Özelleştirilmiş Mobil 
Şebeke altyapımızla müşterilerimize verimlilik sağlayarak onların 
dijital geleceğe bugünden hazırlanmasına destek oluyoruz. Bu 
teknolojinin bağlantılı çalışanlar, sensör verisi izleme, lokasyon 
belirleme-takip, endüstriyel IoT kontrolü ve otomasyonu ile video 
analizi gibi kullanım alanları bulunuyor.Türk sanayinin önemli 
şirketlerinin bu teknolojiyi kullanmaya başladıklarının önemle altını 
çizerken elde ettikleri verimliliği de örneklendirmek isterim:

o Otomotiv sektörünün lider markalarından Tofaş, Bursa’daki yıllık 
450 bin araç üretim kapasitesi olan, 350 bin metrekaresi kapalı 
olmak üzere 1 milyon metrekarelik alanda faaliyet gösteren 
fabrikasında VodafoneBusiness’ın insanları ve nesneleri 
özelleştirilmiş mobil şebeke teknolojisiyle birbirine bağlıyor.

o Tofaş, işletme için kritik olan hizmetlerle üretim ağları gibi 
servisleri tesislerinde kurulan lokal şebeke aracılığı ile güvenli, 
hızlı, düşük gecikmeli ve kesintisiz şekilde sürdürebiliyor. 
İnsanların, stokların, araçların lokasyonlarının belirlenmesi ve 
güvenliğin sağlanması, operasyonel etkinliğin artırılması ile 
işgücü yönetimine destek sağlanması bu teknolojinin sunduğu 
diğer avantajlar olarak karşımıza çıkıyor.

o Türkiye Metal Sanayicileri Sendikası’nın (MESS) imalat 
sanayisinin dijital dönüşümüne öncü olmak ve Türkiye’yi 
küresel rekabette güçlendirmek hedefiyle kurduğu; dünyanın 
en kapsamlı dijital dönüşüm ve yetkinlik gelişim merkezi olan 
MEXT’te Türkiye’nin ilk 5G Özelleştirilmiş Mobil Şebeke (MPN) 
kurulumunu tamamladık. 

o MEXT çatısı altında tüm Türk sanayisine sunulan ve Türkiye’nin 
uçtan uca entegre ilk dijital üretim tesisi olan Dijital Fabrika; 
kurulumu tamamlanan 5G MPN ile garantilenmiş bant genişliği, 

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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düşük gecikme ve hızlı veri akışıyla, üretimin dijital geleceği 
adına yeni bir dönem başlattı.

Ayrıca üretim sektöründen belediyelere birçok alanda kullanılabilen 
RedKontrol’ün ‘Verimli İş Takibi’, ‘Makine Takip’, ‘Enerji Takip’ ve 
‘Forklift Takip’ çözümleriyle işletmeler artık üretim tesislerinde 
zamanın nasıl yönetildiğini, makinelerin yeterli üretim yapıp 
yapmadığını, enerji giderlerini görebiliyor ve bu doğrultuda 
önlemler alabiliyor.

Ticari araç segmentinde 50 yılı aşkın süredir üretim gerçekleştiren 
Anadolu Isuzu, üretim hatlarını takip etmekte, ürettikleri araçların 
hangi aşamada olduğunu ve üretim alanı içerisinde nerede 
olduğunu takip edebileceği bir sisteme ihtiyaç duyuyordu. 
Red Kontrol ürünümüzle, üretilen araçların gerçek zamanlı 
lokasyonlarını takip etmeye başladı. Bu sayede araçların fiziki 
konumlarının belirlenebilmesi ve üretimin anlık olarak takip 
edilebilmesi, araçlar istasyonlara geldiğinde araçla ilgili müşteri 
istekleri, kalite, mühendislik değişiklikleri gibi bilgilerin operatöre 
iletilmesi sağlandı. 

İzmir merkezli bir tasarım şirketi olan M-Art Design, pandemi 
döneminde iş süreçlerini uzaktan yönetebilmeye ihtiyaç 
duyuyordu. Uzaktan çalışırken, çalışanlarının iş güvenliği 
kurallarına uyumunu gözetebilmek ve bu dönemde çoğu şirketin 
sorun yaşadığı kaynaklarının verimli kullanımını sağlayabilmek en 
önemli öncelikleriydi. Salgın öncesi fabrikalarında tüm personeliyle 
süreçlerine devam eden firma, Covid-19 döneminde Red Kontrol 
ürünümüz sayesinde fabrikalarındaki üretim hariç tüm süreçlerini 
uzaktan yönetebilecek bir konuma geldi.

Fabrikalarındaki personellerinin Sağlık Bakanlığı’nın belirlemiş 
olduğu sosyal mesafe kurallarına ve iş güvenliği kurallarına 
uyumunu takip edebildi. Ayrıca Enerji Takibi çözümümüz sayesinde 
fabrikadaki elektrik tüketimini uzaktan kontrol ederek verimsiz 
kullanımların önüne geçebildi.

İŞ BANKASI & GEDİZ ÖRNEKLERİ

Biliyorsunuz ki, tarım hepimizin geleceği…  Vodafone Business olarak 
dijital tarım sistemlerimizle dijital dönüşümü tarım sektöründe de 
sağlıyor ve verimlilik çalışmalarımızla tarımsal üretimi geliştiriyoruz.  
Kısa bir süre önce İzmir Ekolojik Denge Derneği, Çiğli Belediyesi ve 
İzmir Katip Çelebi Üniversitesi iş birliğiyle ‘Yaşasın Gediz’ projesini 
başlattık.

İzmir Ekoloji Denge Derneği’nin proje yürütme öncülüğünü 
üstlendiği bu projede, pilot bölgede oluşacak çıktılar ve diğer proje 
ortaklarının katkıları ile AB Horizon Projesi’ne başvurularak Gediz 
Nehri’ni besleyen 16 kolun ve 17 bin 500 kilometrekarelik alan ile 
buradan tarımsal sulama kullanan çiftçilerin daha sürdürülebilir bir 
yaşamda nehir ve çevre ekosistemini koruması adına bilinçlenmesi 
için teknolojik olarak Vodafone Business Dijital Tarım İstasyonları 
ile buluşması sağlanıyor. Bu projede, 2 farklı noktadaki su kirlilik 
durumunu takip etmek için bölgeye dijital tarım istasyonları 
kuruyoruz. Bu sayede alanda çalışan paydaşların sağlıklı ve anlık 
veriye erişerek müdahale alanları belirlemelerine ve bu verileri 
bilimsel çalışmalarında kullanabilmelerine imkan sunuyoruz.

Tarımın dijitalleşmesi yolunda kurduğumuz ekosistem için finansal 
desteği de Türkiye İş Bankası iş birliğimizle sağlıyoruz. 

Dijital tarım çözümümüz ile çiftçilerimiz 7 gün 24 saat ne zaman 
isterse cep telefonundan tarlasını uzaktan da takip edebiliyor ve 
mahsulünü sağlama alabiliyor. 

Daha çok kişinin faydalanması için çözümümüze bir finansman 
paketi ile ulaşılmasını sağladık.  Bir yandan ürün kalitesi, verimlilik 
ve süreklilik gibi alanlarda pozitif yönde fark yarattık.  Bir yandan 
da köklü bir finans kuruluşu sunduğu ve geri ödeneceğine emin 
olduğu kredi ile üreticinin yanında yer aldık.
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DİJİTAL TARIM İSTASYONU PROJE ÖRNEKLERİ

Dijital tarım sistemlerimizle dijital dönüşümü tarım sektöründe 
de sağladığımızı belirtmiştik. Bu anlamda hayata geçirdiğimiz 
Dijital Tarım İstasyonu, toprağın nemini ve kalitesini, ayrıca hava 
durumunu anlık takip eden ve haşere, doğal afet gibi konularda 
erken uyarı veren bir ürün olarak öne çıkıyor. Şu anda 289 Dijital 
Tarım İstasyonu aktif olarak kullanılıyor. 

Dijital Tarım İstasyonu’nu daha fazla çiftçiye ulaştırabilmek için 
ülkemizin en köklü bankalarından Türkiye İş Bankası ile iş birliği 
yapıyoruz. Ürünümüzü Türkiye İş Bankası’nın tarım kredisiyle 
birlikte sunarak müşterilerimize finansman desteği sağlıyoruz.  
Böylece, müşterilerimize hem teknolojiyi hem de finansmanı aynı 
anda temin edebileceği entegre bir çözüm sunuyoruz.

İş Bankası ile birlikte kurduğumuz toplam 27 istasyonla İzmir’den, 
Kilis’ten, Afyon’dan Bursa’dan, Silifke’den yani Türkiye’nin her 
bölgesinden çok olumlu geri dönüşler aldık. Mersin’in Silifke 
ilçesinde kurulu 10 istasyonun verilerini kullanan Silifke Çilek 
Üreticileri Birliği’nin raporuna göre ise sadece çilek üretiminde 
yaklaşık 8,3 milyon liralık bir tasarruf sağlandı. 8,3 milyon TL’lik 
toplam ekonomik katkının 4,8 milyon TL’si maliyet azalışı, 3,5 
milyon TL’si ise rekolte artışıyla birlikte gerçekleştirildi.

Bursa İl Tarım ve Ormancılık Müdürlüğü tarafından hazırlanan 
rapora göre; Bursa’da zeytinliklere kurulu 5 istasyon, ilk altı ayda 
üreticiye 15 milyon liranın üzerinde tasarruf sağladı.

Kemalpaşa Ziraat Odası, dijital tarım istasyonlarından aldığı veriler 
sayesinde 15 mahalledeki 5 bin 700 üreticiye SMS göndererek 
onlara ilaçlama, yağış ve don uyarıları yaptı. Kemalpaşa üreticileri 
daha önce yılda 6 kere ilaçlama yapıyordu ancak yine de ürünlerin 
meyve monilyası hastalığına yakalanmasını önleyemiyordu. Dijital 
tarım istasyonunu kullanmaya başlamalarıyla birlikte, istasyon 
onlara ilaçlama için doğru zamanı bildirmeye başladı ve yılda 3 

defa ilaçlama yaparak bu hastalık tehdidini bertaraf ettiler. Yani 
hem bitkisel hastalık tehdit olmaktan çıkarıldı, hem de ilaçlama 
maliyetleri %40 düşürüldü. Ürünün toplam ekonomik katkısı 7,8 
milyon TL olurken bu rakamın 800 bin TL’si maliyet azalışı, 7 
milyon TL’si ise rekolte artışıyla birlikte gerçekleştirildi. En önemlisi 
de kimyasal maddeye ihtiyaç olmadığı için daha sağlıklı, kaliteli 
ürünler tüketiciyle buluşturulmuş oldu. 

Afyon’un Sandıklı, Dinar ve Şuhut ilçelerinde kurulu 6 Dijital Tarım 
İstasyonu’nda patates üretiminde 500 üreticiye hizmet verildi. 
Kurtarılan ürünün toplam ekonomik katkısı 11 milyon TL olurken 
bu rakamın 8 milyon TL’si maliyet azalışı, 3 milyon TL’si ise rekolte 
artışıyla birlikte gerçekleştirildi.

Toplam faydaya baktığımızda Dijital Tarım Projesi kapsamında 
kurulan 27 Dijital Tarım İstasyonuyla 12 bin 700 üreticiye hizmet 
verilerek 57 milyon TL ekonomik katkı sağlandı. Bu rakamın 23 
milyon TL’si dijital tarım istasyonunun sağladığı anlık uyarılar ile 
ilaçlama ve sulamanın doğru zamanda yapılmasının yarattığı 
maliyet azalışından, 34 milyon TL’si ise toprak, hava ve zararlılarla 
ilgili dijital tarım istasyonu sensörlerinden alınan verilerin düzenli 
analiz edilip hastalık ve mahsul kaybına karşı önceden aksiyon 
alınmasının yarattığı rekolte artışından geldi.

Uluslararası iyi tarım ve güvenli gıda sertifikaları olan ErüstTarım’ın, 
fire ve zaiyat vermeden üretim yaparak artan ticaret hacmine adapte 
olması gerekiyordu. Antalya’daki sera alanına konumlandırdığımız 
Dijital Tarım İstasyonu sayesinde, erken uyarılara göre önlemler 
alınarak hava olayları ve bitkisel hastalıklardan dolayı yaşanan fire 
ve zaiyat sıfıra indirildi. 

Türkiye’de üretilen pamuğun yüzde 60’ına ev sahipliği yapan 
Harran’da yürütülen bir projenin destekçisi olarak yer aldık. 
Pamuğun Dijital Hikayesi Projesi GAP idaresi himayesinde Boğaziçi 
Üniversitesi ve Harran Üniversitesi’yle birlikte hayata geçirildi. 
Yine burada konuşlanan Dijital Tarım İstasyonlarımız ile yüzde 
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20’ye kadar daha fazla verim sağlandığını akademik bir bakış açısı 
doğrultusunda araştırıyoruz. 

Başlattığımız projenin içerisindeki ana çözüm olan Dijital Tarım 
İstasyonu birçok başka akıllı tarımsal çözümler ile entegre edilebilir 
durumda. Akıllı sulama sistemleri, enerji yönetim sistemleri, depo 
ve tank takip sistemleri bunlardan bazıları.

Dijital Tarım çözümümüzü son teknolojiden yararlanan modüllerle 
her zaman güncel tutarak maksimum sayıda çiftçiye ulaşabilmek, 
çiftçilerimizin dijital okuryazarlığını artırmak ve sürdürülebilir tarım 
konusunda bilinçlenmelerine destek olmak ana hedefimiz. 

Tarıma ek olarak hayvancılık ve tavukçuluk endüstrilerinde de 
dijital tarım istasyonumuzun kullanımı konusunda çalışmalarımızı 
sürdürüyoruz. 

Yaşadığımız çevre felaketleri, su kaynaklarının gitgide azalması göz 
önünde bulundurulduğunda sürdürülebilir tarıma destek vermek her 
zamankinden daha önemli. Dijital Tarım İstasyonu ile başlattığımız 
çalışmalarımızı geniş bir tarım ekosistemi kurarak tarımda uçtan 
uca dijitalleşmeye ve sürdürülebilirliğe katkı sağlayacağız.

Mersin Tarsus Tarımsal Ürün İşleme İhtisas OSB ile hedeflediğimiz 
proje kapsamında, tarımsal üretim sürecinde 11 ilçe ve çevresini 
kapsayacak şekilde 11 adet Fiziki Dijital Tarım İstasyonları kurulumu 
yapılması hedefleniyor. Bu 11 fiziki istasyonu, tarımsal uydu 

üzerinden destekleyecek 11 adet de sanal istasyon planlandı. 
Fiziki istasyonların coğrafi şartlarda etkin sonuç veremediğini 
gördüğümüz alanları uydudan koordinat bazlı ayrıca takip ederek 
sonuçların doğruluk oranını arttıracağız. Bu nedenle hem fiziki hem 
de uzaydan destekli sanal istasyonlar ile entegre bir çalışma modeli 
geliştirdik. Proje kapsamında bölge için hazırladığımız teknolojik 
ihtiyaçlar listesinde, tarımsal zararlıları biyolojik yöntemle, 
çevreye herhangi bir zarar vermeden yakalayan ve günlük hangi 
tür zararlıdan toplam kaç adet yakalandığını raporlayan dijital 
feromon tuzakları konumlandırılması planlanıyor. 22 noktada 
konumlandırılacak sistemler, özellikle Akdeniz meyve sineği gibi 
zararlıların artışları durumunda doğru zamanda yeteri miktarda 
önlem alınması ve gereksiz ilaçlama ile çevre kirliliği ve gıdanın 
uğradığı pestisit etkisini azaltılmayı amaçlıyor. 

Dijital tarım istasyonun temel amacı bu bölgedeki çiftçinin üretim 
sürecine dijital rehberlik etmek. Bölgede yetişen meyve, sebze 
grupları ile zeytin bahçeleri ve üzüm bağları için tüm tarımsal iklim 
durumları ile operasyonel faaliyetler için doğru zaman aralıkları 
bu proje kapsamında çiftçilere erken uyarı sistemi kapsamında 
raporlanacak. İsterlerse mobil uygulama üzerinden kendileri 
bölgelerindeki durumu anlık izleyebilecekler. Pesitist kalıntısını 
azaltarak kontrol altına alacak, ihracatta yaşanan sorunları kontrol 
edebiliyorken aynı zamanda insan sağlığı ve çevrenin korunması 
adına da önemli bir çalışmaya imza atmış olacak. 
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EFE ERDEM
MESS Teknoloji Merkezi Grup Direktörü 

Türkiye’nin en büyük 62 yıllık işveren çatı kuruluşu MESS’i ve onun hayata geçirmiş olduğu MEXT’i temsilen sizlerle bu panelde birlikte 
olmaktan memnuniyet duyuyorum. 

MESS’i kısa anlatmak gerekirse 62 yıldır Türkiye’de bir öncü misyon üslenmiş; otomobil, beyaz eşya, demir çelik sektörlerinin önde gelen 
260 firmasını temsil eden bir kuruluştur. Bu 260 üye Türkiye ihracatının %40’ını yapmaktadır ve 60 milyon dolardan fazla ülkemize 
ekonomik katkı sağlamaktadır. MEXT ise geçen sene ağustos ayında başta kendi üye firmalarına yardım etmek amacıyla kurulan ama 
bunun ötesinde tüm Türk sanayisinde, sanayinin dijital dönüşümünü hızlandırmak adına dünyanın en geniş, en kapsamlı dijital dönüşüm 
ve yetkinlik merkezidir. 

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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Temelde 2 şeyi amaçlıyoruz: 

Birincisi ülkemizde sanayinin dijital dönüşümüne ve sanayicimize 
destek olmak, ihtiyaç duyduğu somut hizmetleri sunmak için böyle 
bir teknoloji merkezini hayata geçirdik. Dünyanın en gelişmiş dijital 
fabrikasını hayata geçirdik. Tamamen dijital yazılımlarla koordine 
edilen, her verinin kayıt altına alındığı bir fabrikadır. Bu fabrikada 
130’dan fazla ki bu sayıda dünyadaki en büyük endüstri 4.0 havuzunu 
temsil etmektedir. Dolayısıyla bu konuda çok iddialıyız. Amacımız 
sanayiciye somut olarak dijital dönüşümü yalnızca göstermek değil, 
bir fiil öğretmektir. Bunu yapmak için ikinci adım olarak da insana 
ve yetkinliğe yatırım yapmak gerekmektedir. Yeni nesil teknolojiler 
başka bir yetkinlik gerektirmektedir. MEXT çerçevesinde yılda 50 
bin kişiye eğitim verme gibi muazzam bir hedefimiz bulunmaktadır. 

Geçen sene itibariyle de buna fiilen başlamış durumdayız. Bunun 
bir adım ötesinde yol gösterme misyonumuz var. Sanayici 
nereden başlayacağını somut olarak bilmeli, hangi projeyi hangi 
sırayla yapmasını bilmelidir. Bu danışmanlığı da bünyemizde 
bulundurduğumuz teknik uzmanlarımızla fiilen veriyoruz.

Sanayi ve Teknoloji Bakanlığımız öncülüğünde Dünya Ekonomik 
Formu ile yapmış olduğumuz iş birliğimiz bulunmaktadır. Burada da 
şu an irtibatta olduğumuz Kolombiya, Hindistan gibi ülkeler kamu 
ve özel sektör iş birliği ile tarım, gıda özelinde ne gibi politikalar 
ürettiklerini, yapay zeka gibi teknolojilerini en aşağıdaki üreticilere 
kadar nasıl indirdiklerini takip ediyoruz. Yine buradaki projeleri de 
ülkemizin hizmetine sunmayı arzu ediyoruz.

DİJİTAL TARIM VE TEMEL GIDA PANELİ
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TÜİOSB Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Gül Akyürek Balta’ya Koluman 
Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kaan Saltık tarafından plaket 

takdim edilmiştir.

Vodafone Türkiye Kurumsal İş Birimi Sorumlu İcra Kurulu Başkan 
Yardımcısı Sayın Özlem Kestioğlu’na İcra Kurulu Başkanımız Sayın 

Abdullah Değer ve İstanbul Ekonomi Zirvesi Başkan Yardımcısı Sayın 
Ziya Mursaloğlu tarafından plaket takdim edilmiştir.

Schneider Electric Türkiye ve Orta Asya Ülke Başkanı Sayın Bora 
Tuncer’e İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 

plaket takdim edilmiştir.

MESS Teknoloji Merkezi Grup Direktörü Sayın Efe Erdem’e TÜRSAB 
Stratejik Planlama Koordinasyon ve Pazarlama Grup Başkanı 

Sayın Levent Demirel ve TÜİOSB Başkanı Sayın Gül Akyürek Balta 
tarafından plaket takdim edilmiştir.
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MERSİN - TARSUS TARIMSAL ÜRÜN İŞLEME
İHTASAS ORGANİZE SANAYİ BÖLGESİ

PANEL SPONSORU



211ANA SPONSOR

Türkiye’nin tarımsal üretimdeki gücünü hayalleriyle harmanlayan 
yeni nesil sanayicilerin kurduâğu Mersin-Tarsus Tarım Ürünleri İşleme 
İhtisas Organize Sanayi Bölgesi (TÜİOSB), fark yaratan projeleri 
ve ortak değerleriyle tarımsal ürün işleme ve gıda sektöründe 
faaliyet gösteren yatırımcıların ilgi odağı oldu. Çukurova’nın 
tarımsal üretimini son teknoloji ile yüksek katma değerli ürünlere 
dönüştürmeye hazırlanan TÜİOSB’de 5 yıllık süreçte 300 milyon 
dolarlık yatırımla, 10 bin kişiye istihdam ve 250 milyon dolarlık 
ihracat hedefleniyor. 

Türkiye Genç İşadamları Derneği Çukurova Şubesi ve Mersin 
İhtisas Organize Sanayicileri Derneği’nin iki yıllık ortak çalışmasıyla 
şekillenen TÜİOSB, ÇED ve başvuru süreçlerinin tamamlanmasının 
ardından 13 Haziran 2018 tarihinde Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı 
onayı ile 343 sicil numarasını alarak tüzel kişiliğini kazandı. 

Mersin’in Tarsus İlçesi Kurbanlı mevkiinde yüzde 99,8’i hazine arazisi 
olan toplam 245 hektarlık alan üzerine kurulan ve TÜİOSB’nin tüzel 
kişiliği, Mersin Valiliği Yatırım İzleme ve Koordinasyon Başkanlığı, 
Mersin Ticaret ve Sanayi Odası ve Mersin İhtisas Organize 
Sanayicileri Derneği kurucu ortaklığında oluştu. Müteşebbis Heyet 
Başkanlığı’nı Mersin Valisi Ali İhsan Su’nun yürüttüğü TÜİOSB’nin 
Yönetim Kurulu Başkanlığı’nı Gül Akyürek Balta üstlenirken, 
Armağan Öner Yönetim Kurulu Başkan Vekili, Rasim Mahmut Narin, 
Nil Ece Yamanyılmaz, Abdülhamit İzol Yönetim Kurulu Üyesi olarak 
görev aldı. 

Mersin il merkezine 51 kilometre, Adana il merkezine 47 kilometre, 
Mersin Limanı’na 46 kilometre, Çukurova Bölgesel Havalimanına 
28 kilometre ve Adana-Mersin Otoyolu’na ise sadece 4 kilometre 
uzaklıkta konumlandırılan TÜİOSB, yerli ve yabancı yatırımcılar için 
oldukça cazip bir lokasyonda bulunuyor. Tarımsal ürünlere yüksek 
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teknoloji ile katma değer kazandırıp, dünya pazarlarına ihraç 
edecek fabrikaların yer alacağı TÜİOSB’de Başkan Gül Akyürek 
Balta ve ekibi, bünyesinde akademisi olan, gelişmiş test ve Ar-
Ge merkezlerine sahip ihtisas OSB olarak yeni küresel markalar 
yaratma vizyonu ile hareket ediyor.

TÜİOSB’de ekolojik, ekonomik ve toplumsal boyutları kapsayan 
bütünsel bir yaklaşımı benimseniyor. Buna göre yerel ve 
ulusal mevzuat hükümlerine uyarak, tüm paydaşların talepleri 
doğrultusunda  gerçekleştirilecek yatırımlarda çevre ile ilgili 
düzenlemeler ön planda tutuluyor. 

Küresel ölçekte uygulanan yöntemlerin etkin kullanımına yönelik 
sistemlerin geliştirildiği TÜİOSB’de doğal kaynak kullanımını verimli 
hale getiren, çevre kirliliğini en az düzeye indiren teknolojilerin 
kullanımı tercih edilirken, bölgedeki  yatırımcılar da bu yönde 
teşvik ediliyor. 

Türkiye’nin refah seviyesinin artması ve ihracattaki katma değerin 
yükselmesinin yolunun Ar-Ge ve inovasyondan geçtiğine inanan 
TÜİOSB yönetimi, bu anlayışla bölgede yer alacak firmaların 
ihtiyaçları doğrultusunda Ar-Ge ve Yenilikçilik Destek Merkezi 
planlıyor. Son teknolojik sistemlerle donatılacak know-how 
altyapısı güçlü bu merkezlerin içinde laboratuvarlar, konferans 
salonu, eğitim alanları ve kütüphane yer alacak. Ar-Ge ve inovasyon 
bilinci kazandırmaya ve farkındalığı artırmaya yönelik eğitimlerin 
verileceği merkezlerde katılımcı işletmeler katma değeri yüksek 
ürünlerin üretimi ve geliştirilmesi konularında laboratuvarlarda 
çalışma imkânı bulacak. Bu merkezlerde, işletmelerin başka 
paydaşlarla iş birliği yapma, iletişim kurma ve koordinasyon 
sağlama gibi konularda da hizmetler verilecek. Firmaların proje 

yazma kültürünün geliştirileceği, yenilikçi ürünlerin test ve 
analizlerinin yapılabileceği bu merkezlerde işletmeler Ar-Ge ve 
inovasyon alanındaki devlet teşvikleri ve hibe konularında düzenli 
olarak bilgilendirilecek. 

İş dünyasına girişimci, nitelikli, üretken ve etkin kadınlar 
kazandırmayı amaçlayan TÜİOSB bünyesinde Kadın Ortak Girişim 
Fabrikaları (KOGİF) projesi de hayata geçirildi. TÜİOSB’nin 
KOGİF projesinde yönetimden üretime çoğunluğu kadınlardan 
oluşan fabrikalar kurularak, eşitlikçi bir anlayışla üretme hakkının 
tüm kadınlara sağlanması amaçlanıyor. Kadın girişimcilerin ve 
iş gücünün, üretimde ve ticarette daha çok var olması, değişen 
rekabet koşullarına karşı desteklenmesi projenin ana ilkesini 
oluşturuyor. 

Kadının iş yaşamına entegre edilmesini sağlayacak TÜİOSB, 
akademi programlarıyla sosyal projeleri, esnek, güvenli, eğiten 
ve öğreten organizasyonları ile kadınların rekabetçi iş ortamında 
ekonomik değer yaratmalarına öncülük ediyor. 

KOGİF projesi ile gençlerin ve kadınların gıda ve tarım konularında 
geliştirecekleri özgün, inovatif ve teknoloji tabanlı iş fikirlerinin 
hayata geçirilmesi, genç kadınlarda girişimcilik potansiyelinin 
oluşturulması, gıda ve tarım alanında yenilikçi ve sürdürülebilir 
ürünlerin, hizmetlerin ve teknolojilerin geliştirilmesi hedefleniyor.

Özetle,TÜİOSB tohumdan paketlemeye kadar gıda üretim zincirinin 
tüm halkalarını tamamlayarak uygun maliyetli, yüksek katma 
değerli, güvenli gıda üretimi konusunda ülkemizin ve dünyanın 
sayılı bölgelerinden biri olarak sağlam temeller üzerinde yükseliyor.
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EKOTURİZMİN ÇEVRESEL, EKONOMİK
VE SOSYO-KÜLTÜREL ETKİLERİ PANELİ
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DR. TAMER ATABARUT
Boğaziçi Üniversitesi

Değerli panelistlerimiz sizler de hoşgeldiniz.

Değerli katılımcılar,

Bugün karşı karşıya olduğumuz pandemi, küresel ısınma, kaynakların hızla tükenmesi ve kirlenmesi, biyoçeşitlilik kaybı, açlık, yoksulluk 
gibi önemli sorunlar insanlığı yeni bir düzen arayışına itmektedir. Sadece kendi nesline karşı değil, gelecek nesillere karşı da sorumlu olma 
bilinci, toplumun tüm kesimlerinde kabul görmektedir. Öte yandan, gerek iş yapış şekillerini gerekse günlük hayatımızı direkt etkileyen 
dijital dönüşüm konuları giderek gündemimizde daha fazla yer almaktadır. Bu faktörlere bağlı risklerin ve fırsatların etkin bir biçimde 
yönetilmesi olarak ifade edilebilecek olan kurumsal sürdürülebilirlik yaklaşımı giderek benimsenmekte ve klasik iş modellerinin yerini 
almaktadır. Ekonomik, çevresel, sosyal ve yönetişime ilişkin faktörlerin bir bütün olarak kurumların idaresinde gözetilmesi gerekmektedir.  

EKOTURİZMİN ÇEVRESEL, EKONOMİK VE SOSYO-KÜLTÜREL ETKİLERİ PANELİ
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Sizlere sürdürülebilirlik konusunda güncel bir çalışmadan alıntı 
yaparak küresel ve yerel ölçekte mevcut durumumuzdan kısaca 
bahsetmek istiyorum. Ülke direktörlüğünü yapmakta olduğum 
UNSDSN’in hazırladığı 2021 yılı Sürdürülebilir Kalkınma Raporu, 
COVID-19’un BM Sürdürülebilir Kalkınma Amaçları doğrultusunda 
ilerlemeyi tersine çevirdiğini bildirmekte ve gelişmekte olan 
ülkelerin artan mali ihtiyacına dikkat çekerek desteğe davet 
etmektedir.

• 2015 yılında kabulünden bu yana BM Sürdürülebilir Kalkınma 
Amaçları’nda ilk kez 2020 yılında genel bir gerileme kaydedildi.

• Sürdürülebilir Kalkınma 2021 Raporu’na göre, Türkiye 165 ülke 
arasında 70.4 endeks puanı ile 70. sırada yer alıyor. Türkiye’nin 

17 hedefin gerçekleştirilmesi yönünde hızlı adımlar atması 
gerektiğine işaret eden raporda, erişilebilir ve temiz enerji 
konusunda Türkiye’nin nispeten bir ilerleme içinde olduğu 
kaydedilmektedir. Türkiye’nin, BM 2030 hedeflerine ulaşmak 
için çalışmalarını hızlandırması gerektiğine vurgu yapılıyor. 

Öte yandan, sürdürülebilir turizm olgusu ile günümüzde yaşanan 
turizm hareketliliği neticesinde toplum ve çevre üzerindeki olumsuz 
etkilerin en aza indirilmesi, yerel ekonomiye katkı, doğal ve kültürel 
mirasın korunması, yerel halk ile yöreye gelen ziyaretçilerin yaşam 
kalitelerinin artmasına katkı sağlanması hedeflenmektedir. Bu 
bağlamda, panelistlerimizle sürdürülebilir turizm konusunu farklı 
boyutlarıyla ele alacağız.

EKOTURİZMİN ÇEVRESEL, EKONOMİK VE SOSYO-KÜLTÜREL ETKİLERİ PANELİ
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İlk sözü Dr. Mohamed Kafafy’e vermek istiyorum. Kendisi bizlere 
Yeşil Ekonomi ve Ekoturizm hakkında bir sunum da hazırladı. Dr. 
Kafafy would you please share your presentation with us.

Thank you Dr Kafafy for this challenging presentation.

Nur hocam şimdi size dönmek istiyorum.  Son yıllarda 
sürdürülebilirliğin ve bu çerçevede döngüsel ekonominin dünya 
genelinde önem kazandığını görüyoruz. Eko tasarım, geri 
dönüşüm, permakültür ve kompost uygulamalarının arttığını 
gözlemliyoruz. Bu uygulamaların turizm alanındaki yansımaları 
nasıl olabilir? Özellikle her şey dahil sistemde organik atıkların 
çok yüksek seviyeye çıkmasına bu yolla bir çözüm bulunabilir mi? 

Teşekkürler, Nur hocam.

Now I would like to raise my question to Mr McCartney. In the 
tourism sector usage of plastics is tremendous. I know that 
MacRebur products are made from non-recyclable waste plastics 
which were formarlery desinated for landfilling or incineration. 
Your products reduce fossil fuel usage, leading to a reduction 
in carbon footprint and helping to foster a circular economy. 
Could you please talk about your practices. What could be the 
reflections of these practices in the field of tourism?

Thank you Mr MacCartney.

Dear Dr. Mohamed Kafafy, do you think that Turkey’s transition 
process to green economy has already been started? Which 
steps and what measures should be taken in this regard?

Thank you Dr. Kafafy.

Değerli Nur hocam, malum Türkiye geleneksel misafirperverlik 
anlayışı ile öne çıkan bir ülke. Bu anlamda yerelde sürdürülebilir 
turizm uygulamalarının geliştirilmesinin, özellikle de Anadolu’da 
kadınların turizm alanında iş hayatına katılımını destekleyeceği 
değerlendiriliyor. Bu konudaki görüşünüz nedir?  

Teşekkürler, Nur hocam.

Dear Mr McCartney, In various countries around the world, a 
wide range of practices are being conducted in order to reduce 
the carbon footprint  and to reach carbon neutral. For instance, 
the European Commission 2021 declared that the European 
continent will carbon neutral by 2050. And they announced the 
“Fit for 55” package, which  aims to provide a coherent policy 
framework among the sectors, for the purpose of implementing 
the target of “reducing the emissions by at least 55% as of 2030, 
when compared to the levels of 1990”. Turkey targets 2053 for 
being carbon neutral. Taking into consideration the sustainability 
of tourism, which actions would you recommend to be taken in 
this respect?

Thank you Mr MacCartney

İklim değişikliği ve çevre kirliliği gibi konularda dünya genelinde 
insanlarda çok ciddi bir hassasiyet oluşmuş durumda. Özellikle, 
Greta Thunberg örneğinde olduğu gibi Z kuşağı bu konuda çok 
aktif bir yaklaşım sergiliyor. Bu durumun turizme yansımalarını da 
görüyoruz. Birçok tüketici gideceği destinasyonu ve konaklama 
tesisini çevre duyarlılığını göz önünde bulundurarak tercih ediyor. 
Dolayısıyla turizmin geleceğinde sürdürülebilir yaklaşımlar 
büyük önem taşıyacak. Bu noktada çevre bilincinin artırılması, 
sürdürülebilirlik, iklim değişikliği gibi konularda sektörün ve halkın 
bilinçlendirilmesi konusunda önemli adımlar atılmasına gerektiğine 
inanıyoruz. Biz UNSDN ve BÜYEM olarak işbirliğine hazırız. 
Sektörün önemli paydaşları olan kamu ve özel sektörle birlikte, tüm 
imkanlarımızla bir eğitim ve bilinçlendirme seferberliği yapabiliriz.

Sevgili katılımcılar oturumumuzun sonuna geldik.  Değerli 
panelistlerimize ve bizi ilgi ile izleyen sizlere çok teşekkür ediyorum. 
Bu güzel etkinlik için, organizasyon komitesine ayrıca çok teşekkür 
ediyorum. Yeşil ekonomiye geçişte odağımızın insan ve doğadan 
şaşmaması dileğiyle, sevgi ve saygılarımı sunuyorum. 
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DR. MOHAMED GAMAL 
ABDELMOTELB 
President, World Green Economy Council (WGECO)

Hello Everybody,

Thanks to all summit organizers and government for you kindly & valuable invitation. 

My name is Dr. Mohamed Gamal Kafafy acting as President of World Green Economy Council (WGECO) and Global University of Science 
& Technology (GUST) as well as Chief Consultant for Energy & SD of WFDP- United Nations. I was honored & pleased to be officially 
invited as a guest of honor & keynote speaker at this great Summit, and to provide a presentation entitled: GREEN ECONOMY FOR 
SURVIVE & THRIVE (Facts & Figures).

A green economy is defined as low carbon, resource efficient and socially inclusive. In a green economy system, growth in employment 
and income are driven by public and private sectors into such economic activities, infrastructure and assets that allow reduced carbon 
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emissions and pollution, enhanced energy and resource efficiency, 
and prevention of the loss of biodiversity and ecosystem services.

Some facts & figures for Benefits of Green Economy and 
Environmental Action: United Nations ESCAP calculations show 
that just a 1 per cent improvement in resource efficiency of 

material resources (domestic material consumption) and energy 
combined can deliver the region monetary benefits of up to $275 
billion in terms of resource costs at current prices. This translates 
to 51 per cent of the current FDI inflows to the region or almost 
87 per cent of the combined gross domestic product (GDP) of 
the least developed countries in the region. These benefits accrue 
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largely to the manufacturing, construction and 
energy-intensive sectors. At the firm level, if 
resource savings are used to provide jobs at the 
average wages, as many as 15.6 million could be 
generated.

Globally, a transition to a circular economy 
approach is estimated to provide more than $1 
trillion in material cost savings by 2025. In the 
case of the major fast-moving consumer goods 
sectors, the order of magnitude of the material 
resource savings that can be generated from 
a transition to a circular economy alone could 
result in up to $706 billion annually. Considering 
that in key fast-moving consumer goods sectors 
the Asia and the Pacific region accounts for more 
than 60 per cent of the global share, the bulk of 
these potential benefits can be harvested within 
the region.

In turkey, just Energy efficiency benefits from 
the transition to energy efficient lighting in the 
residential, commercial, industrial and outdoor 
sectors for all major lamp types through the 
implementation of Minimum Energy Performance 
Standards at two levels of ambition (minimum 
and high) could saving in 2030 annually: Reduce 
electricity use by over 3.4 TWh which is 1.2% of 
current national electricity use, Save electricity 
worth 380 Million US$ equivalent to 1 Power Plant 
[500MW], Reduce electricity CO2 emissions by 
over 1.9 Million tonnes equivalent to 1.1 Million 
Passenger Cars.

Our World Green Economy Indicator (WGEI) 
measuring the green economy performance of 
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nations around the world and how experts assess that performance. 
The WGEI is defined by 25 underlying indicators, each contained 
within one of the four main dimensions of (1) Leadership & Climate 
Change, (2) Resource Efficiency, (3) Markets &Investment and 
(4) Environment & Social Justice. The latest WGEI results for 
ranking 130 nations showed that the top 10 nations respectively 
are: Sweden, Switzerland, Iceland, Germany, Norway, Finland, 
Denmark, Austria and France. And Turkey ranked (59 from 130 
Nations) revealed that there are great opportunities for national 
green growth projects and programs at different sectors such as: 
renewable energy, waste to energy, recycling, green buildings, 
smart systems, and resource efficiency improvements. 

Moreover, Ecotourism and Green Tourism are one of the means to 
achieve Sustainable Development.  Because, the tourism economy 
represents 5% of world GDP, while it contributes to about 8% of 
total employment. International tourism ranks fourth (after fuels, 
chemicals and automotive products) in global exports, with an 
industry value of US$ 1 trillion a year, accounting for 30% of the 
world’s exports of commercial services or 7.9% of total exports. 
Domestic tourism represents on average 62% of total tourism 
consumption worldwide. With growing developing country 
participation, tourism has become a major contributor to their 
growth. In over 150 countries, tourism is one of five top export 
earners, and in 60 it is the number one export. It is the main source 
of foreign exchange for one third of developing countries and one 
half of LDCs .

Last but not least, I have five recommendations to government, 
public and private sectors for National Green Growth Strategies 
in Turkey:

1- Develop the National Green Supply Chain Management Program, 
through Inclusion of green standards and specifications in all 
purchases, tenders, contracts of governmental and private 
projects. 

2- Adding green economy concepts and applications within 
schools and universities curricula and applied research as well 
as all types of media.

3- Create and enforce Green Accounting and Resources Efficiency 
Laws as well as Carbon Tax Law

4- Establish the Turkish Green Bank (TGB) as a public, quasi-public 
or non-profit entity to facilitate private investment into domestic 
low-carbon, climate-resilient infrastructure with database for 
national green projects required and available qualified people 
to manage & implement these projects successfully. 

5- Establish the National Green Economy Organization to integrate 
and unify efforts between various public & private sectors in 
this field and issue national GE indicators to measure, manage 
and improve green growth in Turkey.
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DOÇ. DR. NUR ÜNDEY
Haliç Üniversitesi Turizm İşletmeciliği Bölüm Başkanı

Karantina döneminde, doğamızın ve biyolojik çeşitliliğimizin gözle görülür şekilde iyileştiğini gördük. Bu, kitle turizmi faaliyetlerimizin 
olumsuz etkisini ve kendimizi sürdürülebilir turizme yönlendirmenin kritik ihtiyacını gösterdi. Turizm sektörünün zorluğu, tüm paydaşları 
kitle turizminin olumsuz dışsallıklarından haberdar etmek ve turizm endüstrisindeki paradigmayı değiştirmektir. Turizm aktörleri için 
farkındalık yaratmak ve turizmin küresel olarak neler sunduğunu düzenlemekle başlar, bu nedenle doğa dostu turizme odaklanmalıyız.

Pandemi ile birlikte insanların şehir hayatından uzaklaşıp doğaya dönme istediği arttı. Doğada “bungalov” ve “tinyhouse”lar gibi küçük ve 
bireysel konaklama imkanları ile sakin tatiller, kalabalık lüks otellerde muhteşem tatiller yerine tercih edilir oldu. Bu bağlamda sürdürülebilir 
kalkınma için önemli bir araç olan “ekoturizm” hak ettiği şekilde ön plana çıktı.
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Sürdürülebilir turizm alanının bir alt bileşeni olan ekoturizm, bir 
alternatif turizm çeşidi olarak, öğrenmek, incelemek veya çevreye 
duyarlı faaliyetler gerçekleştirmek için doğal alanları ziyaret etmeyi, 
yani yerel toplulukların ekonomik ve sosyal gelişimini sağlayan 
doğa deneyimine dayalı bir turizmdir. Ekoturizm katılımcıları ayrıca 
yörenin kültürel eserlerini de deneyimler ve bilgilenirler. 

Oldukça yeni bir kavram olan ekoturizm, ilk kez 1992 Rio Çevre 
Zirvesi’nde sürdürülebilir bir dünya ve çevre için ortaya konulan 
kriterlerin, turizme de uyarlanarak, çevreye zarar vermeden, 
ondan yararlanma yöntemlerinin geliştirilmesi ve tüm yerli 
halkların kültürlerini yok etmeden, onların turizm faaliyetlerinden 
yararlanmalarının sağlanması şeklinde özetlenmiştir.

Ekoturizm, ziyaretçilerin doğal ve kültürel mirası takdir etmesini 
ve anlamasını sağlayan ve ekolojik, ekonomik ve sosyal olarak 

sürdürülebilir olmayı yöneten doğa temelli bir faaliyetler yelpazesini 
kapsar. Bu nedenle ekoturizm, alternatif bir sürdürülebilir kalkınma 
türü olarak kabul edilmektedir. Ekoturizm, yalnızca kitle turizmine 
bir alternatif olarak değil, aynı zamanda bir ülkenin ekonomik 
kalkınmasını ve çevre korumasını teşvik etmenin bir aracı olarak 
son yıllarda artan bir ilgi görmüştür. Amacı, başta biyolojik çeşitlilik 
olmak üzere kaynakları korumak ve gezginlere ekolojik deneyim 
getirebilecek, ekolojik çevreyi koruyabilecek ve kazanabilecek 
kaynakların sürdürülebilir kullanımını sağlamaktır.

Son yıllarda değişen turist profiliyle birlikte artık büyük kitlelerin 
parçası olmak istemeyen, “deneyim” yaşamak isteyen turistler 
için bir “deneyime dayalı” turizm biçimi olarak ekoturizm 
tercih ediliyordu, pandemiyle birlikte daha fark edilir oldu. 
Sürdürülebilirliğin sağlanması, kırsal ekonomiye katkı, turistlere 
farklı deneyimler yaşatarak misafir memnuniyetini ve tercih 
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edilirliği artırmak gibi hedefler, bu felsefe uygun politikaya, dikkatli 
planlamaya ve dikkatli uygulamaya dönüştürülebildiğinde, başarılı 
bir ekoturizm faaliyeti gerçekleştirmek mümkün olabilir. Bunu 
gerçekleştirebilmek için planlama olduğu kadar işletme de çok 
önem taşır. Bunu gerçekleştirebilmek için, dikkatle planlanmış ve 
işletilen, özellikle köy temelli ve yerel katılımı içeren ekoturizm 
alanları gerekir. Ancak bu sayede, doğal ve kültürel kaynakları 
kullanan daha az sürdürülebilir faaliyetlerden kaynaklanan baskıyı 
dengeleyebilecek doğrudan faydalar sağlayabilir.

Eko turizm, doğal kaynaklar, kültürel miras, kırsal yaşam tarzı, yerel 
ekonomik faaliyetler ile bütünleşik bir turizm şeklidir. Bu nedenle, 
doğal peyzaj ve kültürel peyzajdaki su, manzara, topografya, 
bitki örtüsü, temiz hava gibi bir takım unsurların yanı sıra birçok 
rekreasyonel aktivite çeşitliliği ile gerçekleştirilir. Bu nedenle 
ekoturizm, insanları seyahate yönlendirmede çekici bir güçtür. 
Kyoto protokolü ve karbon uyum çalışmalarıyla birlikte her geçen 
yıl büyüyen bir sektör olduğunu görmekteyiz. WRI verilerine göre 
turizm yıllık % 6-7 seviyelerinde büyüme gösterirken, ekoturizm % 
20-30 büyüme göstermektedir. WTO tahminlerine göre ekoturizm 
uluslararası pazarın % 7’sine ulaşmıştır. 

Ekoturizm, turizmin belirli bölgelere sıkışmasını önlemek, farklı 
taleplere cevap vermek, değişen turist profiline uyum sağlamak ve 
doğaya, çevreye ve kültüre saygılı kırsal kalkınmayı sağlayan doğa 
bilincini geliştirmek için destinasyonlar için çok iyi bir fırsattır.

Başta biyolojik çeşitlilik olmak üzere kaynakları korumak, gezginlere 
ekolojik deneyim getiren kaynakların sürdürülebilir kullanımını 
sağlarken, ekolojik çevreyi koruma ve ekonomik fayda sağlama 
amacıyla gerçekleştirilen ekoturizm, yerel topluma da sürdürülebilir 
alternatif geçim kaynağı sağlayarak toplumun gelişimine yardımcı 
olur. Tabi burada başarıya ulaşabilmek ancak bunların çevresel ve 

ekolojik olarak sürdürülebilir ve ekonomik olarak uygulanabilir olup 
olmamasına bağlı olduğunu unutmamak gerekir.

Ekoturizm biyolojik çeşitliliğin korunmasına katkıda bulunur,  yerel 
halkın refahını sürdürür, turist ve turizm endüstrisi adına sorumlu 
eylemi içerir, küçük ve orta ölçekli turizm işletmelerini teşvik eder,  
mümkün olan en düşük doğal kaynak tüketimini gerektirir,  özellikle 
kırsal kesimde yaşayan insanlar için yerel katılım, mülkiyet ve iş 
fırsatlarını vurgular ve hepsinden önemlisi öğrenme deneyimlerini 
içerir. Turizm yoluyla doğal sistemlerin geliştirilmesine veya 
sürdürülmesine odaklanır.

Eko turizm, doğal kaynaklar, kültürel miras, kırsal yaşam tarzı ve 
yerel ekonomik faaliyetlerle bütünleşmiş bir turizm şeklidir. Bu 
nedenle su, peyzaj, topoğrafya, bitki örtüsü, temiz hava gibi doğal 
peyzaj ve kültürel peyzaj içerisinde yer alan bir takım unsurların 
yanı sıra çeşitli rekreasyonel faaliyetler ile gerçekleştirilir. Bu 
nedenle ekoturizm, insanları seyahat etmeye iten çekici bir güçtür. 
Gelişmekte olan ülkeler için çok önemli bir değerlendirme. Aşırı 
turizmi önler, turizm sezonunu 12 aya kadar genişletir, iş imkanları, 
kırsal kesime ve yerel halka ekonomik fayda, kırsal kesimde kadınlara 
ekonomik özgürlük-hem çalışma hem de kendi parasını kazanma 
fırsatı sunar, yani kırsal kesim kadınlarına ekonomik özgürlük getirir. 
Evde yaptığı tarhanası, reçeli, danteli ekonomik kazanca dönüşür, 
aile ekonomisine katkıda bulunduğu gibi aynı zamanda kendine 
güveni oluşur. Uzun vadede bu yetiştirdiği çocuklara yansır. 

Bu bağlamda turizmi sürdürülebilir kılmak ve gelecek nesillere de 
devredebilmek için “ekoturizm” çok iyi bir fırsattır. Bizler bu fırsatı 
değerlendirmeli ve alternatif programlar üreterek, sade, konforlu 
ancak doğa dostu konaklama imkanları oluşturarak turizmi deniz 
kıyılarındaki sıkışmaktan kurtarıp tüm ülkeye yaymalıyız. En 
büyük görev biz turizmcilerde, el ele vererek ülkemizi bir numaralı 
ekoturizm destinasyonu yapabiliriz. 
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TOBY MCCARTNEY
MACREBUR LTD. CEO

When my eldest daughter was just 6 years old she said to me that she had worked out that by the time she’s 40 years old, my age back 
then, it’s expected that there will be more plastics in our oceans than fish themselves.  I decided in that moment that I wanted to do 
whatever I could - to make sure that stat never becomes her reality.

There are very few people in the world who can deny that our plastic waste, and what we do with it, is a huge problem for the world.  
It’s not the plastic itself that’s the main problem necessarily, although stopping it’s production is the quickest way to reducing carbon 
emissions and ending the plastic epidemic we are living through today - but it’s more the waste we create from it.  Plastic, after all, as a 
product is, well, simply revolutionary. 
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It’s versatile, waterproof, relatively cheap to make, it lasts for tens 
to hundreds of years without breaking down, it keeps things clean 
and sterile but despite these obvious advantages we have the 
problem of what to do with it after we have finished with it.

Let’s also remember that plastic is manufactured from oil and gas 
fracked, cracked and taken from the earth -  and many plastic 
products are designed to be used just once, before they are then 
thrown away.  

Millions of tons of plastic, worth billions of £’s and $, at the end 
of their short life - which for most plastic is just a couple of days 
in existence - are sent to landfill, burned or end up in our natural 
environment.  

It’s estimated that 8 million tons of waste plastics end up in our 
oceans every year alone – that’s, by way of giving you a picture, 
the equivalent of 1 rubbish truck, filled full of plastic, emptying 
it’s contents into our ocean for every minute of every single day.  
That’s gives you a scale of my problem we are faced with…
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Today, 98% of our plastic products, wrap and packaging are made 
from virgin, new, plastics.  95% of that, worth an estimated $80 
to $120 billion per year is lost economy - even if you are not an 
environmentalist, you have to consider the economic challenges 
we are faced with and ask yourself -  how do you like them apples?

Dumping and incinerating plastics of course releases carbon 
dioxide. On the current course, emissions from plastics will reach 
17% of the global carbon budget by 2050.

If we truly want to limit a global average temperature rise, there is 
no room for increasing greenhouse gas emissions, not to mention 
substantially increasing greenhouse gas emissions like those that 
are projected for the life cycle of plastics.

So we need to act now because tomorrow is too late.  Today’s 
decisions on transport, energy and land use will have direct 
consequences on emissions and the future of humanity.  What 

we do between now and 2030 will directly impact the quality of 
human life for many years to come.

The good news: The solutions to the problems we are faced with 
already exist and we just need to action 3 things together to 
change course from total destruction of humanity as we know it to 
saving humanity and the future of life on our planet for generations 
to come.

We have to work together.  Collaboration and negotiation are key 
to our success.

We have to disrupt for good and we can do this by using the 
innovation and the entrepreneurialism that is right in front of us 
today.  We are all ready for the environmental revolution.

And we must also change our behaviours from the take, take, take 
mentality so many individuals and large corporations persist with, 
and instead focus turning the greenwashing BS into real innovation 
and real solutions that exist here today.  

My company, MacRebur, is just one of those solutions and like us, 
I want to show you how easy it could be to be part of ending the 
worlds Plastic epidemic, create a green alternative product that 
costs less than the current fossil fuel usage, and at the same time 
reduces huge amounts of carbon emission so important to the 
worlds environmental recovery today.

Six years ago I started a recycling company based in Scotland, 
UK and just yesterday, I completed the appropriate paperwork to 
establish my company here in Istanbul, Turkey.  I take waste plastics 
detined for landfill or incineration, and use them to rteplace the 
black oil, fossil fuel, bitumen in a road.

To provide you with the brief makeup of a road: it’s made from 
rocks (or aggregates as we call them), and those rocks are stuck 
together with a fossil fuel called bitumen - the black oil you see 
in the road. Bitumen comes from oil, plastics come from oil. My 
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task when I started my company was to work out how to find 
the same genetic code if you like - the hand shake - between the 
bitumen and the various different waste plastics my daughter was 
collecting from my household.

It took 844 failed trials and tests…. But the 845th resulted in a 
success and now we have 3 waste plastics products that replace 
bitumen in a road mix.

We produce no waste, no material is lost, no toxins leached, and 
our bitumen replacement products - after being added into the 
road, can be recycled time and time again.  

Our products enhance the roads, reduce potholes, save carbon 
emissions and the extra win for any company replacing part of 
their bitumen with our waste plastic additives - they cost less than 
the bitumen they replace.

Over the last 5 years, we’ve tested everything from the performance 
of the products in roads across the world, to the positive 
environmental impact we are creating in terms of cleaning up the 
mess waste plastics create, to saving 11kg of carbon emissions 
per tonne asphalt created, to the economic savings every local 
authority and government organisation in the lands could be 
receiving.

We have factories now setup in UK, The USA, Barcelona, Estonia, 
Turkey, Azerbaijan, New Zealand and Malaysia and roads down in 
33 counties across the globe.  

In theory we can replace up to 25% of the bitumen content of 
the asphalt used to make a cycle track, pavement, car park, an 
F1 racetrack or a road or motorway, but even when working 
conservatively with just a slight tweak of the transport policies in 
each country - if just 1% of the bitumen - imported into the UK - 
and used to make asphalt next year, were replaced with our waste 
plastics, we would save 12,500 tons waste plastics going to landfill, 

or being incinerated or ending up back in our environment - the 
equivalent of around 12,000 female cows to give you an image in 
your mind.  

Admittedly this only equates to around 20% of the waste plastics 
Britain sent abroad for incineration last year, but remember, we are 
only talking 1% bitumen replacement.

That 1% bitumen replacement would result in a saving of nearly 
200,000 tons carbon emissions next year alone.

It’s just 1% difference, but a massive impact on solving the climate 
crisis we are faced with today.  

No one wants to see more potholes in our roads because of 
faulty asphalt, but let’s make sure the standards reflect the latest 
advances in technology and the urgency of getting us to net zero 
as quickly as possible.  It’s our only option going forward.

When I boil it all down to the elements I think are required to really 
change the world and make a difference for our future - I believe 
we must focus our attention onto innovation that benefits the 
environment as well as working towards creating environmentally 
beneficial products and services that cost less, or at least cost 
neutral, when compared with the carbon producing products and 
fossil fuels that currently exist - and the slam dunk, back of the 
net extra piece that so desperately is needed to move at the same 
pace as our innovation and allow companies to take action now - 
policy change. 

Let’s stop talking about the problems we face, and instead take 
dramatic action today and allow the innovation that already exists 
to flourish and make a difference.  The future of humanity as we 
know it depends on the actions we take today.

Thank you.

Onto how we achieve net zero. Working together.
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Boğaziçi Üniversitesi Sayın Dr. Tamer Atabarut’a İstanbul Ekonomi 
Zirvesi İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ziya Mursaloğlu 

tarafından plaket takdim edilmiştir.

Haliç Üniversitesi Turizm İşletmeciliği Bölüm Başkanı Sayın Doç. Dr. 
Nur Ündey’e İstanbul Ekonomi Zirvesi İcra Kurulu Başkan Yardımcısı 

Sayın Ziya Mursaloğlu tarafından plaket takdim edilmiştir.

MACREBUR LTD. CEO’su Sayın Toby Mccartney’a İstanbul Ekonomi 
Zirvesi İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ziya Mursaloğlu ve 

İstanbul Ekonomi Zirvesi İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ferhan 
Ademhan tarafından plaket takdim edilmiştir.

President, World Green Economy Council (WGECO) DR. Mohamed 
Gamal Abdelmotelb Elkafafy’e İstanbul Ekonomi Zirvesi İstanbul 

Ekonomi Zirvesi İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ferhan Ademhan 
tarafından plaket takdim edilmiştir.
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TÜRKİYE SEYAHAT
ACENTALARI BİRLİĞİ

PANEL SPONSORU

Türkiye Seyahat Acentaları Birliği 28 Eylül 1972’de yürürlüğe giren 
1618 sayılı “Seyahat Acentaları ve Seyahat Acentaları Birliği Kanunu” 
uyarınca kurulmuş bir meslek örgütüdür. TÜRSAB’ın amacı, seyahat 
acentalığı mesleğinin ve turizm sektörünün gelişimine katkıda 
bulunmaktır.

Kanunun belirlediği yetkiler çerçevesinde mesleki disiplinin 
sağlanması, meslek gelişimine ilişkin faaliyetler, üyelerinin 
karşılaştıkları sorunların çözümü için çalışmalar, TÜRSAB’ın hizmet 
alanı içinde yer almaktadır.



231ANA SPONSOR

ÇEVRESEL, SOSYAL, YÖNETİŞİMİN
GAYRİMENKUL SEKTÖRÜNE ETKİSİ PANELİ



232 ANA SPONSOR

MAKBULE YÖNEL
TSKB Gayrimenkul Değerleme A.Ş. Genel Müdürü

5.İstanbul Ekonomi Zirvesi’nin bu yılki konusu “Yeşil Ekonomi”. Tüm dünyadaki değişiklikler, olan biten her şey tamamen Yeşil Ekonomi’nin 
ne kadar önemli olduğunu göstermektedir. Gayrimenkul sektörü de çok önem arz etmektedir. Dünyadaki karbon emisyonlarının %40’ı 
gayrimenkulden gelmektedir. Bu nedenle bugünün konuları arasına gayrimenkulü ekledik. Ben şehir plancısıyım, 16 yıldır gayrimenkul 
değerleme işiyle ilgileniyorum, dolayısıyla gayrimenkulle çok temas halindeyim. Panelin moderatörlüğünü yapacağım.
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FATMA ŞAHİN
Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı

Kıymetli bakanım, Bütün katılımcılar, hanımefendiler, beyefendiler… 
Yeşil şehrin başkanı olarak sizleri içtenlikle selamlıyorum. EBRD’nin 
yeşil şehir olarak adlandırdığı, yeşil şehrin iklim uygulama planını 
yapmış olarak huzurlarınızdayız. Yeşil ekonomide dünde Sayın Sanayi 
Bakanımızla organizeyi nasıl yeşil yapacağız ve birlikte nasıl bunu 
sürdürülebilir kalkınmanın parçası yapacağımızla ilgili bir toplantı 
gerçekleştirdik. Hem yaptıklarımızı anlatmak hem bundan sonra 
yeşil ulaşım, yeşil enerji ile alakalı neler yapılması gerektiğini sizlerle 
paylaşmak için buradayım. Bütün katılımcıları saygıyla selamlıyorum. 

Kürşad Bakanımla, 2002’de Gaziantep’te birlikte çalıştık. Benim için çok kıymetli, çok özeldir. İlk hocamdır kendisi. 20 yıldan beri de bu 
yolda birlikte yola devam ediyoruz. Türkiye Belediyeler Birliği (TBB) ve Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı Fatma Şahin, Gaziantep’te, 
Sıfır Atık Projesi sayesinde inorganik ve organik atıkları ayrıştırarak organik hayvan atıklarından, sıvı gübreden biyogaz üreten ilk 
belediyelerden biriyiz. 2014 yılında Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanlığı görevine geldiğinde ilk olarak iklim master planını devreye 
soktuk. Sanayi kenti Gaziantep, imajını çeşitlendirmek ve yerel yönetimlere örnek olmak için Gaziantep’te sanayiyi yeşil hale dönüştürmek 
istiyoruz. İnorganik ve organik atıkları ayrıştırarak organik olan hayvan atıklarından, sıvı gübreden biyogaz üreten ilk belediyelerden biri 
olduk. Hava kirliliğini azaltmak için kömür yerine doğal gaz kullanımını yaygınlaştırma yönünde çalışmalar yapıyoruz. İklim değişikliğiyle 
daha güçlü mücadele etmek ve çevreyi koruma altına almak için iklim kanununun çıkarılması gerekiyor. Gaziantep’te ekolojik kent imajına 
güç kazandırmak ve alt yapısını en kısa sürede oluşturmak istiyoruz. Bütün belediye başkanlarımızla birlikte mevcut ulaşımı çevre dostu 
ulaşıma döndürmeye çalışıyoruz. Avrupa’da bisiklet bir ulaşım aracı olarak kullanılıyor. Biz istiyoruz ki bütün şehirlerimiz, bisikleti bir ulaşım 
aracı olarak kullansın.
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DURMUŞ DÖVEN
REYSAŞ Yönetim Kurulu Başkanı

Pandemiyle beraber lojistik sektöründe ciddi bir büyüme ve yoğunluk yaşandı. Son yıllarda E-ticarette yaşanan ciddi büyüme, tüketim 
alışkanlıklarının artması ve turizmde yaşanan hareketlenme ister istemez depolama, taşıma, dağıtım gibi hizmetlerin artmasına sebep oldu. 
Yine bugün olduğu gibi gelecekte de en önemli sektörler arasında sağlık, turizm ve enerji yer alırken, lojistik sektörü de geleceğin en çok 
büyüyen ve en önemli sektörleri arasında yer alacaktır. 

Tüm bu gelişmeler ve beraberinde gerçekleşen hızlı büyüme elbetteki şirketler ve ülke ekonomileri için büyük önem arz etmekte fakat 
unutulmaması gereken en önemli husus, bu noktada elde edilen faydanın yalnızca şirketlere değil, en önemlisi topluma ve çevreye 
yayılmasıdır. Özellikle son dönemlerde önemi artmakta olan sürdürülebilirlik politikaları lojistik alanında da etkisini göstermekte. Bu 
nedenle son dönemde dünyada ve ülkemizde olduğu gibi şirketler çevresel, sosyal ve ekonomik alanlarda gerçekleştirdikleri südürülebilirlik 
çalışmaları ile ‘Yeşil Lojistik’ ve ‘Yeşil Ekonomi’ kavramlarını ortaya çıkarmıştır. Eskiden olduğu gibi çevreye ve insana duyarsız, doğada 
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var olan diğer canlıları umursamadan yalnızca ekonomik çıkarlar 
uğruna gerçekleştirilen faaliyetler yerini, salınım oranı az yakıtların 
tüketilmesine, çevreci araçlara, doğaya minimum zarar veren 
malzemelerin kullanılmasına ve en önemlisi sürdürülebilirlik 
kavramını benimseyen her türlü geri dönüşüm faaliyetine hizmet 
eden uluslararası standartlardaki uygulamalara bırakmıştır. 

Lojistik sektörü ekonomideki en önemli temel taşlarından biridir 
ancak yüksek karbon salınımı gibi çevresel etkileri sebebiyle 
belki de doğaya negatif anlamda etkisi olan sektörlerin başında 
gelmektedir. Fakat geliştirilen politikalar sayesinde daha çevreci 
bir etki yaratmak mümkün. 

Reysaş Yatırım Holding olarak kurulduğumuzdan bu yana, 
belirlediğimiz ilkeler ışığında hem ülkemize hem de doğaya katma 
değer sağlamak için yeni yatırım ve projelerimizi hayata geçiriyoruz. 
Her zaman olduğu gibi yine faaliyetlerimizi topluma ve çevreye 
duyarlı olarak sürdürmeye devam etmekteyiz. Bu anlamda tüm 
kuruluşlarımızda; atık maddeler konusunda çok hassas davranıyor, 
belediye ve özel kuruluşlarla yürütülen ortak faaliyetlerle bu 
malzemeleri titizlikle ilgili birimlere aktarılıp imhasını sağlıyoruz. 

Yine kullanılan atıklar türlerine göre ayrıştırılarak geri dönüşümleri 
sağlanmaktadır. Ayrıca enerji tasarrufu yaratan, çevre kirliliğini 
azaltan yenilikçi uygulamaları da hayata geçirmekteyiz. Türkiye’ 
de çatı üzerinde kurulmuş ilk ve en büyük Güneş Enerjisi Tesisi’ni 
hizmete alan firmayız. Böylelikle hem güneş enerjisinden elektrik 
üretiyor hem de karbondioksit salınımını ciddi anlamda önleyerek 
önemli kazanımlar elde ediyoruz. Bu sayede hem ülkemize hem 
dünyamıza temiz enerji hizmeti sağlıyoruz. Depolarımızın etrafında 
yeşil alanlar yaratıyor, pek çok farklı bölgede oluşturduğumuz 
zeytinliklerin sulanmasında depo çatılarında biriktirdiğimiz yağmur 
sularından faydalanıyoruz. Sulama haricinde diğer araç ve çevre 
temizliği sırasında da yağmur sularından faydalanmaktayız. 
Bunun dışında tüm araçlarımızda fosil yakıt yerine CNG dediğimiz 
çevreye zarar vermeyen yakıtlar kullanmaktayız. Reysas 
Holding Sürdürülebilirlik ilkelerine uyum konusunda azami çaba 
göstermektedir. Sürdürülebilirlik konusunu, faaliyetlerinin çevresel 
etkilerini ve bu konudaki ilkeleri kurumsal yönetim stratejisini 
belirlerken göz önünde bulundurmaktadır. Sürdürülebilirlik ilkesi 
ışığında gerçekleştirdiğimiz her uygulamada, bizim için önemli 
olan hassasiyetlerimizi vurgulamayı sürdürüyoruz. 
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MEHMET ZEKİ PEKER
Pekhan İnşaat Yönetim Kurulu Başkanı

Geleceğimizi ilgilendiren bu anlamlı ve güzel zirveden dolayı başta Sayın Bakanımız Kürşad Tüzmen olmak üzere, dostum Abdullah Değer 
ve emeği olan herkesi tebrik ediyorum. Kendilerini ve siz değerli katılımcıları saygı ile selamlıyorum.

İnşaat işlerine, işçilere soğuk su taşıyarak ve kullanılan çivileri düzelterek başlayan biriyim. Sektörde yarım asrı devirmek üzereyiz. Tamamı 
kamuca finanse edilen şehir hastanesi ve tünel yapımı gibi projelerimiz devam ediyor. Taahhüt sektörü olarak gerçekten zor günler 
geçiriyoruz. Malum döviz kurları nedeniyle fiyatlarda aşırı değişkenlik söz konusu. Fiyatlar günlük hatta bazen saatlik olarak değişiyor. 
Malzeme ve ekip tedariğinde zorluklar yaşıyoruz. Tabi bu durum plan ve programımızı bozuyor. Tüm bunlara rağmen, yarım asra yakın 
deneyimime bağlı olarak şunu söyleyebilirim: Biz bu zorlukları daha önce de aştık, yine aşarız. Kamunun ve iş dünyasının ortak çabası 
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ve özverisi ile aşarız. Yeter ki ülkemize, devletimize ve insanımıza 
güvenelim. Devletimize güveniyoruz. Bu zorlukların, yapılacak 
düzenlemeler ile aşılacağına inanıyoruz. 

Tabi konumuz ‘Yeşil Ekonomi’. Türkiye olarak bu konuda son 
15 yılda iyi bir mesafe kat ettik.Yapılan her binanın enerji kimlik 
kartı var.  Onayı olmayan malzeme kullanılamıyor. Onaya sunulan 
malzemeler ise TSE gibi belgelere sahip olmak zorunda. Aydınlatma 
malzemeleri başta olmak üzere, tüm cihazlar ve makineler en 
düşük enerji tüketenlerden olmak zorunda. Yağmur suları için ayrı 
hat döşeniyor  ve bu sular diğer atık sular ile karışmıyor. Her bina 
ve hatta yol projelerinde çevre düzeni ve peyzaj işleri yer alıyor. 
Yani yeşili gözeten bir anlayış var. Yeter mi diye sorarsanız tabi ki 
yetmez. 

Kamu  bu konuda öncü ve lider rolünü oynayarak özel sektöre 
ilham vermeli. Özellikle Değerli Bakanım Fatma Şahin Hanımı 
kutluyorum. Antep’te yeşil projelere imza atarak çok güzel örnek 
oldular. Çevreyi gözeten projeler teşvik edilmeli. Bu projelere 
çeşitli kolaylıklar sağlanmalı. Özel sektörde çevre birimi oluşturan 
şirketler teşvik ile desteklenmeli. Önümüzdeki 15 yılda kendi 
enerjisini üreten, kullanma suyunu yağmur sularından sağlayan, 
geri dönüşümü mümkün malzemeler ile yapılan binalara geçilmeli 
diye düşünüyorum. Yine yollar, aydınlatma enerjisini üretecek 
şekilde yapılmalı. Dünya hepimizin ve daha temiz bir dünyayı 
torunlarımıza bırakmak hepimizin temel görevi. Bunun için daha 
fazla geç kalmamalıyız. Çok teşekkür ediyorum. 
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HANOCH KASS
Kass Group Kurucusu

Good morning everyone, thank you for inviting me. It is always a pleasure to be back in İstanbul. My name is Hanoch Kassfrom Israel, the 
CEO of Kass Group.

We have been in realestate for like 18 years. We are building,  which is opened right now, the biggests hopping mall in Israel, 180 000 
meter sand the team park. Our projects are hotels, office buildings, malls, etc.

Actually westarted a big project at the Turkish company which is building the fastest. We can claim that Israel becames tronger because 
of the pandemic because all the business men started to invest in Israel. Before the pandemic, most of the business was going out 
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from Israel. Actually this week we gotto a point where we were 
exactly from an economic issue. We got back like the day before 
the pandemic. But I’m sure all the countries are going to follow 
Israeland be much stronger. You are going to see it in the tourists, 
you are going to seethe planes. I think countrie sare becoming 
much better economically because of the pandemic. 

If I’m allowed to say, I think in Israeland Turkey from a businesspoint 
of view you will see much bigger action. We can see the importance 
of leaders here. TOKI is going to be a good example at this point 
because it brings many companies back to factories and to all 
those things. No wit’s become much more attractive. When you 
see at all the business man staying with the factories and the 
relation ship when it starts it doesn’t finish it’s no end. 
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So I think we are going to see a big difference between Israel and 
Tokyo. By the way, what happened in China, the shipping and 
what wen tup too much. Today, we almost went down 56% at the 
same time from Chinaand most of thein vestor snow are going 
to Turkey’s market. So I think we also should know that there will 
be much more business action between Israel and Turkey in the 
future.

Israel  has started to increase the population in the last few years. 
Actually, the private sector started to set up panels before there 
gulations.  You can see today almost 25 to 30 percent of the 
building sal ready have solar panel sand safe water systems. The 
last two years, there gulations have been started. It started actually 
from the parking, evenif it is supposed to do the for the electricity 
cars and all this.  But mainly there gulation is not there in Israel. 
However, the private sector is leading righ tnow.  Actually, you can 
also see many systems in Israel which we create. We are using a 
Israel system that creates water from theair  in Georgia right now. 
One of our projects is to protect area sout in thefield. So not all the 
places have water sowe are using water from there. And it is a start 
from the beginning in Africa. But no wit’s become huge and item 
sand the systems are working very well. Actually there gelation 
and the government are not there. 

The meaning of creating a relation ship means also to give money 
to the private sector. And the government in Israel is a bit opposite, 
they want regulation and they want the green but not always. But, 
they do not always have the budget. That’s why the private sector 
actually is leading now the green option in Israel.

In Georgia, they actually have more rules for greenery. It is weird 
but it is true. And they’re very fast over there. Also from my 
electricity point of view you can see the light sand in the streets. 
It is one of the first countries to do it. And also from many points 
of view Georgia has always had a face treatment regulation from 
moving trees, garden trees and all the greening. It is very important 
for Georgia. We will open in three months there. Georgia has the 
highest park aimed at a glass bridge over Kenya in a protect ed 
area. That’s going to be in there cord cycle and the regulations 
are very strict. For example, we had to do sensors for ports and to 
not go into the bridge or anyis sues we had created. That’s there 
gulations of Georgia. 

Thankyou! But just to fix you, it went up 10 times the shipping 
from china. Unfortunately, we are very bad in the shipping area. 
But I think it’s good for you to go back to Tokyo because in China, 
it took at least 10 years from all the products and factories. and I 
believe it’s going to be much better if Israel goes back to business 
in Tokyo because also the quality is much better. And also much 
easier and faster to get to Israel from Tokyo. So it’s not that we live 
in the last six months, more than 20% went up from shipping and 
from tourism. I simply see it growing because right now most of 
the products are not profitable to bring from China.

Turkey is the same about investing and no wit’s a good moment to 
invest in turkey. And right now we’re looking to go intoreale state 
and two people who are definitely running. I also have ordered a 
lot of products from Turkey. So this is our investment from Israel 
to Turkey.
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TSKB Gayrimenkul Değerleme A.Ş. Genel Müdürü Sayın Makbule 
Yönel’e World Bank Kıdemli Ekonomist’i Sayın Sibel Kulaksız 

tarafından plaket takdim edilmiştir.

REYSAŞ Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Durmuş Döven’e  TSKB 
Gayrimenkul Değerleme A.Ş. Genel Müdürü Sayın Makbule Yönel 

tarafından plaket takdim edilmiştir.

KassGroup Kurucusu Sayın Honach Kass’a Gayrimenkul Değerleme 
A.Ş. Genel Müdürü Sayın Makbule Yönel tarafından plaket takdim 

edilmiştir.

Pekhan İnşaat Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Zeki Peker’e TSKB 
Gayrimenkul Değerleme A.Ş. Genel Müdürü Sayın Makbule Yönel 

tarafından plaket takdim edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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PEKHAN İNŞAAT ve TİCARET 
KOLLEKTİF ŞİRKETİ
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02 Şubat 1990 tarih ve 2457 sayılı Ticaret Sicili Gazetesinin 68. 
sayfasında ilanı yapılarak ticari hayatına başlayan firmamızın iştigal 
konusu; her nevi inşaat ve müteahhitlik hizmetleridir.

Büyümesini istikrarlı bir biçimde sürdüren firmamız, her yeni 
projeyle birlikte teknik yeterliliğini ve kapasitesini arttırmaktadır. 

Kaliteden ve güvenlikten taviz vermeksizin; inşaat tamamlama 
sürelerini ve maliyetlerini azaltan tekniklerle çalışmaktadır.

Firmamız verdiği hizmetlerle yaşam kalitesinin artmasında önemli 
bir rol oynamakta ve ödediği vergilerle Türkiye ekonomisine 
katkıda bulunmaktadır.

PANEL SPONSORU
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Türkiye’nin çeşitli bölgelerinde yüzlerce projeyi problemsiz teslim 
etmekte ve yürüttüğü projelerde titizlikle çalışmaktadır.

Bünyesinde bulundurduğu iş makineleri ve teçhizatlarıyla etkin ve 
verimli olmaktadır.

Okul, üniversite, yurt, lojman, altyapı, hastane, kışla, üs, tabur, tugay 
gibi çok çeşitli alanlarda bitirdiği projelerle güven verici özelliğini 
daima korumaktadır.

Pekhan İnşaat oluşturduğu güven ile hizmetlerine devam etmekte, 
tecrübelerini her yeni projede bir adım öne götürmektedir.

Pekhan inşaat insana ve çevreye duyarlıdır. Verdiği bu önem 
doğrultusunda ISO 9001 Kalite Yönetim Sistemi, ISO 14001 Çevre 
Yönetim Sistemi ve OHSAS 18001 İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Sistemi 
belgeleriyle çalışmaktadır.

PANEL SPONSORU
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Misyonumuz

Firmamız yurt içinde yapmış olduğu projelerle yaşam kalitesinin 
artmasında önemli bir rol oynamakta ve ödediği vergilerle Türkiye 
ekonomisine katkıda bulunmaktadır.

Vizyonumuz

Hedefleri doğrultusunda her geçen gün referanslarını artırarak; 
kaliteden ve çalışma disiplininden ödün vermeden büyüyerek 
küresel bir “marka” haline gelmektedir.

PANEL SPONSORU



247ANA SPONSOR



248 ANA SPONSORSPONSOR



249ANA SPONSOR YEŞİL MUTABAKAT VE YEŞİL İYİLEŞME PANELİ

YEŞİL MUTABAKAT VE
YEŞİL İYİLEŞME PANELİ
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ILGAZ GÜRSOY
Gazeteci

Sürdürülebilirlik artık hepimiz için vazgeçilmez.

Geldiğimiz noktada, dünyanın durumu, yaşamsal dengelerin bozulması, zaruri hale gelen değişim ihtiyacı, bireylerin artan talebi ve tabi 
toplumların yeni bakış açışı… Tüm bunlar, sürdürülebilirlik yolculuğunu kaçınılmaz kılıyor. Birimiz ve hepimiz için… 

İklim krizine karşı daha yaşanabilir bir dünya inşa etmek için bir aradayız. UNDP (Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı) verilerine göre; 
“iklim krizi ile mücadelede yoksullar için taahhüt edilen her 1 dolara karşılık, iklim krizini kalıcılaştıran fosil yakıt sübvansiyonlarına halen 4 
dolar harcanıyor.” Bu noktada alınması gereken çok önlem var. 

Dönüşüm sürecinde “Avrupa Yeşil Mutabakatı” önemli bir yol haritası. 2019 tarihli bu anlaşma, iklim kriziyle mücadele konusunda Avrupa 
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Birliği’nin taahhütlerini daha 
geniş ve etkili bir şekilde 
hayata geçirmeye odaklanıyor. 
Mutabakat, 2050 yılına kadar 
Avrupa’yı iklim nötr hale 
getirmeyi amaçlayan bir 
dizi dönüştürücü politikayı 
kapsıyor.

Dünyada kaynaklar azalıyor 
ve üretimin artık döngüsel 
hale gelmesi, atıkların geri 
dönüştürülmesi, yenilenebilir 
enerjinin payının çok daha fazla 
artması, karbon emisyonlarının 
azaltılması gerekiyor ve tabi 
çok daha fazlası. Dünyanın 
yol haritası belli. Bu süreçte 
iş dünyasından, sivil topluma, 
yerel yönetimlerden 
hükümetlere ve tabi birey 
olarak bizlere çok büyük görev 
düşüyor. Hepimizin katkısı 
kıymetli. Ben ne yapabilirim ki 
dememek gerekiyor. Çok küçük 
bir adım bile atsak mutlaka 
bir damla sudan daha fazlası 
anlamına geliyor. 
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DEMET SABANCI
ÇETİNDOĞAN
Onkim Kök Hücre Teknolojileri Yönetim Kurulu Başkanı

Doğa için atılacak her adıma iyimser yaklaşmak ve destek vermek gerekir. Yeşil Mutabakat ile en azından asgari bir hareket birliği 
sağlanmış olacak. Bu çerçevede alınan kararların müeyyideleriyle birlikte uygulanmaya başlamasından sonra konu kesinlikle bir hukuk ve 
ticaret alanında sonuçlar doğuracak. Bu gökyüzü hepimizin üzerinde ise hepimiz aynı anda ve aynı samimiyetle bu kararların arkasında 
durmalıyız. Sadece gelişmiş ülkelerin havasını, suyunu ve toprağını temiz tutmak gibi bir hedef olamaz. Firmaları oluşacak yeni maliyetler 
ve teknik sorunlarla baş başa bırakmak da adil değil. Devletlerin bu konuda çok aktif, düzenleyici ve destekleyici rol oynaması lazım.  

Ticaret Bakanlığımızın belirlediği yol haritasına bakarak Türkiye’nin bu noktada farkındalığının yeterli olduğunu söyleyebilirim. Sektörler, 
kendi örgütleri ile harekete geçtiler. Şimdi dev bir finansman ihtiyacı ve hızlı yasal düzenlemeler gerekecek. Bunlar da belli bir koordinasyon 
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içinde sürecektir. Belli bir bilgi kirliliği ve içtihat yorumları da 
doğacaktır. Bunun da iyi yönetilmesi lazım. 

Yeter ki şunu aklımızda tutalım, bütün bunlar insan için var. İnsan 
için üretiyoruz, insan için biriktiriyoruz. Nasıl olur da insan kendi 
evini kendi eliyle yıkar. İnsanın merkezde olması çok büyük bir 

yapısal bakış açısı sorunudur. Hangi insan sorusu geliyor gündeme. 
Örneğin hala temiz suya bile erişemeyen milyonlarca insan için 
karbon salınımının önemi ne? Asgari sağlık hizmetlerine bile 
erişimde bir adalet sağlanamıyorsa kullanılmış suların arıtımı ile 
ilgili belirlenen değerlerin önemi ne? 
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FURKAN TANRIVERDİ
SuperPay Yönetim Kurulu Başkanı 

Bu yıl “Yeşil Ekonomi” ana temasını seçmemizin sebebi gelişen olaylar karşısında kayıtsız kalmamak ve farkındalığı arttırarak, özellikle bu 
işin hem işveren tarafında olanlar, hem sanayi tarafında olanlar, hem de çalışan tarafında olan kişilerin nerelerde, nasıl katkılar sunabileceğini 
tartışmak amacıyla bu yıl 5. İstanbul Ekonomi Zirvesi’ni gerçekleştiriyoruz. 

İklim değişikliği konusu sadece gelişmekte olan ülkelerin değil, gelişmiş ülkelerin de sorunudur. Bu duruma kayıtsız kalamayız. Artık insanlarda 
önemli ölçüde bir farkındalık oluşmuş durumda. Mevcut insan kaynaklı sera gazı emisyonları, atmosferdeki sera gazlarının giderilmesi 
(karbon giderimi olarak da bilinen bir işlem) ile dengelendiğinde net sıfır emisyonu yakalayacağız. Her şeyden önce, fosil yakıtlı araçlar ve 
fabrikaların sebep olduğu insan kaynaklı emisyonlar mümkün olduğu kadar sıfıra indirgenmelidir. Mevcut sera gazları, örneğin ormanları 
onararak veya doğrudan hava yakalama ve depolama teknolojisi ile eşdeğer miktarda karbon giderimi ile dengelenebilir. Net sıfır emisyon 
kavramı “iklim nötrlük (climateneutrality)” ile benzerlik göstermektedir. Paris Anlaşması kapsamında, ülkeler ısınmayı 2°C’nin altında ve ideal 
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olarak da 1,5°C ile sınırlamayı kabul etti. Dünya geneline yayılmış 
olan iklim etkileri, sadece 1,1°C’lik ısınmayla bile buzulların erimesi, 
yıkıcı ısı dalgalarının ve sert fırtınaların gerçekleşmesi ile sıcaklık 
artışının en az 1,5°C düşürülmesinin aciliyetini göstermektedir. 
Sektörleri ve şirketleri nasıl etkileyebileceğini anlamak, sıfır karbon 
stratejilerinin değerlendirilmesi kilit önemde olacaktır. Düşük 
karbonlu üretime geçişte uygulanabilir karbon azaltımına yönelik 
hedeflerini belirlemek, enerji verimliliği yüksek uygulamalara 
yönelmek, tüketilen enerjinin yenilenebilir kaynaklardan üretilmiş 
olmasını sağlamak, sertifika süreçlerini etkin planlamak gibi zaman, 
kalite ve maliyet açısından kompleks süreçlerin doğru yönetilmesi 
şirketlerin rekabet güçlerini koruyabilmesi için büyük önem arz 
etmektedir.

“Yeşil Mutabakat Eylem Planı”, uluslararası ticaret ve ekonomide 
meydana gelen bu değişim ve dönüşüm karşısında Türkiye’nin 

kalkınma hedefleri doğrultusunda sürdürülebilir ve kaynak-
etkin bir ekonomiye geçişini desteklemeyi amaçlamaktadır. Yeşil 
Ekonomi’nin yapılacaklar listesinin özünde, maddi varlıklara verilen 
önemin yerini insanlara verilen öneme bırakarak toplum bilincinin 
gündeme geri dönmesi yatar. Bu amaç için toplumsal eşitsizliklerin 
azaltılması güzel bir başlangıç noktası sunmaktadır. Ancak çocuk, 
yaşlı ve engelli bireylerin sosyal hayata doğru şekilde kazandırılması 
ile sürdürülebilir bir topluma ulaşılabilecektir. Halihazırda domine 
haldeki iktisadi düşüncenin sonuçlarına baktığımızda, milyonlar 
işsizken geri kalanlar da haddinden fazla çalışmaktadır. Çalışma 
saatlerine düzenleme getirilmeli, kapitalist sistemde hayatta 
kalmak için sağlıksız şekilde fazla çalışan bireylerinkiler azaltılırken, 
iş bulamayan bireyleri kapsayacak şekilde yeşil işler yaratılmalıdır. 
Bu şekilde insanların yaratıcılıkları ve verimleri artarak refaha 
katkıda bulunacaktır. 
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OTO PISON
Inobat Board of Directors Consulting Project Manager

First, please allow me to introduce our company. InoBat Auto specialises in pioneering research, development, manufacturing, and provision 
of premium innovative electric batteries custom-designed to meet the specific requirements of global mainstream and specialist OEMs 
within the automotive, commercial vehicle, motorsport, and aerospace sectors. InoBat is backed by a strong consortium of investors and 
technology companies, including strategic investors and partners such as Rio Tinto, CEZ, IPM, Matador, AEN, MSM Group, and Across. On 
top of that InoBatwas also approved for grant financing under the EU sponsored programme, Important Projects for Common European 
Interest, and already received a grant from the Slovak Government.

This year we have achieved an important milestone, we have produced and tested our first product. InoBat’s NMC622 battery was 
independently tested against the current best-in-class NMC622 cells which are used in premium EVs. When used in one well-known 
premium electric car, InoBat’s battery recorded an operational life 150,000km longer than the industry standard cell at 600,000km. 
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The results also revealed that InoBat’s battery has a 40km longer 
driving range, at 500km per one charge, helping toreduce 
potential range anxiety concerns, and a 6.5% greater energy 
capacity. Charging speed was also significantly reduced from 
22.5 to approximately 18 minutes with InoBat’s battery. The 
results verify the quality and efficiency of InoBat’s batteries, which 
will be be produced at InoBat’s manufacturing line and R&D centre 
in Slovakia, in the heart of Europe from 2022. 

Electric mobility is often confused to be only related to mass 
produced electric passenger cars. However, to achieve zero 

tailpipe emissions, othermeans of transportationhave to electrify 
as well. Therefore, concentrating on niche segments that are 
underserved by major, high volume battery producers, is key for 
decarbonization efforts in line with the Green Deal. InoBat aims to 
do exactly that. Before it can reach mainstream customers, it aims 
to support specialist OEMs (premium cars, commercial vehicles, 
aviation) by developing battery chemistries reflecting their needs. 
InoBat adopts proprietary R&D processes, which allow it to 
identify the optimum battery cell chemistries to meet the exact 
requirements of any vehicle or automaker faster, more efficiently 
and less expensively than competitors.
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ABDURAHMONZODA 
ABDURAHMON
Tacikistan Cumhuriyeti Ekonomik Kalkınma ve
Ticaret Bakan Yardımcısı

First of all, I would like to thank the government of Turkey, the organizers of today’s  5.th İstanbul Economy Summit. It is a pleasure for 
me to participate and I would like to point out that all of today’s issues beginning from the morning concerning climate change are all of 
the speeches. It is very important that all of us today mostly point out the changing of the climate. 

The government of Tajikistan has already included it in it’s National Development Strategyup to the period 2030 and two medium 
programs for the development of 2016-20 and 2021-25.  We already set the key priorities of the government concerning the green 
economy, green energy, and food security. One of the important messages that already given by our President, his excellency, leader of the 
nation Mr. Rahmon is concerned with glaciers, and climate change. During this year, we have seen that several initiatives, proposals, and 
discussion swere made in the United Nations in New York.  I would like to point out that as weallsee, year by year the winter is becoming 
colder and longer, summer is becoming hotter and drier.  Everything is changing, even in their production of any kind of products like 
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agriculture or industrial products. I would like to point out that in 
Tajikistan, there are more than 14,000 glaciers and around 1000 of 
them have already melted during the climate change. This is very 
important for us, because 60% of the water sources of Tajikistan 
producethe 98% hydro power electricity which is green energy. 
Tajikistan is one of the six countries in the world with a greenen 
ergy share. So, our President made one of the important proposals 
which was voiced by the president of the Republic of Tajikistan to 
declare 2025 the international year for the preservation of the last 
year sand determined a speech specific day for the world glacier 
day.  As well as to establish an international glacier protection fund 
will gain the support of our partners. So we see this year beside 
the pandemic of Covid-19, Tajikistan who is the producer of the 
energy is also exporting the energy to the neighboring countries, 
to the foreign countries. This creates some difficulties, even forth 
osecountries. And also the change and demand on the water and 

electricity in the region obligate work together in this regard. We 
would like and we hope that further, all of the proposed and join 
tiniti atives which were announced by Tajikistan will be taken in to 
consideration all together.

Another join tinitiative that was proposed by the president of 
Tajikistan is water for sustainable development for 2018-2028. This 
is also import ant because today, there is also climate change and 
there is also  somechanges in the heads of the river. There is a 
competition between some countries in Central Asia in terms of 
the demand on electricity and water. There are some difficulties 
in obtainingthis. In this regard we proposed that green energy is 
one of the aspect sandone of the main criteria. Main points that 
we also need to take into account and of course the green energy 
and the production of the energy is one of the green economies 
aspects. I would like to point once again that Tacikistan is taking 
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all the necessary steps concerning climate change. And it was 
mention edearly in the morning in the first session that there are 
also some changes in the production of agriculture. One of the 
main criter iasorpriorities of a country is their food security and 
it is most important. Especially, in this difficult time that we faced 
with the negative impact of the covid-19 pandemic so I would like 
to stop here. 

Thank you so much, of course as my colleague mentioned this is 
very important from the beginning. All of the process, all of the new 
initiatives that have come, none of them is coming automatically. 
So we need to take so me steps and decisions in order to some 
how make so me changes. Concerning the digital economy and 
e-commerce, as it was also mentioned, there are some sanctions 
as we see in world trade as a whole. One of the initiatives of 
the World Trade Organizations (WTO) is development of the 
e-commerce system for all of the WTO members. As Tajikistan, 
one of the members of WTO, we have already developed and 
adopted the concept note on digital economy at the same time 
we also have developed the medium termim plementing program 
on digital economy of the country because it’s very important in 
this situation due to the covid-19 out break.  We see for the last 
two years the GDP of all of the countries decreased due to the 
negative impact of covid-19. One of the important sectors of the 
digital economy, of course, is e-commerce and in this regard also 
developed and adopted sever allaws in the  Republic of Tajikistan 
such as, digital signature law of there port, electronic documents. 
At the same time, one of Central Asia’s countries, has officially 
launched a single window system on export, import and transit 
procedure swhich contains simplification of some documents 
for the facilitation of trade between the countries. With in the 
analysis of the international organizations we see that today the 
share of e-commerce in the global trade is about 20%. For the 
some in dicators of this organization for the next five years it will 
be increased to 25%. This is a very important event for all of the 

counties, including Tajikistan and the Central Asia countries of the 
region. The initiatives in the global trade, like with in the WTO, 
there is some discussion concerning for the revelopment and an 
adoption of the joint agreement on e-commerce. And the digital 
economy, the program that we adopte dequals all of the sectors, 
like transport, energy, agriculture and all of the sectors of the 
economy of Tajikistan is already catching on. Another achievement 
that we go twith in these years is the Tajikistan trade portal where 
all of the information related to the export, importand transit 
procedure sare available online in three languages. So any kind 
exporter or producer not only in Tajikistan but also all around the 
world, can just  easily obtain information online. This is also bringing 
us back again to the digital economy, because most of it goes to 
the directions of the implementations of the digital economy in 
all of the countries of the world. With in this, the importance of 
e-commerce and it’s share in the global trade is very important for 
all of us to take joint initiative and. Develop the joint projects for 
fur ther implementations. 

Once again, as it was in the beginning gmentioned with all of the 
speeches and all of the interaction which was made by all of the 
panelists, it came out that green energy is the most important 
event, even in the climate change and even in the production 
of the electrical cars. As I mentioned before, Tajikistan has 98% 
production of hydro power electricity.  With in the electricity that  
is professional that is $0.02 for one kW for Tajikistan. It has been 
mostly use fulforobtaining electric cars with the cheap electricity 
in Tajikistan. Another important is sue is the construction of the 
new hydro power electricity HPP Rogun. This is one of the biggest 
in Central Asian countries. I think with in the construction of this 
HPP, we can just for all of the region of Central Asia, including the 
neighboring countries, fully support them for exporting very cheap 
electricity. We can in crease the production of electric cars with 
cheap electricity. It also would provide safety from air pollution. 
This is the important is sue that we should keep in mind. 
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Gazeteci Ilgaz Gürsoy’a World Bank Kıdemli Ekonomist’i Sibel 
Kulaksız Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

SuperPay Yönetim Kurulu Başkanı Furkan Tanrıverdi’ye  Onkim 
Kök Hücre Teknolojileri Yönetim Kurulu Başkanı Demet Sabancı 

Çetindoğan Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

Inobat Board of Directors Consulting Project Manager Oto Pison’a 
Gazeteci Ilgaz Gürsoy Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

Tacikistan Cumhuriyeti Ekonomik Kalkınma ve Ticaret Bakan 
Yardımcısı Abdurahmonzoda Abdurahmon’a Gazeteci Ilgaz Gürsoy 

Tarafından Plaket Takdim Edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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SİBEL KULAKSIZ
World Bank Kıdemli Ekonomist

Questions for Radoje Žugić and Koba Gvenetadze:

1) Given the impact of the global pandemic on banks and high inflation expectations going forward, how do you see the role of Central 
Banks in the short-term to promote a stable macroeconomic environment and achieve price stability while regulating the financial 
sector? What is the incentive for banks to support climate-friendly investments?

2) Do you see opportunities for international partnership from Europe to Turkey and Caucasus? How can Turkey and other partner 
countries can establish better and deeper economic ties in the region, and what would be the contribution of financial services?
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Questions for Umberto Del Panta:

1) How can international organizations support this potential 
partnership?

2) This morning, we heard from the public and private sector 
leadersthat they are committed to creating new climate-friendly 
investments. We know that the European Investment Bank is 
one of biggest providers of green finance in the world. What is 
the role you see for EIB and other international partners going 
forward?

Questions for Saro Benglian:

1) As the top attorney working with major companies and 
financial institutions, where do you see the main challenges and 
opportunities?

2) Speaking about international partnership and potential multi-
country investments, dispute resolution is an important issue 
to address. Investors need a credible and effective dispute 
settlement mechanism in the region.What are your thoughts 
about strengthening international arbitration mechanisms that 
would comfort foreign investors?

Questions for YildizOzkok: 

1) You wrote an outstanding chapter for a book “Economic Policy: 
Theory and Practice” which is published in September this year.
Your chapter is about economic policies applied in Turkey during 
the pandemic. First, what are your main findings on impact 
of the fiscal and monetary policies implemented in Turkey. 
Second, based on your findings, what policy recommendations 
would you recommend policy makers going forward?
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Take 3 questions from the audience.

Bio:

Mr. Radoje Žugić, PhD, is the Governor of the Central Bank of 
Montenegro. The Parliament of Montenegro appointed Dr. Zugic 
the Governor of the Central Bank of Montenegro in 2016 and he is 
also the Governor of the IMF for Montenegro. Previously, he served 
as the Advisor to the Prime Minister of Montenegro.

From 2012 to 2016, Mr. Zugicserved as the Minister of Finance in 
the 40th Government of Montenegro. During his term of office, 
significant results were achieved in terms of fiscal consolidation, 
which has contributed to the stabilization of public finances. He 
received the “Best Minister” award in recognition of his efforts to 
creating a favorable environment for the economics and business 
development in Southeast and Central Europe.

Mr. Koba Gvenetadzeis the Governor and the Chairman of the 
Board of the National Bank of Georgia since 2016. Mr. Gvenetadze 
worked at the International Monetary Fund in Washington DC as 
Senior Economist of Middle East and Central Asia Department 
(2002-2015), including serving as resident representative of the 
IMF in Azerbaijan and the Kyrgyz Republic. He held positions of 
Deputy State Minister and Deputy Finance Minister of Georgia 
between 2000-2002. Mr. Gvenetadze is a graduate of Tbilisi State 
University, Department of Finances and Credit. He also graduated 
from American University in Washington DCwith Masters degree 
in Economics. Global Finance ranked Koba Gvenetadze among the 
Best Central Bankers in 2018, 2019, 2020 and 2021.

Mr. Umberto Del Pantais the European Investment Bank Head of 
Representation to Turkey. Previously, he held positions at Black 
Sea Trade and Development Bank,BIS - Bank for International 
Settlements, Citibank, IBM, and Mediobancabased in Greece, 
Luxembourg, Switzerland, Italy, and the UK.Mr. Del Panta’s main 
responsibilities included developing lending strategies, lending 
and equity operations, and portfolio management.

Mr. Saro Benglian, is an Attorney and Co-Founder of 
AşciEtciBenglian Law Office (AEB KurucuOrtagi). Mr. Benglian 
provides legal support to his clients in forming andrestructuring 
of enterprises, and takes part inmergers and acquisitions.He 
represents his clients in the resolution of complex disputes related 
to commercial and corporate law.Mr. Benglian is the attorney of the 
leading banks, financial institutions,telecommunication and energy 
distribution companies.He has masters degrees from University of 
Helsinki and Istanbul Bilgi University.

Ms. Yıldız Özkök is the Assistant Professor at Department of 
Economics of Hasan Kalyoncu University. Dr. Ozkok has Bachelor’s 
Degree in Economics at Bogazici University, Master’s Degree 
in Economics at Gaziantep University and PhD in Economics 
at Uludag University. Her PhD thesis is titled as “The Political 
Economy of Fiscal Federalism: The United States of America.” 
Dr. Ozkok is experienced in teaching macroeconomics, economic 
policy, monetary theory and policy, financial markets and political 
economy. Her interest areas are money and banking, fiscal 
decentralization, economic policy and regional development. She 
has many articles and conference presentations on these topics.
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KOBA GVENETADZE
Gürcistan Milli Bankası Başkanı

1. Given the impact of the global pandemic on banks and high inflation expectations going forward, how do you see the role of 
Central Banks in the short-term to promote a stable macroeconomic environment and achieve price stability while regulating the 
financial sector? What is the incentive for banks to support climate-friendly investments?

The global pandemic, as everyone now agrees, turned out to be a multifaceted and persistent challenge putting unprecedented pressures 
on both financial as well as real side of the world economy. Georgia was no exception either. Despite the direct effect of the pandemic on 
the real economic activity, we, as a small open economy, have been severely affected by recent price developments on global markets. In 
addition to the local supply-side disruptions (stemming from various centralized restrictive measures), elevated global shipping costs and 
commodity prices were swiftly translated into higher actual inflation and raised short-term inflation expectations.  Despite the fact that 
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the current rise in inflation expectations are commonly deemed 
as transitory, the National Bank of Georgia remains cautious and 
maintains tightened policy stance. Part of the reason for such a 
move is our recent history. We have experienced several significant 
shocks over the last couple of years that have kept the inflation 
rate above the target of 3% for quite a long period of time. Hence, 
against this unfavorable background, we aim to prevent currently 
high short-term inflation expectations from transmitting to 
medium- and long-term ones. Thus, we remain vigilant by keeping 
tightening bias as well as by clearly communicating to the public 
of our readiness for further tightening – should any additional 
risks emerge. Such caution is especially warranted in emerging 
and developing economies like Georgia for which, once higher 
inflation expectations become entrenched, re-anchoring them is 
quite costly.

Tightening of monetary policy during the pandemic is 
more challenging since it further stresses the borrowers’ 
creditworthiness. However, we do not expect increase in financial 
stability risks in Georgia, since the Georgian financial system faced 
the COVID-19 pandemic well prepared and it maintains resilience 
owing to the financial stability policy measures implemented in 
recent years. Additional capital requirements imposed by the NBG 
and profits gained by banks during pre-crisis periods enabled 
banks to build up sufficient capital buffers to handle such stress. 
Besides, in the pre-crisis period, the NBG implemented a number 
of macroprudential measures to reduce high level of household 
indebtedness and loan dollarization. These measures have reduced 
vulnerabilities in the non-financial sector and built up resilience 
of the financial system. As a result, the Georgian financial system 
is resilient and it has accumulated sufficient liquidity and capital 
buffers to mitigate shocks caused by the COVID-19 pandemic. 
In order to further support financial intermediation, in the very 
first months of the pandemic the NBG activated new liquidity 
instruments. In addition, the National Bank of Georgia developed a 

temporary supervisory plan, which implied use of the capital and 
liquidity buffers of the banking sector during the financial stress. 
In 2021 asset quality, profitability, capital, and liquidity ratios of the 
banking sector have improved, allowing banks to recover buffers, 
released at the beginning of the pandemic, before the date set by 
the NBG. Consequently, as a result of the financial stability policy 
measures implemented by the National Bank of Georgia financial 
system maintains stability and continues lending to the economy 
without any difficulties. Therefore, in our case, tight monetary 
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policy needed to achieve price stability does not pose risks to 
financial stability. 

Overall, the presence of strong macroprudential policy framework 
addresses undesired side effects of monetary policy and creates 
more room for maneuver for monetary policy to pursue price 
stability. Given appropriate range of instruments, macroprudential 
policy can be more targeted and thus, tighten or loosen financial 
conditions in specific markets or segments. This can help alleviate 
conflicts in the pursuit of monetary policy and reduce the 
burden on monetary policy to “lean against” adverse financial 
developments. Therefore, coordination between monetary and 
macroprudential policies is necessary to find an effective policy 
mix, while preserving the established independence and credibility 
of monetary policy.

Regarding the incentives for banks to support climate-friendly 
investments. 

The world has acknowledged that climate-related issues are a 
source of financial risk and their management falls squarely within 
the financial stability objective of a central bank. Therefore all 
the incentives that guide finances towards more climate-friendly 
projects, are a way to mitigate financial stability risks, limit exposure 
to climate-related vulnerabilities and support the sustainable 
growth. Apart from financial stability benefits that sustainable 
investments are associated with, sustainable investments and 
sustainable finance have a huge role to play in ensuring long term 
sustainable growth and therefore stable inflation. The recognition 
of this fact has become the key to the actions taken by the NBG 
to support the development of Sustainable Finance Framework. 

In 2019 the NBG launched the Roadmap for Sustainable Finance 
for Georgia. It summarizes all possible actions that the NBG intends 
to implement regarding the sustainable finance development in 
the near future with the corresponding timeframe. The actions 

are allocated across four different pillars, each pillar serving the 
different purpose. One of the pillars aims to guide capital flows 
towards sustainable projects, including climate-friendly projects. 
The actions listed under this pillar include introduction of 
Sustainable Finance Taxonomy, development of sustainable finance 
guidelines and exploring options for incentives and regulations to 
stimulate sustainable finance flows. 

In order to guide capital towards climate-friendly projects and 
sustainable projects, it is important to have a clear and easy 
to-use definition of green project and sustainable projects in 
general. The lack of common definition and classification system 
is named as one of the main challenges for sustainable finance 
development. Defining what types of investments/loans qualify 
as “sustainable”, allows market participants to better align their 
efforts and incentives and prevents greenwashing. Taxonomies 
that are aligned with international definitions facilitate cross-
border investments. By aligning also with local requirements 
and integrating the country-specific characteristics, an effective 
taxonomy will help local institutions contribute to achieving 
Georgia’s sustainability goals. With that purpose, the NBG in 
collaboration with local and international experts and stakeholders 
is developing the Sustainable Finance Taxonomy for Georgia. The 
NBG has just finished the first draft of the Taxonomy and is now on 
the consultation stage with stakeholders to finalize the draft and 
support its smooth implementation in practice. 

Though the NBG is exploring the options for incentives and 
regulations to stimulate flow of capital towards more sustainable 
and climate-friendly investments, at this point the NBG has not 
introduced any regulatory incentives. However, the amendments 
have been made to CG code that require banks to disclose ESG 
information, including the information about the green loans banks 
have issues, and the green investment securities that have on their 
balance sheets, etc. The mandatory requirement of disclosure has 
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already resulted into an increased interest of financial sector into 
sustainable and climate-friendly investment opportunities. 

The National Bank of Georgia continues to actively work on the 
development of a sustainable finance framework and is gradually 
implementing the action plan outlined in the Sustainable Finance 
Roadmap.

2. Do you see opportunities for international partnership from 
Europe to Turkey and Caucasus? How can Turkey and other 
partner countries can establish better and deeper economic 
ties in the region, and what would be the contribution of 
financial services? How can international organizations 
support this potential partnership?

Turkey, a natural bridge between East and West, between Europe 
and Asia, is one the largest countries in the region and possesses, 
possibly, the most advanced economy among Georgia’s neighbors 
one, which in the nearest future could become one of the top 10 
countries in the global economy. Therefore, it is unsurprising that 
Turkey is an extremely important economic and strategic partner 
for all the countries in the region and for Georgia in particular. There 
is without doubt a huge room for wide international partnership, 
encompassing EU countries, Caucasus countries and Turkey, which 
inter alia would serve as a facilitator of this partnership, as well as a 
hub, joining the regions, and providing the vital infrastructure. The 
opportunities offered by such partnership and Georgia has already 
exploited some of those, like Baku-Tbilisi-Ceyhan pipeline, which, 
although not reaching Europe per se, is a wonderful example of 

how Caucasus countries could be connected to Europe through 
Turkey. There already is significant cargo traffic between Europe 
and Caucasus countries through Turkey and given the economic 
growth of the region, this traffic can only be expected to grow. 
Given the forthcoming completion of Tbilisi-Poti highway, we can 
safely assume that the land traffic will soon be complemented by 
maritime one, presumably in both directions. 

Without doubt, there are opportunities of interregional 
cooperation, hitherto uncharted. One of the possibilities could be 
expansion of climate-friendly investment interregional projects, 
along the lines I have mentioned in the answer to the previous 
question. Turkey could also serve as a financial hub for the region, 
promoting and increasing regional capital flows. Being one of the 
largest Muslim countries and having introduced Islamic Banking in 
the country since early 1980ies, Turkey could attract capital from 
Muslim countries as well. While this process has started several 
years ago, I am sure that given the growth of regional economies 
the appeal of investment opportunities will ensure further increase 
in capital flows and further promote the role and importance of 
Turkey for both regional and global capital. 

International organizations could further support and fuel regional 
development. IFIs have a comparative advantage when it comes to 
capacity building in countries and supporting a reform agenda. In 
case of our central bank, we had to tackle a lot of unpopular, but 
necessary reforms for macroeconomic and financial stability and 
Georgia has benefited from such involvement of many IFIs.
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RADOJE ZUGIC
Karadağ Merkez Bankası Başkanı

1.  Given the impact of the global pandemic on banks and high inflation expectations going forward, how do you see the role of 
Central Banks in the short-term to promote a stable macroeconomic environment and achieve price stability while regulating the 
financial sector? What is the incentive for banks to support climate-friendly investments?

At the moment, the pursuit of monetary policy seems to be an onerous task as we are facing two key challenges. On the one hand, the 
consequences of the pandemic are still present and they are influencing the slowdown in economic growth and require the continuation 
of expansionary policies, i.e. keeping interest rates low. On the other hand, rising inflation requires restrictive policies and raising interest 
rates.
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A sharp rise in interest rates would certainly jeopardize the recovery 
of economies as that would decrease aggregate demand, slow 
down investment, and lead to job losses. Developing countries 
with high levels of public debt would be particularly vulnerable. 
Further, high interest rates would also deepen global inequalities 
and lead to the rich becoming even richer and the poor becoming 
even poorer. On the other hand, the question is whether inflation is 
a short-term phenomenon since, as Keynes said almost 100 years 
ago, once they reach higher levels, prices hardly fall.

It is obvious that the situation should be carefully monitored and 
if it turns out that inflation is not a short-term phenomenon, as I 

expect, in that case interest rates should be gradually increased. 
But it is very important to restructure developing countries’ debts 
so as to avoid getting into a new debt crisis. Quantitative easing 
should not be abolished but the model itself should be changed. 
Instead of giving money to commercial banks, green transition, 
and the fight against climate change, we should consider funding 
to reduce inequalities.

When it comes to maintaining stability of the banking and financial 
system in the circumstances of external shocks, the institutional 
response in the form of successive packages of economic support 
and protection of the financial position of bank clients is important, 
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thus contributing to macroeconomic stability and preserving the 
solvency and liquidity of the banking sector. Since March last year, 
the Central Bank of Montenegro has adopted ten packages of 
interim measures to support the economy and citizens aimed at 
mitigating the negative effects of the pandemic. The Central Bank 
of Montenegro continues to actively monitor the development and 
impact of the Covid-19 pandemic on the financial system in order 
to respond with new measures, if necessary.

Climate change is already affecting the banking system and the 
transition of the loan portfolio is very important. Adjustments and 
transition of the real economy significantly affect the banking 
sector that needs to adapt to the inevitable changes. I think that 
no special incentive is needed because changes are certain, they 
happen every day, and the risks can already be transferred to 
financial risks. However, what regulators should do is to make sure 
that banks make provisions for climate risks, as well as for all other 
risks, and to include climate risks in their stress tests.

2. Do you see opportunities for international partnership from 
Europe to Turkey and Caucasus? How can Turkey and other 
partner countries can establish better and deeper economic 
ties in the region, and what would be the contribution of 
financial services? How can international organizations 
support this potential partnership?

Having in mind that, like Turkey, Montenegro is also an EU candidate 
country, this confirms the existence of geostrategic and economic 
interest in establishing close co-operation with the EU countries. 
Also, the connective tissue of both Montenegro and Turkey 
with the EU is the NATO pact. In a broader sense, there are also 
countries in the South Caucasus region (Azerbaijan, Armenia, and 
Georgia), which are in the focus of the EU due to their attractive 

geoeconomic and geostrategic position (transit area) and large 
energy reserves (oil and gas).

Montenegro has deep and close historical, cultural, political, and 
economic ties with the countries in the South Caucasus region, 
in particular with Turkey and Azerbaijan. The total inflow of FDI 
to Montenegro from this region over the last 5 years amounted 
to over € 2 billion and this is a good example of the importance 
and connection of Montenegro with this region. Cooperation in 
terms of foreign trade has also been important. Montenegro’s 
exports to the region in the last five years amounted to close to €1 
billion and imports from the region reached nearly € 7 billion. This 
data confirms that there is plenty of room for improvement and 
intensification of the cooperation. The financial sector is certainly 
the core of this cooperation and we have two banks from this 
region established and operating in Montenegro, Zirat Bank and 
Adriatic Bank.

International organizations can certainly support this cooperation 
through loans for the development of economies of these 
countries and loans for the construction of infrastructure that 
would better connect this region. I am primarily referring to the 
role of the EIB and the EBRD. I would also like to call attention 
to two financial institutions, the ECB and the BIS, which have 
granted credit repo lines to Montenegro in the event of a threat to 
stability of the banking system. Fortunately, we did not need those 
credit lines and most of the indicators of the banking system have 
been at their record levels despite the coronavirus crisis. It would 
certainly be useful to extend these credit lines to other countries 
as well. Accelerating EU accession and including other countries 
as candidates would certainly encourage their development and 
cooperation.
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SARO BENGLIAN
AEB Hukuk Kurucu Avukatı 

There are actually many aspects of the following question: As the top attorney working with major companies and financial institutions, 
where do you see the main challenges and opportunities? I may comment on the external and internal challenges and opportunities. As 
for the external ones, I may emphasize on the economic and legal aspects. Today’s World is really moving at an amazingly fast pace. It is 
maybe even faster in countries like Turkey where market volatility is high. 

Indeed, Turkey’s current financial structure creates challenges and opportunities at the same time. When it comes to multinational 
companies, it is always unencouraging for those companies to come and invest in theunsteady economies. Because unsteady economies 
not only worry the market players in terms of financial parameters, but they always carry political risks as well. And when you are 
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talking about a political risk, you are talking about one of the most 
challenging environments for a foreign investor because basically 
it is much harder for a foreign investor to protect its investment 
in a politically struggling country. What happens is that; these 

investors find themselves in a position to revise their feasibilities 
very frequently in line with the daily changes in economic 
parameters and this takes too much energy out of them.
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On the other hand, financial turbulences may create opportunities 
as well. For those investors who want to take a long-term 
position and be patient, they may greatly benefit from the market 
conditions depending on the decreased costs. For instance, when 
the value of Turkish currency decreases against foreign currencies, 
this automatically results in a decrease of investment costs. 

As for the legal aspects, of course all companies are mindful 
about the laws and regulations of the country in which they make 
investment. The main question is “how safe is my investment against 
illegality”?So, when it comes down to legal concerns, there are no 
opportunities in this area. Only challenges. Because no one can find 
an opportunity in illegality unless you are part of illegality. Indeed, 
countries with more reliable legal systems will draw the attention 
of more investments. The reason is simple, feeling secure. In legally 
unstable countries, the rules and regulations may change on daily 
basis and not always for the good. So, as a foreign investor you 
need to be prepared for this. And the most important preparation 
is to bring these countries to the international legal arena such as 
using tools like arbitration or application of international treaties, 
foreign laws in your commercial affairs. 

As for the internal challenges and opportunities, I may think of 
the “cultural differences”. Cultural differences play an important 
role in foreign investments carried out by multinational companies. 
It really affects the way of doing business and the outcome of 
decision-making processes. As I lawyer working in international 
commercial affairs, my solution is simple. In today’s world, 
you simply have to be patient and respect the cultures of your 
counterparty. You simply have to find a way to mitigate differences 
by using empathy and understanding. Even these two magical 
words will solve most of your legal problems. Because even the 
most detailed and carefully drafted contract will not mean a lot if 
the parties to it lack mutual understanding and empathy. 

Speaking about international partnership and potential multi-
country investments, another important issue to address is “the 
dispute resolution”. Investors need a credible and effective dispute 
settlement mechanism in the region. As to the question on how 
to strengthen international arbitration mechanisms that would 
comfort foreign investors?

When we talk about arbitration, we are actually talking about a 
“dispute resolution mechanism”. So, here, we have a dispute at 
hand, and we want to take it to arbitration instead of taking it to 
courts. 

But before the arbitral stage, there are other ways to settle the 
dispute on amicable basis. And these methods are just as important 
as arbitration. Here, I am referring to the amicable settlement 
methods such as mediation and reconciliation. I think, it is of great 
importance for the parties to spend some time and think about the 
origins of their dispute and try to settle it amicably with empathy 
and understanding. You must believe that settlement by way of 
mediation or reconciliation will be more advantageous for both 
parties at the ultimate level. However of course, not all disputes 
can be settled on amicable basis. In such case, arbitration stands 
out as one of the most reliable and effective dispute resolution 
mechanism. 

The question on how we strengthen international arbitration 
mechanisms is easy when you put it into words but difficult and 
complex in practice. For me, four key elements to strengthen 
international arbitration are, (i) duration of proceedings, (ii) 
quality of arbitrators, (iii) associated costs and (iv) recognition and 
enforcement of arbitral awards. 

Keeping the duration short is vital as time means money for market 
players. Therefore, it is especially very important for institutional 
arbitration centers to set forth guideline rules of procedure and 
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also carry out the secretarial services in an effective, efficient and 
fast manner. 

Secondly, the parties to a dispute must be convinced that the 
arbitrators taking part in the proceedings are the real experts of 
the subject and that they are capable of evaluating all aspects of 
the dispute. 

Thirdly, the costs should be affordable because it is one of the 
biggest concerns when taking a case to arbitration or local 
courts. It is generally accepted that arbitration costs less than the 
local courts but that may not always be the case in international 
institutional arbitration such as the ICC. Just to give you a 
benchmark of associated costs, a dispute in the amount of USD 
1 million costs roughly USD 140.000 in ICC arbitration. Likewise, 
in Stockholm Chamber of Commerce Arbitration the cost of a 1 
Million Euro dispute would roughly be 105.000 Euros. In Istanbul 
Arbitration Centre, the cost of a 1 Million TRY dispute is roughly 
75.000 TRY. So, the cost really has to be competitive as compared 
to local courts. 

Finally, as the most important of all, the recognition and 
enforceability of the international arbitral awards must be facilitated, 
and countries should revise their laws and regulations in such a way 
that favors the recognition and enforcement of an award rendered 

by an international arbitral tribunal. Without creating a friendly 
legal regime in terms of recognition and enforcement of awards, it 
will not be truly realistic to expect the parties to choose arbitration 
as a dispute settlement mechanism. International treaties like the 
New York Convention tries to facilitate the processes of recognition 
and enforcement but at the end of the day it is the authority of the 
local courts to interpret and implement the rules of the New York 
Convention. So, I believe that, creating a domestic legal order that 
favors foreign arbitral awards is just as important as harmonizing 
the rules by way of executing international treaties for recognition 
and enforcement of awards. 

To wrap up, Turkey is still in the process of harmonizing its laws 
and regulations with that of the European Union. Issues like data 
protection, competition law, commercial code are the prime 
examples. On the other hand, Istanbul Arbitration center is in 
operation and is very assertive for its own conduct of arbitral 
disputes. Turkey’s rising middle class has resulted in an explosion of 
consumer demand. The country is also home to a young, educated 
labor force, with over half its population under the age of thirty. 
With its population of 85 Million and the majority being the young 
generation and its geographical advantages, Turkey is going to 
continue to be a hot spot for foreign investors. Indeed, there are 
things to be corrected, but I may say, even today, Turkey is still able 
to offer many opportunities for foreign investors
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PROF. DR. YILDIZ 
ÖZKÖK
Hasan Kalyoncu Üniversitesi Ekonomi Bölümü Asst. 

Covid-19 pandemisi ve bu dönemde Türkiye’de uygulanan para ve maliye politikaları Türkiye ekonomisini nasıl etkilemiştir? Kriz fırsata 
çevrilebildi mi? Bundan sonra neler yapılmalıdır?

Dünyada insan nüfusu arttıkça, ortaya çıkan bulaşıcı hastalıklar salgın haline dönüşmeye başlamıştır. Fakat hiçbir salgın Covid-19 pandemisi 
kadar dünya üzerinde etkili olmamıştır. Covid-19 pandemisinin yaşanan diğer pandemilerden en önemli farkı çok hızlı bir şekilde yayılması 
ve etkisinin tüm dünyada görülmesidir. Bunun en önemli nedeni ise küreselleşme süreci ile birlikte ülkelerin birbirine çok daha fazla 
entegre olması ve hem insanların hem de mal ve hizmetlerin mobilitesinin çok hızlı bir şekilde artmasıdır. 2021 sonu itibariyle dünya 
genelinde bildirilmiş vaka sayısı 270 milyon ve ölüm sayısı ise 5,3 milyondur. Türkiye’de ise yaklaşık 9 milyon vaka ortaya çıkmış, 80 bin 
vatandaşımız hayatını kaybetmiştir. 
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Küresel ölçekte ekonomi daralmış, tüketim alışkanlıkları değişmiş, 
işsizlik artmış, dış ticaret faaliyetleri ciddi şekilde azalmış ve 
ülkelerin borçluluk oranları artmıştır. 2020 yılında dünya ekonomisi 
3,3 daralırken, Türkiye %1,8 oranında bir ekonomik büyüme 
yaşamıştır. 2021 yılında ise dünyada %5,9’luk bir ekonomik büyüme 
beklenirken, Türkiye ekonomisinin %10’nun üzerinde büyümesi 
beklenmektedir. Dolayısıyla değişen tüketim alışkanlıklarına ve 
salgınla birlikte ortaya çıkan ihtiyaçlara çok hızlı ve etkin bir şekilde 
cevap vererek, Türkiye’nin pandemi dönemini fırsata çevirdiği 
söylenilebilir. 

COVID-19 şoku, Türkiye ekonomisini de diğer ülkeler gibi hem 
arz hem de talep kanalları aracılığıyla etkilemiştir. Birçok ülkede 
uygulamaya konulan kapanma kararları ve tedarik zincirindeki 
aksamalar üretimin (arzın) düşmesine sebep olmuştur. Talep 
tarafındaki olumsuz etki, çoğunlukla sosyal etkileşimi kısıtlanan 
hane halkının değişen yeni tüketim alışkanlıklarını yansıtan 
‘korku faktörü’nden kaynaklanmıştır. Bu doğrultuda, ekonomik 
birimlerin gelirleri azaldığı ve harcamaları düştüğü için ekonomiyi 
canlandırmak için tüm ülkelerde genişletici para politikası 
uygulanmıştır. Yani ülkelerin merkez bankaları piyasaya para 
enjekte etmeye başlamıştır. Türkiye’de de pandeminin başlaması 
ile birlikte parasal genişlemeye gidilmiştir. Bunun sonucu olarak da 
Friedman’ın “Enflasyon her zaman her yerde parasal bir olgudur” 
söylemini hatırlarsak, ülkeler yüksek enflasyonla karşı karşıya 
kalmıştır. Çünkü para ne kadar çok bollaşırsa fiyatlar genel seviyesi 
yukarı çıkarken, paranın fiyatı olan faiz de düşmektedir. Nitekim 
ABD’de %6’nın üzerinde bir enflasyon varken, %0,25’lik bir faiz 
söz konusudur. Ülkemizde ise Kasım 2021 itibariyle %21,3 yıllık 
enflasyon varken, %15’lik bir politika faizi vardır. Hem enflasyon 
hem de faiz açısından bakıldığında dünya ortalamasının oldukça 
üzerinde olduğumuz söylenebilir. Diğer yandan, gerçekleştirilen 

faiz indirimleri öncelikle Türkiye’nin dünyadaki rekabet avantajını 
arttırarak, ihracatı yükseltmek ve ithalatı azalmak, böylece cari 
açığı azaltmak amacıyla yapılmaktadır. Görüldüğü üzere, tüm 
dünyada da merkez bankaları, korona virüs salgınına karşı faiz 
oranlarını düşürmüş, ekonominin çok önemli sektörlerine para (veya 
kredi) arzını artırmışlar ve ortaya çıkabilecek enflasyonu da göze 
almışlardır. Bununla birlikte, ülkemizin en önemli problemlerinden 
biri de üretimimizin dışa bağımlı olmasıdır. İthalatımızın içinde ham 
madde ve ara malı ithalatı önemli bir yer tutmaktadır. Dolayısıyla 
ihracatımız artarken aynı zaman ithalatımız da artmaktadır ki bu 
da cari açığımızın düşmesinin önündeki önemli bir engeldir. Bu 
doğrultuda, derslerde de öğrencilerime her zaman söylediğim 
gibi bizim ham madde / ara malı ithalatına ve ucuz emek gücüne 
dayananüretim yerine, inovasyon, teknolojik gelişme ve kaliteli 
beşeri sermayeye dayalı katma değeri yüksek ürünler üretmemiz 
gerekmektedir. Bunu gerçekleştirdiğimiz zaman ekonomik 
büyümemiz gelecek için çok daha büyük bir anlam ifade edecektir. 
Bunun için de sermaye gereklidir ve bu bağlamda ülkemizde 
gelişmiş bir bankacılık ve finans sektörünün olması çok önemlidir. 
Bankacılık ve finans sektörünün etkin çalışması için piyasada oluşan 
fiyatların tüm bilgiyi yansıtması, güven unsurunun oluşması, hukuki 
anlamda işlerliğin sağlanmış olması, teknolojik alt yapının yeterli 
olması gibi unsurlar gerçekleştirilmiş olmalıdır. 

Sonuç olarak, ülkemize gelen sermayenin sıcak para olarak değil 
uzun vadeli yatırımlar şeklinde olması ve bu yatırımların katma 
değeri yüksek mal ve hizmet üretimine dönüşmesi gerekmektedir. 
Bunun için de gelişmiş ve etkin bir bankacılık sektörü hayati nem 
taşımaktadır. Böylece ülkemizin her anlamda dışa bağımlılığı 
azalmış olacaktır. İşte o zaman Türkiye dünyada rekabetçi ve 
sürdürülebilir bir ekonomik büyümeye ulaşabilir. Yaşadığımız 
covid-19 salgını ülkemiz için bunu bir zorunluluk haline getirmiştir. 
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UMBERTO DEL PANTA
European Investment Bank (EIB) Türkiye Ofisi Başkanı

Thank you very much for inviting the European Investment Bank (EIB). I’m there presentative in Turkey and I’m very glad to be here. Let’s 
start with the first question you’re posing, it is about partner ship between countries and the role of international organizations. Well, 
times like the one we are living in, where we had covid-19 which is un expected or where we have expected or not climate action show 
how it is important to act together at sometimes. International organizations have been created exactly with the idea and the objective 
of furthering cooperation among countries because some of the is sues that we are facing cannot be resolved at national level. Here I’m 
honored that I am a humble officer of the EIB which means the bank or long-term financing garm of the European Union. The EU itself at 
the beginning transformed it self over time. It was a typicalinternationalorganizationwhichwascreatedamongotherstofurthercooperation 
in order top revent war. I am sixty year sold and I am very lucky because I have not seen wars in Europe. But my grand father and grand 
mother, they all saw two world wars in europe. The EU got a Nobel prize for peace. You can criticize international organizations but when 
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they have objectives which are common  and not particular, I think 
we would need  toto see more of them and more action in them 
because they can be helpful. Let me say something about the first 
question . Some times international organizations are difficult to 
be structured and created. They have particular structure and 
regulations and when times comes like for covid-19 or climate 
action. Their structures are difficult to adapt to the emergency but 
up to now. We have seen in these very few years they haves hown 
a degree of pragmatism that has helped them and all of us over 
come the most difficult issues. So this would be the answer to the 
first question. 

Then the second question is about IFIs and EIB and how they can 
contribute to climate action. Well here I would like just to say a 
few words.  IFIs, which hare International Financial Institutions, are 
different from normal banks. They are different in many aspects. 
One of these is that usually they don’t want to maximize profit. 
They are profitable and they cover their cost. However, this allows 
the mins tead of focus ingsome times to o much on profitability in 

the short term but help sthem to focus on the goals which 
are policy go alsthey have been created for. There are rules 
and everybody has to follow them but sustainability, which 
is the use and abuse of the term today is embedded in the 
IFI’s philosophy from the very beginning. To give you an 
example, it is my  30 years at the European Investment Bank 
and I have followed more than 100 projects. I remember the 
first project and now we have the impact on the environment. 
30 years a gowe had the impact on or we were considering 
procurement aspects which are important for the fiscal 
sustainability and economics ustainability of a country. For 
example, when we were assessing a project, of course we  
were looking at the financial rate of return to assess the 
credit worthiness of a borrower, but also the economic rate 
of return which is from a broader perspective; externalities, 
social impact, environmental impact. All of this needs to be 
considered. So to close the point, I believe that the role is 

where they’ve been well established and they are transforming 
a chother. They may be changing some objectives decade after 
decade which is an improvement. However we have to keep into 
account that IFIs, all put together, they are very small vis-a-vis the 
world where they are operating now. When i’m presenting the 
EIB, i always say we are the largest investment bank in the world, 
we do 80 billion perye are uros of new financing, we have done 
1 trillion, we are going to do 1 trillion, etc. But all the sea mount 
sare small compared to the needs of our world. So in a certain 
sense it is not what they can do because they are already doing it. 
But may bethese use ful cooperation tools need to be reinforced 
and expanded. This is what I would say and this is all I have to 
say. Thank you for your attention. It’s very important that there 
are these opportunities to exchange  view sand to hear the point 
of view of the other.  I wish success to this summit and hope to 
see other one in the coming years for the benefit of Turkey and 
everybody. Thank you.

BANKACILIK FİNANS PANELİ



282 ANA SPONSORPLAKET TAKDİMİ

Hasan Kalyoncu Üniversitesi Ekonomi Bölümü Asst. Prof. Dr. Yıldız 
Özkök’e İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 

plaket takdim edilmiştir.

World Bank Kıdemli Ekonomisti Sayın Sibel Kulaksız’a İcra Kurulu 
Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdim edilmiştir.

Hasan Kalyoncu Üniversitesi Ekonomi Bölümü Asst. Prof. Dr. Yıldız 
Özkök’e İcra Kurulu Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından 

plaket takdim edilmiştir.

Gürcistan Milli Bankası Başkanı Sayın Koba Gvenetadze’ye İcra Kurulu 
Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdim edilmiştir.



283ANA SPONSOR

Karadağ Merkez Bankası Başkanı Sayın Radoje Zugic’e İcra Kurulu 
Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdim edilmiştir.

AEB Hukuk Kurucu Avukatı Sayın Saro Benglian’a İcra Kurulu 
Başkanımız Sayın Abdullah Değer tarafından plaket takdim edilmiştir.

PLAKET TAKDİMİ
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Kibar Enerji Dağıtım San. A.Ş. 15.11.2011 tarihinde, Türkiye Enerji Piyasası’nda doğal gazın ithalat ve toptan satışını yapmak üzere, Kibar 
Holding bünyesinde kurulmuştur. Kibar Enerji, 2012 yılında Batı Hattı Kontrat devri kapsamında, yıllık 1 milyar m3 doğal gaz alım kontratını 
devralmış ve 1 Ocak 2013 tarihinden itibaren Doğal Gaz’ın ithalat ve toptan satışını yapmaya hak kazanmıştır. Kibar Enerji, özel sektörün 
artan oranda rol aldığı liberalleşen Türkiye Enerji Piyasası’nın önde gelen oyuncularından biri olmayı hedeflemektedir.

Yurt içinden ve/veya dışından doğal gaz satın alarak ülkenin doğalgaz ihtiyacının karşılanmasına katkıda bulunmak, doğal gaz pazarının 
oluşmasında ülke çıkarlarına uygun rol almak, doğal gazın depolanması için gerekli faaliyetleri yürütmek, Türkiye Enerji Piyasası’nda arz 
güvenliği ve kaynak çeşitliği imkanları yaratacak fırsatları değerlendirmek, yeni iş ve yatırım fırsatlarını hayata geçirmek için gereken 
aksiyonları almak ana hedeflerimiz arasındadır. 
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Enerji yönetimi ve otomasyonun dijital dönüşümüne önderlik eden ve CorporateKnights tarafından 2021 yılında Dünya’nın En Sürdürülebilir 
Şirketi seçilen SchneiderElectric sürdürülebilirliğin yaşamın devamlılığı için gerekli dengeyi temsil ettiği inancıyla tüm faaliyetlerinin 
kalbinde ‘Life is On’ anlayışı ile hareket ediyor. Tüm insanlara yardım etmeye ve kaynaklarının daha azını kullanarak daha fazlasını 
üretmelerine yardımcı olmaya ve her yerde, herkes için ve her zaman hayatın devam etmesini sağlamaya odaklanan SchneiderElectric için 
sürdürülebilirlik, şirket stratejisinin özünü oluşturuyor.

SPONSOR
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SchneiderElectric, dünya nüfusu artarken gıda ihtiyacını karşılayabilmek için gıda üretimini 2050 yılına kadar yüzde 60 oranında artırmak 
gerektiğinin bilinciyle, tarımda inovasyona daha fazla yatırım yapılması, üretim ve verimliliğin artırılması ihtiyacıyla çevre dostu yazılım 
ve donanım uygulamalarıyla tarladan çatala çözümler sunuyor. Tarımsal verimliliğin artırılması, kaynakların daha etkin kullanılabilmesi 
için akıllı tarım uygulamalarının yaygınlaştırılmasını amaçlayan SchneiderElectric, gıda sektörüne, sorumlu üretim-tüketim mottosuyla ve 
bütünsel bir yaklaşımla öncülük etmeyi hedefleyen Sürdürülebilir Gıda Platformu üyesidir.

SPONSOR
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Onkim Kök Hücre Teknolojileri Başkanı Sayın Demet Sabancı Çetindoğan’a Gazeteci Ilgaz Gürsoy Tarafından Plaket Takdim edilmiştir.
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PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN
SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE 

SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ



288 ANA SPONSORPANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ

VAHAP MUNYAR
Dünya Gazetesi Genel Koordinatörü ve Yazarı

Hem misafirlerimize hem de panelistlerimize hoş geldiniz diyerek başlamak istiyorum. Panelimizin başlığı ‘’Pandemi Sürecinde Ülkelerin 
Sağlık Alt Yapısının Yeterliliği ve Sağlık Ekonomisi.’’
Sağlığımız açısından “Yeşil Ekonomi” oldukça önemli bir konudur. Nitekim pandemide evlere kapandığımız dönemde iklimde bir düzelme 
meydana gelmiştir. Dolayısıyla sağlık her şeyin temelidir. Sağlık olmadan yeşilin de olmayacağının farkında olmayız.
Panelde ele alacağımız başlıklar;
-Aşılamanın Koruyucu Sağlık Hizmetlerindeki Yeri ve Sağlık Ekonomisine Etkisi
-Pandemi Sonrası İlaç Sektöründeki Gelişmeler ve Türkiye İçin Fırsatlar Nelerdir?
-Sağlık Hizmetlerinde Dünyada Yaşanan Gelişmeleri Ele Aldığımızda Türkiye’deki Mevcut Durum
-Pandemi Sürecinde Yeni İş Alanları
Katılımlarından dolayı panelistlerimize ve misafirlerimize çok teşekkür ederiz.
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DR. MERAL AKÇAY
Sanofi Global Influenza Medikal Direktörü

Sağlıklı toplumların inşası ancak sağlıklı bir gezegen ile mümkün

Günümüz modern sağlık hizmetleri, insanların yaşam kalitesinde kayda değer kazanımlara yol açmış olsa da kronik hastalık oranlarındaki 
artış, yaşlanan nüfus ve iklim değişikliğinin etkileri sağlık sistemleri üzerinde önemli baskılar yaratmaya devam ediyor. Bu sebeple, insan 
sağlığını korumada uygulanacak politikalar ve hayata geçirilen sağlık sistemleri kritik öneme sahiptir. İki yıldır tüm dünyayı etkisi altına alan 
COVID-19 salgınıyla birlikte görüldü ki, sağlığın olmadığı yerde normal hayat da mümkün olmuyor.

Hastalıkları önleyebilmenin önemi

Pandemiyle birlikte tüm dünya koruyucu sağlık hizmetlerinin artan önemine tanıklık etti. Hastalıkların meydana gelmeden önlenmesini 
hedefleyen bu yaklaşımın, toplum sağlığını korumada en etkin, ekonomik ve sürdürülebilir bir yol olduğunu bir kez daha anladık.

PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ
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Şüphesiz, koruyucu sağlık önlemlerinde başlıca çözümlerden biri 
“aşılamadır.” Aşılar sayesinde geçmişte milyonlarca insanın ölümüne 
sebep olan çiçek hastalığını tamamen eradike edebildik, çocuk felci 
eradike edilmek üzere. Kızamık, kızamıkçık ve verem gibi pek çok 
hastalığı ise yine aşılar ile kontrol altına alabildik. Bu sayede daha 
sağlıklı toplumlar yaratmakla kalmadık, bu hastalıkların doğuracağı 
ekonomik ve sosyal yükle birlikte çevreye olumsuz etkilerini de 
ortadan kaldırmış olduk.

Gelecek nesillere daha yaşanabilir bir dünya bırakmak…

İnsanoğlunun sağlık başta olmak üzere hayatın her alanında 
sürekli gelişme ve ilerleme kaydetmek istemesinin muhtemelen 
temel amacı, daha kaliteli ve konforlu bir yaşam sürdürmektir. 
Ancak toplum olarak daha fazla konfor sağlamaya çalışırken 
gezegenimizin sağlığını da gözetmenin hayati bir önem taşıdığını 
daha fazla kavradığımız bir dönemden geçiyoruz.

PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ
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Sanofi olarak, biz bu sorumluluğun bilinciyle çalışıyoruz. İnsanların 
yaşamlarına güç katmak ve sağlıklı toplumlar yaratmak başlıca 
misyonumuz. Ancak aşı ve ilaç alanında geliştirdiğimiz tüm 
teknolojiler, Ar-Ge çalışmalarımız ve üretim süreçlerimizde 
gezegenimizin sağlığını da gözetiyoruz. 

Sanofi’nin küresel öncelikleri arasında “iklim değişikliği” yer alıyor 
ve buna bağlı olarak sürdürülebilirlik politikamızın 4 ana başlığından 
biri de “Sağlıklı Gezegen.” Bu bağlamda bir yandan hastaların 
ürünlerimize erişimini sağlarken diğer yandan üretimimizin çevreye 
olan etkisini en aza indirmek üzere yoğun çalışmalar yürütüyoruz.

Yenilenebilir enerjiye geçtik

Sanofi’nin üretim kapasitesi bakımından dünyadaki en büyük 3 
üretim merkezinden biri olan Lüleburgaz’daki fabrikamızda, 2020 
senesinden beri %100 yenilenebilir enerji kullanmaya başladık. Bu 
sayede sadece 1 yılda ortalama 27 bin MWh’e eş değer elektrik 
enerjisi, tamamen yenilenebilir enerji kaynaklarından karşılanmış 

oldu. Yani yaklaşık 1.540 konutun bir yıllık elektrik tüketimine 
denk gelen enerji yenilenebilir kaynaklardan elde edilmiş oldu. 
Fabrikamızda gerçekleştirdiğimiz bu inisiyatif sayesinde, fosil yakıt 
kaynaklı yaklaşık 170 akaryakıt tankeri dolusu (7 bin ton) linyit 
veya 57 akaryakıt tankeri dolusu (2.322 ton) fueloil kullanımı da 
engellenmiş oldu.

Ayrıca, üretim süreçlerinde yapılan iyileştirmeler ile birim ambalaj 
başına su tüketimlerimizi sürekli azaltıyoruz. Bütün üretim 
merkezlerimizde atıkları daha iyi değerlendiriyor ve yüzde 47 
oranında atıklarımızı geri dönüştürüyoruz. Ambalajlarımızın 
boyutlarını küçültüyor ve mümkün olduğunca organik malzemeler 
kullanmaya çalışıyoruz. 

Özetlemek gerekirse, toplumun en küçük biriminden en 
büyük üreticilerine kadar herkesin sürdürülebilir bir yaşam için 
gezegenimizi koruma sorumluluğu ile hareket etmesi daha sağlıklı 
bir gezegenin ve dolayısıyla sağlıklı toplumların inşasında en büyük 
rolü oynuyor.

PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ
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ASLI ŞEN SÖYLEMEZ
PWC Sağlık Endüstrisi Ortağı

Sağlıkta sanallaşma tedavi ve bakım fokusundan artık erken ve doğru tanı izleme, takip ve dijital çözümlere doğru bir gidiş oldu. Diğer 
bir konu daha insan odaklı bir yaklaşım geliyor. Bu ne demek? Artık insanlar kendi sağlıklarını kendileri takip edebilecek duruma gelmeye 
başladılar. Hepimizin üzerinde olan giyilebilen teknolojiler. Kaç adım attık, kalbim kaç attı? Bunları artık kendimiz takip ediyoruz. Şuan 
da ne olmuyor? Bunlar eş zamanlı analiz edilip büyük verilerle karşılaştırılıp bize bir tavsiye ya da tahminle gelmiyor ama bunlarında 
hayatımıza gelmesi çok yakın.

Klinik araştırmalarda sanallaşma önemli bir konu. Yeni yöntemlerle, yeni modellerle alışılmışın dışında hasta ziyaretleri, numune toplama 
yöntemleri, daha çok insana ulaşma, daha büyük çeşitliliğe ulaşma, katılımcıların endişelerini giderme... Bunlar dijital yöntemlerle 

PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ
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oldukça iyileşme kat etti ve daha da edecek. Maliyet tasarrufu 
anlamında; özelikle bir dijitalin hayatımıza girdiği alanlardan bir 
de ilaç firmalarından örnek vereceğim. Konumuz sağlık olduğu 
için ilaç firmaları ne yaptı? Saha ekiplerini dijitalleştirmeye 
başladı. Konvansiyonel bildiğimiz çok uzun yıllardır Türkiye’de 
ilaççılar, doktorlar, hastaneler, eczaneler vizitelerini artık dijital 
ortamda yapmaya başladılar. Bu etkileşimleri ve burada da çevik 
davranmaları gerekti. Çünkü iki buçuk ay kadar hastanelere ya da 
sağlık verenlere ulaşamadılar, evlerinde kaldılar. Bunlar sağlıkta 
dijitalleşme ile ilgili konularımızdı. Bir diğer konu başlığı veri 
analistliği. Artık doğru zamanda, doğru hastaya, doğru müdahaleyi 
yapmak, yapma konusu. Biz bunu pandemide çok güzel öğrendik. 
Ülkemizde çok güzel veri toplandığını gördük. Veri toplanır ama 
bu verinin analizi kısmında bizim daha yapacak işlerimiz var. 
Bunun için de bir takım iş birlikleri yapmak gerekiyor. Muhtemelen 
teknoloji şirketleri ile ileriye dönük tahminleme ve modellemeler 
hepimizin hayatını kurtaracak. Bununla ilgili daha sonra örnek 
de vereceğim. Üçüncü konumuz tedarik zinciri. Tedarik zincirinin 
bence çok kritik bir konu olduğunu yani bir işletmenin ana damarı 
olduğunu herkes pandemide anladı. Yine ilaç sektöründen örnek 
vereceğim. Bazı ilaç firmaları Türkiye’de en büyükler bile ham 
madde tedariğinde çok ciddi sıkıntılar yaşadılar. Bunları aşmak 
için acil eylem planlarını devreye soktular. Türk Hava Yolları ile özel 
anlaşmalar yaptılar. Türkiye ile Hindistan Hükümeti özel anlaşmalar 
yaptı. Gümrük ve lojistik tarafını çözdüler, üreticiler tedarikçilerine 
destek olmaya başladılar. Bunlar acil eylem planıydı. Şimdi önemli 
olan sürdürülebilir bir tedarik zinciri kurgusu yaratmak. Bunun 

içinde dışa bağımlı, Uzakdoğu özellikle Çin’e bağımlı olan ilaç 
maddesinde, bütün ilaç firmaları çeşitliliğe gitmeye çalışıyor. 
Burada ne yapabiliyorlar? Yardımcı malzemeyi en azından iç 
kaynaklardan elde etmeye çalışıyorlar. Kaynak sayılarını arttırmaya 
çalışıyorlar, minimum stok seviyelerini gözden geçiriyorlar, kritik 
ilaçlarda sigorta şirketleri ile kapsamlarını değiştiriyorlar. Pandemi, 
salgın gibi faktörlerinde kapsama dahil olmasını sağladılar. Bunlar 
tedarik tarafında verebileceğim örnekler. Özünde tedarik zinciri 
şunu öğrendi; çevik olması gerekiyor, hızlı hareket etmesi gerekiyor, 
iş birliği yapması gerekiyor. Bunu da artık sürdürülebilir yapması 
gerekiyor. Bu anlattığım üç konsepti yapmak için başka neler 
yapmak gerekiyor dersek; bir kere ekosistemin her parçasında 
değişim gerekiyor. İnsan kaynaklarına yatırım yapmak gerekiyor. 
Nedir insan kaynaklarına yatırım? Mevcut doktorlarımızın, hasta 
bakıcılarımızın, sağlık çalışanlarımızın, hemşirelerimizin gerçek 
anlamda farklı eğitilmesi gerekiyor. Bu anlattığımız veriyi kullanma, 
veri iletişimini sağlama konularında ciddi eğitimlerin verilmesi 
gerekiyor. Bakış açılarını biraz değiştirmek gerekiyor. Örneğin; 
belki sektöre başka insanların,  başka kapasiteleri getirecek kişilerin 
getirilmesi gerekiyor. Yeni iş modellerine hepimizin gözünü açması 
gerekiyor. Bu zaten globalde başladı. Teknoloji şirketleri şimdi ilaç 
sektörüne yatırım yapıyor.

Özetle yeni dünya, yeni ekosistem, sağlık ekosistemi fırsatlarla dolu 
ama bir o kadar da rekabetle dolu. Hızlı davranan, risk alan, yapıp 
yıkıp yeniden yapabilen, test etmekten hiç çekinmeyen, hatalardan 
öğrenebilenler bence yol alacaklardır. Diğerleri maalesef geride 
kalacaktır.

PANDEMİ SÜRECİNDE ÜLKELERİN SAĞLIK ALTYAPISININ YETERLİLİĞİ VE SAĞLIK EKONOMİSİ PANELİ
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HAKAN YURDAKUL
CB Ekonomi Politikaları Kurulu Üyesi 

Sayın Bakanım, Kıymetli Konuklar,

Öncelikle sizleri saygı ve sevgi ile selamlıyorum. Pandemi ve sağlık ekonomisinin bir kutsal tarafı vardır. Halk sağlığını ve kamu sağlığını 
koruyorsunuz. Ekonomiyi konuşurken ülkenin sağlık harcamalarına ayırmış olduğu pay yükselmedikçe burada bir sorun çıkacağına 
dair tespit yapılmıştır. Tümden gelen olduğu için bir açıdan doğru bir tespit. Önce makrodan sonra mikroya inen bir bakış. Yapay zeka 
tartışmalarında da neden yapay zekanın insanın yerine geçemeyeceğini şöyle açıklayacağım; insan dediğimiz varlığın değerleri ve inançları 
vardır. Dolayısıyla buradan yola çıkarak insanın yaptığı her şey tümden gelmiyor. Mikro oyuncuların çok büyük önemi vardır. Yani bütçenin 
artmasıyla mı sağlık uygulamaları gelişecektir, yoksa sağlık uygulamalarının gelişmesi sonucu mu bütçe genişleyecektir? Öyle bir dünyada 
yaşıyoruz ki algı olgudan daha önemlidir. Sağlık oyuncularının kamu sağlığına, sürdürülebilirliğe, sürdürülebilirliğin altında olan ekonomi, 
çevre ve sosyal ihtiyaçlara cevap verdiğini göstermesi önemlidir. 
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Halk sağlığı konusunda Türkiye pandemi sürecinde çok sıkı bir 
performans göstermiştir. Türkiye dünyada çok az sayıda kalmış 
olan bütün halk sağlığını kutsal bir görev olarak addeden bir ülke 
durumdadır. Burada hem bizim ne kadar güçlü olduğumuzu, hem de 
paralel de neler yapabileceğimizi ortaya çıkarmıştır. Bizler biliyoruz 
ki Türkiye ilaç ve tıbbi malzemelerde net dış ticaret açığı veren bir 
ülkedir. Türkiye birinci lige çıkma potansiyeline ve hakkına sahip 
olan bir ülkedir. Birinci ligden kastım şu; kendisinin üretebildiği, 
kendisinin bulabildiği, kendisinin ticarileştirebildiğidir. Burada 
özellikle pandemi sürecinde küresel tedarik zincirinin dağılması, 
güvenlik açısından küçük merkezlerin oluşması trendi çerçevesinde 
Türkiye’nin oldukça önemli pratikleri vardır. Bu işe kamu sektörü 
fiili olarak öncelik etmemelidir. Yani buradan kazanılacak paradan, 

çıkar sahibi olan, geliri, verimliliği ve karlılığı olan özel sektör bu işe 
fiili olarak öncülük etmelidir. Bu başarıyı kamu sektörüyle paylaşıp 
ülkenin dönüşümünü sağlayacaktır. Önceliği bir anda sağlık 
sektörüne aktardığınızda bir şey olamayabilir. Soru tam olarak şu 
olmalıdır; pandemi döneminde halkın sağlığını tam olarak nasıl 
koruyacağız ve parayı nasıl kazanacağız? Türkiye’nin bu konuda 
çok önemli bir gücü vardır. Özel sektörümüzün çok önemli bir gücü 
vardır. İhracat odaklı ve yatırıma öncelik veren bir bakışla bunları 
gerçekleştirebilirsek bütün alanlarda, sağlık teknolojileri de dahil 
ve önde olmak üzere Türkiye’nin çok önemli bir ufkunun olduğunu 
düşünüyorum.

Teşekkür ederim…
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HÜSEYİN ÇELİK
Sağlık Bakanlığı Müsteşar Yardımcısı

Hem pandemi hem de sağlık ekonomisiyle ilgili dünya ve Türkiye’de neler oluyor, bundan sonraki süreçte neler olacak? Bununla ilgili bilgi 
vereceğim. Bu hususta en önemli konu insan gücüdür. Sağlık ekonomisiyle ilgili en kritik konu sağlık harcamalarıdır. Kamu ağırlığı giderek 
artıyor. Cepten harcamalar sağlık konusunda çok kritiktir. Teknolojiye baktığımızda 4 temel belirleyici unsur vardır. Birincisi önleyici tıbbın 
pandemiyle birlikte çok daha öne çıkması ve öneminin anlaşılması, ikincisi katılımcılık, yani vatandaşın sürece katılımını sağlamadığınız 
sürece kamu politikaları sonucu almaya yetmektedir. Bu trend çok daha güçlenerek devam edecektir. Üçüncüsü tıp bilimidir. Artık nokta 
atışı yapabileceğimiz birçok ürünler, teknolojiler çıkmaya başlamıştır. Bu anlamda bu alan çok büyüyecektir. Kuşkusuz bunları yaparken 
de artık hastalık yoktur, hasta vardır yaklaşımının içinin doldurulduğu, daha gerçekçi sağlık politikalarının olduğu ve uygularının hızlı bir 
şekilde ilerlediği noktaya doğru ilerliyoruz. Teknoloji alanında, büyük veri ve analitik konusunda Türkiye e-nabızla birlikte dünyada birincilik 
ödülü almıştır.
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Pandemi bize bulaşıcı hastalıklarla mücadeleyi yeni göstermiştir. 
Globalleşen dünya hastalıkları da globalleştirmeye başlamıştır. 
Geçmiş pandemilerle karşılaştırıldığında daha lokal yaşanan 
bulaşıcı hastalıklar artık dünya genelinde yaşanmaya başlandı. Bu 
yüzden bu mücadelede çok daha güçlü olmamız gerekmektedir. 
Toplam sağlık harcamalarına baktığımız zaman hastalıktan para 
kazanan bir endüstri mevcut. Bu durumu tersine çevirmemiz 
gerekmektedir. Hastalıktan para kazanmayı tersine çevirmenin 
yönetimi HMO (Health Maintenance Organisation)’dur. Kronik 

rahatsızlıkların artmasıyla birlikte kamu ve özel sektör iş birliğine 
daha çok ihtiyacımızın olduğu bir dönemdeyiz.

Dijitalleşmede alt yapı açısından dünyada birinci sıradayız. Mekan 
bağımsız sağlık hizmeti ile mobili kullanarak dünyaya açılabiliriz. 
Alt yapımızı geliştirerek dünya pazarındaki yerimizi almalıyız. Hep 
birlikte başarmaya ihtiyacımızın olduğu bir dönemdeyiz. Takım 
halinde başarıyı sağladığımız zaman fark yaratabileceğiz. Böyle 
bir Türkiye’yi çocuklarımıza ve torunlarımıza emanet etmeyi çok 
isterim.
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MURAT ÖZDEMİR
CB YATIRIM OFİSİ BAŞKAN DANIŞMANI

Yaşam bilimleri diyebileceğimiz, sektördeki ARGE ve mühendislik kapasitesini değerlendirdiğimiz, son çıkan raporumuz aslında hem 
sektörel hem de tematik bir çalışmadır. Sadece yaşam bilimlerindeki fırsatlara odaklı ya da medikal ilaç sanayindeki cihazlara yönelik ayrı 
çalışmalarımız bugüne kadar mevcuttu. Bu çalışmada da ARGE ve mühendislik kapasitesini tanıtmaya odaklanmış durumdayız. Dolayısıyla 
bir miktar betimleyici bir çalışma diyebiliriz. Yaşam bilimlerini dört ana başlığa ayırarak çekiyoruz. Bunlar tabi ki ilaçla başlamaktadır. Daha 
sonra medikal teknolojiler; medikal teknolojilerin altında iki ayrı alt başlık bulunmaktadır: Dijital ve tıbbi cihazlardır. Üçüncü ana başlığımız 
biyomedikal, dördüncü ana başlığımız da klinik araştırmalardır. Bu dört ana başlıkta, kamu konulara nasıl bakıyor? Özel sektör neler 
yapıyor? Özel sektör kapasitemiz nerede? Bunun yanında üniversitelerimiz neler yapıyor? Ne kadar patent başvurumuz var? Bunları kimler 
yapmış? Alt yapımız nasıl? gibi bilgilendirmeler mevcuttur. Her bir başlıkta fotoğrafın detaylarına ilişkin, özellikle yabancı yatırımcının 
baktığında bulabileceği veriler vardır. Burada 20’den fazla paydaştan da geri bildirim alınmıştır. Biz bu çalışmalarımızın çoğunu sektörel 
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uzmanlarla, hukuk bürolarıyla, kimi zaman mali müşavirlerle kimi 
zaman mühendislik firmalarıyla ortaklaşa yapmaktayız. Bu tip 
çalışmaları buz dağının tepesi olarak görebiliriz. Bir sonraki aşamada 
yabancı yatırımcılardan gelecek taleplerle onlara özel hazırlanmış 
değer önerilerine dönüşmektedir. Biz bir miktar iş geliştirme 
olarak kullanıyoruz. Bu tür çalışmalar farklı sektörlerle de devam 
edecektir. Özellikle bizim öncelik verdiğimiz ARGE’de hangi alanda 
daha çok Türkiye’nin kaldıraçları varsa onları kullanabileceğimiz 
farklı sektörlerde de devam edecektir.

Türkiye’nin son on yılda savunma sanayinde başarılı bir yerleşme 
hikayesi oldu. Bundaki en önemli faktörlerden bir tanesi de bütünsellik 

olmasıdır. Aslında yaşam bilimleri ve sağlıkta da yerleştirme ve 
millileştirme önemli bir gündemdir. Sayın Cumhurbaşkanımızın 
bu yılın başlarında açıkladığı reform paketi kapsamında bir sağlık 
endüstrileri başkanlığı oluşumu vardır. Yatırım ofisi açısından bizi 
heyecanlandıran bir oluşum, bu reform paketi. Çünkü tüm yaşam 
bilimleri alanında yatırım yapacak şirketlerin; bu bir yapay zeka 
startup’ı da olabilir, Sanofi gibi çok uluslu, çok büyük bir ilaç şirketi 
de olabilir, bir medikal cihaz şirketi de olabilir. Bunların Türkiye’deki 
yatırım proje hayat döngülerini hızlandırıcı, kolaylaştırıcı olmasını 
sağlayacağını biz de umut ediyoruz.
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ORHAN MURATLI
NATO Operasyon Destekleme Direktörü

Dünyaca çok önemli bir süreçten geçmiş bulunmaktayız. Pandemi sağlık açısından tüm ülkelerin sağlık alt yapısını etkilemiş durumdadır. 
Özellikle Avrupa bu süreçte ciddi sağlık alt yapı sorunları yaşamıştır. Sağlık malzemelerine ulaşmada ciddi sıkıntılar çekmiştir. Bu süreçte 
sağlık malzemeleriyle ilgili çok ciddi tarafımıza talep gelmeye başlamıştır. İlk yapmış olduğumuz çalışmada Çin, Doğu Asya, Malezya gibi 
ülkelerin kaynaklarına yöneldik, normal şartlarda bu ülkelerden malzemeleri tedarik etmemiz mümkün değildir. Dünyada üç tane önemli 
durum vardır; bir tanesi milli savunma, ikincisi sağlık sistemi, üçüncüsü de eğitimdir. Üçünü çok iyi yapan ülkeler gelişmiş ülkelerdir. 
Fakat bu süreçte gelişmiş ülkelerde bile sağlık sektörü çökmüştür. Sağlık sistemleri çökünce mili savunma bakanlıkları devreye girmiştir. 
Bugün dahil olmak üzere örneğin İtalya’da hala Milli Savunma Bakanlığı aşı kampanyasını yürütmektedir. Ulusal milli sağlık sistemi bunu 
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yürütecek kapasitede değildir. Avrupa Birliği sağlık sektöründe bir 
şey yapamayacak hale gelmiştir. Dolayısıyla bu süreçte NATO’ya 
dönüşler olmuştur. Bazı paketler düzenleyerek ortaklaşa işler 
yürütülmüştür. Türkiye’de sağlık sektörü üreticileri gerçekten güzel 
işler yapmaya başlamıştır. 

Yeşil Ekonomi konusu NATO açısından çok büyük önem arz 
etmektedir. Bizim de buna yönelik yapmış olduğumuz çalışmalar 
mevcut. Umarım ilerleyen süreçlerde bu konuyu daha çok 
hayatımızın içine alıp daha güzel işlere imza atabiliriz.
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CB Ekonomi Politikaları Kurulu Üyesi Sayın Hakan Yurdakul’a Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket takdim 

edilmiştir.

Dünya Gazetesi Genel Koordinatörü ve Yazarı Sayın Vahap Munyar’a 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket 

takdim edilmiştir.

PWC Sağlık Endüstrisi Ortağı Sayın Aslı Şen Söylemez’e Yönetim 
Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket takdim 

edilmiştir.

NATO Operasyon Destekleme Direktörü Sayın Orhan Muratlı’ya 
Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket 

takdim edilmiştir.
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Sanofi Global Influenza Medikal Direktörü Sayın Dr. Meral Akçay’a Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen tarafından plaket takdim 
edilmiştir.
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ÜRETİM

• 445M Kutu kapasite ile Türkiye’nin en büyük ve en gelişmiş ilaç üretim tesisi 

• %66 kutu kapasite kullanımı (2021)

• Yaklaşık 300M kutu üretim ile Sanofi üretim tesisleri arasındaki ilk 3’te

SAĞLIK ÇÖZÜMLERİ

Dünya genelinde yaklaşık 100 ülkedeki çalışanlarımız, imkansızı mümkün kılan sağlık çözümleri sağlayarak tıp 
pratiğini geliştirmeye kendini adamıştır.

Sürdürülebilirliği ve sosyal sorumluluğu stratejimizin merkezine koyarken, dünya çapında milyonlarca hastanın adeta 
kaderini değiştiren sağlık çözümlerini ve hayat kurtaran aşıları üretiyoruz. 

SÜRDÜRÜLEBİLİRLİK

• Sanofi’nin 100.000 çalışanı, dünyanın dört bir yanındaki insanların yaşamlarını iyileştirmek için, sürdürülebilir 
yaklaşımlar ve çözümler ile her gün adanmışlıkla çalışmaktadır.



DESTEKLEYEN KURULUŞ

1985 yılında kurulan Dış Ekonomik İlişkiler Kurulu- DEİK, Türk özel 
sektörünün dış ticaret, uluslararası yatırımlar, hizmetler, müteahhitlik 
ve lojistik başta olmak üzere, dış ekonomik ilişkilerini yürütme; 
yurt içi ve yurt dışında yatırım imkânlarını araştırma; Türkiye’nin 

ihracatını artırmaya katkı sağlama ve benzeri iş geliştirme 
çalışmalarını koordine etmekle görevlendirilmiş kurumudur.

DEİK, uluslararası niteliğe sahip etkinlikler düzenleyerek, Türkiye 
ile diğer ülkeler ve sektörler arasında işbirliğinin geliştirilmesi ve 
karşılıklı ticaret hacminin artırılmasını hedeflemektedir.

Etkinliklerinde Türkiye ve diğer ülkelerden üst düzey temsilcileri, 
siyasileri, iş dünyası temsilcilerini, iş insanlarını, girişimcileri, 
akademisyenleri ve sivil toplum örgütü temsilcilerini bir araya 
getiren DEİK, nitelikli iş ve işbirliği yaratılması konusunda çalışmalar 
gerçekleştirmektedir. DEİK, uluslararası kuruluşlar ile işbirlikleri 
kurma ve yapılan işbirliği ve çalışmalar aracılığıyla Türk iş dünyasına 
yeni imkânlar yaratma konusunda çaba harcamaktadır.

“Etkinlik” kadar, “yetkinlik” odaklı çalışmalara da imza atmayı 
hedefleyen DEİK, dış ekonomik ilişkiler kapsamında yer alan 
konularda strateji geliştirme çalışmaları gerçekleştirmektedir. DEİK, 
hazırladığı raporlar, yayım ve etüdler ile Türk iş dünyasının dış 
ekonomik ilişkilerine ışık tutmaktadır. Bu çerçevede, dış ekonomik 
ilişkiler kapsamına giren hizmet ihracatı, karşılıklı yatırımlar, 
KOBİ’lerin ihracat ve finansman kapasitelerinin artırılması gibi 
yetkinlik kapasiteleri oluşturmaya ve geliştirmeye yönelik kurumsal 
girişimlerini çağın dönüşen koşullarına göre durmaksızın yenileyen 
DEİK, bu işlevleri, Genel Sekreterlik bünyesinde görev yapan 
deneyimli kadrosu ve DEİK üyeleri arasından oluşturulan “Çalışma 
Grupları” aracılığı ile gerçekleştirmektir.

DEİK HAKKINDA
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DEİK’in Yapılanması

DEİK faaliyetlerini, her biri Türk özel sektörünün güçlü temsilcisi 
konumudaki Kurucu Kuruluşları ve üyelerinin desteğiyle; Genel 
Kurul, Yönetim Kurulu, İcra Kurulu ve Denetim Kurulu oluşan 
organlarının bilgi ve gözetiminde gerçekleştirmektedir. DEİK’in 
belkemiğini oluşturan İş Konseyleri, Yürütme Kurulları aracılığıyla 
DEİK organlarında alınan kararları uygulamakla sorumludur.

İş Konseyleri

DEİK İş Konseyleri, Yürütme Kurulları aracılığıyla DEİK organlarında 
alınan kararları uygulamakla sorumlu olan, DEİK’in bel kemiği 
mekanizmalardır. Sorumlu oldukları ülkeler, sektörler ve amaçlar 
çerçevesinde ikili ve çoklu kurumsal işbirliğini tesis eden İş 
Konseyleri, DEİK bünyesinde ‘İkili İş Konseyleri’, ‘Sektörel İş 
Konseyleri’ ve ‘Özel Amaçlı İş Konseyleri’ olmak üzere üç ayrı 
kategoride yapılanmaktadır.

İkili İş Konseyleri

İkili İş Konseyleri, muhatap kurumlarla karşılıklı imzalanan 
işbirliği anlaşmaları çerçevesinde kurulmakta olup, ilgili ülkelerle 
ikili ekonomik ilişkilerin geliştirilmesini ve derinleştirilmesini 
hedeflemektedir. İkili İş Konseyleri, karşı ülkenin özel sektörü 
temsilcisi konumundaki muhatap kurumlar ile her yıl düzenli olarak 
‘İş Konseyi Ortak Toplantıları’ düzenlemektedir.

Özel Amaçlı İş Konseyleri

Özel Amaçlı İş Konseyleri çatısı altında bulunan Dünya Türk 
İş Konseyi (2007), yurt dışında yerleşik halde bulunan Türk iş 
insanları ve girişimcileri, ortak bir çatı altında toplamaktadır. 
Yurt Dışı Yatırımlar İş Konseyi ise (2013), Türk özel sektörünün 
yurtdışı yatırım dinamiklerini kavrama, yurtdışı yatırımlar sürecinde 
ortaya çıkan ihtiyaçlara yanıt üretme ve kamu ile yüksek düzeyde 
eşgüdüm sağlama amacıyla kurulmuş olup, bu alanda Türkiye’deki 
öncü kurumsal yapı olmayı hedeflemektedir.

Sektörel İş Konseyleri

DEİK çatısı altında, İkili İş Konseyleri kanalıyla oluşan bilgi 
birikiminin sektör odaklı çalışmalara aktarılarak dikey düzlemde 
faydanın artırılması amaçlanarak sonucu 2010 yılında DEİK Yönetim 
Kurulu’nun aldığı karar ile oluşturulan Sektörel İş Konseyleri, 
sektöre ilişkin nitelikli bilginin tek bir noktada toplanması ve gelişim 
planlarının kamu, özel sektör ve sivil toplum kuruluşlarının ortak 
katılımıyla planlamasını amaçlamaktadır. Bu çerçevede Sektörel İş 
Konseyleri, ülkemizin küresel değer zincirindeki konumunun ileri 
noktalara taşınması ve hizmet ihracatı potansiyelinin geliştirilmesi 
amacıyla DEİK/Sağlık İş Konseyi (2010), DEİK/Eğitim Ekonomisi 
İş Konseyi (2011), DEİK/Enerji İş Konseyi (2013), DEİK/Lojistik İş 
Konseyi (2013) ve DEİK/Uluslararası Teknik Müşavirlik İş Konseyi 
(2013) kurulmuştur. İkili iş görüşmeleri ve yurtdışı tanıtım 
toplantılarının düzenlenmesi, sektörel raporların hazırlanması, 
belirlenen hedef ülkelerin yabancı temsilcilikleriyle ilişkilerin 
geliştirilmesi konularında faaliyet göstermektedir.
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Enerji Alanında Yılın Yatırımı Ödülü Kalyon Holding Yönetim Kurulu Üyesi ve DEİK Enerji İş Konseyi Başkanı Sayın Haluk Kalyoncu ’ya, İstanbul 
Ekonomi Zirvesi Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kürşad Tüzmen, Karadağ Parlamento Başkanı Aleksa Becic ve İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer  

Tarafından Takdim Edilmiştir.
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 İstanbul Altın Değerler Ödül Töreni ve Gala Yemeği Sponsoru Acarsan 
Holding Yönetim Kurulu Üyesi Sayın Halit Acar’ın  Açılış Konuşması. 

Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Sayın Halit 
Acar’a Sponsorluk Plaketi Takdim Edilmiştir.

Yurtdışı Sağlık Tesisi ve İnşaat Yatırımlarından Ötürü Acarsan Holding 
Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Mehmet Selim Acar’a İstanbul Ekonomi 
Zirvesi Yönetim Kurulu Başkanı Sayın Kürşad Tüzmen Tarafından Ödül 

Takdim Edilmiştir.
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Türkiye İhracatına Katkılarından Ötürü Türkiye İhracatçılar Meclisi Başkanı 
Sayın İsmail Gülle’ye Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen ve İcra 
Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir.

Özbekistan Cumhuriyeti Yenilikçi Kalkınma Bakanı Ibrokhim 
Abdurakhmonov’a  Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen ve İcra 

Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Yenilikçi Gelişimlere 
Katkılarından Dolayı Ödül Takdim Edilmiştir. 

Karadağ Parlamento Başkanı Sayın Aleksa Becic’e Yönetim Kurulu 
Başkanımız Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer 

Tarafından Peace and Tolerance Ödülü Takdim Edilmiştir. 

Romanya Enerji Bakanı Sayın Virgil Papescu’ya Yönetim Kurulu Başkanımız 
Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Yeşil 

Ekonomiye Desteklerinden Dolayı Ödül Takdim Edilmiştir. 
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Türkiye’nin En iyi Global Hava Markası Turkish Cargo’ya İcra Kurulu 
Başkanımız Abdullah Değer ve Koluman Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı 

Kaan Saltık Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. Ödülü Türk Hava Yolları 
(Kargo) Genel Müdür Yardımcısı Turhan Özen Almıştır.

Türkiye Tanıtım ve Geliştirme Ajansı’na Güvenli ve Sürdürülebilir Turizm 
Alanında Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen Tarafından Ödül 
Takdim Edilmiştir. Ödülü Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme Ajansı İş 
Etkinlik ve Turizm Ürün Geliştirme Grubundan Sorumlu Genel Müdür 

Yardımcısı Elif Balcı Fisunoğlu Almıştır. 

Çevre Dostu İlaç Şirketi Sanofi’ye İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer 
Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. Ödülü Sayın Rüştü Bahar Almıştır. 

Türkiye’nin İlk İhracat Odaklı Dijital ve Yeşil Organize Sanayi Bölgesi Mersin-
Tarsus Tarımsal Ürün İşleme İhtisas ve Organize Sanayi Bölgesi’ne KAGİDER 

Yönetim Kurulu Başkanı Emine Erdem Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. 
Ödülü TÜİOSB Bölge Müdürü Ebru Karalar Akdeniz Almıştır. 
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Sürdürülebilir Gelecek ve Temiz Enerji Alanında Zorlu Enerji’ye, Karadağ 
Parlamento Başkanı Sayın Aleksa Becic Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. 

Ödülü Sayın Fulya Bıçak Muştu Almıştır. 

Otomobil Sektöründe Elektrifikasyon Dönüşümü Alanında Borusan 
Otomotiv BMW Türkiye’ye Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen ve 
İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. 

Ödülü Borusan Otomotiv İcra Kurulu Başkanı Hakan Tiftik Almıştır. 

Otomotiv Sektörü İhracatı ve Üretimine Katkılarından Dolayı İcra Kurulu 
Başkanımız Abdullah Değer ve İcra Kurulu Başkan Yardımcısı Ziya 

Mursaloğlu Tarafından Koluman Otomotiv’e Ödül Takdim Edilmiştir. Ödülü 
Koluman Otomotiv Yönetim Kurulu Başkanı Kaan Saltık Almıştır. 
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Sürdürülebilir Turizmin Gelişimine Katkılarından Dolayı Türkiye Seyahat 
Acentaları Birliği’ne Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen ve İcra 
Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. 

Ödülü Sayın Hasan Eker almıştır. 

Kibar Enerji’ye Yönetim Kurulu Başkanımız Kürşad Tüzmen ve İcra Kurulu 
Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. Ödülü Kibar 

Enerji Genel Müdürü Ahmet Taha Yıldız Almıştır. 

İnovasyon ve Sürdürülebilirliğe Katkılarından Dolayı Schneider Electric’e 
İcra Kurulu Başkanımız Abdullah Değer Tarafından Ödül Takdim Edilmiştir. 

Ödülü Sayın Ferhan Ademhan Almıştır.
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Acarsan Holding, Yönetim Kurulu Başkanımız Sayın Selim ACAR 
önderliğinde 1977 yılında faaliyetlerine başlayarak tarım, uluslararası 
petrol ve muhtelif ürün taşımacılığı, ithalat - ihracat ve uzun yıllar 
farklı unvanlar altında farklı sektörlerde faaliyetlerini sürdürerek 
Acarsan Holding adı altında bugünkü konumuna gelmiştir. 
Gerçekleştirdiği üretim satışı ve yaptığı ihracatla, İstanbul Sanayi 
Odası ve Türkiye İhracatçılar Meclisi istatistiklerinde derecelere 
girerek sayılı firmalar arasında yerini almıştır. Bugünkü ulusal ve 
uluslararası rekabet gücüne erişmiş olan Acarsan Holding, bilimsel 
ilkeler ve iş ahlakını önemseyerek, üst düzeyde ticari itibarını 
sürdürmeye devam etmektedir. Acarsan Holding, bünyesinde 
bulunan sektörlerde ulusal ve uluslararası kalite standartlarına 
ulaşmış olup, çalışanları ve müşteri memnuniyeti ile etkinlik 
gösterdiği tüm alanlarda başarılı olmanın gururunu yaşamaktadır.

Acarsan Holding, üretim sektöründe; Irak, Libya, Kuzey Afrika, 
Ortadoğu ülkeleri ve Birleşmiş Milletlerin tedarik firmalarından 
birisidir. Gerek yurtiçi gerekse yurtdışı piyasalarınca tercih edilen 
ve kendi markalarından olan ‘‘Acarsan, BanettiveRodilla’ modern 
tesislerinde makarna, un, irmik ve noodle imal etmektedir.

Acarsan Holding, ihracat sektöründe; Irak, Libya, Ortadoğu ülkeleri, 
Kuzey Afrika, Birleşmiş Milletler, Rusya, Kazakistan, ve AB ülkeleri 
olmak üzere geniş alanlarda ihracat yapmaktadır. Ayrıca kendi 
markaları olan; Acarsan, Nobelux, Mahya, Vianetti, Riavia, Rodilla, 
Pasta Benetti, Macar, Maxun, Nice Baby, 24 Ayar, AcrAcarsan, 
Cannes, Time Turca, Kan, Pastavia, Nobel, Acarsan Nobel, El Faruk 
Un ile gıda ürünleri (makarna, un, irmik, çikolata-bisküvi-gofret, 
bakliye, ayçiçekyağı, tahıl ürünleri), temizlik ve hijyen ürünleri 
(çocuk bezi ve temizlik ürünleri), inşaat ürünleri (demir, profil, 
sac, çimento, ve diğerleri), ve talebe gore diğer çeşitli ürünlerin 
(beyaz eşya, mutfak eşyası, petrol ve plastik, elektrik-elektronik) 
ihracatlarını yapmaktadır.

Acarsan Holding, otomotiv sektöründe; Scania Çekicileri 
Güneydoğu Anadolu Bölgesi, Audi otomobillerinin Gaziantep Satış 
– Servis ve Yedek Parça Bayiliği, Audi prime; Plus, Prime DOD, ve 
DOD, petrol istasyonları (Bp Gaziantep Merkez ve Opet Gaziantep 
Merkez) petrol ve petrol ürünleri ticareti yapmaktadır. Ayrıca Filo 
sektöründe de faaliyetleri başlamış olup ‘Acarsan Filo’ markası ile 
Tüm Oto Kiralama Kuruluşları Derneği (TOKKDER) üyeliğinde olup 
Türkiye’nin birçok ilinde faaliyetlerini sürdürmektedir

Acarsan Holding, Taşıt Muayene Sektöründe; T.C. Ulaştırma 
Bakanlığı ve Doğuş Grubu TAV - TÜV SUD birlikteliği ile Dünya 
standartlarına uygun 5 ayrı yerde ( Mardin Merkez, Mardin 
Nusaybin, Siirt Merkez, Şırnak Merkez ve Şırnak- Cizre) TÜVTÜRK 
taşıt muayene istasyonu, 3 gezici mobil araç istasyonu ile motorlu 
araçlara muayene ve teknik control hizmeti vermektedir.

Acarsan Holding, Gaziantep’te inşaat alanında modern, 
çevreci konut, rezidans inşaat çalışmalarına devam etmektedir. 
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Gaziantep’te başladığı ICONOVA konut inşaatı projesi, 52.000 
m2 açık alan üzerine kurulu alanda toplamda 255.000 m2 inşaat 
alanı yapmaktadır. 26 ile 46 kat arası gökdelenş eklinde  toplamda 
7 bloktan oluşan ICONOVA’da toplam 570 daire ve 23 ticari alan 
bulunmaktadır. Dairelerin büyüklüğü 206 m2 ile 1000 m2 arasında 
değişmekte olup, her biri son teknolojik, modern, lüks dairelerden 
oluşmaktadır. Sağlık sektöründe Gaziantep’te ise Alman Hastanesi 
inşaatı ile yatırımlarını sürdürmektedir. Ayrıca yurt dışı müteahhitlik 
hizmetleri vermekte olan firmamız, Irak Hükümeti ile yapmış olduğu 
müteahhitlik sözleşmesiyle Irak’ta Dünya standartları dahilinde tam 
donanımlı 11 adet yüksek yatak kapasiteli hastane yapmaktadır. 
Şantiyelerinin Hilla, Kerbela, Basra, Nasiriye, Missan, Kut, Tuz, 
Dujeil, Basra, Hillave Ramadi’de olanhastanelerin 8 adetinin tüm 
proje, inşaat, medical donanım, bina yönetim  sistemi ve hastane 
yönetim sistemi dâhil, anahtar teslim olarak teslim edilecektir.

Acarsan Holding, enerji sektöründe de girişimlerine başlamış olup, 
Greeneco Enerji Elektrik Üretim A.Ş. ile MTA (Maden Tetkik Arama 
Genel Müdürlüğü) tarafından  açılan jeotermal alanların ihalelerine 
girmiş ve bunların altı tanesini kazanarak bünyesine almıştır. Şu an 
sahalarımızda başta elektrik üretimi olmak üzere seracılık, sağlık 
turizmi, şehir- konut ısıtması yapılmaktadır.

Bu jeotermal alanlar sırasıyla;

1- Denizli – Sarayköy – Tekke,

2- Bolu – Seben – Kesenözü,

3- Muğla – Köyceğiz – Sultaniye,

4- Muğla – Fethiye – Girmeler,

5- Mersin – Silifke – Keben,

6- Konya – Karapınar – Üzecikdağı’dır.

Ayrıca Hidroelektrik Santralleri (HES) için 5 ayrı projeye başlayan 
Acarsan Holding, son teknolojik  standartlara gore geliştirdiği 
projeleri sırasıyla;

1- Çatak-Deliktaş Regülatörü ve Hidroelektrik Santrali projesi 
(Van ili Çatak ilçesi sınırlarında, Çatak suyunun 1.490-1.360 metre 
kotları arasındaki hidrolik potansiyel enerjinin elektrik enerjisine 
dönüştürülmesi),

2- Beşik Regülatörü ve Hidroelektrik Santrali projesi (Van ili 
Bahçesaray ilçesi, Mukus Deresinin 1.756-1.635 metre kotları 
arasındaki hidrolik potansiyel enerjinin elektrik enerjisine 
dönüştürülmesi),

3- Tüğsüs Regülatörü ve Hidroelektrik Santrali projesi (Van ili 
Bahçesaray ilçesi sınırlarında, Mukus Deresinin 1.601-1.480 metre 
kotları arasındaki hidrolik potansiyel enerjinin elektrik enerjisine 
dönüştürülmesi),

4- Gökay 1 Regülatörü ve Hidroelektrik Santrali projesi (Bitlis ili 
Hizan ilçesi sınırlarında, Hizan Çayı (Akkilise Deresi) 1.345-1.203 
metre kotları arasındaki hidrolik potansiyel enerjinin elektrik 
enerjisine dönüştürülmesi),

5- Gökay 2 Regülatörü ve Hidroelektrik Santrali projesi (Bitlis ili 
Hizan İlçesi sınırlarında, Hizan çayı (Akkilise Deresi) 1.200-1.125 
metre kotları arasındaki hidrolik potansiyel enerjinin elektrik 
enerjisine dönüştürülmesi).

Acarsan Holding ticari ilkeleri ve çalışma prensipleri ile faaliyet 
ağını sürekli genişleterek, kültürel değerlerinden ödün vermeden 
günümüzün çağdaş yaşam koşullarına parallel olarak çalışmalarına 
devam etmektedir. 
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Melike Şahin Canlı Performansı
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Rapsodi Grup Canlı Performansı
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• İSİM SPONSORLUĞU
• ANA SPONSORLUK
• CO SPONSORLUK
• GALA YEMEĞİ SPONSORLUĞU
• ÖĞLEN YEMEĞİ SPONSORLUĞU
• FUAYE ALANI STAND AÇMA
• PANEL SPONSORLUĞU

5.000.000 + KDV (3 yıl Boyunca)
700.000 + KDV
550.000 + KDV
500.000 + KDV
250.000 + KDV
175.000 + KDV
300.000 + KDV

Sponsorluk ve iş birliği için info@istanbulekonomizirvesi.com 
adresinden bize ulaşabilirsiniz.

SPONSORLUK SEÇENEKLERİ
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PROGRAM

ÇIRAĞAN BALO SALONU / 8 ARALIK 2022

ÇIRAĞAN BALO SALONU / 9 ARALIK 2022

YILDIZ A SALONU / EŞ ZAMANLI PANELLERPROGRAM AKIŞI

09.00 - 09.20  
09.20 - 10.20  
10.30 - 11.20  
11.30 - 11.45 
11.45 - 12.35  
12.45 - 13.30  
13.30 - 14.20  

14.30 - 15.20  
15.30 - 15.45 
15.45 - 16.35 
16.45 - 17.35
17.45 - 18.00
18.00 - 18.50

11:45 - 12:35 
12.45 - 13.30
13:30 - 14:20 
14:30 - 15:20 
15:30 - 15:45
15.45 - 16.35
16.45 - 17.35 

19.30 - 20.00
20.00 - 20.45
20.45 - 21.15
21.15 - 22.15
22.15 - 00.00

Açılış Karşılama (Kahve & İkram)
Açılış Konuşmacıları
İhracat Odaklı Ekonomide Teknoloji, İnovasyon ve Kalkınma
Kahve Arası
Sürdürülebilir Enerji
Açık Büfe Öğle Yemeği
Tedarik Zinciri Darboğazı ve Güvenli Tedarik Zinciri
Yöntemleri
Geleceğin Sistemleri Akıllı Otonom Araçlar
Kahve Arası
Küresel Taşımacılığın Geleceği Elektrikli Araçlar
Tarım ve Gıda Sektörünün Ekonomik Kalkınmadaki Rolü
Kahve Arası
Barış Ortamının Sağlandığı Bir Destinasyonda Turizm

Çevre Dostu, Adil ve Yaratıcı Kentler
Açık Büfe Öğle Yemeği
Sağlıkta Dönüşüm Süreci
Bankacılık Sektörünün Ekonomik Büyüme Üzerindeki Etkileri
Kahve Arası
Yeşil İş, İyi İştir
Küresel Değerler Zinciri

Kokteyl
Gala Yemeği
Defile
İstanbul Altın Değerler Ödül Töreni
Canlı Müzik
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